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S jaastad , G ustav  63.
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W ivegh, Jo h n  63.
Øyan, B endik  187.
Ø degaard, P ed er 184, 203, 209.

Møtets åpning.
Landsorganisasjonens representantskap trådte sammen til 

møte i den store salen i Folkets Hus, Oslo, onsdag 18. oktober 
1950 kl. 10.00.

Landsorganisasjonens formann, Konrad Nordahl, ønsket re
presentantene vel møtt. — Vi bebudet på representantskaps
møtet i mai at det i løpet av høsten ville bli et nytt møte hvor vi 
skulle fortsette behandlingen av den faglige og økonomiske situa
sjon, og hvor vi også skulle ferdigbehandle en rekke av de saker 
som vi måtte utsette den gang, sa han. Det er derfor vi er samlet.

Navneopprop.
Landsorganisasjonens nestformann, P. Mentsen, foretok der

etter navneopprop. Følgende representanter var møtt;
Arbeiderpartiets Presseforbund: Olav Brunvand, Oslo.
Norsk Arbeidsmandsforbund: Alb. Karlsen, Oslo, Andreas 

Holum, Oslo, Bernhard Reines, Halsøy i Vefsen, Jorulf Haugli, 
Slitu st., Øystein Larsen, Foldal.

Norsk Baker- og Konditor f orb.: Johan B. Magnussen, Oslo. 
Nils Hovland, Bergen.

Norsk Bekledningsarbeiderforbund: Harald Andersen, Oslo. 
fiudolf Eriksen, Oslo. Edel Brekke, Bergen. Fru Hanna Ruud, 
Drammen.

Norsk Bokbinder- og Kartonnasjearbeiderforbund: Berger 
Arnesen, Oslo.

Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund: Emil Reiersen,
Oslo. Arne Hagen, Oslo. Lars Jansen, Bergen. Bjarne Berg, 
Trondheim. Olav Olsen, Mosby, pr. Kristiansand S.
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Norsk Centralforening for Boktrykkere:  F ritz W. Hannestad, 
Oslo. Halfdan Wigaard, Oslo.

Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund:  Gudvig Gun
dersen, Oslo. B jarne Klafstad, Oslo.

Norsk F eng selstjenestemanns forbund: Øivind Engebretsen, 
Oslo.

Norsk Gullsmedarbeiderforbund: H. Lindahl, Oslo. N. Heg- 
land Oslo.

Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund: Johan 
Moksnes, Oslo. Peder Birkeland, Oslo. Ørnulf Norøy, Trond
heim. A. Kongerø, Bergen. Aksel Paulsen, Oslo.

Norsk Hotell- og Restaurantarbeiderforbund: Christensen, 
Oslo. Nils Madsen, Oslo.

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund: Håkon Hansen, Fr.- 
stad. Bernh. Foss, Kongsberg. Ragnvald Andersen, Bergen. 
Leon Johansen, Harstad. Finn Ellingsen, Kr.sand S.

Norsk Jernbaneforbund: Olaf Volum, Oslo. Emil Edvardsen, 
Oslo. W. S. Engen, Hop pr. Bergen. Aksel Nilsen, Trondheim, 
K arsten Hansen, Oslo.

Norsk K jemisk Industriarbeiderforbund: K ristoffer Jakob
sen, Sauda. Johs. P. Løkke, Notodden. H arald E. Olsen, Agnes 
pr. Stavern. Olav Varberg, Alvik i Hardanger. A nker Nord- 
tvedt, Oslo.

Norsk Kjøttindustriarbeiderforbund:  Helm er Karlsson, Oslo.
Norsk Kommuneforbund:  K arl Furuskjegg, Oslo. F redrik  

Jensen, Oslo. K. Madsen, Bergen. Sverre Eggen, Trondheim. 
I. B. Wilson, Stavanger.

Norsk Litografisk og Kjemigrafisk Forbund: Eivind Nilsen, 
Oslo.

Norsk Lokomotivmannsforbund:  Mathias Heggestad, Oslo.
Norsk Losforbund: Vilh. Sundsvik, Trondheim.
Det norske Maskinistforbund: Johs. E. Johansen, Oslo. 

B jarne Bjerke, Oslo.
Norsk Murerforbund:  Thorleif Andresen. Oslo.

Norsk Musikerforbund: Rolf Gammeleng, Oslo.
Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund: Erling 

Frogner, Oslo. Nils Nilsen ,Oslo. Sigvard Sjursen, Bergen. Hans 
Andreassen, Fr.stad. Gustav Smistad, Gjøvik.

Norsk Papirindustriarbeiderforbund: Otto Johansen, Sarps
borg. John Carlsen, Drammen, Sigurd Sevrinsen, H erre pr. Pors
grunn. Ludvig Johansen, Rena. Fritz Fridholm , Oslo.

Norsk Politiforbund: Tor Haugen, Oslo.
Norsk Postforbund: Idar Nordstrand, Oslo.
Norsk Sjømannsforbund:  Gunvald Hauge, Oslo. Bendik 

Øyan, Oslo. K arl Oshaug, Stavanger. Joacim Dahl, Bergen. 
Knut Knudsen, Narvik.

Norsk Skinn- og Lærarbeiderforbund: Axel Erichsen, Oslo. 
Norsk Skog- og Landarbeiderforbund: Sigm. Lein, Oslo. Ole 

Røset, Steinkjer. Klaus Kjelsrud, Oslo. Ivar Fossberg, Blaker. 
G unnar Teigen, Sylling.

Norsk Skotøyarbeiderforbund: Anton Andresen, Oslo.
Norsk Stenindustriarbeiderforbund:  W alther Broe, Oslo. 
Norsk Tekstilarb eider forbund:  Olav Bruvik, Oslo. Kon- 

stanse Johansen, Kjelsås. H jalm ar Romslo, Y tre Arna.
Norsk Telegraf- og Telefonforbund:  Tormod Halvorsen, Oslo. 

Thyra Ugelstad, Oslo. H arald Fondevik, Oslo.
Norsk Tjenestemannslag: Reidar Gigernes, Oslo.
Norsk Transportarbeiderforbund: Salamon Hanssen, Bodø. 

John Christiansen, Tr.heim. Jan  Johnsen, Buøy, Stavanger. A r
thur Rinke, Bergen. W ilhelm Olsen, Oslo.

Norsk Treindustriarbeiderforbund: P. Ødegaard, Oslo. Einar 
Skarstein, Syfteland.

Norsk Tobakkarbeiderforbund: O tter Boberg, Oslo.
Norsk Tolltjenestemannsforbund: Jens Dahl. Oslo. 
Samorganisasjonenes representanter i representantskapet: 
Akershus faglige Samorganisasjon: Erling Olsen, Oslo. 
Aust-Agder faglige Samorganisasjon: Erling Dahlen,

Arendal.



Bergen og Fylkenes faglige Samorganisasjon: B ernhard 
Berntsen, Bergen. B. Børretsen, Os pr. Bergen. Matias Osland, 
Høyanger.

Buskerud faglige Samorganisasjon: Nils N. Sandli, Dram 
men.

Finnmark faglige Samorganisasjon: Edv. Simonsen, Vadsø.
Hedmark faglige Samorganisasjon: A rnljot Johnstad, Hamar.
Møre og Romsdal faglige Samorganisasjon: Oluf Melby, K ri

stiansund N.
Nordland faglige Samorganisasjon: Nils Hillestad, Mo i 

Rana.
Opland faglige Samorganisasjon: M artin Haugen, Gjøvik.
Oslo faglige Samorganisasjon: K åre Hansen, Oslo.
Rogaland faglige Samorganisasjon: Olav Aadnesen, S ta

vanger.
Sørlandet faglige Samorganisasjon: Salve Salvesen, K risti

ansand.
Telemark faglige Samorganisasjon: Th. Hanæs, Skien.
Troms faglige Samorganisasjon: A lf Olsen, Tromsø.
Trøndelag faglige Samorganisasjon: Per Johansen, Namsos. 

A rne Forseth, Trondheim.
Vestfold faglige Samorganisasjon: A rthur J. Olsen, Tøns

berg.
Østfold faglige Samorganisasjon: Oscar Lauritzen, Sarps

borg.
Fra Sekretariatet: Konrad Nordahl, Oslo. P. Mentsen, Oslo. 

Hans Hegg, Oslo. Elias Volan, Oslo. Chr. Henriksen, Oslo. John 
Wivegh, Oslo. Alfred Nilsen, Oslo. M arius Trana, Oslo. Josef 
Larsson, Oslo. K arsten Torkildsen, Oslo. Torbjørn Henriksen, 
Oslo. Rasmus Rasmussen, Oslo. Ingv. Haugen, Oslo. Alfred Ljø- 
ner, Oslo. Leif S. Olsen, Oslo. Alf Andersen, Oslo. Lars Even
sen, Oslo. M entsen e r varam ann for de valgte tillitsm enn.

Varamenn: Edv. Stenklev, Oslo. Emil Torkildsen, Oslo. 
B jarne Dahlberg, Oslo. Andreas Torp, Oslo.
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Revisjonsutvalget: Johan Didriksen, Oslo. Jens Berg. Paul 
Engstad. F ru  Nyberg. Egil Ahlsen. A lfred Skar. Odd Gøthe. 
Tor jus Graver. Gustav Sjaastad. Arne Kr. Meedby. G. Ousland.

Gjester: S tatsm inister E inar G erhardsen. S tatsråd Ulrik 
Olsen. Trygve Bratteli. M artin Tranm æl. Ester Samuelson. 
Anders Mørk. Aksel Zakariassen. Elisabeth Kolsrud. Adolf Ol
sen, Stavanger. Haugnes, Trondheim. Odd Humblen, Oslo. Hå
kon Thesen, Oslo. Einar Bergh, Oslo.

Vedtagelse av dagsorden.
Følgende forslag til dagsorden ble referert;
Normal vedtekter for forbundene og fagforeningene. 
Innstilling fra den nedsatte komité.
Den faglige og økonomiske situasjon.
De forestående forhandlinger om lønnsjustering.
De tekniske funksjonærers organisasjonsforhold.
Innstilling fra  den nedsatte komité.
Fagorganisasjonens distriktsadm inistrasjon.
Innstilling fra  den nedsatte komité.
Revisjonsordningen i avdelingene.
Innstilling fra den nedsatte komité.

Konrad Nordahl: I morgen kl. 9.30 skal statsm inisteren 
holde foredrag om den politiske situasjon, og vi m å derfor u t
sette dagsordenens punkt 2 til i morgen.

Dagsordenen ble enstemmig godkjent.

1.

2 .

3.

4.

5.

2 .

Forretningsorden vedtas.
Følgende forretningsorden ble referert;
M øtets forhandlinger er ikke offentlige. M eddelelser til 
pressen skjer kun  ved L.O.’s Presse- og Inform asjonskontor. 
Ingen har re tt til å få ordet m er enn 2 ganger i samme sak. 
U nntatt fra  innledningsforedraget begrenses taletiden til 10 
m inu tter første og 5 m inu tter annen gang. Til forretnings-



ordenen gis ordet bare 1 gang og høyst et m inutt for hver 
sak. For øvrig kan det stilles forslag til y tterligere tidsbe
grensning og strek med de inntegnede talere.

3. Forslag innleveres skriftlig og undertegnet med vedkom
mendes navn. In te t ny tt forslag kan tas opp etter at det er 
besluttet satt strek med de inntegnede talere. Forslag som 
ingen forbindelse har med de på dagsordenen oppsatte sa
ker, kan ikke behandles.

4. Alle vedtak skjer med alm innelig flertall. I tvilstilfelle 
eller når 10 representan ter forlanger det, foregår avstem 
ningen ved navneopprop.

5. I protokollen innføres bare forslagene og avstemningene 
samt de fattede beslutninger. Protokollen oppleses ved 
hvert møtes begynnelse og for siste møte ved dets avslut
ning.
Arbeidstiden settes fra  kl. 9.30—13.00 og fra  kl. 15.00— 

18.30.
Forretningsorden ble enstemmig godkjent.

Konstituering.
Konrad Nordahl: Da dette m øtet faktisk er en fortsettelse 

av et tidligere møte, foreslår vi de samme dirigenter og sekre
tæ rer som sist, nem lig Torbjørn Henriksen, Oslo og Bernhard 
Berntsen, Bergen, som dirigenter, og B jarne Dahlberg, Oslo, og 
Alf Olsen, Tromsø, som sekretærer.

De fire ble enstemmig valgt.
Torbjørn H enriksen overtok dirigentplassen og m an gikk 

over til behandling av
DAGSORDEN PKT. 1:

Normalvedtekter for forbundene og fagforeningene.
Dirigenten ga ordet til komiteens form ann, Jens Berg.
Jens Berg: I henhold til vedtaket på kongressen i 1949 opp

nevnte sekretariatet i m øte den 14. septem ber 1949 en komité
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som fikk i oppdrag å utarbeide forslag til norm alvedtekter for 
de tilsluttede forbund og fagforeninger. Komiteens innstilling 
ble lagt fram  for sekretariatet i novem ber i fjor og etter at sek
reta ria te t hadde behandlet den og fo retatt visse endringer, ble 
forslaget sendt forbundene til uttalelse. Det var forutsetningen 
at vedtektene skulle tas opp til behandling på representant
skapsm øtet i mai, men en besluttet da e tte r forslag fra  adm ini
strasjonen å u tsette behandlingen av den til dette representan t
skapsmøte.

I mellom tiden har komiteen etter oppdrag fra Landsorgani
sasjonens form ann gjennom gått de innkomne m erknader fra 
forbundene. Det adm inistrasjonen sa da vi la fram  utsettelses- 
forslaget i mai stem m er overens med komiteens syn, nemlig 
a t de innkomne m erknader fra  forbundene ikke avviker noe 
vesentlig i forhold til innstillingen. De tilsvar som kom iteen har 
til forbundenes m erknader er lagt fram  her. Jeg  foru tsetter at 
m an går gjennom innstillingen og forbundenes m erknader og 
komiteens tilsvar punktvis.

E t utvalg av kom iteen har, ved siden av dette og e tte r opp
drag fra Landsorganisasjonens form ann, drøftet å innføre be
stem m elser i norm alvedtektene når det gjelder så vel en fag
forening, som medlemmenes utmeldelse av fagorganisasjonen. 
U tvalget har laget et u tkast om dette. Jeg  vil gjerne kalle det et 
råutkast. Vi foru tsetter at saken blir ta tt opp og d iskutert her 
og at representantskapet gir sekretaria te t fullm akt til å u ta r
beide næ rm ere regler for dette punkt så fram t en i prinsip-pet gir 
sin tilslu tn ing til tanken.

For øvrig viser jeg til følgende dokum enter som er lagt 
fram : Del I — N orm alvedtekter for forbundene. Del II — Nor
m alvedtekter for fagforeninger og Del III — Regler for valg av 
representan ter til Landsorganisasjonens kongress, sam t forbun
denes m erknader til innstillingene og lovkomiteens tilsvar til 
merknadene.
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Delj I.
VEDTEKTER

for
.......................................... forbund.

§ 1.
Forbundets virkeområde.

.............................................. forbund som er tilslu tte t Arbei
dernes faglige Landsorganisasjon, e r en landsom fattende sam 
m enslutning av lønnstakere som kan organisere m edlemm er og 
fagforeninger in n e n fo r ..................................

V irkeom rådet fastsettes e tter vedtak av Landsorganisasjo
nens kongress.

§ 2 .
Formål.

Forbundet ha r til formål:
1. å organisere m edlem m er innenfor forbundets virkeom råde 

og å opprette fagforeninger blant disse,
2. å påse at de tilslu ttede fagforeninger blir ledet etter 

felles retn ingslin jer for på den m åten ved gjensidig soli
darisk sam virke mellom fagforeningene å skape enhet og 
k raft i arbeidet for å frem m e og samordne lønnstakernes 
faglige økonomiske, sosiale og kulturelle interesser,

3. å opprette tariffav taler (overenskomster) om medlemmenes 
lønns- og arbeidsvilkår,

4. å arbeide for å sikre friheten, rettssikkerheten og bygge 
videre u t den dem okratiske styreform  slik den har u tviklet 
seg i Norge,

5. å arbeide for gjennom føring av økonomisk dem okrati ved 
bl. a.:
a) a t bedrifter og virksom heter blir overført til samfunnseie 

hvor dette  kan bidra til å frem m e produksjonen, bedre 
lønnstakernes kår og den alm innelige velstand i sam 
funnet.

b) å sikre lønnstakerne en tilfredsstillende innflytelse i 
næringslivet,

6. å arbeide for en sam funnsutvikling som tar sikte på å skape 
større velstand og en rettferd ig  fordeling av sam funns
godene,
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7. å arbeide for at fagorganisasjonen alltid er fri og uavhengig,
8. å arbeide for utbygging av en sterk  arbeiderpresse i Norge,
9. å arbeide for å sikre arbeiderrørsla forsamlingslokaler,

10. å holde ved lag og utvikle det internasjonale samarbeid,
11. å understøtte m edlemm ene under godkjent arbeidsnedleg- 

ging,
12. å stø tte  medlemmene ved alderdom  og invaliditet og m ed

lemmenes e tterla tte  ved dødsfall,
13. å arbeide for å utvide yrkesopplæringen blant unge arbei

dere.

§ 3.
Medlemskap.

A. Opptakelse av enkeltmedlemmer.
1. Alle lønnstakere som har arbeid innenfor det virkeom råde 

som er bestem t i § 1 og som godkjenner forbundets ved
tekter, kan væ re m edlem m er av forbundet.

2. U nnta tt herfra er:
a) de lønnstakere som står tilslu tte t eller representerer et 

politisk parti som har et nazistisk eller fascistisk program  
eller form ål som er beslektet hermed,

b) de som har ta tt arbeid under godkjent arbeidsstans 
eller e r ekskludert av fagforbund tilslu tte t Arbeidernes 
faglige Landsorganisasjon. Disse kan ikke bli opptatt 
som m edlemm er uten etter sæ rskilt vedtak av forbunds
styret.

3. Med de unn tak  som er nevnt nedenfor kan en bare bli med
lem gjennom en fagforening innen forbundet.

P å steder der det ikke er forening kan m edlemm er bli 
ta tt  inn direkte og bli adm inistrert fra  hovedkontoret e tter 
avgjerd av forbundsstyret.

B. Opptakelse av fagforeninger og grupper.
1. Alle foreninger av lønnstakere som erk læ rer at de vil følge 

forbundets og Landsorganisasjonens vedtekter og de vedtak 
som blir gjort av disse kan opptas som medlemmer.

2. Ikke m er enn én forening i samme fag eller yrke på samme 
sted kan opptas i forbundet.

3. På steder hvor det e r flere direkte opptatte medlemmer 
skal disse i fellesskap danne en gruppe av forbundet. Grup-

13



5.

pen velger en tillitsm ann som danner bindeledd med for
bundet. N år gruppen teller .......... m edlemm er skal den
danne fagforening.

4. Tvist om medlemskap i forbundet blir avgjort av forbunds
styret med adgang til å anke tvisten inn for Landsorganisa
sjonen.
En eller flere fagforeninger på et sted eller i et d istrik t kan 
opprette representantskap eller stedsstyrer (industrigrup
per). M yndighets- og adm inistrasjonsom rådet for disse fast
settes ved instruks som godkjennes av forbundsstyret.

§ 4.
Forbundets organer.

Forbundets organer er;
Landsmøtet.
Landsstyret.
Forbundsstyret.

§ 5.
Landsmøtet.

Landsm øtet er forbundets høyeste myndighet. O rdinæ rt 
landsm øte skal som regel holdes hvert 4. å r på sted og til tid 
som fastsatt av landsstyret eller forbundsstyret.
V ilkårene for at en forening skal ha re tt til representasjon 
på landsm øtet e r at den har s tå tt i forbundet m inst 3 m åne
der før landsm øtet er innkalt og ellers har oppfylt sine 
plikter.
Landsm øtet består av ...........  valgte representan ter og av
landsstyrets medlemmer. Foreningens representasjonsrett 
regnes u t e tter gjennom snittstallet e tter betalt ordinæ r kon
tingent i de 3 siste m åneder før landsm øtet skal kalles inn.
Ingen fagforening kan dog ha m er e n n  representanter
på landsmøtet.

Valg av representan ter kan ikke finne sted før dags
ordenen er behandlet av dem som skal delta i valget av re 
presentanter.

Til drøfting av landsmøtets dagsorden og valg av repre
sentan ter skal det holdes særskilt (e) møte (r) b lant dem som 
har stem m erett.

Valgbar som representant er bare den som har væ rt or
ganisert i forbund tilslu tte t Arbeidernes faglige Landsorga-

1 .

2 .

3.
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11 .

nisasjon i m inst 9 m åneder før valget foretas og eller har 
sitt medlemskap i orden.
Skjem aer for fullm akter sendes fra  forbundsstyret. De må 
væ re fy lt u t og sendt inn til forbundet innen den frist som 
er satt av forjpundsstyret. Fullm aktene skal væ re under
skrevet av to av foreningsstyrets medlemmer.

Fullm aktene granskes av en fullm aktskom ité valgt av 
forbundsstyret. Komitéen legger sin innstilling fram  for 
landsm øtet, som gjør endelig vedtak om fullm aktenes god- 
kj enning.
Tiden for landsm øtet skal fastsettes m inst 6 m åneder før 
det holdes. M elding om tidspunktet skal sendes foreningene 
sammen med utkast til foreløpig dagsorden for landsmøtet. 
Foreninger, grupper (jfr. § 3, B, 3), landsstyret og forbunds
sty re t har re tt til å sette fram  forslag for landsm øtet. For
slagene må være kommet inn til forbundsstyret senest 4 m å
neder før landsm øtet holdes.

Forslag til dagsorden, forretningsorden og de innsendte 
fram legg skal av forbundsstyret sendes fagforeningene se
nest 2 m åneder før landsmøtet.
Landsm øtet gjør vedtak om den endelige dagsorden og for
retningsorden.
Ved avstem ning på landsm øtet har hver representant en 
stemme. Sakene blir avgjort ved stem m eflertall. I tilfelle 
av stem m elikhet er forslaget forkastet.

Landsstyrets m edlem m er har ikke stem m erett i saker 
som angår ansvarsfrihet for de vedtak de har væ rt med på 
som m edlemm er av landsstyret og forbundsstyret. Det 
samme gjelder saker om tvist mellom forbundsstyret og 
landsstyret blir lagt fram  på landsmøtet. I slike saker har 
de bare tale- og forslagsrett.
Valgte sekretæ rer som ikke er m edlem m er av landsstyret 
har tale- og forslagsrett.
Forbundets kontrollnem nd skal væ re til stede på landsm øtet, 
hvor dens m edlem m er har talerett. Kontrollnem nda har for
slagsrett i saker som den har p likt til å uttale  seg om etter 
vedtektene. Forbundsstyret avgjør om sekretæ rer og avde
lingsledere ved forbundskontoret skal være til stede. 
Forbundet betaler den fastsatte godtgjøring til representan
tene på landsmøtet.
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§ 6 .
Landsmøtets myndighetsområde.

Landsm øtet har;
1. å behandle og gjøre vedtak i alle saker som er ført opp på 

den vedtatte  dagsorden. På dagsordenen skal alltid  stå be
handling av årsm eldinger og rekneskaper for landsmøte
perioden,

2. å velge forbundets tillitsm enn.
Valg av tillitsm enn foregår ved sæ rskilt valg og for øvrig 

e tter reglene i punkt 3.
3. å v e lg e  m edlemm er o g ............... varam enn til lands

styret. Av disse skal ...............  væ re.faste m edlem m er av
forbundsstyret. Over halvparten  av m edlem m ene i for
bundsstyret skal ikke væ re fastlønte tillitsm enn. Ved 
valg av landsstyre skal så vidt m ulig alle yrker innen orga
nisasjonsom rådet og alle d istrik ter væ re representert. Ved 
valg av tillitsm enn kreves det kvalifisert flertall. H ar en 
ikke oppnådd det ved første gangs avstemning, foretas bun
det valg mellom de to som har oppnådd det høyeste stem m e
tall. Får disse to samme stem m etall skal det foretas lodd
trekning.

4. å velge kontrollnem nd p å ..............medlemmer. Form annen
i nem nda skal velges ved sæ rskilt valg e tter de regler som 
er nevnt i punkt 3.

5. å velge representanter med varam enn til Landsorganisasjo
nens representantskap.

6. å foreta endringer i vedtektene for forbundet.
Benkeforslag om endringer i vektektene kan ikke tas 

opp til behandling på landsm øtet u ten  at det h a r samband 
med et forslag som er satt fram  på vanlig måte.

7. å avgjøre ethvert stridsspørsm ål mellom forbundsstyret og 
landsstyret, mellom den og de tilsluttede fagforeninger eller 
mellom fagforeningene innbyrdes, om ikke vedtektene fast
setter noen annen m åte å gå fram  på,

8. å fastsette kontingenten som skal betales til forbundet,
9. å treffe endelig avgjerd i saker om utelukking av m ed

lemmer,
10. å fastsette godtgjøring for reiseutlegg, diet og tap t arbeids

fortjeneste i anledning av landsmøtet.

16

§ 7.

Ekstraordinært landsmøte.
Ekstraordinæ rt landsmøte kan innkalles av landsstyret når 
det oppstår særlig viktige og uforu tsette  situasjoner. Det 
samme har forbundsstyret p lik t til å gjøre om m inst halv
delen av medlemmene i forbundet krever det.
Det bør innkalles med m inst 15 dagers varsel og kan bare 
behandle de saker som var årsaken til innkallingen.
Om tiden tilla ter det velges representan ter til det ekstra
ordinæ re landsm øte på samme m åten som bestem t i § 5. I 
m otsatt fall m øter de som var representan ter på siste ordi
næ re landsmøte. Landsstyret avgjør med bindende virkning 
hvilken fram gangsm åte som skal nyttes.

§ 8 .
Landsstyret.

1. Landsstyret er den høyeste m yndighet i forbundet når lands
m øtet ikke er samlet. Det gjør vedtak i alle spørsmål som 
ikke er avgjort på landsmøtet.

2. Landsstyret kom mer sammen til m øte så ofte forbundsstyret 
finner det nødvendig, dog m inst en gang hvert år.

3. Møtene i landsstyret blir ledet av forbundets formann.
Ved stem m elikhet er form annens stem me avgjørende.

4. I landsstyret har forbundsstyrets m edlemm er stem m erett i 
alle saker med unntak  av de i § 9, punk t 1, nevnte saker.

5. G år noen av de valgte landsstyrem edlem m er u t av forbun
det, inn ta r varam ennene deres plass for resten av lands
møteperioden.

6. Godtgjøring for reiseutlegg, diet og tap t arbeidsfortjeneste 
i anledning landsstyrem øtene blir betalt av forbundet.

§ 9.
Landsstyrets myndighetsområde.

Landsstyret har:
1. å behandle og foreløpig godkjenne årsmelding, rekneskap 

og revisjonsberetning for foregående år,
2. å behandle og vedta generelle retn ingslin jer for forbundets 

tariffpolitikk i samsvar med § 2,
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3. å foreta suppleringsvalg for den innevæ rende del av lands
møteperioden i tilfelle av at noen av de valgte tillitsm enn 
er fra tråd t,

4. å fastsette tillitsm ennenes lønninger og forbundsstyrets og 
kontrollnem ndas godtgjøring,

5. å ta  avgjerd i saker om utelukking av m edlemmer,
6. å endre den godtgjøring landsm øtet har fastsatt for diet og 

tap t arbeidsfortjeneste om det er oppstått et åpenbart mis
forhold mellom priser og lønninger,

7. å utlikne ekstrakontingent i sam svar med § 19, pkt. 2.
8. å behandle alle saker som er innanket av m edlemm er i 

forbundsstyret.
9. å behandle andre saker som er ført opp på dagsordenen.

§ 10.
Forbundsstyret.

1. Forbundsstyret har sitt sete i ..........................................Det er
vedtaksført når m in s t ..............av medlemm ene er til stede.
Ved stem m elikhet gjør form annens stem m e utslaget.

2. M øter b lir holdt så ofte det er nødvendig av hensyn til 
saksmengden.

3. Til forbundsstyrets m øter har medlemmene møteplikt. U te
blir et medlem fra  3 m øter e tte r hverandre u ten  at det m el
der gyldig forfall, skal det utelukkes fra  forbundsstyret og 
første varam ann rykker da opp som fast medlem.

4. Forbundsstyret gjør vedtak om hvilke funksjonæ rer i for
bundet som skal delta i forbundsstyrets møter. De som del
ta r  ha r ikke stem m erett.

5. Om det er m eningsforskjell i forbundsstyret har m indre
talle t re tt  til å innanke følgende saker for landsstyret:
a) U telukking av medlemmer.
b) Suspensjon av valgte tillitsm enn.
c) Anvendelse av forbundets og forsikringskassens midler.
d) U tskrivning av ekstrakontingent.
e) Tolkingstvister i henhold til § 11, pkt. 13.
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§ 11.
Forbundsstyrets myndighetsområde.

Forbundsstyret har:
1. å lede forbundets virksom het i sam svar med vedtektene, 

landsm øtets og landsstyrets vedtak,
2. å  tilsette funksjonæ rer og å fastsette lønns- og arbeidsvilkår 

for dem,
3. å forvalte forbundets m idler i sam svar med § 12, 3 og å gi 

løyvinger som ikke er fastsatt av landsm øtet eller lands
styret,

4. å fungere som styre for forbundets forsikringskasse i sam
svar med kassens vedtekter,

5. å påse a t medlemmene følger de retn ingslin jer som er tru k 
ket opp for forbundets virksom het,

6. å lede tariffbevegelsen slik a t den b lir i samsvar med for
bundets og Landsorganisasjonens form ål, og de til enhver 
tid opptrukne retningslinjer,

7. å bistå fagforeningene ved forhandlingene om lønns- og a r
beidsvilkår,

8. å følge utviklingen på arbeidsm arkedet og i næringslivet,
9. å innkalle landsstyret og landsm øtet og forberede de saker 

som skal opp til behandling der,
10. å suspendere tillitsm enn og å avsette funksjonæ rer i sam

svar med reglene i § 29,
11. å utlikne ekstrakontingent i sam svar med § 19, nr. 2,
12. å innstille representanter til Landsorganisasjonens kongress 

og å lede valget,
13. å avgjøre tv ister om tolking av forbundets vedtekter,
14. å påse at det tegnes forsvarlig ansvarsforsikring for den 

valgte eller ansatte kasserer.

§ 12.
Hovedkontor, jirmatekning og forvaltning.

1. Forbundet har s itt hovedkontor i
2 . Forbundsstyret bestem m er hvem  som skal forplikte for

bundet.
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Forbundet skal helst anbringe sine m idler i bank, stats-, 
kommune-,-hypotek- eller kredittforeningsobligasjoner. Dess
uten kan m idler nyttes til kjøp av fast eiendom og tegning 
av aksjer i foretak som forbundet har interesse av å væ re 
m edeier i.
Alle rentebæ rende verdipapirer som tilhører forbundet skal 
oppbevares i bankdepot.
Forbundsstyret må til enhver tid påse at forbundets m idler 
anbringes slik at de i påkomm ende tilfelle kan realiseres 
hurtig.

§ 13.
Revisjonen.

Revisjonen i forbundet skal utføres av Landsorganisasjonens 
revisj onskontor.
Revisjonen skal gjennom gå rekneskapet, kasse og verdipapi
re r  kritisk  og tallm essig i sam svar med den instruks som 
Landsorganisasjonen har fastsatt. Revisjon av alle rekne
skaper skal foregå kontinuerlig m inst en gang hver måned. 
Kontroll av kassabeholdning, verdipapirer og bankbøker skal 
finne sted til ubestem t tid  og m inst 6 ganger om året. Enhver 
verdikontroll og revisj onsantegnelse skal innføres i en au
torisert revisjonsprotokoll og forelegges forbundsstyret og 
kontrollnem nda.

E tter a t disse instansene er gjort k jen t med revisjons- 
protokolleri skal den undertegnes av forbundets formann. 
Forbundets rekneskaper skal desideres av landsmøtet. 
Foreløpig desisjon foretas av landsstyret.
Alle rekneskaper skal væ re undertegnet av forbundets for
m ann og kasserer og den revisor som h ar den daglige revi
sjon og revisj onskontorets sjef.
En av de fast tilsatte  revisorer ved revisj onskontoret p lik ter 
å væ re til stede på de m øter der desisjonen foregår. 
K ontrollnem nda har i oppdrag å påse at de organisatoriske 
og økonomiske disposisjoner som blir gjort er i sam svar med 
forbundets vedtekter og vedtak. Kontrollnem nda har for 
øvrig å foreta en k ritisk  revisjon av forbundets disposisjoner 
og en tallm essig revisjon i den utstrekning de selv finner 
det nødvendig. Nemnda kan innkalle de faste revisorer til 
sine møter.
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§ 14.
Tariffkrav og tariffrevisjoner.

1. Setter forbundsstyret fram  k rav  om ny tariffavtale må k ra 
vet godkjennes av sekretariatet i Landsorganisasjonen på 
forhånd.

2. Plassoppsiing kan foretas når sekretariatet i Landsorganisa
sjonen har g itt godkjenning e tter pkt. 1.

3. Fører ikke forhandlinger eller m egling fram  og forbundet 
vil sette arbeidsstans i verk, m å godkjenning fra  sekretari
atet i Landsorganisasjonen innhentes.

4. Om en tariffbevegelse om fatter flere forbund eller fag, har 
forbundet p likt til å overlate ledelsen av forhandlingene til 
et forhandlingsutvalg i sam svar m ed Landsorganisasjonens 
vedtekter § 14, pkt. 5.

5. Fagforening tilslu tte t forbundet kan ikke frem m e krav  om 
opprettelse av tariffavtale eller si opp tariffavtale uten for
bundets godkjenning.

6. Vil en fagforening frem m e k rav  om endringer i lønns- og 
arbeidsvilkår, skal saken først forberedes av fagforeningen, 
hvoretter forslaget b lir å sende forbundet.

7. Vil en fagforening si opp tariffavtalen  eller vil den stille 
krav  om ny tariffavtale p lik ter den å sende forbundet opp
lysning om hvor mange arbeidere som om fattes av avtalen, 
hvor mange som er organisert, om lønns- og arbeidsvilkå
rene, om overtidsarbeid og om det er inngått akkordavtale 
som ikke går fram  av avtalen.

M elding om dette  må sendes forbundsstyret innen 3 m å
neder før avtalen kan sies opp om det gjelder endring i den 
tariffav tale som gjelder.

8. Fagforening kan ikke på egen hånd gå til plassoppsiing.
9. Fagforening kan ikke på egen hånd iverksette arbeidsstans.

§ 15.
Avstem ning over ..tarifforslag.

1. Tarifforslag skal sorh regel legges fram  for de m edlemm er 
interessetvisten gjelder.

A vstem ningsresultatet skal gi et fullgyldig u ttrykk  for 
viljen hos medlemmene.

2. H ar flertallet av de m edlem m er som interessetvisten gjelder, 
stem t for forslaget, er det vedtatt. H ar flertallet stem t mot, 
er det forkastet.
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B lir ikke v ilk å re t i p u n k t 2 fy lt, e r avstem ningen  ikke b in 
dende m ed m indre  % e lle r m ere  av  de m edlem m er in te r
essetv isten  gjelder, h a r  d e lta tt  i avstem ningen.
H ar m in d re  enn  % ta t t  del i avstem ningen , og v ilk å re t e tte r  
p u n k t 2 ikke e r fy lt, sender fo rb u n d ssty re t m eld ing  om 
avstem ningen  m ed innstilling  til sek re ta ria te t i L andsorga
n isasjonen  om fo rslaget bør ved tas e lle r forkastes.
O m fa tte r en tariffbevegelse  også an d re  fo rbund  forholdes 
som  bestem t i L andsorganisasjonens v ed tek te r § 15, p u n k t 
5— 10.

§ 16.
Arbeidsstans.

N år sam tykke  til  å iv e rk se tte  a rbeidsstans foreligger e ller 
om lockout e r v arsle t, velger a lle  fagforen inger som berøres 
av  arbeidsstansen  en streike- e lle r lockoutnem nd. Foren ingen  
fo rd e ler konflik tstønaden  og øver den k on tro ll som e r nød
vendig  u n d e r arbeidsstansen .
Så lenge arbeidsstansen  v a re r  m å ingen ta  arbeid  i b ed rif te r 
som  om fattes av  arbeidsstansen  e ller i b ed rif te r hvor d e t er 
e rk læ rt ub e tin g e t sym patiaksjon .

T a r m edlem m ene an n e t arbeid  m å de gi m eld ing  om det 
ti l  foreningen. Så lenge m edlem m ene h a r  s lik t arbeid , fa lle r 
s tønaden  bort.
A rbeidsstansen  kan  ik k e  heves fø r fo ren ingene som  er 
in te re sse rt i den  h a r  u tta l t  seg. F o ren ingene kan  h e lle r ikke 
heve arbeidsstansen  fø r fo rb u n d ssty re ts  sam tykke e r  g itt. 
B are de  m edlem m er som  in teresse tv isten  gjelder, h a r  s tem 
m ere tt i spørsm ålet om iverkse tting , avslu tn ing  e lle r fo rt
se ttin g  av  arbeidsstans.
Ved a lle  av stem ninger følges reg lene i § 15 i disse ved tek te r 
og fo r øvrig  avstem ningsreg lene i fagforeningens ved tek te r 
§ 8 .

§ 17.
Stønad under arbeidsstans.

A rbeidsstans s a tt  i v e rk  på  den m åten  som er fa s tsa tt i disse 
v ed tek te r g ir a lle  m edlem m er som  om fattes av  arb e id sstan 
sen re tt  til stønad e tte r  disse satser;

i

2 .

4.

5.
6 .

S tønaden  kan  fo rb u n d ssty re t se tte  opp e lle r ned  u n d er 
arbeidsstansen  e tte r  som d e t høver.
F o r å få  re tt  til stønad m å det enke lte  m edlem  h a  v æ rt i a r 
beid  p å  det tid sp u n k t da  arbeidsstansen  in n tråd te  og ha  
b e ta lt kon tingen t til fo rbund  tils lu tte t L andsorganisasjonen  
i m in st . . . .  u k er fø r a rbeidsstansen  b le  sa tt i verk .
S tønad  betales ikke for fø rste  uke arbeidsstansen  varer. 
M edlem m er som v a r syke da  arbeidsstansen  b le sa tt i verk , 
h a r  k ra v  på  stønad fra  den  dagen  de b lir  frisk m eld t m ot å 
legge fram  legea ttest om det. M edlem m er som e r u tsk rev e t 
til m ilitæ rtjen es te  da  arbeidsstansen  ble sa tt i verk , få r stø
nad  fra  den dag de b lir  d im itte rt. Se p u n k t 2 foran.
Ved u tb e ta lin g  av  stønad  trek k es fra  skyld ig  kontingen t. 
S enest 4 u k er e tte r  a t a rbeidsstansen  er h ev e t sender fag
fo ren ingen  fu lls tend ig  og re v id e rt rekneskap  over de u tb e 
ta lin g er arbeidsstansen  h a r fø rt m ed seg.

§ 18.
Særorganisasjoner etc.

Ingen  sæ rorgan isasjoner, ce ller e lle r g ru p p er e ller aksjons
u tv a lg  m å dannes, som h a r til  h en sik t a  se tte  u t av  funksjon  de 
reg u læ rt oppre ttede  og v a lg te  in stanser innen  fagorganisasjonen, 
e lle r frem m e form ål som ligger ved siden av  fagorganisasjonens.

§ 19.
Kontingent.

L andsm øtet fa s tse tte r den  o rd in æ re  kon tingen t. D en skal 
så lenge v ed tek ten e  fo r så v id t ikke b lir  en d re t v æ re  . . .  

K o n tingen ten  fordeles slik:
T il fo rbundskassen  k r ................p r. kon tingen tm erke.

« forsik ringskassen  k r .................pr. kon tingen tm erke.
K on tingen ten  for d irek te  m edlem m er e r  k r ..............

E k strao rd in æ r k o n tingen t k an  u tsk riv es  av  landsm øtet, 
lan d ss ty re t og fo rbundssty re t.

§ 20.
Kontingentens innbetaling.

D en o rd in æ re  k o n tingen t innbeta les av  fagforen ingen  til fo r
b u n d e t en  gang om  m åneden  og senest innen  den 15. i den 
derpå fø lgende m åned.
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2. Foreningen er ansvarlig for de kontingentm erker som er 
sendt den fra forbundet.

3. Foreningen sender sammen med kontingenten oppgjørsskje
m aer og kontingentlister underskrevet av kassereren.

4. Resterer en forening kontingent for m er enn 1 m åned uten 
a t forbundsstyret har sam tykket i det, kan den strykes som 
medlem av forbundet.

5. K ontingenten betales for alle årets uker eller m åneder.
6. Ekstraordinæ r kontingent skal innbetales av foreningen til 

de tider som er fastsatt av forbundsstyret eller landsstyret.

§ 21.
Kontingentfrie medlemmer.

1. Under sykdom, arbeidsløshet, arbeidsstans eller m ilitæ rtje
neste i lengre tid enn 1 uke fritas m edlem m er for kontingent 
om de ikke har ordinæ r lønn.

2. M edlemmer som arbeider på innskrenket tid og ikke har 
større fortjeneste pr. uke enn det som svarer til 24 tim er e tter 
tariffavtalen, er frita tt for kontingent annen hver uke.

3. De m edlem m er som har få tt arbeidsevnen nedsatt på grunn 
av alderdom, sykdom eller vanførhet og som følge herav har 
få tt sin lønn nedsatt eller har få tt pensjon, kan av forbunds
styret gis hel eller delvis fritaking for kontingent.

4. I tilfelle som nevnt i punkt 1, 2 og 3 m å vilkåra for fri kon
tingent eller for redusert kontingent bevisliggjøres overfor 
foreningens kasserer.

§ 22 .
Overflytting av medlemskap.

1. M edlemmer kan overflyttes fra en fagforening innen for
bundet til en annen og. fra et forbund innen Landsorganisa
sjonen til et annet. I slike tilfeller må medlemm et fylle 
vilkåra for overflytting i Landsorganisasjonens vedtekter.

2. O verflytting av m edlemm er fra  en fagforening til en annen 
innen samme forbund sk jer på den m åten at foreningens 
form ann eller kasserer i medlemsboka gir bekreftelse på at 
medlemm et h a r oppfylt sine plikter. I tilfelle medlemm et 
skal overføres til annet forbund, skal medlemsboka innsen
des til forbundet som foretar overføringen.

3. Ved overføring får medlemm et straks alle rettigheter i det 
nye forbund i forhold til sitt medlemskap i tidligere forbund.
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4. O verflytting skal finne sted innen to m åneder e tte r at m ed
lem m et har ta tt arbeid innenfor et annet forbunds virke
område.

5. H ar ikke forbundet noen forening på det sted m edlemm et ex 
sysselsatt, skal en opptas som direkte medlem av forbundet. 
I slike tilfelle sendes medlemsboka inn til forbundet og 
medlemm et betaler kontingent en gang i måneden.

§ 23.
Medlemskap for utlendinger.

1. M edlemmer fra  utenlandske forbund som forbundet har 
gjensidig overenskomst med og som har ha tt sin medlems- 
bok i orden i m inst 3 m åneder, opptas i forbundet om vil
kåra ellers er til stede, med fulle rettigheter reknet fra  den 
tiden m edlemm et ble organisert.

2. Et medlem fra  utenlandsk organisasjon som forbundet ikke 
har gjensidig overenskomst med og som har sin medlemsbok 
i orden, kan opptas som medlem uten å betale innskrivnings- 
kontingent. M edlemmets rettigheter b lir reknet fra  den dag 
det b lir opptatt i forbundet.

3. U tenlandsk lønnstaker som ikke har sin medlemsbok i orden 
må ikke opptas i forbundet før en gjennom forbundsstyret 
har undersøkt om vilkåra for opptaking er til stede.

4. For utenlandsk lønnstaker som blir overflyttet til forbundet, 
skal det utskrives ny medlemsbok. Denne betales av med
lem m et selv.

§ 24.
Hvilende rettigheter for medlemmer.

1. M edlemmer som reiser u t av landet, kan søke forbundet om 
å få beholde sine rettigheter. Også ellers kan forbundsstyret 
på søknad gi hvilende rett.

2. Om slikt medlem vender tilbake til landet før det har gå tt 
3 år, beholder det alle de re ttigheter i forbundet som det 
hadde da det reiste utenlands.

§ 25.
Kampfondet.

1. Forbundet har p likt på seg til å opparbeide et kampfond 
som svarer til m inst kr. 100.00 pr. forbundsmedlem.

2. Kam pfondets m idler skal anbringes slik at de hurtig  kan 
nyttes til stønad når situasjonen krever det.
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§ 26.
Uravstemning.

1. Forbundsstyret kan gjøre vedtak om uravstem ning i viktige 
saker.

2. Avstem ningen kan holdes blant alle fagforeninger eller blant 
bestem te fagforeninger.

3. Avstemningen skal væ re hemm elig og ordnes slik at alle 
m edlemm er kan avgi stemme.

4. Fagforeningen sender inn stemmene til forbundsstyret i for
seglet konvolutt e tte r at opptelling er foretatt.

5. Fagforeningsstyret eller stem m estyret har taushetsplikt med 
hensyn til resu ltatet av avstemningen.

G. Saka blir avgjort ved sim pelt flertall.

§ 27.
Utelukking av foreninger og enkeltmedlemmer.

1. Fagforeninger som setter seg utover forbundets og Lands
organisasjonens vedtekter eller vedtak kan utelukkes fra 
medlemskap e tte r vedtak av landsstyret. S likt vedtak kan 
innen en måned e tte r at foreningen har få tt skriftlig mel
ding om det, påankes til landsm øtet, u ten a t klagen har opp
settende virkning.

2. Enkeltm edlem m er kan utelukkes e tte r vedtak av forbunds
styret. Slikt vedtak kan innen en m åned e tte r at medlem- 
m et har få tt skriftlig  melding om det, påankes til landsstyret 
uten at klagen har oppsettende virkning.

§ 28.
Oppløsning av fagforening.

Om en fagforening oppløses, tilfaller alltid foreningens ak
tiva forbundskassen om ikke forbundsstyret gjør vedtak om noe 
annet.

§ 29.
Suspensjon fra tillitsverv og avskjed av funksjonærer.

1. Tillitsm enn i forbundet kan suspenderes fra  sine tillitsverv 
av forbundsstyret eller av landsstyret. Suspensjonen kan 
skje med tap eller bibehold av lønn.

Vedtaket om suspensjon må legges fram  for landsm øtet 
til endelig avgjerd.

Den suspenderte har i slikt tilfelle ta le re tt på landsmøtet.
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2. Funksjonæ rer kan oppsies av forbundsstyret med de frister 
som er avtalt. De kan avskjediges av forbundsstyret om det 
m ener å ha rettslig  grunnlag for det.

3. I tilfelle av suspensjon eller avskjed har landsstyret elle; 
forbundsstyret alltid fullm akt til å treffe en m idlertidig 
ordning med tilsetting av nye tillitsm enn eller funksjonærer 
inntil saken er endelig avgjort.

§ 30.
Avgjerd av tvister.

Tolking av disse vedtekter og tv ister om hvordan de skal 
forståes kan ikke prøves ved de sivile domstoler. De blir avgjort 
av forbundsstyret med re tt til klage til landsstyret eller først
kommende landsmøte. På samme m åten avgjøres organisasjons
messige tvistespørsm ål som ikke direkte er løst i vedtektene.

Del II.
NORMALVEDTEKTER 

for fagforeninger i forbund tilsluttet  
Arbeidernes faglige Landsorganisasjon.

..............  forening tilslu tte t   forbund

er en sam m enslutning av lønnstakere innenfor

§ 1.
Oppgaver.

Fagforeningen har som oppgave:
1. å arbeide for det form ål og etter de retn ingslin jer og syns

punkter som går fram  av vedtektene f o r .................... forbund
og av vedtektene for A rbeidernes faglige Landsorganisasjon,

2. å søke å organisere alle lønnstakere som kom mer inn under 
foreningens organisasjonsområde,

3. å vareta medlemmenes interesser på arbeidsplassen,
4. å påse at det b lir dannet tillitsm annsutvalg (klubbstyrer) 

ved de enkelte arbeidsplasser,
5. å behandle spørsmål om opptakelse, overføring eller u te

lukking av medlemmer,
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6. å samle inn lønnsstatistikk til b ruk  for forbundet,
7. å u tbetale stønad under godkjent streik  eller lockout,
8. å bistå medlemmene eller deres e tterla tte  ved utbetaling av 

stønad i samsvar med forsikringskassens vedtekter,
9. å  samle inn og sende til forbundet og den samorganisasjon 

som foreningen hører inn under kvartalsvise oppgaver over 
antall arbeidsplasser, antall lønnstakere og antall organiserte 
som kom m er inn under fagforeningens organisasjonsområde,

10. å slu tte seg til det faglige utvalg på stedet i sam svar med 
vedtektene for De faglige Samorganisasjoner,

11. å virke for frem m e av opplysningsarbeidet blant m edlem 
mene,

12. å utføre andre oppdrag som blir gitt av forbundet og sam
organisasjonen.

§ 2 .
Medlemskap.

1. Med de unntak som er nevnt i forbundets vedtekter § 3, pkt. 
2 kan alle lønnstakere som godtgjør at de har arbeid i en av 
de arbeidsgrener som hører inn under foreningens organi
sasjonsområde bli medlem av foreningen.

Blir de opptatt er de derm ed m edlemm er av forbundet.
2. V ilkåra for medlemskap er for øvrig a t m edlemm et godtar 

foreningens, forbundets og Landsorganisasjonens vedtekter 
og vedtak i sam svar med disse.

3. Om en gir uriktige opplysninger eller unnlater å gi opp
lysninger av betydning for m edlemskapet når en blir ta tt 
inn som medlem og på den m åten villeder foreningen, kan 
m edlemskapet bli om gjort uten at en har krav  på å få til
bake kontingent og avgift som er betalt.

Før omgjøring av slikt medlemskap skjer må vedkom
m ende få høve til å forklare seg.

4. B lir det strid  om et medlem har re tt til å bli ta tt  opp eller 
bli stående i foreningen, treffer m edlemsm øtet avgjerd i 
saka. A vgjerda kan påklages til forbundsstyret.

5. Streike- eller blokadebrytere kan under ingen omstendighet 
bli medlem før vedkommende h a r ordnet sitt m ellom væ
rende med det forbund som saka hører inn under.

28

§ 3. .
Innmeldingsavgift.

M edlem mer betaler k r ................i innmeldingsavgift. Når en
betaler innm eldingsavgiften skal en få forbundets og fagfor
eningens vedtekter og medlemsbok. Av innm eldingsavgiften 
betales k r ...............til forbundet.

Et medlem som har stå tt i e t forbund tilslu tte t Lands
organisasjonen, kan tas opp igjen som n y tt medlem om vil
kåra ellers er til stede for det. I slike tilfelle må vedkom
m ende betale m inst k r  i innm eldingsavgift som tilfaller

2. Er den gamle medlemsboka b ruk t opp eller forbundet gjør 
vedtak om å innføre ny medlemsbok, betaler medlemmet 
boka om foreningen ikke gjør vedtak om noe annet.

§ 4.
Medlemskontingent.

1. Foreningen fastsetter sjøl kontingenten sin, så langt den hol
der seg til det som er sagt i forbundsvedtektenes §§ 19, 20
og 21. Ingen må likevel betale m indre enn k r  i hver
kontingentklasse.

2. E thvert medlem plik ter sjøl å ta  vare på medlemsboka si.
3. Alle m edlem m er må betale kontingent for hver kalender- 

like (kalenderm åned) og sjøl sørge for fristem pelm erker (se 
§ 21 i forbundsvedtektene).

4. Resterer et medlem m erker for m er enn 4 uker, p lik ter for
eningen å stryke det og gi m elding om det til forbundet.

§ 5.
Årsmøte og medlemsmøter.

1. O rdinæ rt årsm øte b lir holdt senest innen utgangen a v ..........
Årsm øtet b lir kunngjort med m inst 7 dagers varsel. Dags
ordenen skal gå fram  av kunngjøringa. A ndre saker enn de 
som er ført opp kan ikke tas opp til behandling. På årsm øtet

> skal foretas valg og behandling av rekneskap.
2. Valg av styre foretas på hvert årsmøte. Form ann, nestfor

mann, kasserer og sekretæ r velges ved sæ rskilt valg. Har 
foreningen fastlønte tillitsm enn som velges av foreningen, 
skal funksjonstiden for disse væ re like lang som landsm øte
perioden i Landsorganisasjonen.
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3. Valgene foregår ved hemm elig avstemning. For å bli valgt 
må en ha få tt absolutt flertall. Oppnåes ikke dette ved første 
gangs avstem ning foretas bundet valg mellom de to som 
har få tt flest stemmer.

4. Årsm øtet velger 2 revisorer til å føre kontroll med forenin
gens rekneskaper. Funksjonstiden er 2 ar, likevel slik at én 
stå r på valg ved hvert årsmøte. Første gang avgjøres funk
sjonstiden ved loddtrekning. Ved dødsfall eller ved annen 
avgang, velges ny revisor for resten  av funksjonstiden. Val
get foregår på første medlemsmøte.

5. Et medlem har p lik t til å ta  på seg tillitsverv  som foreningen 
eller forbundet velger det til.

6. M edlemmer som ønsker saken ta tt opp i foreningsm øte skal 
sende forslag om det til styret. Forslag som ikke er kommet 
inn 1 uke før medlemsmøte holdes kan ikke forlanges be
handlet før på det etterfølgende møte.

7. E kstraordinæ rt årsm øte skal innkalles når styret, eller nar 
m inst 25 prosent av medlemmene forlanger det. Forbunds
styret kan også forlange innkalt til ekstraordinæ rt års
møte. På det ekstraordinæ re årsm øte kan bare behandles 
de saker som har væ rt foranledning til innkallinga. Slikt 
årsm øte kan innkalles med 2 dagers varsel.

8. Medlemsmøte holdes så ofte sty re t gjør vedtak om det, like
vel m inst en gang hvert kvartal. Dagsordenen bestemmes av 
sty ret og skal kunngjøres på forhånd. Forslag som er kom
m et inn fra  m edlem m er i samsvar med pkt. 6 i denne para
graf skal føres opp på dagsordenen.

9. På m edlemsm øter som behandler spørsm ålet om oppsiing av 
tariffavtalen  (overenskomsten), om plassoppsiing eller om 
avstem ning over forslag til tariffavtale, kan ikke andre saker 
behandles. Alle avstem ninger over disse spørsmål skal fore
gå skriftlig. Ellers er det skriftlig avstem ning når Vs av dem 
som har m øtt fram  krever det.

10. På ordinæ rt og ekstraordinæ rt årsm øte sam t medlemsmøter 
b lir alle saker med unntak  av den som etter vedtektene k re
ver absolutt flerta ll avgjort ved stem m eflerhet. I tilfelle av 
stem m elikhet er fram legget forkastet. G jelder avstem nin
gen oppsiing av overenskomst, plassoppsiing eller spørs
m ålet om arbeidsnedlegging, skal stemmesedlene sendes for
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bundsstyret med m elding om hvor mange m edlemm er fag
foreningen har på det tidspunkt avstem ningen fan t sted.

11, De som er medlemm er i andre forbund, kan delta i forenin
gens m øter såfrem t de e tte r Landsorganisasjonens vedtekter 
har re tt til å opprettholde sitt medlemskap i et annet for
bund. De har talerett, men ikke stem m erett. I tariffspørs
mål har slike m edlem m er også stem m erett om saka gjelder 
deres egne lønns- og arbeidsvilkår.

§ 6.
Styret.  ,

1. Fagforeningens styre skal bestå av m inst 5, høyst 9 med
lem m er med m inst 3 varam enn.

2. S ty ret leder foreningen i sam svar med vedtektene, lands
m øtets og årsm øtets vedtak.

3. Form annen har den daglige ledelse av foreningen.
4. N estform annen skal fungere som form ann dersom form an

nen har forfall.
5. Sekretæ ren fører m øteprotokoller og besørger korrespon

dansen i sam råd med form annen.
6. K assereren fører rekneskapene for foreningen e tter regler 

som er fastsatt av forbundsstyret.
7. S tyret er vedtaksført når m in s t  medlemmer, inklusive

varam enn, er til stede. Er det stem m elikhet, gjør form an
nens stemme utslaget.

8. S ty ret har til enhver tid  re tt til å kreve lagt fram  for seg 
rekneskapene. Forbundsstyret kan videre kreve at rekne
skapene gjennomgås av Landsorganisasjonens tilsynsrevisor 
e tter samråd med Landsorganisasjonens revisjonskontor.

§ 7.
Tariffkrav  — tariffrevisjoner.

1. Fagforeningen kan ikke overfor arbeidsgiverne frem m e krav  
om ny tariffavtale, opprette eller si opp tariffavtale uten 
forbundets godkjenning.

2. Vil en fagforening frem m e krav  om endringer i lønns- og 
arbeidsvilkår, skal saken først forberedes av fagforeningen, 
hvoretter forslaget b lir å sende forbundet.

3. Vil en fagforening si opp tariffav talen  eller vil den stille 
krav  om ny tariffavtale, p lik ter den a sende forbundet opp-
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Ivsning om  hvor m ange arbeidere  som om fattes av  avtalen , 
hvor m ange som e r o rgan isert, om  lønns- og arbeidsv il
kåra, om  overtidsarbeid , og om  det er in n g a tt akkord
av ta le  som ikke går fram  av ta riffav ta len . M elding om d e tte  
m å sendes fo rb u n d ssty re t in n en  2 m åneder før av ta len  kan  
sies opp om  d e t g je lder end ring  i ta riffav ta len .

4. F agforen ingen  k an  a ld ri p å  egen hån d  gå til plassoppsnng.
5. F ag fo ren ingen  kan  a ld ri p å  egen h ånd  ive rk se tte  arbeids

stans.
§ 8 .

A vstem ningsreg ler.
1. V ed avstem ning  over ny  ta riffav ta le  skal stem m esedlene 

forsegles og oppbevares av  s ty re t e ller s tem m esty re t i fo r
en ingen  (om  slik t e r  valg t) in n til avstem ningen  innen  ta r if f 
om rådet e r av s lu tte t for alle  som skal d e lta  i den.

2. S ty re t e lle r s tem m esty re t fo re ta r  d e re tte r  opp telling  og fører 
re su lta te t in n  i protokoll. S tem m eresu lta te t og stem m esed
lene skal sendes fo rbundet. R esu lta te t m å ikke i noen form  
offen tligg jøres før fo rb u n d et h a r g jo rt v ed tak  om det.

3. R e tt til å d e lta  i avstem ningen  om  ny  ta riffav ta le  h a r alle 
m edlem m er ved b ed rif te r som ta riffav ta len  gjelder.

4. I fagforen ing  d e r m edlem m ene stad ig  sk ifte r arbeidssted , 
h a r  alle m edlem m er r e t t  t i l  å d e lta  i avstem ningen.

5. N år en  fagforen ing  få r seg fo relag t en landsom fattende 
ta riffav ta le  som bestem m er lønns- og arbeidsv ilkårene for 
hele  faget h a r alle m ed lem m er re tt  til å  d e lta  i avstem -
ningen. , . r u -

6. A lle s tem m eberettigede m edlem m er h a r stem m epiik t.
7 M edlem m er som  u n d er a rbeidsstans u ten  gyldig g runn  la r 

v æ re  å stem m e over forslag  til  ny  overenskom st m iste r 
re tte n  ti l  fo r tsa tt stønad. T v ister m ellom  en forenm g og 
m edlem m ene om  d en n e  bestem m else avgjøres av  fo rbunds
sty ret.

8. F or øvrig  g je ld er § 15 i fo rbundets  ved tek ter.
9. B lir det tv ist m ellom  en fo ren ing  og fo rb u n d et om  b ru k en  

av avstem ningsreglene, avg jø r L andsorganisasjonens sek re
ta r ia t  tv isten . U n n tak  h e rfra  e r bestem m elsen  i p u n k t /,
2. setn ing, i denne paragraf.
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§ 9.
A rbeidsstans.

1. Om  d e t fo rbund  fagforeningen  e r tils lu tte t, h a r v ed ta tt å 
se tte  a rbeidsstans i verk , e ller en  lockout er varsle t, velger 
alle  fo ren inger som berøres av  arbeidsstansen  en streike- 
e lle r lockout-nem nd. F oren ingen  fo rd e le r konflik tsstønaden  
og øver den k o n tro ll som  er nødvendig  u n d er arbeids
stansen.

2. Så lenge arbeidsstansen  v a re r m å ingen  ta  arbeid  i b ed rif te r 
som om fattes av  stansen  e lle r i b ed rif te r hvor det e r  e rk læ rt 
u b etin g et sym patiaksjon . D en som  g jø r det, e r blokade- 
e lle r s tre ik e b ry te r .’ M elding om d e t sendes straks til fo r
bundssty ret.

3. F o rb u n d ssty re t tre f fe r  avg jerd  i h v e r t en k e lt høve om 
navnene på  stre ik e- e lle r b lo k ad eb ry te rn e  skal offentlig- 
gjøres.

4. T ar m edlem m ene an n e t arbeid  m å de gi m eld ing  om det til 
foreningen. Så lenge m edlem m ene h a r slik t arbeid , fa lle r 
stønaden  u n d er a rbeidsstansen  bort.

5. Ingen  o rgan ise rt arb e id er m å søke arbeid  e tte r  en d t lovlig 
s tre ik  e lle r lockout før a lle  m edlem m er ved b ed rif ten  som 
v a r m ed i a rbeidsstansen  h a r  få tt  ig jen  a rb e id e t sitt.

D en som ta r  arbeid  i s trid  m ed dette , ram m es av be
stem m elsen i p u n k t 2 i denne parag ra f. I sæ rlige  tilfe lle  kan 
av de lingssty re t g jø re un n tak .

6. A rbeidsstansen  k an  som regel ikke heves før fo ren ingen  
som e r  in te re sse rt i den  h a r  u t ta l t  seg. F oren ingen  kan  he lle r 
ikke heve arbeidsstansen  fø r fo rb u n d ssty re ts  sam tykke  er 
gitt.

7. B are de m edlem m er som in teresse tv isten  g je lder h a r s tem 
m ere tt i spørsm ålet om iverkse tting , av slu tn in g  e lle r fo r t
se ttin g  av  en  arbeidsstans.

8. Ved alle avstem ninger følges reg lene  i § 8 i disse v ed tek te r 
og fo r øvrig  avstem ningsreg lene i fo rbundets  v ed tek te r § 15.

§ 10 .
Foreningens p lik te r  overfor fo rb u n d et og Landsorganisasjonen.

1. F oren ingens v ed tek te r m å ikke inneho lde noe som s trid e r 
m ot fo rbundets  og L andsorganisasjonens ved tek te r, fo rm ål 
eller lovlige vedtak.
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2.

1 .

2 .

3.

4.

5.

6 .

Ingen særorganisasjoner, celler eller grupper eller aksjons
utvalg må dannes, som har til hensikt a sette u t av 
de regu læ rt opprettede og valgte instanser innen fagorgani
sasjonen, eller frem m e form ål som hgger ved siden av fag 
organisasjonens.

§ 11.
u te lukking  av medlemmer.

Om noen har opptrådt som streike- eller blokadebryter skal 
vedkommende straks utelukkes som medlem av foreningen 
Medlem som handler i strid  med fagforeningens 
eller Landsorganisasjonens vedtekter kan utelukkes
vedtak i medlemsmøte. , Var, iUp
M edlemmer som handler uhederlig eller ukollegialt 
bikkes e tter vedtak i medlemsmøte med % flertall.

I stedet for utelukkelse kan på samme m ate gjøres ved
tak  om suspensjon for kortere eller lengre tid.

Suspenderte m edlem m er m å i den tid  de er suspende 
betale kontingent, m en de h a r ikke høve til a delta i av
delingens m øter, og har ingen rettigheter i forbundet i den
tid  suspensjonen varer. i + i 9  nu 3 står nå daes-Om en slik sak som er nevnt 1 pkt. 1, 2 og 3 star pa
ordenen, har styret i foreningen plik t til a varsle vedkom
m L d e  slik at han kan væ re til stede på m øtet og forsvare

Den som blir u telukket e tte r dette
forbundsstyret, som ta r  endelig avgjerd. Slik klage ma 
væ re kommet inn til forbundsstyret innen 2 m åneder etter 
I t  vedtåket er gjort. Slik klage har ikke oppsettende virk-

Utefukkelse av medlemskap fører alltid med seg at med 
lem met m ister alle tillitsverv  i fagbevegelsen og kan heller 
ikke delta i fagforeningsmøter.

§  12 . .
Suspensjon fra tillitsverv, oppsigelse og avskjed av 

funksjonærer.
Såfrem t et medlem av sty re t gjør seg skyldig 1 straffbar 
eller ukollegial handling kan sty ret med alm innelig flertall 
suspendere vedkommende fra  tillitsvervet. ,
Slik suspensjon skal straks innberettes til forbundsstyret 
til godkjenning inntil medlemsmøte b lir holdt.

1 .

2 .
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3. Godkjenner forbundsstyret suspensjonen, velger styret seg 
imellom, inntil m edlemsmøte kan holdes, en av styrets m ed
lem m er til å utføre de p lik ter som pålå den suspenderte.

4. Saken forelegges for første m edlemsm øte til behandling.
Til dette møte skal den suspenderte innkalles og gis høve 

til å gjøre rede for seg.
5. Blir suspensjonen fra  tillitsvervet stadfestet på medlems

møtet, foretar også dette  valg av ny tillitsm ann i stedet for 
den suspenderte.

6. H ar den suspenderte lønn som tillitsm ann, kan suspensjo
nen skje med eller uten bibehold av lønnen.

7. Den suspenderte kan innen en m åned e tte r at han har fått 
varsel om suspensjonen påklage denne til forbundsstyret, 
som kan pålegge foreningen å holde medlemsmøte til be
handling av saken.

8. N år suspensjonssaker er endelig avgjort kan foreningen ta  
opp spørsm ålet om utelukking av den suspenderte.

9. Funksjonæ rer i foreningen kan oppsies av sty re t med de 
frister som er fastsatt i tilsettingsvilkåra. De kan avskje
diges av styret om det m ener å ha rettslig  grunnlag for det.

§ 13.
Oppløsning av foreningen.

1. Foreningen kan ikke oppløses u ten  forbundsstyrets god
kjenning om ikke forbundsstyret gjør vedtak  om noe annet.

2. Om foreningen oppløses, tilfaller alltid  foreningens aktiva 
forbundskassen.

§ 14.
Tolking av disse vedtekter.

Tolking av disse vedtekter og tv ister om hvordan de skal 
forståes kan ikke prøves ved de sivile domstoler. De blir avgjort 
av forbundsstyret med re tt til klage til landsstyret eller først
kommende landsmøte. På samme m åte avgjøres organisasjons
messige tvistespørsm ål som ikke direkte er løst i vedtektene.

§ 15.
Særvedtekter.

Om foreningen finner det nødvendig har den re tt til å gjøre 
vedtak om tillegg til disse vedtekter for sin lokale virksomhet. 
De skal legges fram  for forbundsstyret og godkjennes av det.
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■ REGLER
om valg av representanter t i l  Landsorganisasjonens kongress

1 Så snart innkalling til kongress er foretatt sender forbunds
sty re t m elding til hver fagforening om det med anniodnmg 
om innen en av forbundsstyret fastsatt frist a fram kom m e

2 E t^ /? t^  to s^ la g S rS ^ ^ S m m e t inn, fo retar forbundsstyret 
den endelige innstilling. Det skal så vidt m ulig tas oinsyn 
til a t de forskjellige landsdeler og y rker b lir representert.

3 Er forbundets landsm øte beram m et når m eldingen om kon
gressen b lir gitt, kan innstillingen av representan ter med 
varam enn foretas av landsm øtet.  ̂ u j

4 Sam men med dagsordenen til kongressen sendes forbunds- 
■ styrets, eyentuelt landsm øtets, innstilling pa representanter

rned yaramenn ut til fagforeningen, som foretar det endelige 
yalg i samsvar med reglene i Landsorganisasjonens ved-
tøktcr j

5 Valeet av representanter skal finne sted e tter at dagsorde- 
nen til kongressen er behandlet. I dette m øte kan ikke andre 
saker føres opp på dagsordenen for foreningen. . ^

6. Valget av representanter skjer under e tt for hele landet.
I fagforeningsmøtene avgir hver enkelt stem me pa sa 

mange representan ter med personlige varam enn som for
bundet har re tt til. . s c;

For øvrig vises til Landsorganisasjonens vedtekter § 0.

FORBUNDETS MERKNADER 
til;

Forbundenes norm alvedtekter m ed Kom iteens tilsvar.
7’il § I: Forbundets virkeområde:

1 N o rsk  B y g n in g sin d u str ia r b e id e r fo rb u n d :
«Innledningen til yårt forbunds nåyæ rende forbundslov 

er bygget på de særegne forhold som er til stede i og med at
B ygningsindustriarbeiderforbundet ikke bare er et sp esielt
bygningsforbund, m en at de har i massevis av^bedrifter som 
tilv irker m aterialer till bygningsindustrien. For a m arkere 
dette  m ener en at m an for vårt forbunds vedkommende bør
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beholde den innledning vi allerede har, m en gi til kjenne 
at forbundet er tilslu tte t A rbeidernes faglige Landsorgani
sasjon.»

2. Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund:
«§ 1 tilføyes følgende: «— og skal dette respekteres av de 

tilsluttede forbund.»

Fra Komiteen:
1. Komiteen har in tet imot at forbundet inn tar en m er spesifi

sert betegnelse av forbundets virkeom råde, og den forelig
gende innstilling dekker også dette.

2. Det sier seg selv at bestem melsen om et forbunds virkeom 
råde skal respekteres. Det tilligger Sekretariatet og repre
sentantskapet til enhver tid å påse at vedtektenes bestem 
melser for så vidt følges.

Til § 2; Formål.
1. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund:

«En har de samme anførsler å gjøre når det gjelder for
m ålsparagrafen, som er nevnt foran, i og m ed den viktige 
stilling m an står overfor f. eks. ved den kooperative produk
sjon innenfor byggevirksomheten. For øvrig skulle L.O.’s 
forslag og forbundets § 1 kunné samarbeides.»

2. Norsk Skotøyarbeiderforbund:
«40 tim ers uken, og støtte til kooperasjonen tas med.»

3. Norsk Telegraf- og Telefonforbund:
«I u tkaste t til forbundsvedtektene § 2, pkt. 3, kan for

bundsstyret tenke seg følgende ordlyd (skjønt en vil be
m erke at forbundsstyret ikke har h a tt tilstrekkelig  tid  t il  å 
.drøfte saka e tte r a t svaret fra  vår loykomité forelå);

. .  å bedre og trygge m edlemmenes lønns- og arbeidsvil
kår ved oppretting av tariffav taler (overenskomster) eller 
på annen høvelig m åte . . . . »

4. Norsk Sjømannsforbund:
Vedr. punkt 5 a: «Her har vårt forbundsstyre ikke fun

net det rik tig  å inn ta  i vedtektene noe som for vårt forbund 
m åtte  få følgende ordlyd: «A arbeide for gjennom føring av 
økonomisk dem okrati ved bl. a. a t skipsfarten b lir  overført 
til samfundseié o.s.v.» «Vi har på dette  punk t innskrenket 
oss til i samme paragraf, punkt 5 å form ulere de tte  slik:-r-
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«Å arbeide for gjennomføring av økonomisk demokrati 
ved å sikre m edlem m ene en tilfredsstillende innflytelse i 
næringslivet.»

5 Norsk Skinn- og Lærarbeiderforbund:
Vedr. punkt 12: «Vi foreslår uttatt følgende ordlyd (ved 

alderdom og invaliditet) den gjenstående ordlyd bibeholdes. 
Motiveving: Den bør uttas av den grunn at den kun egner 
seg for de forbund der har kasser til disse formål. For øvrig 
mener vi at stat og kommune bør ha denne forpliktelse, a 
støtte ved alderdom og invaliditet i langt større grad eim  
nå er tilfelle. Det blir altfor stor økonomisk påkjenning for 
de enkelte forbund å opprette kasser til dette formål.»

Fra Komiteen: . ■ -u ■
1. En har intet å bemerke til at Norsk Bygnm gsm dustnarbei- 

derforbund inntar en slik  bestem m else som den foreslåtte 
endring gir uttrykk for.

2. Denne merknad dekkes i § 2, nr. 2 og 6 i den foreliggende 
innstilling. En oppslutning om og støtte til kooperasjonen 
bør skje ved særskilt vedtak av kongressen.

3. Merknaden tar tydeligvis sikte på forholdene i etatsforbun- 
dene i statstjenesten, hvor lønns- og arbeidsvilkår er fast
satt ved regulativ. K om iteen har intet imot at det i disse 
forbunds vedtekter medtas en formulering som dekker me
ningen i de merknadene som Telegraf- og Telefonforbundet 
gjør.

4. Så vidt komiteen kan se, er m eningen i de merknadene som  
Sjømannsforbundet gjør tilstrekkelig dekket i forslagets
§ 2, punkt 5. .  ̂ 1 i e»

5. En finner å m åtte opprettholde punkt 12 i forslaget. Så
fremt et forbund ikke har særskilt kasse eller institusjon  
til støtte for m edlem m ene i de tilfelle  som er nevnt i punkt 
12, er det selvsagt adgang for forbundene til å sløyfe punktet 
i sine vedtekter.

Til § 3: Medlemskap.
B: Opptakelse av fagforeninger og grupper:

Norsk Bekledningsarbeiderforbund:
«Punkt 2. Hvis tolking av dette punkt kan lede til pabud

om sam m enslutning av igangværende foreninger, foreslår komi
teen følgende ordlyd: «Vanlig kan ikke mer enn en forening i
samme fag eller yrke på samme sted opptas i forbundet.»
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Fra Komiteen:
Norsk Bekledningsarbeiderforbunds merknader må bero på 

en misforståelse. Komiteens innstilling tar nettopp sikte på at 
det kan opprettes flere foreninger innen samme forbund på et 
sted, såfremt forbundet omfatter flere fag eller yrker.

Til § 4: Forbundets organer.
1. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund:

«Her må forbundet i henhold til sin oppbygging beholde 
forbundets nåværende § 2.»

2. Tobakkarbeiderforbundet i Norge:
«På grunn av vårt forbunds m edlem svise sammensetning 

har vi intet behov for et landsstyre som er nevnt i § 4. A v  
den grunn skulle §§ 8 og 9 bortfalle, idet de saker som der 
er tillagt et landsstyre m åtte enten overlates til forbunds
styret eller til landsmøtet. D ette v il vårt forbundsstyre til 
den tid forbeholde seg rett til ved forslag til kommende 
landsmøte.»

Fra Komiteen:
1. Komiteen har ikke noe å innvende mot merknaden fra Norsk 

Bygningsindustriarbeiderforbund. Det må tilligge hvert for
bund å utforme paragrafen etter den oppbygging vedkom
mende forbund har. Imidlertid vil komiteen slå fast at når 
det gjelder forbundenes besluttende organer, må innstillin
gens § 4 være bindende for alle forbund.

2. Hvor de faktiske forhold ligger slik  an at det ikke er beho /  
for 3-deling i § 4, må de forbund som ikke har forbundsstyre 
eller landsstyre selvsagt ha adgang til å sløyfe disse be
stemmelser.

Til § 5; Landsmøtet.
1. Norsk Bekledningsarbeiderforbund:

«Punkt 1. Komiteen finner at landsmøtet bør fastsette 
hvor neste landsmøte skal holdes.

Punkt 3. Her foreslår komiteen denne ordlyd: «Forenin
gens representasjonsrett regnes ut etter gjennom snittstallet 
etter innrapportert m edlem stall o.s.v.»

2. Norsk Skinn- og Lærarbeiderforbund:
Punkt 2. «Her må ordlyden 3 måneder forandres til 9 

måneder, da det ellers ikke v il bli i samsvar med siste av-

39



4.

snitt i punkt 3, da det her kreves 9 m åneders medlemskap 
for å være valgbar.»

Punkt 3. første avsnitt forandres således; «Landsmøtet 
består av valgte representan ter fra  avdelinger og av lands
styrets medlemmer. Størrelsen av representasjonen bestem 
mes av de enkelte forbund, og reglene berfor tilføyes under 
dette  punkt. Avdelingenes representasjonsrett regnes u t 
e tte r gjennom snittstallet e tte r be ta lt ordinæ r kontingent i 
de siste 3 m åneder før landsm øtet kalles inn, m edlem m er der 
er frita tt for kontingent e tte r forbundets lover teller med 
ved beregningen av representasjonen.»

P unkt 9 utgår. M otivering: «Da både landsstyrets m ed
lem m er og de valgte representan ter bar tale og forslagsrett i 
alle saker, finner vi punkt 9 unødvendig.»
Norsk Telegraf- og Telefonforbund:

Foreslår punkt 3 sålydende: «Landsmøtet består av
valgte representanter. Foreningens representasjonsrett
regnes etc  »

P unkt 8, annet avsnitt sålydende; «Landsstyrets og for
bundsstyrets medlemmer bar tale, og forslagsrett, men ikke 
stemmerett.»
Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund;

«I punkt 6, første ledd, forandres tidsfristen for innsen
delse av forslag til landsm øtet fra  4 — til 3 måneder.»

Fra Komiteen:
1 . Norsk Bekledningsarbeiderforbunds m erknader kan ikke til

tres. En finner det urik tig  at det ene landsm øte skal binde 
et landsstyre eller forbundsstyre når det gjelder stedet for 
nesteTandsmøte.

Til forbundets m erknader til punkt 3 anføres at represen
tasjonsretten til et landsm øte bør regnes u t i benbold til 
betalt ordinæ r kontingent.
Komiteen finner ikke å kunne gå med på m erknadene fra 
Norsk Skinn- og Læ rarbeiderforbund i det 3-måneders fri
sten er en følge av at landsm øte må innkalles med 6 m åne
ders varsel. P u n k t 3 forutsetter a t bvert enkelt forbund b e 
stem m er representasjonen til sitt landsmøte.

Komiteen finner a t punkt 9 må opprettholdes, idet den 
gir valgte sekretæ rer som ikke er m edlemm er av landsstyret 
adgang til landsm øtet med tale- og forslagsrett.

40

3. En viser til det som er anført ovenfor.
M erknaden til punkt 8 kan ikke tiltres. Det er nok å beii- 

vise til at vedtektene for Landsorganisasjonen gir Sekretari- 
atets m edlemm er ta lere tt på kongressen.

4. Komiteen opprettholder sitt forslag på en 4-måneders frist.

Til § 6: Landsm øtets myndighetsområde.
1. Norsk Skinn- og Læ rarbeiderforbund;

P unkt 3 foreslår vi u tgår i sin helhet; M otivering: «Dette 
punkt egner seg ikke til norm al vedtekt, og bvert forbund 
må ber stå fritt, idet det m å settes inn den ordlyd ber som 
passer for de enkelte forbund.»

2. Norsk Telegraf- og Telefonforbund;
«Det er e tte r vår oppfatning en uoverensstem melse m el

lom §§ 6 og 9 om landsm øtets og landsstyrets m yndighets
område. Vi m ener det i § 6 bør inntas et punkt med noen
lunde slik ordlyd; å trekke opp retn ingslin jer for forbundets 
lønnspolitikk og øvrige virksom het i landsmøteperioden»^. 
«En m ener nemlig a t det er vesentlig at en sørger for på 
landsm øtene å få tilfredsstillende retn ingslin jer for forbun
dets virksom het i den kommende periode, så langt dette er 
mulig, og a t en ikke bare nøyer seg med å sette punktum  
for den perioden som er gått.

I § 6, punkt 7, er det trolig en trykkfeil, idet punk tet ven
telig skal lyde; «å avgjøre ethvert stridsspørsm ål mellom 
forbundsstyret og landsstyret, mellom disse og de tilsluttede 
fagforeninger o.s.v.»

Fra Komiteen:
1. Det sier seg selv a t forbundene kan vedta den bestemmelse 

de finner mest p rak tisk  for seg.
2. Til m erknadene fra  Norsk Telegraf- og Telefonforbund an

fører kom iteen at det vil væ re lite hensiktsm essig å ta  med 
en bestemmelse om at landsm øtet skal trekke opp retnings
lin jer for forbundets lønnspolitikk for en så lang periode 
som 4 år. Dette må tilligge landsstyret som kom mer sam 
men mirist en gang hvert år.

For øvrig inneholder innstillingens punk t 1 ert «sekke
bestemmelse» som gir adgang for landsm øtet til å drøfte og 
fatte  vedtak om ethvert aktuelt spørsmål.
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Til § 7: E kstraord inæ rt landsm øte. 
1 .

2 .

3.

N orsk B ek ledn ingsarbeiderfo rbund:
P u n k t 1. D enne setn ing  endres til  å lyde: «Det sam m e 

h a r  fo rb u n d ssty re t p lik t t i l  å g jø re om det ved u ravstem ning  
e r f le r ta ll fo r innkalling.»
N orsk T elegraf- og T elefonforbund:

M ed den regelen  som e r fa s tsa tt i p u n k t 1 e r det vel i 
p raksis  så å si um ulig  fo r de m enige m edlem m er å fram 
tv inge et ek s tra o rd in æ rt landsm øte. 2. setn ing  bør derfo r 
hete : «Det sam m e h a r  fo rb u n d ss ty re t p lik t til å g jøre om 
avdelinger som tilsam m en re p resen te re r  h a lv p arten  av  fo r
b u n d ets  m edlem m er k rev er det.»
N orsk S kinn- og L æ r arbeiderfo rbund :

«P unkt 2. H er fo randres ta lle t 15 til  30: M otivering: 
«15 dager til  in n k allin g  av  e t landsm øte e r fo r k o rt tid.»

P u n k t 3. F o randres til  følgende: «Ved innkallelse  til 
ek s tra o rd in æ rt landsm øte innkalles de sam m e rep resen tan 
te r  som på siste  o rd in æ re  landsm øte. M otivering: F ørste  
av sn itt i d e tte  p u n k t e r jo  um ulig  å  p rak tise re  innenfor ram 
m en  av  så k o rt tid  som  15 eller 30 dager, hvo rfo r vi m ener 
det kan  utgå.»

Fra K om iteen:
1. K om iteen  o p p re tth o ld er bestem m elsen

2 .

3.

i innstillingen . En 
a n ta r  a t det neppe b lir  ak tu e lt a t e t fo rb u n d ssty re  sender u t 
til u rav stem n in g  spørsm ål om  innkalle lse  til e t ek strao rd i
n æ rt landsstyrem øte.
F orbundes m erk n ad  kan  ik k e  tiltre s , ide t en  v iser ti l  det 
som e r an fø rt fo ran  u n d er p u n k t 1.
F o rbundets  m erk n ad er k an  ikke tiltres . B estem m elsen om 
15 dager e r  en  m inim um sfrist.

T il § 8: L andsstyret.
1. N orsk  T elegraf- og T elefonforbund:

«Forbundet k je n n e r ikke til p å  hv ilken  m åte  landssty rets 
m edlem m er velges i de  øvrige forbund. M en i v å r t  fo rbund 
e r fo rho lde t a t fo rb u n d ssty re t velges fra  Oslo og n æ rm este  
om egn, m ens lan d ssty re ts  m edlem m er b es tå r av  1 rep resen 
ta n t f ra  h v e rt d is tr ik t u tenom  Oslo, (h e rtil kom m er fo r
b u n d ssty re ts  m edlem m er). U t f ra  d e tte  forhold  som  m u
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ligens også g je ld er de fleste  and re  forbund, m ener en  at 
v ed tek tenes § 8 bør h a  et tillegg  om  a t e t landssty rem ed- 
lem  g å r u t  av  lan d ss ty re t n å r  h an  f ly tte r  f ra  det d is trik t 
h an  e r v a lg t som rep re sen ta n t for. H ans v aram an n  m å i 
d e tte  tilfe lle  m øte som rep resen tan t. T illegget bør ven telig  
kom m e som tillegg  til § 8, pk t. 5. H vis fo ran  n ev n te  o rd 
n ing  passer fo r de øvrige L .O .-forbund bør an take lig  § 8 
også ha  en  tilføyelse som fa s tse tte r lan d ssty re te  sam m en
setning, f.eks. a t d e tte  b es tå r av  fo rb u n d ssty re ts  m edlem 
m er p luss . . . .  an ta ll re p resen tan te r u tenom  Oslo. Og v i
dere  fra  h v ilk e t d is trik t e ller fagforeningsom råde de en- 
en k e lte  re p resen tan te r skal velges.

P u n k t 10, siste  setn ing: «F orbundssty ret avg jø r om
tilsa tte  sek re tæ re r og avdelingsledere ved forbundskonto- 
re t  skal v æ re  til stede.»

Fra K om iteen:
K om iteen  kan  ikke anbefale  noen endring  p å  d e tte  punk t. 

S åfrem t e t fo rbund  h a r  d is trik tsv is  rep resen ta sjo n  og valg  til 
landssty re t, e r det in te t i veien  fo r a t d e t in n tas sæ rsk ilt 
bestem m else herom  i vedkom m ende fo rbunds ved tek te r.

K om iteen  fin n e r a t fo rslaget f ra  N orsk  T elegraf- og T ele
fonforbund  om  a t « fo rbundssty re t avg jø r om tilsa tte  sek re 
tæ re r  og avdelingsledere ved fo rb u n d sk o n to re t skal v æ re  til 
s tede »kan gjøres til  n y tt p u n k t 7 u n d er § 8.

Til § 9: L a n d sstyre ts  m ynd ighetsom råde:
N orsk B ek led n in g sarb eid erfo rb u n d :
P u n k t 3. «I likhet m ed tid lig ere  fin n er kom iteen  a t shkc 

supp leringsvalg  bør foregå ved u ravstem ning , og fo reslår at 
lan d ssty re t h e r bare  få r  in n stillin g sre tt ved slike valg.»

P u n k t 4. «K om iteen fo reslå r a t d e tte  p u n k t kom m er u n d er 
landsm øtets m yndighetsom råde.»

Fra K om iteen:
P u n k t 3: K om iteen  fin n e r ikke å k u n n e  ti ltre  fo rslaget fra  

N orsk B ek ledn ingsarbeiderfo rbund , d a  d e t i høyeste  g rad  er
u p rak tisk . , ^

P u n k t 4: K om iteen  k an  ik k e  t i l t re  m erknaden , og v iser 
herom  til bestem m elsene i L andsorganisasjonens v ed tek te r.
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Til § 10: Forbundsstyret.
1. Norsk Skotøyarbeiderforbund:

P unkt 6. En vil foreslå at dette  punkt får følgende til
føyelse: «Etter at landsstyrets uttalelse er innhentet.»

2. Norsk Telegraf- og Telefonforbund:
I punkt 4 bør det også hete «hvilke tilsatte  funksjonærer

i forbundet ___ etc.» i likhet med det som er anført i
§ 5, pkt. 10. I samsvar med det som er nevnt foran under 
§ 8, bør også § 10 ventelig ha e t tillegg om forbundsstyrets 
sammensetning.
N orsk B ygn in g sin d u stria rb e id erfo rb u n d :

P unkt 5 foreslåes forandret til å lyde: «Om det er me
ningsforskjell i forbundsstyret har m indretallet re tt til å 
innanke sakene for landsstyret.» (Foranstående i henhold 
til v årt forbunds § 23, punkt 2).

Fra Komiteen:
1. Punkt 5 d: Komiteen finner ikke å kunne tiltre  m erk

naden fra  Norsk Skotøyarbeiderforbund.
2. Komiteen finner ikke å kunne tiltre  forbundets m erknader, 

idet en viser til § 6, punkt 3.
3: Komiteen finner ikke å kunne tiltre  m erknadene, idet det 

av praktiske grunner må væ re en begrensning i ankeretten.

Til § 11; Forbundsstyrets myndighetsområde.
1. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund:

«En må se denne paragraf i sammenheng med forslagets 
del III siste side, regler om valg av représentan ter til L.O.’s 
kongress. N år det gjelder denne m aterie foreslåes at for
bundsstyret holder på den ordning forbundet har i hen
hold til dets vedtekter §§ 11, 13, 14 og 15.» -

2. Tobakkarbeiderforbundet i Norge:
«§11, punkt 2, h a r ingen betydning for oss og er derfor 

overflødig. I samme §, punk t 6, vil vi ha ordet «Landsor
ganisasjonen» strøket.»

3. Norsk B ekledn ingsarbeiderfo rbund :
Punkt 11. «Komiteen finner at slik utligning av ekstr^- 

kontingent må skje i samråd med øvrige av landsstyrets 
medlemmer.»
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Fra Komiteen: . ■ , . •
De innkomm ende m erknader fra  Norsk Bygningsm dustri- 

arbeiderforbund. Norsk Tobakkarbeiderforbund og Norsk Be- 
kledningsarbeiderforbund kan ikke tiltres.

Til § 14: Tariffkrav og tariffrevisjoner.
1. Norsk Bekledningsarbeiderf orbund:

Punkt 7, annet avsnitt: «3 mnd. endres til 2 mnd. i sam
svar med § 7, pkt. 3, i forslag til norm alvedtekter for fag
foreninger.»

2. Norsk Telegraf- og Telefonforbund:
Overskriften bør hete: «Lønnskrav og Lønnsrevisjon.»

Fra Komiteen:
1. Kom iteen foreslår i samsvar med m erknaden fra Norsk Be

kledningsarbeiderf orbund at fristen settes til 2 måneder.
2. Komiteen foreslår at forbundene stilles fritt  når det gjel

der paragrafens «heading», fordi et lønnskrav ikke alltid 
er et tariffkrav.

Til § 15: Avstemning og tarifforslag.
1. Norsk Bekledningsarbeiderf orbund:

«Det ble videre foreslått at ordene «som regel» går ut.»
2. Norsk Jern - og M etallarbeiderforbund:

«I punkt 1. I første linje om byttes ordet «som regel» med 
«såvidt mulig». M erknad: Som tilføyelse til denne paragraf 
foreslåes inn ta tt eksem pler på avstem ninger som næ rm ere 
klargjør de enkelte tilfeller.»

3. Tobakkarbeiderforbundet i Norge:
«Til § 15 er styret i mot punktene 2, 3 og 4. S tyret m ener 

dog at hvis avstem ning over et forslag har ha tt for liten 
tilslutning blant de m edlem m er som om fattes av et tariff- 
forslag, at da styret kan forlange ny avstemning.»

Fra Komiteen:
1. M erknaden fra  Norsk Bekledningsarbeiderf orbund kan 

ikke tiltres. Tar en u ttrykke t «som regel» ut, vil bestem
melsen virke absolutt og derfor væ re uheldig.

2. Komiteen har in te t imot at det stilles opp eksem pler på av
stem ningsreglene i punkt 2, 3 og 4. For øvrig er avstem-
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stem ningsreglene i norm alvedtektene i overensstemmelse 
med de tilsvarende regler i L.O.’s vedtekter.

3. Komiteen finner ikke å kunne tiltre  m erknadene fra  Norsk 
Tobakkarbeiderforbund.

Til §16. Arbeidsstans.
1. Norsk Skinn- og Lærarbeiderforbund:

«Punkt 3. Foreslår vi tilføyet e tter første avsnitt: «Ar
beidsstans kan også heves i de tilfelle forslag må vedtas 
over bordet, når forbundsstyret og Landsorganisasjonen er 
enig om det, og finner det formålstjenlig.» M otivering: Vi 
finner denne tilføyelse nødvendig, idet vi ellers vil av
skjæ re forbundene re tten  til å vedta et gunstig forslag over 
bordet, da en i flere tilfelle ved å kunne vedta et forslag 
over bordet har kunnet få et bedre forslag.»

2. Norsk Tobakkarbeiderforbund:
«Punkt 5 bør i henhold forandres i samsvar med § 15.»

Fra Kom iteen:
1. Komiteen er enig i m erknaden fra  Norsk Skinn- og L æ r

arbeiderforbund og foreslår ordene «som regel» inn ta tt i 
første setning i punkt 3.

2. Komiteen viser til sin uttalelse foran under § 15, punkt 3.

Til § 17: Stønad under arbeidsstans.
1. Norsk Bekledningsarbeiderforbund:

P unkt 3. Komiteen foreslår: «Stønad betales fra  og med 
den dag arbeidsstans blir sa tt i verk.»

Punkt 4 tilføyes: «Lærlinger med kontrak t gis under
støttelse fra  første uke de er medlem.»

2. Norsk Skinn- og Læ rarbeiderforbund:
Tilføyes e tte r siste avsnitt følgende ordlyd: «Og ikke 

væ re i større restanse enn 4 uker.»

Fra Komiteen:
1. Komiteen kan ikke tiltre  m erknadene fra  Norsk Bekled

ningsarbeiderforbund. E tter L.O.’s vedtekter ytes ikke re
fusjon for første uke i arbeidsstansen. Læ rlinger på kon
trak t er som regel unn ta tt fra  å delta  i arbeidsstans.

2. Komiteen viser til § 4 i norm alvedtektene for fagforenin
gene.
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Til § 19: Kontingent.
1. Norsk Bekledningsarbeiderforbund:

P unkt 2 tilføyes: «I sam råd med øvrige landsstyre.»
2. Norsk Skotøy arbeiderforbund:

P unkt 2. «En vil her foreslå samme tilføyelse som i fo
regående paragraf.»
Fra Komiteen:

Komiteen kan ikke tiltre  de innkomne m erknader.
Til § 20: Kontingentens innbetaling.
I. Norsk Bekledningsarbeiderforbund:

Punkt 5 endres til: «Kontingenten betales for det antall 
uker landsm øtet fastsetter.»

2 Norsk Skinn- og Lærarbeiderforbund:
P unkt 1. «Her forandres talle t 15 til 10. Motivering: 

«Fristen for innsendelse bør settes til den 10. Da det i almiri- 
nelighet er le tt å oversitte fristen, og ved å sette den til 
den 15., tro r vi de samme oversittere vil bruke enda lengre 
tid for innsendelse, idet de ser a t innsendelsesfristen er for
lenget med 5 dager.»

P unkt 5. «Foreslår vi utgår, og at forbundene her stilles 
fritt med hvilke av årets uker skal kunne gis kontingent- 
fri for.»

M otivering: «Da de fleste forbund har enkelte uker som 
det gis kontingentfri for, vil det om vi skulle godta denne 
ordlyd, møte stor opinion på landsm øtene for vedtakelse av 
norm alvedtekter i det hele tatt.»

3. Norsk Jern- og M etallarbeiderforbund:
«Punkt 5 endres slik at det gis anledning for de forbund 

hvor m edlemm ene ikke har betaling for helgedager a be
regne kontingenten etter 50 uker.»

4 Norsk Skotøyarbeiderforbund. .
«Punkt 5.' En vil her foreslå at første og siste uke i aret, 

sam t påskeuken b lir friuker.»
5 Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund:

P unk t 4. For vårt forbunds vedkommende vil en holde 
på den strykningsfristen vi har, 6 uker.

P unkt 5. Vi viser til v å rt forbunds § 8, punkt 1, siste 
ledd, og foreslår at denne blir ta t t  inn i norm alvedtektene. 
De forbund som har m edlemm er med månedslønn, foreslår 
en at de får kontingentfritakelse for 1 m åned i året.»

47



Fra Komiteen:
1. Komiteen kan ikke tiltre  m erknaden fra Norsk Bekled- 

ningsarbeiderforbund, og foru tsetter a t det b lir ta t t  et p rin 
sipielt vedtak i saken. For øvrig står spørsm ålet i sam m en
heng med forbundenes kontingentforpliktelser til L.O.

En foru tsetter videre at det blir inn ta tt k lare  og abso
lu tte  bestem m elser i L.O.’s vedtekter om dette spørsmål.

2. P unkt 1: Kan ikke tiltres.
P unkt 5; Komiteen henviser til det som er sagt foran.

3. og 4. Komiteen henviser til sine uttalelser foran.
5. Komiteen finner ikke å kunne tiltre  m erknadene fra  Norsk 

Bygningsindustriarbeiderforbund.

Til  § 21: Kontingentfrie medlemmer.
1. Norsk Bekledningsarbeiderforbund:

P unkt 1 tilføyes: «K ontingentfritakingen gjelder også 
første uke.»

2. Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund:
Tilføyes pkt. 1 følgende: «I ferietiden betales ikke kon

tingent (3 uker).»
3. Norsk Skinn- og L æ r  arbeiderforbund:

«Punkt 1. Foreslåes forandret 1 uke til 3 dager.
P unkt 2. Foreslåes forandret 24 tim er til 36 timer.»

Motivering: Vi finner ordlyden i forslagets punkt 1 og 
2 for krevende, før kontingentfri gis i begge tilfelle, og an
befaler det forandret som av oss foreslått.

N ytt punkt 5: Vi foreslår inn ta tt ny tt punkt 5 her med 
følgende ordlyd: «Medlemmer som er fy lt 65 år og i de 
siste 20 år har oppfylt alle sine forpliktelser fritas for kon
tingent til forbundet.» Motivering: De fleste forbund har 
en bestemmelse i dette tilfelle, hvorfor vi m ener det ogsa 
bør m edtas i Normalvedtektene.»

4. Norsk Skotøyarbeiderforbund:
«En finner ikke å kunne tiltre  forslaget fra avdeling 5. 

Dale. Men tiltre r den utform ing det har i forslaget til nor- 
malvedtekter.»

Fra Komiteen:
1. Kan ikke tiltres.
2. Kan ikke tiltres, idet en viser til uttalelsene foran ved

rørende § 20, punkt 5.
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3. a) K an ikke tiltres.
b) Ad m erknaden om ny tt punkt 5: Komiteen m å advare 

mot innføring av en slik bestemmelse.

Til § 22: Overflytting av medlemskap.
1. Norsk Telegraf- og Telefonforbund:

En tilla ter seg å peke på språkblom sten i § 22, punkt 1, 
siste setning. Teksten bør lyde: «I slike tilfelle må med- 
lem m et fylle de vilkåra som Landsorganisasjonens ved
tek ter fastsetter om overflytning.»

2. Norsk Jern- og M etallarbeiderforbund:
2. avsnitt: «Den foreslåtte ordning med overføring til 

annet forbund ansees å være upraktisk. Det foreslåes der
for at avmelding for overføring til annet forbund foretas 
av avdelingene, e tte r felles instruks for samtlige forbunds 
avdelinger.»

Fra Komiteen:
1. Komiteen tiltre r m erknaden fra Norsk Telegraf- og Tele

fonforbund, idet en her h a r å gjøre med en korrekturfeil.
2. Komiteen tiltre r  i prinsippet m erknaden fra  Norsk Jern- 

og M etallarbeiderforbund og vil foreslå følgende endring 
i samsvar med innkom m et iorslag fra  kom m uneforbundet: 
«Overflytting av m edlem m er fra  en fagforening til en an
nen innen samme forbund, eller fra  e t forbund til et annet, 
skjer på den m åten at fagforeningens form ann eller kas
serer i medlemsboka gir bekreftelse på at m edlemm et har 
oppfylt sine plikter. O verflyttingen rapporteres til for
bundet.»

Til § 24: Hvilende rettigheter for medlemmer.
1. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund:

«Hvor § 32 inntas i vedtektene. En er av den oppfatning 
at vårt forbunds § 32 er m er utdypet og klarere, og bør 
derfor anbefales bibeholdt.»

2. Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund:
Her foreslåes følgende ordlyd:
«1. M edlemmer som reiser u t av landet kan søke forbun

det om å få beholde sine re ttigheter ved å erholde hvilende 
rett. I den tid hvilende re tt  er innvilget, e r de rettigheter
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vedkommende medlem har opparbeidet i heidiold til innbe
talte  kontingentm erker, sa tt u t av kraft. M edlemmet bar 
in te t krav  på å få u tbeta lt streikebidrag, begravelsesbidrag, 
forsikringsbidrag, ulykkes- og invaliditetstrygd av for-

2. Om slikt medlem vender tilbake til landet før det bar 
gått 3 år, og begynner å betale kontingent, beholder det a le 
de rettigheter i torbundet som det baude da det reiste u ten 
lands. Disse rettigheter tre r  i k ra ft fra  samme dag som kon- 
tingentinnbetalinga begynner. ,

3. A lle ansøkninger om hvilende re tt avgjøres med ende
lig avgjerd av forbundsstyret.»

3. Norsk Skinn- og Læ rarbeiderforbund: „
«Foreslår vi hele paragrafen utgar. M otivering. Som 

forslaget er form et, dekker det ikke på langt næ r det som de 
fleste forbund må ha med ner, for øvrig er norm alvedtekt pa 
dette område vanskelig å sam arbeide for alle forbund, hvor
for vi m ener det enkelte forbund her må ha sme egne ved
tekter.»

4. Norsk Skotøyarbeiderforbund: „ ,
«En vil foreslå at forbundene fa r sta f r itt  ved utform in

gen av denne paragraf.»

Fra Komiteen: , - i
Komiteen slu tter seg til m erknadene fra  Norsk K jem isk

Industriarbeiderforbund og foreslår: f u
M edlemmer som reiser u t av landet, kan søke forbund..t om 
å få beholde sine rettigheter v^d å erholde hvilende rett. 
I den tid  hvilende re tt er innvilget, e r de rettigheter ved
kommende medlem har opparbeidet i henhold til innbetalte 
kontingentm erker, satt u t av kraft.
Om slikt medlem vender tilbake til landet før det har gatt 
3 år og begynner å betale kontingent, beholder det alle de 
rettigheter i forbundet som det hadde da det reiste utenlanda. 
Disse rettigheter tre r i k ra it ira  samme dag som kontingent- 
innbetalinga begynner.
Alle ansøkninger om hvilende re tt  avgjøres med endelig av
gjerd av forbundsstyret.»
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Til § 25: Kam pfondet.
1. Norsk Telegraf- og Telefonforbund:

«Et kampfond på kr. 100.00 pr. forbundsm edlem  synes 
svæ rt stort for en organisasjon som vesentlig b es 'å r av 
statstjenestem enn. Som k jen t har fast tilsatte  tjenestem enn 
form ell re tt til å si opp plassene under lønnsrevisjoner. 
Plassoppsigelsen skjer da med 3 m åneders varsel som er van
lig oppsiingstid, mens Staten har adgang til å forlenge denne 
fristen med ytterligere 3 måneder. En kan im idlertid under 
de samfunnsforhold vi nå er kom met fram  til si med ganske 
stor sikkerhet at m yndighetene ikKe kan la det komme til 
to tal streik, som vil stoppe telekom m unikasjonene (telegraf, 
telefon og radio) i landet. I den utstrekning  vårt forbund 
har m edlem m er som ikke er sm stjenestem enn (det dreier 
seg vesentlig om statsarbeidere, f.t. et antall av ca. 2 500) bør 
form entlig reglene følges, mens beløpet må settes betraktelig  
ned for medlemmene som kom mer inn under reglene i for- 
handslingsloven av 1933 for statstjenestem enn. En vil i 
denne samm enheng ikke unnlate å bem erke at bortsett fra 
m idlene til forsikringskassen h a r vårt forbund i årene etter 
krigen stort sett b ruk t opp innkom ne m idler hvert å r til 
forbundets vanlige virksomhet. H erunder hører bl. a. en 
stadig utvidet opplysningsvirksomhet og agitasjon for tilslu t
ning til forbundet fra  tjenestem ennene og arbeiderne i Tele
grafverket. En peker her på a t det i dag er om lag 16 000 
personer beskjeftiget i Telegrafverkets tjeneste, mens vårt 
forbund for øyeblikket dessverre bare teller ca. 6300 m edlem 
mer. Forbundsstyret ser det slik a t agitasjon og opplysnings
virksom het også fram over vil komme til å væ re vår viktigste 
oppgave og en kan derfor ikke på lang tid komme dit at en 
m akter å opparbeide noe kampfond som foreskrevet i § 25.»

Fra Komiteen:
Komiteen kan ikke tiltre  m erknadene fra  Norsk Telegraf- og 

Telefonforbund, da bestem melsen i § 25 er i sam svar med be
stemmelsen om kampfondet i L.O.’s vedtekter og som pålegger 
forbundet å opparbeide et slikt kampfond.
Til § 26: Uravstemning:
1. Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund:

H er tilføyes i pkt. 1: «— og forbundsstyret avgjør e tter 
hvilke regler og retn ingslin jer uravstem ningen skal foregå.»
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2. N o rs k  T eleg ra f-o g  T elefonforbund:
«Når det i pk t. 3 nevnes a t avstem ningen  skal v æ re  hem 

m elig, o p p fa tte r fo rb u n d ssty re t det slik  a t en  m å n y tte  s tem 
m eseddel og navneseddel h v e r  fo r seg, og a t en  navneseddel 
lag t i egen k onvo lu tt m å sendes inn  sam m en m ed stem m e
seddelen. A vstem ning  der stem m eseddelen  ogsa u n d erteg 
nes av  vedkom m ende m edlem  k an  b are  b e trak tes  som hem 
m elig i den u ts trek n in g  s tem m esty re t ogsa i denne fo rstand  
h a r tau sh etsp lik t. F or øvrig  er fo rho lde t i v a r t fo rbund  a t 
en  b a re  h a r  n y tte t hem m elig  avstem ning  n a r det g ie iae r 
valg  på  personer, m ens en  b ru k e r åpen  avstem ning  n a r  det 
g je ld er avstem ning  om  saker som fo rb u n d et arb e id er m ed
(lønnssaker e.L). » .

En h a r  i og fo r seg ikke noe im ot a  in n fø re  en  o rdning  
m ed hem m elig  avstem ning  som  n ev n t i pk t. 3, m en m ener 
ia llfa ll a t d e t i pk t. 4 bør h e te  a t fag foren ingene fo re ta r 
oDPtelling fo r sine m edlem m er og m eddeler re su lta te t av 
avstem ningen  sk riftlig  til  fo rbundets  sty re. S tem m esedlene 
b ø r oppbevares i vedkom m ende fagforening, og bør ikke 
m aku leres fø r et seinere årsm øte h a r  godk jen t b e re tn in g  for 
perioden  og derm ed  også godk jen t fram gangsm aten  og re 
su lta te t av  uravstem ningen.»

Fra K om iteen: „ ...... , • i
K om iteen  s lu tte r  seg til  m erk n ad en e  f r a  N orsk  K jem isk  I 

d u stria rb e id erfo rb u n d  og fo reslå r bestem m elsen  en d re t i sam 
sv ar herm ed.
T il § 27; U te lu kk in g  av foren inger og en keltm ed lem m er.

1 N orsk  B ygn ingsindustriarbeiderfo rbund :
«I s ted e t for L andsorganisasjonens forslag  fo reslår en  v a rt

fo rbunds §§ 4 og 21.» . , j
2. N orsk  K jem isk  In d u stria rb e id erfo rb u n d :

« I pk t. 1, 3. lin je , sk iftes o rd e t «Landsstyret» u t, og settes 
det «Forbundsstyret»  i stedet.

I 5. lin je  e tte r  kom m a settes følgende:
« påankes til  lan d ssty re t, ev en tu e lt landsm øtet, u ten  at

k lagen  h a r oppsettende virkning.»
3 N orsk  T obakkarbeiderfo rbund : ^

«Foreslåes p u n k t 2 u tg å r  og a t  fo rb u n d ets  n åvæ rende 
bestem m elser bibeholdes da  v i m ener denne er m er u ttø m 
m ende red igert.

Fra K om iteen:
M erknadene fra  N orsk  B ygn ing sin d u stria rb e id erfo rb u n d  og 

N orsk T obakkarbeiderfo rbund  kan  ikke tiltre s , ide t en  v iser til 
§ 11 i v ed tek ten e  fo r fagforeningene.

E n fin n e r derim ot å k u n n e  ti ltre  m erk n ad en e  fra  N orsk 
K jem isk  Indu stria rb e id erfo rb u n d .

T il § 29: Suspensjon  fra  tillitsverv  og a vsk jed  av fu nksjonæ rer.
1. N orsk  S kinn- og L æ ra rb e id e rfo rb u n d :

«P unkt 1. H er fo reslå r v i tilfø y et fø lgende o rd lyd  e tte r  
fø rste  p u n k tu m : «E tter a t fo rb u n d et h a r fo re lag t saken  for 
L andsorganisasjonen  til  u tta le lse . Motivering:^ Vi m ener at 
suspensjon av  en fa stlø n n e t tillitsm an n  e r sa alvorlig , og 
a t det d erfo r e r p åk rev e t a t L andsorgan isasjonen  få r saken 
til  uttalelse.»

2. N orsk  B aker- og K ond ito rfo rbund  fo reslår en  ny  § 31:
«Om et fo rbund  av  ad m in is tra tiv e  g ru n n e r fin n er det 

nødvendig  e r det adgang å g jøre v ed tak  om tillegg  e lle r  end- 
rin g e r til disse v ed tek te r. S like tillegg  eller en d rin g e r skal 
h a  S ek re ta ria te ts  godkjenning.»

Fra K om iteen:
1. K an  ikke tiltres . M erknaden  f ra  N orsk  B aker- og K ond ito r

fo rbund  e r unødvendig, id e t en  v iser ti l  innstillingens side 6.

Del II.
FA G FO R EN IN G EN ES N ORM ALV EDTEKTER 

Til § 2: M edlem skap:
1. N orsk  Je rn - og M etallarbeiderfo rbund :

«I denne p a rag ra f foreslåes in n ta tt  bestem m elser om 
fram gangsm åten  ved behand ling  av  ek sk lu d erte  m edlem m er 
som senere  søker opptakelse i e t anne t forbund.

M elding om eksklusjon  m å rap p o rte re s  til  L.O. o g /e lle r 
de tils lu tted e  fo rbund, slik  a t vedkom m ende fo rbund  som 
den  ek sk lu d erte  søker opp takelse i k an  v æ re  m erksam  på 
eksklusjonen  på forhånd.»

Fra K om iteen:
M erknadene fra  N orsk Je rn -  og M etalla rb e id erfo rb u n d  kan  

ikke tiltres , ide t en  v iser til F o rbundsved tek tenes § 3, p u n k t 2 b.
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Til § 4: Medlemskontingent.
1. Norsk Bekledningsarbeiderforbund:

Punkt 3, endres til: «Alle m edlem m er må betale kontin
gent for det antall uker (mnd.) landsm øtet fastsetter og sjøl
o.s.v.»

2. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund:
«Punkt 3 foreslåes forandret til: «Alle m edlemm er må 

sørge for å få betalt kontingenten og få satt inn frim erker 
for hver lønningsuke eller måned. (Vi viser for øvrig til 
forslagets §§ 20 og 21).

P unkt 4. S trykningsfristen forandres i henhold til vår for- 
bundslov til 6 uker.»

3. Norsk Skinn- og Læ r arbeiderforbund:
«Punkt 3 utgår. Motivering: Egner seg ikke som felles- 

vedtekt av samme grunn som vi har anført for § 20, pkt. 5, 
i N orm alvedtekter for forbundene, idet avdelingene her må 
sette inn samme ordlyd som de enkelte forbunds bestem mel
ser herom  i sine vedtekter. (Se bem erkning til § 20, pkt. 5, 
for forbund).»

4. Norsk Telegraf- og Telefonforbund:
«Forbundet har for øvrig ikke flere m erknader til forbun

dets vedtekter, men vil i tilslutning til det som er nevnt 
foran om fagforeningenes vedtekter peke på det som er sagt 
i § 4, pkt. 4. Her er det gitt en kategorisk bestemmelse om 
at en forening p lik ter å s+ryke et medlem som skylder m er
ker for m er enn 4 uker. Forbundet kan ikke væ re enig i at 
bestemmelsen skal væ re kate"onsk. og m ener for øvrig at 
tidsfristen bør væ re 8 uker. Til orientering meddeles at en 
tilsvarende bestemmelse i vår forbundslov heter: «—med
lem m er som skylder kontingent for m er enn 8 veker blir 
strøkne i medlemslistene, og melding om dette b lir sendt til 
hovedkontoret. Enkeltm edlem m er som er ute på reiser kan 
avdelingen gi lengre restansefrist.» En tilføyer at forbundet 
og enkelte avdelinger i praksis har git lengre frist før en går 
til eksklusjon, idet det viser seg at en som regel omsider får 
ordnet med betaling av restansene e tter noen m åneders 
forløp.

Forbundet har en egen bestemmelse om an tah  god
k jen te m edlemm er som foreningen kan regne med når det 
skal velges representanter til landsm øtet o.l.»
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Fra Komiteen:
De innkomne m erknader fra  Norsk Bekledningsarbeider- 

forbund. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund, Norsk Skinn- 
og Læ rarbeiderforbund og Norsk Telegraf- og Telefonforbund 
kan ikke tiltres, idet en viser til det som er sagt under § 20, 
punkt 5, i forbundsvedtektene.

Til § 5; Årsmøter og medlemsmøter.
1. Norsk Bekledningsarbeiderforbund:

P unkt 2. «Siste periode foreslåes sløyfet.»
P unkt 7. «Prosenttallet for innkalling av ekstraordinæ rt 

årsm øte bør senkes til 10 pst.»
P unkt 9. Siste del av første periode endres til: «Kan som 

regel ikke andre saker behandles.»
2. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund:

«Punkt 2, siste punktum , strykes.»
3. Norsk Jern- og M etallarbeiderforbund:

P unk t 11. «Det foreslåes at dette punkt u tgår da det e tter 
vår m ening bare vil føre til vanskeligheter innenfor orga
nisasjonen.»

4. Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund:
I punkt 1, 2. linje, endres «7 dagers varsel» til «14 dagers 

varsel.»

Fra Komiteen:
De innkom ne m erknader tiltres ikke.

Til § 7; Tariffkrav — tariffrevisjoner.
1. Norsk Kjemisk Industriarbeiderforbund:

I punkt 3, 7. linje, endres «2 måneder» til å lyde «1 må
ned».

Fra Komiteen:
Tiltres ikke, idet en viser til de tilsvarende bestem melser 

i L.O.’s vedtekter.

Til § 8; Avstemningsregler.
«Punkt 7.» U ttrykket forretningsutvalg byttes med for

bundsstyre.»
2. Norsk Jern - og M etallarbeiderforbund:

«Punkt 7, siste punktum , foreslåes slik a t det med forening 
menes styret og med forretningsutvalg menes forbundssty
ret. Paragrafen bør derfor omredigeres i henhold til dette.»
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Fra K om iteen:
1 . er fe ilsk revet for «forbunds-U ttry k k e t «forretningsutvalg» 

styre».
M erknaden  fra  N orsk Je rn - og M eta lla rbe iderfo rbund  kan  
ikke tiltre s , idet d e t er fo ren ingen  og ikke s ty re t som e r den 
ene p a r t  i tv isten .

Til § 9: A rbeidsstans.
1. N orsk Je rn -  og M etallarbeiderfo rbund :

«Punkt 5. E tte r  «m edlem m er» i denne lin je  innsky tes «ved 
bedriften». E tte r  o rde t p a rag ra f settes p u nk tum . S iste  set
n in g  endres således: «I sæ rlige  tilfe lle r  kan  fo rb u n d ssty re t 
g jø re unntak.»

2. N orsk  S kinn- og L æ rarb e id erfo rb u n d :
«P unkt 6. H er fo retas sam m e tilføyelse e tte r  fø rste  av

sn itt som an fø rt for § 16, p u n k t 3, i fo rbundenes norm alved- 
tek ter. (Se bem erkn ing  til  § 16, p u n k t 3 fo r forbund).»

Fra K om iteen:
1. K om iteen  fo reslår g o d ta tt de m erk n ad er som er g jo rt av 

N orsk  Je rn -  og M etallarbeiderfo rbund .
2. K om iteen  fo reslår sam m e tilføyelse som  den som er g jo rt i 

fo rbundets  v ed tek te r § 16, p u n k t 3.
T il § 11: U te lu kk in g  av m ed lem m er.

1. N orsk B ygningsindustriarbeiderfo rbund .
«I s tede t for L andsorganisasjonens forslag  foreslåes inn 

ta t t  v å r t fo rbunds § 33.»
2. N orsk  Je rn -  og M etallarbeiderfo rbund :

«N ytt p u n k t 7. U telukkelse  av  m edlem skap skal i alle 
tilfe lle r godkjennes av  forbundsstyret.»

Fra K om iteen:
1. M erknaden  fra  N orsk B y g n ingsindustria rbe iderfo rbund  til- 

trGS ikkø
2. M erknaden  fra  N orsk Je rn - og M eta lla rbe iderfo rbund  tiltres , 

idet en  fo reslår fø lgende tilføyelse t i l  p arag ra fen s p u n k t 3: 
«I s tede t fo r u te lu k k else  kan  p å  sam m e m åte  g jøres v ed tak  
om suspensjon  fo r k o rte re  e lle r leng re  tid.

S uspenderte  m edlem m er m å i den tid  de er suspendert 
be ta le  kon tingen t, m en de h a r  ikke høve til å d e lta  i avde
lingens m øter, og h a r ingen re ttig h e te r  i fo rb u n d et i den tid  
suspensjonen  varer.»
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T il § 13: O ppløsning av foreningen.
N orsk Je rn -  og M etallarbeiderfo rbund .
P u n k t 2 tilføyes: «om ikke fo rb u n d ssty re t g jør v ed tak  om 

noe annet.»

Fra. K om iteen:
M erknaden  fra  N orsk Je rn -  og M eta lla rbe iderfo rbund  tiltres .

T il §15:  S æ rved tek ter .
1 . N orsk K jem isk  In d u stria rb e id erfo rb u n d :

«Denne p a rag ra f tiltre s  u n d er den  bestem te fo ru tse tn in g  
at de n åv æ ren d e  lover for N orsk K jem isk  In d u stria rb e id e r
forbunds fagg rupper, g je ldende ved b ed rif te r  hvor fo rb u n 
det h a r m edlem m er, oppre ttho ldes i sin helhet.»

Fra K om iteen:
K om iteen  fin n er at det forbehold  som N orsk K jem isk  In d u 

stria rb e id erfo rb u n d  h a r ta t t  er unødvendig  u n d e r henv isn ing  til 
det som e r u t ta lt  u n d er «G enerelle b etrak tn inger»  side 6 i in n stil
lingen.

Del III.
C. REGLER 

1. N orsk  Je rn - og M etallarbeiderfo rbund :
P u n k t 6 endres således: «Valg av  rep re sen ta n te r  sk je r 

fo r h v e rt d is trik t e tte r  en  av  fo rb u n d et fa s tsa tt d is trik ts in n 
deling  i overensstem m else m ed p u n k t 2.»

Fra K om iteen:
M erknaden  fra  N orsk Je rn -  og M eta lla rbe iderfo rbund  kan  

ikke tiltre s  idet en v iser ti l  de m o tiver som ligger t i l  g ru n n  fo r 
S ek re ta ria te ts  forslag  til kongressen  i 1949. S ek re ta ria te ts  in n 
stilling  b le  nem lig  v ed ta tt p å  kongressen  m ot 14 stem m er.

E n  vil im id lertid  foreslå en  tilføyelse til  innstillingens p u n k t 
6 sålydende: « S ek re ta ria te t kan  dog e tte r  søknad fra  vedkom 
m ende fo rbund  gjøre u n n tak  i visse tilfelle.»
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Følgende forbund har ingen m erknader å gjøre:
1. Norsk Arbeidsm annsforbund.

Norsk G ullsm edarbeiderforbund.
Norges Handels og K ontorfunksjonærers Forbund. 
Norsk Kj øttindustriarbeiderforbund.
Norsk Litografisk og K jem igrafisk Forbund.
Norsk Lokomotivmannsforbund.
Det norske M askinistforbund.
Norsk Nærings- og Nydelsesm iddelarbeiderforbund. 
Norsk Postforbund.
Norsk Skog- og Landarbeiderforbund.
Norsk Tjenestemannslag.
Norsk Transportarbeiderforbund.

2 .

3.
4.
5.
6 .
7.
8. 
9.

10 .
1 1 .
12 .

Fra Komiteen:

2 .

N y tt punkt C under § 3 i forbundsvedtektene.
1. Ingen forening kan tre  u t av forbundet uten forbundsstyrets 

godkjennelse.
Så fram t en forening tre r  u t av forbundet u ten  slik god

kjennelse, p lik ter den å avgi til forbundet alle dets eiendeler.
T rer en forening u t under en lovlig arbeidsstans, kan for

bundsstyret ilegge den en bot. Botens størrelse fastsettes av 
forbundsstyret.

M edlemmene av foreningen er ansvarlig for boten, en 
for alle og alle for en. U nntatt fra  dette  ansvar er de m ed
lem m er som har ta tt avstand fra  utmeldingen.
Et medlem kan ikke m elde seg u t av en forening uten 6 m å
neders forutgående varsel. U tm elding kan ikke finne sted 
så lenge den forening vedkommende er medlem av deltar i 
lovlig arbeidsstans.

Utmelding kan heller ikke finne sted så lenge forbund og 
forening er p a rt i en tariffav tale som bestem m er m edlem 
menes lønns- og arbeidsvilkår.

Brudd på disse bestem m elser kan føre med seg en bot på 
m inst kr. 100.00. Boten, som ilegges av styret, tilfaller for
eningen.
V edtak om bøter e tte r punktene 1 og 2, kan ankes til hen
holdsvis landsstyret og forbundsstyret innen 2 måneder. 
A nken har ikke oppsettende virkning.

3.
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Dirigenten: Det er vel fornuftig å gå igjennom de enkelte 
paragrafer i m erknadene fra  forbundene. H ar m an noe imot det? 
Godkjent.

D irigenten refererte  deretter de enkelte paragrafer. Ingen 
m erknader til § 1. Til § 2, punk t 5, hadde A nton  Andresen  denne 
bemerkning:

Som en vil se har vi i Skotøyarbeiderforbundet ta t t  opp en 
liten dissens som går u t på å få tilføyet i form ålsparagrafen at 
det arbeides for 40 tim ers arbeidsuke. Vi har gjort det av den 
grunn at nedsettelse av arbeidstiden hele tiden har væ rt en rn®r- 
kesak for fagorganisasjonen og det har jo h a tt sin plass i både 
Landsorganisasjonens og forbundenes vedtekter.  ̂Jeg er klar 
over at dette er et ubeleilig tidspunkt, da det jo nå for tiden er 
spørsmål om forlengelse av arbeidstiden. Men selv om vi har 
oppnådd 48 tim ers arbeidsuke, så er det vel ikke noe i veien for 
at vi fly tter målene lenger fram . Det m å vi gjøre hver gang vi 
har vunnet en posisjon. 40 tim ers arbeidsuke m å fortsatt være 
en m erkesak. I A m erika for eksempel har man det jo allerede 
og jeg så under siste tariffrevisjon i Danm ark, da ble det av de 
fleste forbund reist krav  om nedsettelse av arbeidstiden. Derfoi 
m ener jeg at selv om det ikke i dag e r‘ak tuelt med iiedsettelse 
av arbeidstiden, så synes jeg vi skal arbeide for 40 tim ers uke. 
Det var derfor vi tok opp denne dissensen og jeg tilla ter meg 
å ta  opp forslaget.

Jens Berg: Vi synes det er uheldig at det tas inn i vedtek 
tene hvor lang tid en arbeidsuke skal være. Det finnes vel de i 
dag som har m indre enn 40 tim ers arbeidsuke. Dette spørsmål 
dekkes av punkt 2, i form ålsparagrafen, hvor det heter at det 
skal skapes enhet og k raft i arbeidet for å frem m e og samordne 
lønnstakernes, faglige, økonomiske, sosiale og kulturelle in te r
esser. Deri ligger jo også dette  med arbeidstiden.^ Til Skotøy-- 
arbeiderforbundets forslag om å ta  med i form ålet støtte til 
kooperasjonen, vil jeg u tta le  a t m an ma søke a finne fram  til en 
bedre samordning og et intim ere sam arbeid mellom fagorganisa
sjonen og kooperasjonen, men at vi også vender tilbake til det vi 
gjorde før på våre kongresser, nemlig at vi ta r  særskilte beslut
ninger når det gjelder fagorganisasjonens forhold til den koope
rative bevegelse.

Votering: Mot 6 stem m er ble innstillingen vedtatt.
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Ludvig Gundersen: N orm alvedtektene ble forelagt v å rt for 
bundsstyre, men s ty re t svarte at m an skulle se på vedtektene nar 
lovforslaget ble forelagt neste landsmøte. Vi har derfor ikke 
fa tte t noen beslutning, og jeg kom mer derfor ikke til a stemme 
hverken for eller mot.

Dirigenten: Vedtektene har væ rt delt u t før, så de har man 
kunnet sette seg inn i. Hva det enkelte forbundsstyre har sagt 
om vedtektene, står for det enkelte forbundsstyres regnmg, og 
det er k lart at når representantskapet har ved tatt en beslutning, 
må disse vedtektene gå til de respektive forbunds landsmøter. 
Der får så den enkelte, for så vidt han er medlem av forbunds
styret, anledning til å ta standpunkt til de enkelte paragrafer.

Vi fortsetter behandlingen av § 3: Medlemskap.
Karl Furuskjegg: V årt forbunds siste landsmøte^ innførte en 

bestem melse i loven som sier at en som er over 60 år, kan ikke 
bli opptatt som medlem i forbundet. Det kan dispenseres fra 
denne bestemmelse av forbundsstyret. Det hender en og  ̂annen 
gang at m ennesker som har levet et langt liv, kom mer til a tenke 
på at de skal melde seg inn i fagorganisasjonen. Vi m ener at nar 
de har k lart å holde seg utenfor til de er b litt 60 ar, sa kan de 
fortsatt holde seg utenfor den tiden de har igjen. I enkelte til
felle kan det selvsagt hende at det e r grunn til a se næ rm ere pa 
forholdet, slik a t vedkommende kan komme inn i forbundet. 
Men jeg synes ikke det har noen m ening at bare vi skal ha en 
slik bestemmelse. Det burde væ re en ensartet fram gangsm ate 
her. Jeg  opptar derfor forslag om at det i norm alvedtektene 
tas inn en slik bestem melse som vi har gjennom ført. M itt forslag 
blir: Følgende bestemmelse inntas i § 3: «Lønnstakere som er 
over 60 år kan ikke opptas som nye m edlem m er uten e tte r ved
tak  av vedkommende forbundsstyre.»

Jens Berg, Landsorganisasjonen: Furuskjeggs forslag fikk  
vi for en måneds tid siden, innsendt fra Kommuneforbundet og 
ikke innen den frist som var fastsatt, nem lig april 1949. Når ko
m iteen ikke  finner å kunne anbefale en slik tilføyelse, er det 
fordi det etter vår m ening strider mot et alm innelig prinsipp, 
nem lig at alle lønnstakere kan  væ re medlem mer av fagorganisa
sjonen, med det unntak som er nevnt i Landsorganisasjonens 
vedtekter, og også i norm alvedtektene her. Paragraf 3 begynner 
med at alle lønnstakere som har arbeid innenfor det virkeområde 
som er bestem t i § 1, og som godkjenner forbundets vedtekter
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kan væ re m edlem m er av forbundet. Jeg  m ener det er uheldig 
å stenge adgangen for noen når de ellers e r  berettiget til å stå 
i fagorganisasjonen. Hvis dette  henger samm en med forsikrings- 
kassen, går jeg u t fra  a t det e r adgang for hvert enkelt forbund 
å innta bestem melser i sine lover om at eldre som kom m er med 
— for eksempel 60 eller der om kring — ikke kan bli medlem av 
forsikringskassen.

Votering: Mot 9 stem m er ble innstillingen vedtatt.
Til § 6 opptok A xe l  Erichsen forslaget fra  Norsk Skinn- og 

Lærarbeiderforbund. Ved votering ble innstillingen vedtatt mot
1 stemme.

Paragraf 7 og 8 ble enstemmig vedtatt.
Rudolf Eriksen: Jeg opptar Bekledningsarbeiderforbundets 

forslag til § 9 om Landsstyrets myndighetsområde.
Votering: Mot 2 stem m er ble innstillingen vedtatt.
A nton  Andresen  tok opp som forslag m erknaden fra  Skotøy- 

arbeiderforbundet til § 10.
Votering: Mot 8 stem m er ble innstillingen vedtatt.
Paragraf 14 ble enstem mig vedtatt.
Otter Boherg opptok som forslag Tobakkarbeiderforbundets 

merknader til § 15.
Votering: Mot en stemme ble innstillingen vedtatt.
Rudolf Eriksen: Jeg  vil gjerne høre hvordan L.O. stiller seg 

hvis et forbund skulle vedta å y te understøttelse fra  første kon- 
iliktdag, og om det er i strid  med L.O.’s vedtekter. Hvis forbun
det selv m ener at det kan y te understøttelse fra  første dag, sa 
m å det kunne ha adgang til å vedta det.

Konrad Nordahl: Vi har søkt så langt det er m ulig å få ens
artede regler for forbundene. Vi kan for eksempel ha  mange 
forbund ute i konflikt på en gang. Noen betaler u t e tte r første 
dag, mens andre e tter f. eks. 7. dag. Det skaper ofte et gnidnings- 
forhold mellom forbundene og medlemm ene som deltar i kon
flikten i de enkelte forbund. Det var derfor vi trodde vi skulle 
få like bestemmelser, og vi gikk u t fra  det som har væ rt praksis 
i Landsorganisasjonen i alle år, nemlig at det gis stønad etter 
en uke.
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Del II.
NORMALVEDTEKTER FOR FAGFORENINGENE

Ingen m erknader til § 1.
Josef Larsson: Msd vårt forslag til § 2 ta r  vi sikte på å få 

en ordning for v å rt forbund, vedrørende ekskluderte medlemmer. 
Vi risikerer at m edlemm er som er ekskludert i et forbund, går 
til en annen arbeidsplass og kom m er inn i et annet forbund. Og 
ingen vet noe om slike fornold. En eller annen ting kan foran
ledige at m an kom m er på sporet, og så får m an en vanskelig sak 
å behandle. Vi må tilstrebe en slik ordning at m an får oversikt 
over et ekskludert medlem. Vi har tenk t oss at man kunne få 
et karto tek  i Landsorganisasjonen over disse ekskluderte med
lemmer, slik at m an kan få opplysninger når m an ta r  inn m ed
lemmer. Vi har bedt kom iteen se på det, m en den henviser bare 
til § 2. Det dekker ikke det som forbundet har tilsiktet.

Jeg vil oppta forslag om at kom iteen får i oppdrag å se næ r
m ere på dette  punktet.

Dirigenten: E r det strengt ta t t  nødvendig å ta  dette inn i 
vedtektene. I et rundskriv  fra  Landsorganisasjonen til forbun
dene kan det gis beskjed om a t den slags eksklusjoner skal inn
rapporteres til Landsorganisasjonen. Derved oppnår en det som 
Larsson tilsikter. Jens Berg gir melding om at komiteen gir sin 
tilslutning til at en slik ordensbestemmelse innføres fra  sekre
taria te t og adm inistrasjonen i Landsorganisasjonen. E r Larsson 
tilfreds med det?

Josef Larsson: Ja.
Jens Berg: Til § 4, m edlem skontingent. Vi har sagt i innstil

lingen at dette  spørsmåiec Lør bii la tt opp til prinsipiell debatt 
og vi har slå tt fast i norm alvedtektene som altså er vedtatt, at 
det skal betales for alle uker og m åneder i å re t når det arbeides. 
Norsk Bekledningsarbeiderforbund og andre forbund m ener at 
de vil ha lem peligere bestemmelser. Noen vil ha 50 uker i året, 
andre vil ha 47. Vi m ener at en her bør komme fram  til en ord
ning som b lir gjeldende for alle forbund og som er rettferd ig  
for alle forbund.

A xe l Erichsen tok opp sitt forbunds forslag,
Mot en stem me ble Norsk Skinn- og Læ rarbeiderforbunds 

forslag forkastet.
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John Wivegh  tok opp Norsk Bygningsindustriarbeiderfor- 
bunds forslag.

Mot tre stemmer ble Bygningsindustriarbeiderforbundets 
forslag forkastet.

Josef Larsson tok opp Norsk Jern - og M etallarbeiderfor- 
bunds forslag.

Mot seks stem m er ble Jern - og M etallarbeiderforbundets 
forslag forkastet.

Paragrafene 5, 6, 7, 8, 9 og 10 ble enstem mig vedtatt.
Jan Johnsen: (Til § 11). Er det slik å forstå a t hvis et m ed

lem dør i suspensjonstiden, har han ingen rettigheter som han 
ellers ville ha hatt?

Dirigenten: En suspensjon foru tsetter jo i seg selv en viss 
tidsfrist så er det et annet grunnlag som inntrer. Det b lir da de 
e tte rla tte  som blir dømt, og det er litt hardt.

Jens Berg: D ette spørsm ålet kom mer inn under forbundenes 
forsikringskasser og forbundene har jo egne vedtekter for dem.

Emil Torkildsen: Det er rik tig  som Berg sier. Som regel 
gjelder dette spørsm ålet hjelpekassene. Vi har ha tt liknende 
besæm m elser i alle år og det har aldri v æ rt på tale å sette dem 
i k raft overfor et medlems e tte rla tte  som skal ha forsikrings
summen.

Dirigenten: Siden alt som blir sagt her går inn på lydband, 
skal vi da slå fast at representantskapet ikke har m ent at be
stem melsen kom m er til anvendelse i dødsfall, for så vidt angår 
utbetaling av forsikringsbidrag til medlemm et. E r forsamlingen 
enig i det?

Ingen innvendinger framkom.
Ingen m erknader for øvrig til § 11 eller de andre paragrafene 

under Del II.

Tilleggsforslag til forbundsvedtektenes  § 3.
Dirigenten: Man burde kanskje se litt næ rm ere på utform in

gen av dette. Det samme ble u tta lt i sekretariateis møce m an
dag. Hvis representantskapet er enig i at m an gir sin tilslutning 
til den linje som ligger i punkt 1, 2 og 3, så kan det vel overlates 
til sekretariatet å u iiorm e spørsmåleu

Gustav Sjaastad: Jeg tro r det er fu ll anledning til ren t ju 
ridisk å gjøre vedtak om at en fagforening ikke kan melde seg 
ut av forbundet når fagforeningen har tiltråd t slike vedtekter.
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Det er da bare spørsmål om hvor langt det her er heldig å gå. 
E tter Landsorganisasjonens vedtekter har forbundet adgang til 
å melde seg u t med en frist av et år, under forutsetning av at det 
ikke er konflikt i forbundet. Når det gjelder fagforeningene tro r 
jeg for m itt vedkommende det skal væ re grunn til å gå noe 
lenger. Jeg  har derfor tilla tt meg å form e et forslag som er 
noe annerledes enn det som foreligger fra  komiteen. Forslaget 
lyder: «En fagforening tilslu tte t et forbund, kan ikke melde seg 
lit av forbundet. Såfrem t medlemm ene i fagforeningen m elder 
seg u t slik at dens m edlem stall b lir m indre enn 7, overtar for
bundet fagforeningens eiendeler inntil ny fagforening tilslu tte t 
forbundet er konstituert. N år vilkårene for ny fagforening 
tilslu tte t forbundet på ny tt er til stede, tilbakeføres aktiva til
fagforeningen.»

D ette bygger på den tanken at fagforeningen alltid^skai be
stå, men hvis m edlem stallet synker under 7, som altsa er vil
kåre t for-at m an skal ha en fagforening, overføres aktiva fore
løpig til forbundet. Det tilbakeføres nar det er stifte t en ny fag
forening. N år det gjelder medlemskap for det enkelte medlem, 
så tro r jeg en m å slå fast at den som har gått inn i fagforenin
gen, han kan også komme u t igjen. Det bør ikke væ re noe uopp- 
løselig ekteskap for så vidt, m en på den annen side er det rimelig 
a t en har en frist. Derfor har jeg sagt at «et medlem i en fag
forening kan ikke melde seg u t av denne m edm indre 6 m åneders 
forutgående varsel. Ingen kan melde seg u t så lenge den for
ening vedkommende er medlem av, deltar i lovlig arbeidsstans.» 
Det er altså to vilkår. Det ene er fristen på 6 m åneder og dess
uten  at en ikke kan melde seg u t så lenge en arbeidsstans som 
fagforeningen er innviklet i, pågår. Jeg  tro r disse bestemmel
sene er helt holdbare både reelt og juridisk.

Konrad Nordahl: Det var jeg som  ̂ ba lovkomiteen se på 
dette  spørsm ålet om m edlem m er som går u t av organisasjonen. 
Så vidt jeg  vet er det bare  et forbund som har bestem m elser om 
at et medlem kan m elde seg u t med så og så lang frist. Ellers er 
regelen i sam tlige forbund at når m an er kommet inn i forbundet, 
kan m an ikke melde seg ut, u ten  at m an gar over i et annet fag 
eller annen industri. Men vi vet jo at folk går u t av organisasjo
nen likevel. Vi har h a tt noen slike eksem pler og det er derfor jeg 
har bedt om at saken må bli ta t t  opp. Vi h a r eksem pler pa at 
folk er b litt organisert, forbundet har s lu tte t tariffav tale for
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dem, de ha r få tt gode lønnstillegg, de har kunnet få en lang 
etterbetaling, og så er de slu ttet å betale kontingent til organisa
sjonen. Vi vet a t det har hendt i K jem isk Industriarbeiderfor
bund, i Hotell- og R estaurant og også i Handels- og Kontor. 
Spørsm ålet e r da om vi kan gjøre noe for å h indre at slike m ed
lem m er uten videre kan forlate organisasjonen, uten at det skal 
påhvile dem et bestem t ansvar. H er kan vi henvise til Norsk 
Arbeidsgiverforening som har m eget strenge bestemmelser. Det 
ta r  en viss tid før et m edlem  kan m elde seg u t av den organisa
sjonen, og han kan ikke komme u t hvis bedriften har u tsik t til å 
bli innblandet i en konflikt. Hvis disse bestem melsene brytes, 
kan m edlem m et bli ilagt en m ulkt på inn til 200 000 kroner. Av 
praktiske grunner kan vi ikke ilegge så stor m ulkt på våre med
lemmer, men vi kan innføre en m indre bot. Det u tkastet vi fikk 
i sekretariatet, ble vi enige om ikke kunne praktiseres, det 
m åtte  få en annen form. Det har Sjaastad gitt u ttrykk  for. Hvis 
representantskapet i prinsippet gir sin tilslutning til det, skal 
en finne en form  som er fu llt u t lovlig. Det vil da bli ta tt inn i 
m ønster lo vene, og så får de enkelte forbundene avgjøre om de 
vil ta  det inn i sine vedtekter når det kom mer til behandling på 
de enkelte landsmøter.

Emil Torkildsen: N år det gjelder fagforeningene så synes 
jeg det forslag som Sjaastad legger fram , er helt brukbart, men 
det talle t 7 må selvsagt kunne væ re gjenstand for endringer. 
Vi har for eksempel bestem m elser om at vi kan opprette fag
foreninger med fem m edlemmer. Jeg m ener vi godt kan opprett
holde fagforeningen, selv om m edlem stallet synker under 7. 
På enkelte m indre steder kan en forening ha bare fire m edlem 
mer. Den kan da ikke sende representan ter til landsm øtet, men 
m an oppløser ikke foreningen av den grunn. Det er ikke nød
vendig.

N år det gjelder spørsm ålet om et medlem kan melde seg 
u t uten seks m åneders varsel, så ha r ikke det noen praktisk  be
tydning. Et medlem kan bare slu tte å betale kontingent, og etter 
to uker b lir han strøket. E tter min oppfatning kan altså et m ed
lem i henhold til forslaget, ikke strykes før e tte r 6 m åneders 
kontingentrestanse.

Alfred Nilsen: Vi hadde et eksem pel i v å rt forbund som 
jeg snakket med Nordahl om. Det er kanskje det som er årsaken 
til a t dette  spørsm ålet er kommet opp. Hos oss har det ikke væ rt
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noe uvanlig at vi har organisert funksjonærene på en arbeids
plass og frem m et tariffk rav  for dem. Så har arbeidsgiverne gått 
på dem, e tter at de er b litt k jen t med at de er b litt organisert. 
Det har av og til ført til at funksjonærene har villet trekke sine 
innm eldelser tilbake. I vårt forbund har vi bestem m elser om 
at når et tariffk rav  er frem m et, kan ingen melde seg u t av orga
nisasjonen så lenge saken ikke er løst. Vi har ogsa bestemmelser 
i våre lover om at et medlem ikke kan melde seg u t u ten  gyldig 
grunn. Denne form ulering er meget svevende og svak og den 
er vanskelig å håndheve. Men det er e t forhold her som jeg har 
lyst til å nevne. Det er at A rbeidsgiverforeningen — når det gjel
der bedrifter som er tilslu tte t den — er svæ rt villig til å opptre 
som advokater for disse funksjonærene som m elder seg u t av or
ganisasjonen. Ved en stor industriell bedrift hadde vi organisert 
p rak tisk  ta lt alle funksjonærene. Nå er det enkelte som er b litt 
slappe, og de vil u t av organisasjonen. Bedriften har få tt k jenn
skap til det og dette er b litt rapportert til A rbeidsgiverforenin
gen. Vi har på vår side skrevet et strengt brev  til disse folkene, 
hvor vi sier at vi ikke kan finne oss i dette. Nå har vi få tt brev fra 
Arbeidsgiverforeningen om at vi må holde oss innenfor ram m en 
av Hovedavtalens § 1, om den frie organisasjonsretten. Jeg  vet 
ikke om forholdene er slik i andre fagforbund, m en jeg m ener 
at det er nødvendig å se på denne saken og få inn tilstrekkelig 
strenge bestem m elser for utm elding, ogsa innen vare organisa
sjoner, i likhet med hva A rbeidsgiverforeningen har. Hvis vi 
får en slik bestem m else så er m edlem m ene k lar over forholde+ 
når de går inn i organisasjonen, og da må de også ta  konsekven
sen av det.

Dirigenten: Det er dirigentens oppfatning at ingen er uenige 
i a t m an søker å tilpasse en slik linje i lovene. Hvis det er riktig, 
så er det i grunnen spørsmål om en ren  utforming. V ille.det da 
ikke væ re rik tig  å sende saken til sekretariatet, og at m an gir 
det bemyndigelse til å utform e bestemmelsen.

D irigenten foreslår strek. S trek  vedtatt.
Jens Dahl: Jeg  la m erke til at Sjaastad sa a t vilkårene for 

en fagforening var a t den hadde 7 medlemmer. Jeg  vil spørre om 
det er noe i veien for at et forbund kan ha foreninger med m in
dre enn 7 medlemmer. I disse dager h a r vi i vårt forbund stiftet 
en ny forening som ikke har m er enn fem niedlemmer. I våre 
forbundslover har vi en bestemmelse som sier at en forening
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m ed fem  m edlem m er kan sende en representan t til landsm øtet. 
Lr ae i noe i veien tor at denne foreningen kan stå tilslu tte t vårt 
forbund?

Jon Carlsen: D ette nye punkt c i forbundsvedtektene vet jeg 
ikke hvorfor m an har foreslått. N år en sier at ingen forening 
kan tre  u t av forbundet u ten  forbundets godkjennelse, så kan 
det komme til å oppstå situasjoner hvor en forening ikke er enig 
i forbundets eller forbundsstyrets arbeid, slik at en kan finne 
g runn til å melde seg ut. Det er vel dette  en nå skal gardere seg 
mot. Jeg kan ikke væ re enig i a t det under alle forhold skal for
bys en forening å trekke seg u t av forbundet. Men jeg kan væ re 
enig i a t når det gjelder en lovlig arbeidsstans, så bør en ha en 
gardering mot at en forening trekker seg ut. Det vil svekke den 
lovlige arbeidsstansen. D erfor m ener jeg at de to første punk
tene bør sløyfes og at en som punkt 1 setter a t «trer en forening 
under en lovlig arbeidsstans u t av forbundet, kan forbundsstyret 
ilegge den en bot. Botens størrelse fastsettes av forbundsstyret». 
N år det gjelder den enkeltes medlemskap kan jeg bare opplyse 
at det i m in forening i papirindustrien, har vandret m edlemm er 
ut og inn i hundrevis bare  de to siste årene. De ha r v æ rt der en 
eller to m åneder kanskje, og vi har få tt dem inn i fagforeningen, 
men så har de få tt annet arbeid og slu ttet hos oss. Jeg  m ener at 
vi ikke har lov til å si at nå har du m eldt deg inn her, så nå skal 
du pent få lov til å bli.

Jeg  tro r sekretariatet bør se litt næ rm ere på dette forslaget.
Peder Birkeland: A t vi bør ha en bestemmelse som kan 

gardere oss mot slike inn- og utm eldelser, synes jeg er riktig. 
Jeg  m ener at punkt 2 ikke fy ller det som vi tilsikter. Det er 
særlig uttalelsen om at «utmelding kan heller ikke finne sted 
så lenge forbund eller forening er p a rt i en tariffav tale  som be
stem m er medlemmenes lønnsvilkår» som jeg m ener ikke er til
fredsstillende. Vi har jo h a tt en rekke inn og utm eldelser til 
tross for at denne forutsetning har væ rt til stede. Men derim ot 
m ener jeg a t hvis vi gjør en forandring, hvor vi i punkt 2 sier: 
«Et medlem kan ikke melde seg u t av en fagforening uten  6 m å
neders forutgående varsel, så lenge forbund og forening er pari 
i en tariffavtale som bestem m er m edlemmenes lønns- og arbeids
vilkår», så tro r jeg at vi vil kunne bevare mange m edlem m er for 
organisasjonen. Den kategoriske bestem m elsen om at «man ikke 
skal ha anledning til» vil bli håpløst å gjennomføre. I vårt for-
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bund har vi irm- og utm eldelser på om lag 5 000 m edlem m er i året, 
og hvis vi skal gjennom føre bestem m elsen om 100 kroners bot, 
så vil det oppstå en voldsom reaksjon som vil skade v å rt orga
nisasjonsmessige arbeid. Jeg  vil derfor henstille til korniteen å 
se en form ulering som ta r sikte på en oppsigelsestid på 6 m å
neder, når vedkommende er med i en tariffpart.

I avslutningen står det «medlemmenes lønns- og arbeidsvib 
kår». Der m ener jeg  det bør stå «medlemmets» i entall. Da vil 
det væ re lettere å peke direkte på det enkelte medlem, slik som 
paragrafen begynner.

Så stå r det videre at brudd på disse bestem m elser kan med- 
fpre bot på m inst 100 kroner. Hvordan skal en kunne få den bo
ten inn? Det s tå r det ikke noe om. H er kunne vi like godt få en 
tilføyelse, hvor en sier at et m edlem  som er tråd t u t ulovlig ikke 
kan inntas igjen før boten er betalt. Det kunne ha betydning at 
et m edlem  var k jen t med en slik bestemmelse, hvis han aktet å 
tre  u t av et forbund.

Nils Madsen: Jeg  kan væ re enig i a t saken oversendes sekre
tariate t, m en jeg vil gjerne gjøre oppmerksom på at hos oss har 
vi m edlem m er med en m inim al inntekt. Derfor m a det sta til 
oss selv å bestem m e eventuell m ulkt. En pike som tjener 200 
kroner m åneden har ikke råd til å betale noen høy m ulkt. Hvis 
vi skulle sette en m inimum sgrense for boten, ville det virke 
urettferdig. Jeg vil be sekretariatet være oppmerksom på dette 
forholdet.

Rudolf Eriksen: Alle k jenner jo til a t styrken innen de en
kelte forbund er noe forskjellig. Noen forbund er sterke og vil 
også kunne håndheve de bestem melsene som her er foreslått. 
Men når det nå skal fattes generelle regler, m å man forsøke også 
å ta  hensyn til de svakere forbund. Jeg  sikter da til de forbund 
som har opptil 85 pst. kvinner som m edlemmer. Det skulle være 
en k jen t sak at det er en tem melig stor avgang hele året rund t 
av kvinnelige m edlemmer. Jeg tro r ikke Bekledningsindustri- 
arbeiderforbundet vil bli i stand til å håndheve de reglene som 
her er nevnt. En annen sak er a t m ange forbund har et stort 
uorganisert felt, og når disse bestem m elsene blir kjent, vil det 
føre til at mange av disse vil komme til å vente enda lengere med 
å gå inn i organisasjonen. Når sekretariatet skal ta  stilling til 
denne saken, m ener jeg  at en bør ta  spesielt hensyn til de for
bundene som har de vanskeligste organisasjonsforholdene.
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Edv. Stenklev:  Slik som forbundslovene som regel er i dag, 
er de for lite  u tform et n å r det gjelder spørsm ålet om ut- og inn
m eldelser. Dette forhold har fu lgt oss i alle år. Vi har folk som 
går u t og inn i organisasjonen, og denne saken har det v æ rt a r
beidet mye med. D erfor synes jeg vi må få strengere bestem 
melser enn vi har hatt. Nå kan det naturligvis diskuteres om 
utform ingen dekker det vi tilsikter, men når Jon Car Isen er eng
stelig for a t m an ikke kan m elde u t  foreningen, h a r  de t ikke 
væ rt nødvendig hittil. Men forholdene kan utvikle seg slik at 
det kan bli nødvendig, og derfor er det b ra a t en garderer seg på 
den måten. Jeg tro r for øvrig ikke at de som har utform et dette 
forslaget har tenk t på den siden av saken som Carlsen var inne 
på. Det er ham  selv som føler a t det kanskje kunne oppstå van
skeligheter hvis han og likesinnede skulle ta  opp spørsm ålet om 
å melde seg ut. I v å rt forbund hender det nem lig ikke så sjelden 
at flere foreninger tru e r med å ta  saken i egen hånd. Jeg  kunne 
tenke meg m uligheten av at Carlsen og hans folk ville finne på 
å melde seg u t av forbundet, og det e r  vel derfor Carlsen er redd 
for denne bestemmelsen. Min m ening er derfor at jo før vi får 
denne bestemmelsen, desto bedre.

Jens Berg: Hensikten er oppnådd ved at saken er diskutert 
her. Jeg  går u t fra  at m an nå finner fram  til en utform ing hvis 
representanskapet gir sin tilslutning til tanken. Jon  Carlsen har 
et par ganger sagt at han ikke vil væ re med på å behandle disse 
vedtektene fordi han ikke har gått igjennom  dem. Da vil jeg 
m inne om at innstillingen ble lagt u t på representantskapsm øtet 
i mai og vi sa den gang fra  a t vi u tsa tte  saken fordi representant- 
skapets m edlem m er skulle sette seg inn i den. For øvrig har — 
så vidt jeg vet — Papirindustriarbeiderforbundet i sine lover be
stem m elser om at ingen fagforeninger kan melde seg ut, u ten 
forbundsstyrets godkjenning, slik som de fleste forbundsstyre- 
lovene lyder. Det er for øvrig i overensstem melse med § 3 i lov 
om arbeidstvister hvor et forbund står økonomisk ansvarlig for 
en fagforening, selv om den går u t under en arbeidsstans Jeg gjør 
oppmerksom på at vi drøftet dette  da vi laget den tryk te  innstil
lingen, og da ble vi ikke enige. Juristene, med Sjaastad i spissen, 
hevdet a t det skulle væ re adgang for en fagforening til å melde 
seg ut. Jeg svarte a t det er ikke adgang for en fagforening å 
m elde seg ut. Når den er stiftet er den en avdeling av et forbund. 
Det kan stiftes en ny forening, men da blir ikke den f. eks. nr. 31
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av Norsk Kom m uneforbund. Nå ser jeg at Sjaastad har akseptert 
at en fagforening tilslu tte t et forbund, ikke kan melde seg ut 
av forbundet.

Dirigenten: Saken tas opp til votering. Jeg m ener det er 
rik tig  å legge voteringsgrunnlaget slik at representantskapet 
gir i prinsippet sin tilslutning til den linje som ligger til grunn i 
punktene 1, 2 og 3 — at Sjaastads forslag oversendes sekretari
atet som får i oppdrag å utform e bestemmelsen. Og så tar vi 
med Carlsens forslag. E r det noe å innvende mot voterings
m åten?

Mathias Heggestad: Før voteringen finner jeg det nødven
dig å be om at en presiserer næ rm ere i hvilken utstrekning ved
takelsen binder forbundet organisasjonsmessig. Jeg  tenker spe
sielt på § 5 — landsmøteperiodene. Heller ikke i kom m entarene 
til denne paragrafen blir det gitt noe svar på det spørsmålet.

Votering: Enstemmig vedtak om at representantskapet gir 
sin tilslutning til den linje som ligger til grunn i punktene 1—3. 
Likeledes enstem mig vedtak om au iSjaastaOs forslag oversendes 
sekretariatet.

Jens Berg: Kongressen vedtok også en bemyndigelse til 
sekretaria te t å søke å utform e en endring i vedtektene for de 
faglige samorganisasjoner. U tvalget har også sett på den siden 
av saken og jeg  har utform et et forslag til endring, det gjelder 
jernbanepersonalets representasjonsrett i samorganisasjonene og 
det gjelder også en endring av samorganisasjonens behandling 
av valg av representanter til Landsoreanisasjonens representan t
skap. Jeg  fo ru tsetter a t det vil bli holdt et møte med de in ter
esserte parte r hvor en kan drøfte det spørsm ålet videre.

Dirigenten: Representantskapet har bare behandlet og vo
te rt over de paragrafer som det er gjort m erknader til fra  for
bundene i forslaget til norm alvedtekter. M=n det finnes flere 
paragrafer i norm alvedtektene som det ikke er noen m erknader 
til og som vi altså ikke form elt ha r vo tert over. Hvis det er noen 
av representantskapets m edlemm er som har m erknader til noen 
av de paragrafene vi ikke nar behandlet, må man si fra. Hvis 
ikke voterer vi nå over innstillingen i sin helhet med de vedtak 
vi har gjort for den enkelte paragraf.

Ingen m erknader.
Votering: Enstemmig vedtatt.
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DAGSORDEN PKT. 3:
De tekniske funksjonærers organisasjonsforhold.

Innstilling fra den nedsatte komité.

I sekretariatets møte den 31. januar 1950 ble følgende ved
tak fattet;
«1. Det nedsettes en komité på 7 medlemmer til å utrede spørs

målet om organiseringen av de tekniske funksjonærer ved  
de produktive bedrifter i et selvstendig forbund tilsluttet  
Landsorganisasjonen.
Spørsmålet om hvorvidt dette forbund også skal omfatte de 
merkantile funksjonærer ved bedriftene, må i tilfelle under- 
gis særskilt behandling og da under henvisning til hva det 
er foran anført.

2. Komitéens utredning må foreligge så tidlig at Landsorgani
sasjonens representantskap kan tref fe de nødvendige tiltak  
på sitt møte i mai måned d. å.

3. Sekretariatet må eventuelt få representantskapets bem yn
digelse til å anvende de midler som ansees nødvendig for 
å få organisert et forbund av funksjonærene ved de produk
tive bedrifter.»

I samme møte valgte sekretariatet følgende m edlem m er til
komité for å utrede saken:

Elias Volan, A nker Nordtvedt, Arne Hagen, A lfred Nilsen, 
Rolf Olsen, K aare Pehrsen, Chr. Henriksen, F ritz  H annestad og
W italis Andersen.

U nder drøftelsen i den nedsatte komité kom en til det re 
sultat at et forbund av de tekniske funksjonæ rer burde opp
rettes, m en at det var nødvendig at sekretaria te t søkte om re 
presentantskapets bemyndigelse til dette. I m ai m åned ble det 
for representantskapet fram lagt følgende forslag:
«I. I løpet av 1950 søker sekretariatet å danne et selvstendig 

forbund av bedriftenes tekniske funksjonærer i det område 
som er nevnt foran.
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2. Sekretariatet bemyndiges til å anvende de m idler som an
sees nødvendig for å starte forbundet og sikre forbundets 
økonomi i den første periode.

3. Det forutsettes at m edlem m er som overføres til det nye for
bund, beholder sine opparbeidede rettigheter i de respektive  
forbunds forsikringskasser.
For å sikre disse rettigheter opptar sekretariatet forhand
linger m ed de forbund som avgir m edlem m er, om en ord
ning ved overføring av m idler til det nye forbund eller på 
annen m åte trygge m edlem m enes rettigheter. Ordningene 
bør være like for alle forbund.

4. Den nedsatte organisasjonskomité bemyndiges til å fo rt
sette arbeidet for å få  forbundet organisert. Forbundene 
og samorganisasjonene pålegges å være kom itéen behjelpe
lig m ed det nødvendige organisasjonsarbeid for å få forbun
det startet.»

Under sakens behandling i representantskapet frem m et K ar
sten Torkildsen, Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund, føl
gende forslag som tillegg til punkt 3, 1. avsnitt:

«Inntil de har opparbeidet seg rettigheter i forsikrings- 
kassen i det nye forbund. De rettigheter som det enkelte  
m edlem  har opparbeidet i det nye forbund, kom m er til fra
drag i forsikringsbeløpet som deres gamle forbund skal u t
rede.»

A lbert Karlsen, Norsk Arbeidsm annsforbund, stilte forslag 
om at saken skulle tilbakesendes sekretariatet for videre 
undersøkelse og forelegges førstkomm ende representantskaps
m øte til avgjørelse. Ved voteringen ble A lbert Karisens utset- 
telsesforslag forkastet mot 4 stemmer, hvoretter sekretariatets 
innstilling med K arsten Torkildsens tilleggsforslag ble enstem 
mig godkjent.

Komitéen h a r under sitt videre arbeid med saken b litt enig 
om å fram legge for sekretariatet følgende
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INNSTILLING:
Organisasjonsområdet f  or forbund av bedriftsfunksjonærer.

Landsorganisasjonens forutsetning ved fastsettelsen av for
bundets om råde er a t funksjonæ rer i kom m unale e ta ter og i 
statsbedrifter, som kom m er inn under faste etater, så som je rn 
banen, post, telegraf m. v., skal holdes u tenfor det nye forbunds 
område. Derim ot er det forutsetningen at, hvis kom m unene eller 
staten driver produksjonsbedrifter som konkurrerer på det åpne 
marked, m å funksjonærene ved disse bedrifter stå  tilslu tte t for
bundet. Som eksempel kan nevnes: Det kom m unale bakeri i 
Trondheim, Ardal Verk, Jernverket, Statens bedrifter på R au
foss, Kongsberg og H orten m. fl.

A fastlegge forbundets om råde i detalj ved å regne opp stil
lingene innenfor de enkelte bedriftsgrupper, vil væ re svæ rt van
skelig. En må her holde seg til hovedlinjene for skillet mellom 
forbundene og det nye forbund. Det må her væ re på det 
rene a t alle personer som i hovedsaken deltar i det m anuelle 
arbeid i bedriften, skal stå tilslu tte t vedkommende forbund. De 
såkalte arbeidende form enn kom m er inn under denne bestem 
melse. Vanskeligere b lir organisasjonsskillet mellom forbundene 
og det nye forbund, særlig når det gjelder funksjonæ rer som 
ikke kan komme under betegnelsen tekniske funksjonærer, men 
på den annen side ikke deltar direkte i produksjonen. Som ek
sempel kan nevnes vakter som skal utføre arbeidstidskontroll 
og kontroll av annen karakter.

En rekke bedrifter har også en ikke ubetydelig stab ved 
laboratorier og forskningsavdelinger m. v. Disse personer kan 
sies å væ re i en m ellom stilling mellom arbeidere og tekniske 
funksjonærer. Som regel er disse grupper uorganisert, eller de 
står enkeltvis tilslu tte t arbeidernes forbund, eller de er organi
sert sammen med kontorpersonalet. U nder drøftingen av disse 
gruppers organisasjonsforhold h a r kom itéen kommet til det re 
su ltat at det nye forbund m å om fatte alle som har status som 
funksjonæ rer ved bedriftene. U nntatt herfra  er de m erkantile
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funksjonærer som i henhold til kongressens vedtak skal organi
seres i Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund.

Denne organisasjons oppbygging vil bety at de som er ansatt 
ved en bedrift blir delt i 3 forbund, i enkelte tilfeller på 4, idet 
vi viser til gjensidighetsavtalen mellom Landsorganisasjonen 
og Det norske maskinistforbund.

Det er også funksjonærer ved bedriftene som står i arbeids
givers sted. Disse kan som regel ikke være medlemmer av for
bundet (direktører, disponenter, overingeniører).

Under henvisning til foranstående vil komitéen foreslå at 
forbundet gis følgende

ORGANISASJONSOMRÅDE:
«Forbundet skal om fatte de personer som har status 

som funksjonæ rer ved alle private bedrifter, og ved kom m u
nale- og statsbedrifter som driver produksjon i konkurranse  
på det åpne marked, og som ikke ved kongress- eller repre- 
sentantskapsbeslutninger skal organiseres i andre forbund.

Direktører, disponenter, overingeniører eller andre 
i tilsvarende stillinger kan ikke  sta tilslu tte t forbundet uten  
spesiell beslutning av Hovedorganisasjonen.»

Den organisatoriske oppbygging av forbundet.
Det område forbundet får, blir meget omfattende både 

faglig og organisatorisk. Forutsetningen er at funksjonærene, 
utenom de merkantile, i alle industrier og bedrifter innenfor det 
bestemte område skal organiseres i tilslutning til forbundet. 
Det er da nødvendig å bestemme forbundets indre oppbygging.

Det geografiske område for foreningene 
og deres indre oppbygging.

En må ta sikte på å organisere en forening i hver by, for 
så vidt det i byen finnes så mange organisasjonsmulige at en 
forening kan dannes. (Forening skal dannes nar minst 10 med
lemmer slutter seg til.) Det samme gjelder i industrisentrer,
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eksempelvis Rjukan, Årdal, Odda, Sauda, Løkken, Sulitjelma, 
Kirkenes osv. Hvis det ligger industrielle bedrifter i nærheten 
av byer eller industrisentrer, må funksjonærene kunne slutte 
seg til den nærmestliggende forening. Dessuten bør funksjo
nærene i isolerte bedrifter utover landet kunne stå som direkte 
medlemmer i forbundet hvis foreninger ikke kan dannes, eller 
at det er for lang avstand mellom bedriften og den nærmest
liggende forening slik at normal organisasjonsforbindelse ikke 
kan opprettholdes. Mindre grupper kan i fellesskap danne for
ening hvis dette er praktisk. I de store byer, eksempelvis Oslo, 
Bergen, Trondheim og Stavanger og mulig andre steder, må det 
dessuten være adgang til å danne spesialforeninger oppdelt etter 
industriene, såsom i Oslo, jernindustrien, bekledningsindustrien, 
bygningsindustrien, grafisk industri, næringsmiddelindustrien 
osv. Det kan også tenkes at medlemmene ønsker en fagvis 
organisering av foreningene istedenfor en industriell oppdeling, 
f. eks. at ingeniører og teknikere ønsker en selvstendig forening 
i Oslo, formenn sin, verkmestre sin, laboranter sin osv. Også i 
dette spørsmål bør det vises forståelse. I det hele ta tt må funk
sjonærene selv få bestemme sii\ organisasjons struktur. Den 
kan også bli gjenstand for drøftinger og forandringer etter hvert 
som tilslutningen til forbundet øker, men man må ha for øye 
at en organisasjonsform som muligens passer i Oslo, ikke vil 
passe i en annen by eller i et industrisentrum. Lokalt initiativ 
og bestemmelsesrett vil høyst sannsynlig bli nødvendig.

M edlemsbøker.
Komitéen vil foreslå at forbundet benytter de medlems

bøker Landsorganisasjonen har gitt ut. Derved vil en oppnå 
den fordel at et medlem som nå står tilsluttet et av forbundene, 
fortsatt kan anvende sin medlemsbok ved at den overføres fra 
forbundet til det nye forbund. Dette under forutsetning av at 
det tidligere forbund har innført den fellesbok som en rekke 
forbund nå har gått over til.
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Forbundets formål.
Forbundet skal stå tilslu tte t A rbeidernes faglige Lands

organisasjon og i sam arbeid m ed denne søke å opprette ta riff
avtaler med bedriftene for bedre å verne om m edlemmenes 
lønns- og arbeidsvilkår. Form ålet for øvrig bestemmes av det 
konstituerende landsm øte e tte r de retn ingslin jer som er van
lige for forbundene i Landsorganisasjonen.

Forbundets ledelse.
Forbundet m å bygge på lokale foreninger og direkte m ed

lemskap fra  personer som ikke kan stå tilslu tte t en bestem t 
forening.

Forbundet m å til å begynne med ha 2 lønte tillitsm enn, 
hvorav den ene velges b lant ingeniørene og teknikerne og den 
annen tillitsm ann velges blant de øvrige arbeidsledere. E tter 
hvert som forbundet b lir utbygd, b lir det spørsmål om å u t
vide tillitsm ennenes antall.

Forbundsstyret.
Forbundet velger et styre (forretningsutvalg) som har an

svar for den daglige ledelse av forbundet. De 2 fastlønte tillits
m enn må ha sete i forbundsstyret, enten som styrets ledere eller 
som m edlem m er av dette. Til å begynne med bør styret ikke 
bestå av flere enn 7 m edlemmer, m ulig bare 5. Av omsyn til sam 
arbeidet og organisasjonens utvikling bør de forskjellige hoved
grupper væ re representert. Forbundsstyret bør velges fra  det 
sted forbundet ha r sitt sete eller dets nærm este omegn slik at 
reiseomkostninger ved styrem øter mest m ulig kan unngås.

Landsstyret.
Som øverste m yndighet mellom landsm øtene bør forbundet 

velge et landsstyre. I landsstyret bør de forskjellige d istrik ter 
være representert. Ved valget bør det dessuten tas omsyn til 
at de forskjellige faggrupper b lir representert. Størrelsen av
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landsstyret vil væ re avhengig av hvor m ange m edlem m er som 
blir valt til forbundsstyret. Forbundsstyrets m edlem m er m å også 
væ re m edlem m er av landsstyret (representantskapet), m en for
bundsstyret m å ikke utgjøre flerta lle t av landsstyret. Forbunds
sty re t og landsstyrets funksjoner b lir som bestem t i vedtektene.

Revisjon av regnskapene.
Det forutsettes at revisjonen av regnskapene b lir u tfø rt av 

L.O.s revisjonskontor på vanlige vilkår.

Forbundets vedtekter.
Komitéen forutsetter a t de m ønstervedtekter som L.O.s re

presentantskap har ved ta tt for forbund og avdelinger, b lir gjort 
gjeldende med de endringer som ansees påkrevd på grunn av 
de spesielle forhold som er til stede for organiseringen av indu
striens funksjonærer.

K ontingenten til forbundet og avdelingene.
Komitéen har innhentet oppgave fra  forbundene over hvil

ken kontingent som betales. Den er m eget varierende. Neden
stående tabell viser kontingenten i de forbund som i første 
rekke skal avgi m edlem m er til det nye forbund. Som det gar 
fram  av tabellen, er kontingenten noe uensartet avpasset etter 
de rettigheter medlemm ene har i de forskjellige forbund. Komi
téen vil anbefale at kontingenten fastsettes til m inst kr. 2.50 
pr. uke eller kr. 10.00 pr. m åned til forbundet. K ontingenten til 
foreningene m å fastsettes under hensyntagen til at den skal 
dekke foreningenes egen adm inistrasjon og u tgifter til eventu
elle hjelpekasser som foreningene beslutter opprettet. Dette 
kan gjelde stønad under sykdom og liknende, men kontingenten 
må godkjennes av forbundsstyret. Det samme gjelder de hjelpe
kasser som foreningene eventuelt beslu tter opprettet. Når kon
tingenten og hjelpekassene er godkjent av forbundsstyret, er 
begge obligatorisk forpliktende for samtlige m edlem m er i ved
kommende forening.
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Kontingent til forbundene.
Norsk A rbeidsm andsforbund ..............................  1.50

« Papirindustriarbeiderforbund ..................  1.60
« Bokbinder- og K art.arb.forbund ................ 3.50
« Kjem isk In d u stria rb e id e rfo rb u n d   1.50
« Tobakkarbeiderforbund ...............................  1.60
« Tekstilarbeiderforbund ..................................  1.60
« Skinn- og Læ rarb.forbund ...........................  2.00
« Nærings- og Nydelsesm .arb.forbund . . . .  1.75
« Bygningsindustriarbeiderforbund .............. 2.00
« Jern - og M etallarbeiderforbund ..............  2.00
« T re industriarbe iderfo rbund ..........................  2.00
« Litografisk og K jem ig r.fo rbund .................. 5.00

Norges Handels- og K onto rf.fo rbund ......................^)6.00
Norsk Centralforening for B o k try k k e re ..............  4.60

1) Norges H andels- og Kontorfunksjonærers Forbund har m åneds- 
kontingent. I tillegg til ovenstående satser kommer kontingenten til 
foreningene. A lle andre forbund ukeskontingent.

Funksjonærenes stilling under konflikter.
Under representantskapets møte i m ai 1950 forelå til be

handling og godkjenning tariffavtale mellom Norsk Kjemisk 
Industriarbeiderforbund og Ardal Verk A /S  angående lønns- 
og arbeidsvilkår for formennene. I avtalen krevde bedriften 
inn ta tt en bestemmelse om form ennenes stilling under even
tuelle arbeidskonflikter. Den vanlige praksis under streiker og 
lockouter er a t fast ansatte arbeidsledere utfører tilsyn med at 
m askiner og m ateriell ikke utsettes for ødeleggelser. Represen
tantskapet fan t det nødvendig at denne ordning også m å opp
rettholdes e tter at arbeidsledere b lir m edlem m er i Landsorgani
sasjonen. Representantskapet fa tte t enstem mig følgende vedtak:

«Under eventuell arbeidsstans som skyldes en kon
flikt, skal form ennene væ re forplik tet til å utføre det 
arbeid som bedriften anser nødvendig for å h indre at
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verdier forspilles, såsom vakthold, vedlikehold av an 
legg, m askiner og verktøy,, bevaring av lagre og i det 
hele ta tt det arbeid som det er alm innelig at form enn 
utfører i en slik situasjon.»

Forutsetningen er at denne ordning skal gjelde for de 
arbeidsledere som opptas i det nye forbund, foru tsatt at det har 
væ rt deres vanlige gjørem ål under eventuelle arbeidskonflikter.

Stønad under konflikter.
Hvis konflikter oppstår, må m edlemm ene sikres både orga

nisasjonsmessig og økonomisk stønad. Stønaden må i tilfelle 
utbetales av forbundskassen med vanlig refusjon fra Landsorga
nisasjonen.

Medlemmenes rettigheter  i forbundenes forsikringskasser.
Alle forbund tilslu tte t Landsorganisasjonen har forsikrings

kasser, dvs. at m edlemmenes e tterla tte  får u tbeta lt et bestem t 
beløp ved m edlemm ets død. Betingelsen for dette er at ved
kommende medlem har betalt kontingent i et næ rm ere fastsatt 
uke- eller m ånedstall, og at vedkommende medlem ikke skylder 
kontingent til forbundet utover den frist forbundenes vedtekter 
fastsetter. I de forbund som har ukekontingent, b lir ukem erkene 
og i de forbund som har m ånedskontingent, b lir m ånedsm erkene 
avgjørende for forsikringsbeløpets størrelse. Hovedregelen er at 
et medlem som har betalt kontingent for samtlige uker eller 
m åneder i året, har re tt til 100 kroner i forsikringskassen, sti
gende med 100 kroner for hvert å r kontingent er betalt. Be
grensningen oppad er noe forskjellig. En del forbund begrenser 
beløpet til 1 000 kroner og andre til 1 200 kroner. Noen av de 
største forbund har 1 500 kroner som toppsats, e tt forbund har 
2 000 kroner og ett forbund 2 500 kroner. Norges Handels- og 
K ontorfunksjonærers Forbund begynner med 60 kroner e tte r 1 
års betalt kontingent, stigende med 60 kroner for hvert år inntil 
1 500 kroner.
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Forsikringsbidragene b lir u tbeta lt e tter næ rm ere fastsatte 
regler. Bidraget kan ikke pantsettes eller testam enteres til noen 
bestem t person eller institusjon. Hvis m edlem m et ikke hadde 
pårørende som han forsørget, bestrider forsikringskassen begra- 
velsesutgiftene, begrenset til et bestem t beløp, f. eks. 300 eller 
400 kroner.

I enkelte forbund er det fastsatt bestem m elser om at et m ed
lem etter en næ rm ere bestem t tid m ed uavbru tt medlemskap 
og ved en fastsatt aldersgrense, kan få u tbeta lt et forskudd på 
forsikringsbidraget ved inn tråd t arbeidsuførhet. Det er også for
bund som utbetaler forskudd på forsikringsbidraget ved ekte
felles død, og 2 forbund u tbetaler bidrag også ved m indreårige 
barns død.

Kontingenten til forsikringskassene varierer fra  25 øre til 
60 øre pr. uke. Norsk Centralforening for Boktrykkere ha r den 
høyeste forsikringssum  og en kontingent på kr. 2.50 pr. uke, m en 
i denne kontingenten inngår også diverse andre hjelpekasser.

E tter vedtak i Landsorganisasjonen er det fri overføring fra 
et forbund til et annet med bibehold av opparbeidede re ttig 
heter, begrenset til de regler som gjelder for forsikringskassen 
i det forbund m edlem skapet blir overført til.

Rettigheter i det nye forbund
ved overføring av m edlem skap fra andre organisasjoner.

Det m å slåes fast at m edlem m er fra  et forbund tilslu ttet 
Landsorganisasjonen, som blir overført til det nye forbund, må 
beholde sine opparbeidede rettigheter slik som vanlig ved over
føring av medlemskap mellom forbund tilslu tte t Landsorgani
sasjonen. H er m å m an im idlertid væ re m erksam  på at det svært 
ofte dreier seg om m edlem m er som har nådd en relativ t høy 
alder og med langt medlemskap og derav følgende topprettig- 
heter.

Det nye forbund sta rte r u ten  noe opparbeidd formue. De 
forbund som avgir medlemmene, vil i vesentlig grad bli lettet
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for forpliktelser, særlig når det gjelder forsikringskasser (be- 
gravelseskasser). Det er derfor rim elig at det b lir fo retatt en 
ekstraordinæ r ordning m ed oppgjør mellom det nye forbund og 
de forbund som avgir m edlemmer. Av m ange grunner vil det 
væ re lite hensiktsmessig å fastsette noe beløp som skal over
føres til det nye forbund. Komitéen er derfor b litt stående ved 
følgende ordning:

M edlemmer som overføres fra  et tidligere forbund, får sine 
rettigheter beregnet e tter det nye forbunds vedtekter. Ansvaret 
for forsikringsstønaden (begravelsesstønaden) fordeles mellom 
det gamle forbund og det nye forbund i henhold til m edlem 
skapets varighet sammenlagt. Det tidligere forbunds ansvar må 
begrenses til den toppsats som på overføringsdagen var fastsatt 
for vedkommende forbund.

Det tidligere forbunds ansvar minskes e tter hvert som med
lem m ene opparbeider seg rettigheter i det nye forbund, og 
faller helt vekk etter 15 års medlemskap i det nye forbund.
I praksis vil denne ordning bety at et medlem fra  Norsk Kjemisk 
Industriarbeiderforbund som har 7 års rettigheter ved overførin
gen, e tte r 4 års medlemskap i det nye forbund sam m enlagt har
II  års rettigheter. De e tterla tte  ved eventuelt dødsfall vil da få 
u tbeta lt kr. 1 100.00 av det nye forbunds forsikringskasse. Sum 
m en blir å fordele med kr. 700.00 på Norsk K jem isk Industri
arbeiderforbund og kr. 400.00 på det nye forbund. Hvis derim ot 
e t medlem av Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund blir over
ført til det nye forbund med 10 års rettigheter, og e tte r 10 års 
m edlem skap i det nye forbund får en sam m enlagt tid  på 20 år, 
h a r han re tt til kr. 1 500.00 i det nye forbund, som skal utbetales 
ved dødsfall, fordelt med kr. 1 000.00 på det nye forbund og 
kr. 500.00 på Norsk K jem isk Industriarbeiderforbund. E tter 15 
års medlemskap i det nye forbund vil Kjemisk Industriarbeider
forbunds ansvar helt falle vekk.

Et medlem som overføres fra  Norges Handels- og Kontor
funksjonæ rers Forbund har e tter 10 års medlemskap i dette for-
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bund rett til kr. 600.00. Hvis et sådant medlem dør etter 5 års 
medlemskap i det nye forbund, v il han sammenlagt ha 15 års 
medlemskap og rett til kr. 1 500.00, m en da det tidligere for
bunds forpliktelser blir begrenset til de rettigheter medlem- 
m et hadde på overføringsdagen, blir plikten til refusjon fra 
Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund begrenset til 
kr. 600.00.

K om itéen mener at denne ordning står i samsvar med repre- 
sentantskapets vedtak og kan teknisk gjennomføres.

Forholdet m ellom  det nye forbund og medlem mer av Nor
ges Arbeidslederforbund som overfører sitt medlemskap, er også 
drøftet, og kom itéen mener at medlem mer som overføres fra 
denne organisasjon til det nye forbund, må komme i samme 
stilling som medlem mer fra forbund i Landsorganisasjonen som 
overføres, dog med den begrensning at overføringen må finne 
sted innen 1 år etterat det nye forbund er stiftet.

Det samme gjelder andre organisasjoner utenfor Landsorga

nisasjonen. .j  1 j
En kan imidlertid ikke regne med at Norges Arbeidsleder

forbund og andre organisasjoner utenfor L.O. v il overta forplik
telser til medlem mer som overfører sitt medlemskap. Her må 
L.O. tre i forbundenes sted og garantere forsikringsbidragets ut
betaling til medlem mer som overfører sitt medlemskap til det 
nye forbund innen 1 år etter forbundets stiftelse.

Komitéen har videre drøftet spørsmålet om hvor lang tid 
det må gå før disse ekstraordinære ordninger skal opphøre. En 
er da blitt stående ved at ordningene må falle vekk i sm  helhet, 
både for forbundene og for Landsorganisasjonen etter at det 
nye forbund har drevet sin virksom het i 15 år etter konsti
tueringen (datoen for forbundets organisasjonsmessige start).

Kom iteens forslag til forsikringskasse i det nye forbund.
Kom itéen anbefaler at det konstituerende landsmøte i det 

nye forbund beslutter å opprette forsikringskasse for forbundets
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medlemmer. Rettighetene i forsikringskassen ordnes etter fø l
gende hovedpunkter;

1. M edlem m er som overføres fra andre forbund i Landsorgani
sasjonen, overfører sitt m edlem skap m ed  bibehold av opp
arbeidede rettigheter i forsikringskassen, begrenset ti l  de 
regler som fastsettes i det nye forbunds lover.

2. E tter betalt 52 ukekontingenter eller 12 månedskontingen-  
ter, forsikringsbidrag 100 kroner, stigende m ed 100 kroner  
for hver betalt 52 uker eller betalt 12 måneders kontingent  
inntil 1 500 kroner.

3. Dør et m edlem s ektefelle, u tbetaler forsikringskassen et be- 
gravelsesbidrag. Betingelsene og størrelsen  av dette bidrag  
bestem m es i forbundets lover.

4. Hvis et m edlem  har 30 års rettigheter i ett  eller flere forbund  
tils lu tte t Landsorganisasjonen, har nådd en alder av 65 år 
og er helt ervervsudyktig , kan vedkom m ende få u tbe ta lt  
som forskudd inntil halvparten av forsikringsbidraget, be
grenset til 600 kroner.

5. Hvis et m edlem  dør og ikke har pårørende som har re t t  til  
forsikringsbidraget, bestrider forsikringskassen utgiftene til  
begravelsen, begrenset ti l  400 kroner. Resten av forsikrings
summen tilfaller forsikringskassen.

6. Forsikringsbidraget kan ikke pantsettes eller testamenteres  
til en person eller institusjon. Det kan heller ikke kreves  
utbetalt ti l  offentlig m yndighet for skatterestanser eller u t
legg det offentlige har hatt t i l  vedkom m ende medlem.

Utform ingen av de nærmere regler for forsikringskassen vil 
bli forelagt de foreninger som skal velge representanter til det 
konstituerende landsmøte.

Ulykkestrygd.
Flere forbund har opprettet ulykkestrygd for medlem mene. 

Således har Norsk Jern- og M etallarbeiderforbund ulykkesfor-
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sikret sine m edlemmer. Ved ulykker som m edfører 100 % inva
liditet få r medlemmene opptil 6 000 kroner og ved dødsulykker 
3 000 kroner. Invaliditet m å m inst u tgjøre 15 % for å få bidrag. 
Det er R ikstrygdeverkets regler som legges til grunn for be
dømmelsen av skaden. Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund 
har forsikret sine m edlem m er gjennom et selskap, m en dog såle
des at forbundet bæ rer halvparten  av risikoen og selskapet den 
annen halvpart. Kontingenten til forbundets kasse er forhøyet 
med 20 øre pr. uke som følge av denne forsikring.

Hvis landsm øtet beslu tter innført ulykkesforsikring for 
medlemmene, m å kontingenten fastsettes under omsyn til dette. 
Den forsikringsordning som Norsk Bygningsindustriarbeiderfor- 
bund har vil en da anbefale.

Landsorganisasjonens økonomiske ansvar for det nye forbund.
Landsorganisasjonen m å gi garanti for at forbundets v irk 

somhet kan drives u ten  økonomiske hindringer i første lands
møteperiode. Forutsetningen for dette må væ re at m edlem 
m ene er villige til å betale en kontingent som står i et rim elig 
forhold til deres inntekter. I denne garantien ligger også garanti 
for at opparbeidede forsikringsbidrag og forbundets øvrige for
pliktelser mot medlemmene blir u tbeta lt i sam svar med den 
overenskom st som b lir opprettet mellom forbundene og det 
nye forbund. Landsorganisasjonen m å dessuten påta seg u t
giftene til det konstituerende landsmøte og gjennom samorgani
sasjonene bestride utgiftene til det organisasjonsarbeid som må 
gå forut for konstitueringen. Komitéen an tar a t sam organisa
sjonens u tg ifter kan dekkes av de ordinæ re budsjetter til sam- 
organisas j onene.

Organisering av foreninger m ed representasjonsrett 
til det konstituerende landsmøte.

Det konstituerende landsm øte m å bygge på representanter 
valt av organiserte foreninger. Tekniske funksjonæ rer som står
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tilslu tte t et forbund gjennom selvstendige funksjonærforeninger, 
må ha representasjonsrett i forhold til sitt m edlemstall. Det er 
også m edlem m er i forskjellige forbund som skal overføres til 
det nye forbund, m en som har sitt m edlemskap ordnet gjennom 
blandingsforeninger, m ulig også ved direkte medlemskap i ved
kommende forbund. Det er dessuten uorganiserte funksjonæ rer 
som ønsker å slu tte seg til det nye forbund. Det b lir derfor nød
vendig å danne nye foreninger på en rekke steder. Disse nye 
foreninger m å om fatte så vel m edlem m er av bestående forbund 
som nye medlemmer. Disse foreningers om råde m å stå i sam 
svar m ed komitéens forslag til oppbygging av det nye forbunds 
foreninger. Som eksempel nevnes: I en by står til eks. 20 m ed
lem m er tilslu tte t Norsk Jern - og M etallarbeiderforbund, 5 m ed
lem m er tilslu tte t Norsk Nærings- og Nydelsesm iddelarbeider- 
forbund, 7 m edlem m er tilslu tte t Norsk K jem isk Industriarbei
derforbund og 10 å 12 m edlem m er spredt på andre forbund. 
Ingen av disse m edlem m er står tilslu tte t en selvstendig funksjo- 
nærforening. De bør derfor gå sammen og danne en forening 
som også m å få tilslutning fra de uorganiserte funksjonærer. 
Denne forening velger så representantene til det konstituerende 
landsmøte, m en ingen av de m edlem m er som står tilslu tte t et 
forbund, må gå u t av sitt forbund før det konstituerende lands
møte er holdt i det nye forbund og dato for overføringen av 
m edlemskapet b lir fastsatt. Sam organisasjonene m å pålegges å 
forestå organiseringen av disse foreninger. U tgiftene til dette 
organisasjonsarbeid bæres av samorganisasjonene.

Representasjon til det konstituerende landsmøte.
En m å her regne med forholdsvis små foreninger slik a t de 

vanlige regler for representasjonsrett til landsm øter ikke kan 
følges. Komiteen er av den oppfatning at alle foreninger som 
stiftes, og som består av m inst 10 m edlemm er, må væ re repre
sentert på landsm øtet e tter følgende skala:
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Fra 10— 25 m edlem m er 1 representant.
« 26— 50 « 2 representanter.
« 51—100 « 3 «

og videre 1 representant for hvert påbegynt 50-talls medlemmer.

Dirigenten: Elias Volan har væ rt form ann i den komiteen 
som har behandlet denne saken. Han vil nå gi en kort orientering.

Elias Volan: Den innstillingen som foreligger behandler or- 
ganisasjonsgrunnlaget for de tekniske funksjonæ rer — hvordan 
organisasjonen i prinsippet skal bygges opp. N år det gjelder 
den m er tekniske utform ingen og lover må jo kom iteen behandle 
det senere og forelegge det for sekretaria te t og for det konstitu- 
erende landsmøte i det forbundet som det er forutsetningen 
skal dannes. Det som i første rekke er av interesse og som man 
i prinsippet må godkjenne er organisasjonsom rådet for dette 
forbund. Der sier kom iteen at forbundet skal om fatte de p e r
soner som har status som funksjonæ r ved alle private bedrifter 
og ved kom munale og statsbedrifter som driver produksjon i 
konkurranse på det åpne m arked og som ikke ved kongress- 
eller representantskapsbeslutninger skal organiseres i andre for
bund. D irektører, disponenter, overingeniører eller andre i til
svarende stillinger kan ikke stå  tilslu tte t forbundet u ten  spesiell 
beslutning av hovedorganisasjonen.

D ette spørsmål om status som funksjonær, kan naturligvis 
bli om diskutert og det kan komme til å skape visse friksjoner 
mellom allerede bestående forbund og det nye forbundet. Komi
teen m ener im idlertid a t vi ikke kan nå når vi skal stifte et for
bund av tekniske funksjonærer, bare holde oss til de som er 
arbeidsledere. Vi har i en rekke bedrifter funksjonæ rer som 
ikke står tilslu tte t Handels- og Kontor og heller ikke arbeider
nes organisasjoner. Det gjelder f. eks. funksjonæ rer som er an
satt ved bedrift enes laboratorier, det gjelder bedriftsorganisa- 
torer, m aterialprøveanstalter som bedriftene har og en rekke 
andre. Det forbundet som nå stiftes, m ener kom iteen må om
fatte  de funksjonærene ved bedriftene som ikke naturlig  hører 
hjem m e i arbeidernes organisasjoner eller i kontorfunksjonære- 
nes organisasjoner.

Jeg  vil ikke unnlate å si a t personlig har jeg den oppfatning 
at bedriftsfunksjonærenes organisasjon skulle om fatte alle funk
sjonæ rer ved bedriftene, ikke bare de tekniske, men også kon-
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torfunksjonærene. Kongressen har im idlertid vedtatt at kontor
funksjonærene skal stå tilslu tte t Handels- og Kontor. Det ma 
i tilfelle en endring til i Kongressens vedtak for å få gjennom 
ført en slik ordning.

Det er et annet spørsmål som henger sammen med dette. 
Det er de tekniske funksjonæ rers forhold og innstilling til kon
torfunksjonærene. Det er en u tb red t oppfatning blant de tek 
niske funksjonæ rer at de ikke har noe å gjøre m ed kontorfunk
sjonærene. De ønsker ikke kontorfunksjonæ rene inn i samme 
forbund som de tekniske funksjonærer. Der står m an i dag. 
Denne innstillingen er fullstendig gal og med tiden kom mer man 
naturligvis til å arbeide seg u t av den.

Prinsipielt vil jeg si at fagorganisasjonen i det vedtak som 
m an nå stå r i ferd m ed å gjøre, m arkerer et tidsskille i dens 
historie. Få samme m åte som m an m arkerte  et tidsskille i fag
organisasjonen i 1931, da Kongressen vedtok at Handels- og 
K ontorfunksjonærene skulle opptas i Landsorganisasjonen som 
selvstendig organisasjon. Tyve år e tter utv ider m an Landsor
ganisasjonens virkeom råde til også å gjelde de tekniske funksjo
næ rer. Jeg  vil si det betegner at fagorganisasjonen nå ikke u te
lukkende er en kam porganisasjon i ordets opprinnelige betyd
ning. Vi skal utvide vårt omfang til å gjelde m ennesker og 
grupper av lønnsm ottakere som ingen tenkte seg m uligheten av 
at vi skulle få som m edlem m er på det tidspunkt jeg ble medlem 
i organisasjonen, for 45 år siden. Vi er naturligvis frem deles en 
kamporganisasjon, men vi er ved siden av dette  også en byg
gende organisasjon som skal bygge et ny tt samfunnssystem, en 
organisasjon som skal påbegynne det ren t praktiske byggende 
arbeid ved skapning av et n y tt samfunn. Der kan ikke arbei
derne stå alene. Vi m akter ikke den oppgaven selv om vi er 
mange, u ten  bistand fra de som har den økonomiske og admi
n istrative ordning av produksjonslivet. Det er i erkjennelsen av 
dette  at vi nå går til dannelsen av det nye forbundet.

N år det gjelder en del spørsmål om den ren t tekniske opp- 
Jjyggingen av forbundet, fagforeningenes område, forbundets 
formål, forbundsledelsen, forbundsstyret, landsstyret, revisjon 
av regnskaper, forbundets vedtekter, kontingent osv., så er det 
spørsmål som er k jen t i alle forbund. Det er det ikke nødven
dig å hefte seg ved.

Så er det medlemmenes rettigheter i forbundet. Naturlig-
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vis må vi nå r vi danner de tte  forbundet gå u t fra  de regler som 
gjelder i fagorganisasjonen, nemlig at m edlemm er som overføres 
fra  e t forbund til et annet, skal beholde sine opparbeidede orga- 
nisasjonsrettigheter. Men her er jo en stor forskjell mellom et 
vanlig fagforbund og et forbund som i alt vesentlig kom mer til 
å om fatte bedriftsledere eller arbeidsledere ved bedriften. E t 
vanlig forbund organiserer arbeiderne fra den tid de begynner 
ved en bedrift. Det kan væ re 15—16-åringer eller eldre, mens 
dette  forbund kom m er for 90 pst. til å bestå av eldre m edlem 
mer, folk som har s tå tt i et forbund kanskje i 15 til 20 år eller 
mer, og som har opparbeidet seg topprettigheter i et forbund 
som formenn, verksm estre, oppsynsmenn eller stigere. Det er 
disse forpliktelser det nye forbundet skal overta.

Vil det da væ re m ulig å følge den gamle fla te  landevei ved 
overføringen av medlemm ene fra  et forbund til et annet? Ko
m iteen m ener nei. Vi må her gjennom føre ekstraordinæ re til
tak. Det forbund som avgir en form ann eller verksm ester sty r
ker i realiteten  sin forsikringskasse. Derfor m ener jrom iteen at 
det nye forbund skal ha en garanti fra  de tidligere forbundene 
om at det gamle forbund i en viss periode skal stå ansvarlig eller 
delvis ansvarlig for den forsikringssum  som vedkomm ende har 
opparbeidet seg, men dog således a t forsikringssum m en m insker 
for hvert år vedkommende har s tå tt i det nye forbund, og helt 
overtas av det nye forbund når de har s tå tt som m edlem m er av 
det nye forbundet i 15 år. Det gamle forbundets ansvar faller da 
helt vekk. Om dette må det naturligvis treffes avtale mellom 
det nye forbund og det forbund som avgir medlemmer.

Så har vi grupper, og til dels organisasjoner, utenfor Lands
organisasjonen som det ikke er mulig å treffe  slike avtaler med. 
Vi har Arbeidslederforbundet, teknikernes organisasjoner og 
andre faglige sam m enslutninger som stå r u tenfor Landsorgani
sasjonen. Hvordan skal man så forholde seg til m edlemm er som 
kom mer fra  disse organisasjoner? Her m ener kom iteen at Lands
organisasjonen må tre  i forbundenes sted. Det må bli Landsor
ganisasjonen som m å gi det nye forbundet den samme garantien 
som de eldre forbundene gir når de avgir m edlemm er til det nye 
forbundet.

N år det gjelder frem gangsm åten ved konstitueringen av 
det nye forbundet så har man for det første de medlemmene som 
står tilslu tte t fagorganisasjonen fra før. Jern - og Met. har for-
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eninger. K jem isk forbund ha r foreninger, og vi har foreninger 
som består av m edlem m er ved en bestem t bedrift, m en som ikke 
står tilslu tte t noen organisasjon. Men så har vi m edlem m er i 
enkelte fagforeninger som skal overføres, vi har m edlem m er i 
A rbeidslederforbundet som ønsker å gå inn i Landsorganisasjo
nen når det nye forbund stiftes, og vi har funksjonæ rer som ikke 
står tilslu tte t noen organisasjon og som ønsker å gå inn i det nye 
forbund. Det konstituerende landsm øte i det nye forbund må 
jo bestå av representanter valgt av de m edlem m er som ønsker å 
gå inn i det nye forbundet. R ent praktisk  m ener da komiteen 
at en skal innrette  seg slik at alle de bedriftsfunksjonæ rer på et 
sted som ønsker å gå inn i det nye forbundet, skal danne en 
lokal avdeling med re tt til å velge representan ter til konsti
tuerende landsmøte e tter de regler som kom iteen har foreslått. 
Denne lokalforeningen skal da opptas som medlem. Dette orga
nisasjonsarbeidet u te i d istriktene må Landsorganisasjonen på
legge de faglige sam organisasjoner å utføre e tter de lin jer som 
er bestemt. Jeg  tro r ikke det er mulig å få det konstituerende 
landsm øte i dette nye forbundet før i februar en gang, men vi 
må ta  sikte på at det skal gjennom føres til den tid. Vi skal ikke 
innstille oss på et for langt tidsrom  før vi danner denne organi
sasjonen, for det er mange og sterke k refter som forsøker å 
h indre at dette  nye forbundet skal bli til virkelighet. Arbeids
giverne understø tter alle organisasjoner som ta r sikte på å 
svekke fagorganisasjonen på dette  felt. De skjønner betydningen 
av dette  organisasjonsarbeidet og rekkevidden av det. De vet 
a t i det øyeblikk fagorganisasjonen har få tt organisert, ikke bare 
arbeiderne, m en kontorfunksjonæ rene og de tekniske bedrifts
ledere, så har arbeiderbevegelsen herredøm m e både over pro
duksjonen og adm inistrasjonen av bedriftene. Det er bare et 
tidsspørsm ål når m an har få tt bygget u t denne organisasjonen, 
og arbeidsgiverne blir da nødt til å gi de ansatte  ved bedriftene 
en ganske annen innflytelse i produksjonsapparatet enn hva de 
har i dag.

Olav Varberg: E tter innlegget til Volan kunne m an væ re 
fristet til å spørre: Har kom iteen undersøkt på de forskjellige 
arbeidsplasser hvordan avdelingene utover stiller seg til spørs
m ålet? Jeg har det bestem te inn trykk  a t det ikke har væ rt gjort 
og jeg tør påstå at det kan væ re meget tvilsom t om m an får noen 
overføring fra  Arbeidslederforbundet til det nye forbund. I det
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alt vesentlig er dette arbeidere som har rykket opp til formenn 
i de enkelte bedrifter og da de gikk inn der, m ente de at de ikke 
lenger kunne væ re fagorganisert. Jeg  har kjennskap til a t en del 
av disse karene søkte om evem uelt nvilende re tt  i fagorganisa
sjonen, men det var det ikke adgang til å gi, hvorpå disse^ gamle, 
drevne fagforeningsfolkene gikk ut. Og nå er det spørsm ålet om 
kom iteen har undersøkt om disse er villig til å gå over i det nye 
forbundet. Det er u tta lt her a t det er m ange som ønsker det, men 
jeg tør påstå at det er mange som ikke ønsker det, nettopp på 
grunn av at de i sin tid ikke fikk hvilende rett. Man kunne der
for væ re fristet til å foreslå at denne saken b lir u tsa tt til komi
teen har undersøkt på de forskjellige arbeidsplasser hvor A r
beidslederforbundet har avdelinger, om vedkommende avdeling 
er enig i å gå over til det nye forbundet. Jeg m ener det ikke er 
rik tig  å opprette et ny tt forbund som i begynnelsen i det minste, 
faktisk vil bli en hemsko på L.O. Det vil m edføre store utgifter 
og hvis m edlem stallet i det nye forbundet ikke skal svare sa 
noenlunde til det en har regnet med, m ener jeg at saken må 
utsettes til de nødvendige opplysninger er innhentet.

Elias Volan: Det forrige representantskapet i Landsorganisa
sjonen besluttet at forbundet skulle opprettes. Så den siden av 
saken er avgjort. Så vi kan derfor ikke diskutere den siden av 
saken nå. Jeg vil bare  ha sagt a t Landsorganisasjonen ble stiftet 
med 1 700 m edlemmer. Det var in!?en den gang som spurte om 
hvordan arbeiderklassen i landet stilte  seg til dannelsen av A r
beidernes faglige Landsorganisasjon. Og godt var det, for hvis 
så hadde væ rt gjort, hadde vi vel ikke h a tt noen Landsorganisa
sjon i dag.

Alfred Nilsen: Volan fan t det nødvendig å presisere sitt syn 
på dette  med industriens funksjonæ rer, idet han m ente at også 
kontorfunksjonæ rene burde stå  i det nye forbund. Jeg  vil under
streke at dette var hans personlige syn. Jeg  skulle anta a t det 
er flere her som har det synet — at alle arbeidere og at alle gra
der av funksjonæ rene i en industriell bedrift, bør stå i en orga
nisasjon. Det er bare det at m an innså i 1931 da Handels- og 
Kontor endelig fant frem  til beslutningen om å gå inn i L.O., at 
organiseringen av funksjonærene m åtte  skje på det eneste m u
lige grunnlag. Man kan ikke organisere dem^ på et ønskelig 
grunnlag. Her m ener jeg det ikke er ak tuelt å snakke om or-
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ganisering av industriens kontorfunksjonæ rer sammen med de 
tekniske i det nye forbundet.

Volan nevnte at vi står ved et ny tt tidsskifte. Det forrige var 
ved stiftingen av Handels- og Kontor i 1931. Jeg  skulle anta at 
L.O. ikke har grunn til å væ re misfornøyd med det som har fun
net sted på dette  om råde i løpet av disse årene. Men hvis m an 
ikke er misfornøyd så skal m an væ re y tte rst varsom  med å 
komme med oppfatninger som går u t på a t m an skal prøve å 
rive i stykker noe av det som h itiil er bygget opp. De som står 
igjen av lønnstakere utenfor Landsorganisasjonen, må m an selv
sagt få organisert, m en det må skje på det grunnlag som ligger 
til re tte  for de forskjellige grupper av funksjonærer. Når det 
gjelder arbeidsledere og teknikere og andre grupper som det er 
m eningen skal komme inn i dette nye forbundet, så tro r jeg sik
kert a t disse ønsker å få sitt eget forbund. Og det er den tanke 
som realiseres ved det forslag som er frem m et. Nå er det så pass 
mange arbeidsledere og teknikere som ønsker å komme inn i 
fagorganisasjonen, at det nye forbundet vil kunne få et par tusen 
medlemmer, og derm ed skulle grunnlaget væ re til stede.

N år det gjelder industriens kontorfunksjonæ rer, må jeg be
ny tte  denne anledning til å komme med noen betraktninger. 
Det er rik tig  at vi ligger nokså langt tilbake når det gjelder å 
få tak  i industriens funksjonærer. V årt forbund er best organi
sert i handelen og om setningsbedriftene, m en vi har atskillig 
tusen m edlem m er i industrien, og vi er representert i de aller 
største og vesentligste industrier. Men det som er enda vesent
ligere er a t vi har hele tariffkom plekset liggende der. Vi har 
tariffestet forholdene så vel innenfor handelen, kooperasjonen 
som innenfor den private industri. Vi har overenskomstforhol- 
dene i orden med Norsk A rbeidsgiverforening i alle bedrifter 
hvor vi har organisert folkene. Og det er her selve spørsmålet 
ligger når det gjelder å få organisert industriens funksjonæ rer i 
større grad en tilfellet er. Forholdet er nemlig det at industriens 
funksjonæ rer har nokså romslige og gode arbeidsforhold — i 
stor u tstrekning er det sikkert bevisst fra  bedriftenes side at de 
sørger for å holde kontorstaben på et slikt nivå innenfor be
driften, a t de kan væ re på den sikre siden når det gjelder over
enskomstens bestemmelse. Helst vil de ligge noe bedre an, for 
på den m åten å holde kontorfunksjonæ rene i sjakk i forholdet 
til den faglige organisasjon. Hvis vi skal ha større  sjanse til å
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oppnå et hurtigere tempo i arbeidet m ed organiseringen av indu
striens funksjonæ rer, må vi få bedre tariff satser i våre overens
komster, slik at tariffsatsene kan virke tiltrekkende, og slik at 
det kan bety noe for disse funksjonæ rer å gå inn i organisa- 
sionen. H er står vi overfor selve oppgaven når det gjelder a fa 
organisert de tekniske funksjonærer. Det er ikke spørsmål om 
de skal stå i Handels- og Kontor eller om de skal stå i et ny tt 
forbund, eller om de skal stå i Industriforbundet, m en det er 
spørsmål om man kan skape et tariffm essig grunnlag for dem 
slik at vi han trekke dem til organisasjonen. Jeg  går u t fra  at et 
nystarte t forbund ikke vil ha bedre evne til å løse det spørs
målet, enn det forbund hvor de nå står. Skulle rnan ikke følge 
denne linje, skulle m an søke å gripe inn i den utvikling som har 
foregått kom mer det til å vekke stor strid  innen den organisa
sjon som består i dag. Det kan ingen væ re tjen t med.

N år m an nå får dette  nye forbundet, kan m an bare håpe pa 
å få tilslutning fra  de folkene som en ta r  sikte pa a organisere. 
Man få r da to funksjonæ rforbund ved industrielle bedrifter, det 
blir Handels- og Kontor for kontorfunksjonæ rene eller de så
kalte m erkantile funksjonæ rer og m an får en organisasjon for de 
såkalte tekniske funksjonærer, bestående av forskjellige grupper. 
Hvis m an på dette  organisasjonsgrunnlaget evner å organisere 
industriens funksjonæ rer i tilknytning til Landsorganisasjonen, 
så skal vi ikke oppta noen strid om hvorvidt kontorfunksjonæ
rene bør stå her eller der.

Ludvig  Gundersen: Det er rik tig  det Volan sier om at re 
presentantskapet h a r ved tatt at det skal dannes et forbund for 
de tekniske funksjonærer. Men hvis det skulle vise seg at denne 
forsam ling ikke er enig i at det dannes et slikt forbund, sa ma 
en derm ed kunne gjøre om den forrige beslutning.

Jeg vil gjerne høre hvordan en hadde tenk t seg ram m en for 
denne organisasjonen. Ved installasjonsfirm aene har vi en del 
teknikere som har månedslønn og som er ute og arbeider i likhet 
med de andre. De kan for eksempel ha tite l som arbeidende for
m enn e.l. Så v id t jeg forstår, skal disse inn i det nye forbundet.

En annen ting er prinsippene for forsikringskassene. De kan 
jeg ikke på noen m åte væ re enig i. Vi har ha tt en forsikrings- 
kasse på 2 000 kroner og vi har m åtte t avgi m edlemm er til Byg- 
ningsarbeiderforbundet og andre forbund, som da hadde en for- 
sikringskasse på bare 1 000 kroner. Disse folkene forliste på den

92

m åten 1 000 kroner ved at de gikk over. Vi har også få tt søk
nader fra  enker e tte r de folkene med spørsmål om vi ville be
tale  denne differansen. Det har vi selvsagt ikke kunnet ^gj^e. 
Dette er et ju rid isk  spørsmål som jeg gjerne vil ha greie pa. Om 
vår forsikringskasse heter det at den er en selvstendig jurid isk  
person og at bare m edlemm er av forbundet kan bli m edlemm er 
av kassen. Vi har alltid væ rt meget forsiktig med forsikrings- 
kassen, og vi har ikke bevilget penger u ten  1. prioritets lan. Vi 
har heller aldri b ruk t penger av kassen til andre gjørem ål i for
bundet. Hele kassen er som en selvstendig organisasjon. Hvis 
disse bestem melsene om det nye forbundet b lir vedtatt, har da 
vår forsikringskasse anledning til å bevilge penger til de som 
ikke lenger er m edlem m er av forbundet, uansett om Landsor
ganisasjonens representantskap ved tar det? H er m ener jeg at 
vår lov må gjøres om av vart eget landsmøte.

Th. Hanæs: Da representantskapet behandlet dette spørsmål 
i mai, var det vel næ rm est under den synsvinkel at Arbeids
lederforbundet skulle holde landsm øte i juli. Vi hadde tilsagn 
fra  enkelte av de som er m edlem m er av Arbeidslederforbundet, 
at spørsm ålet ville bli ta tt opp på deres landsm øte og en del av 
dem  hadde en viss tro  på at de med en landsm øtebeslutnm g 
kunne få hele forbundet inn i Landsorganisasjonen. Det var de 
argum enter som ble b rukt da vi snakket med folkene på arbeids
plassen Det gikk som de fleste av oss tenkte. De fatte t vedtak 
om ikke å tilm elde seg L.O. A rbeidslederforbundet har sme 
bestem te prinsipper om ikke å gå sammen med de øvrige funk
sjonærene, selv ikke med Handels- og Kontor. De vil holde sin 
egen organisasjon. En del av de m edlem m er som står i Arbeids
lederforbundet sier at de nok kan få med seg en del av de andre 
m edlem m er over i L.O., men storparten  vil nok holde seg der
de er. ■ , . -i *.■ =>N år det gjelder forsikringskassen synes jeg det er rik tig  a
peke på a t de som har væ rt m edlem m er av A rbeidslederforbun
det, har opparbeidet seg en forsikringssum  på kr. 3 000.00. Hvor
dan skal så den garanteres? Volan har sagt a t det e r Landsorga
nisasjonen som skal garantere i e t slikt tilfelle. Jeg  m ener at 
de rettigheter og de bestem m elser som b lir  ved ta tt i de nye lover 
for det nye forbund, er de som skal garantere. Jeg  synes at m an 
m å få noe klarhet i dette spørsmålet.

Jeg er av den oppfatning at sam tlige funksjonæ rer i en be-
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drift skulle væ re organisert i et forbund, og jeg tro r a t vi før 
eller siden må komme frem  til en slik organisasjonsform.

A xe l  Erichsen: Jeg  vil bare peke på en ting som innstillin
gen omhandler, nemlig funksjonærenes stillinff under konflikter. 
R epresentantskapets vedtak om dette  spørsmål som sier at «un
der eventuell arbeidsstans som skyldes en konflikt, skal for
m ennene væ re fo rp lik te t..» o.s.v. Disse form ennene som arbei
der på forskjellige bedrifter, blir altså forpliktet til å utføre ar
beid for at konflikten ikke skal skade bedriften m.v. Som bak
grunn for den lovlige konflikten vi hadde i 1949, viste det seg 
at hvis bedriften hadde ha tt form enn i en litt større utstrekning, 
kunne de ha u tre tte t saker og ting. Bedriftene hadde liggende 
halvfabrikata som ikke kunne reddes, og vi måtte^søke å komme 
til en ordning med forbundet hurtigst m ulig for å få arbeiderne 
inn igjen. D ette har ført til at bedriftene siden har ansatt en hel 
rekke med form enn, og bedriftsledere har u tta lt til meg, at 
neste gang skal vi sørge for å ha form enn som kan overta dette 
arbeidet. Som eksempel kan ie» nevne at vi i dag har en bedrift 
som teller 1 200 arbeidere. U nder den lovlige konflikten i 1949 
var det ti form enn ved bednfien. I dag er m an allerede oppe i 
21. Bedriften ha r gitt u ttrykk  for at det skal ansettes enda flere. 
Dette vil selvsagt fra ta  oss et slags kampm iddel, for hvis vi 
skulle komme u t i en konflikt og det ligger enkelte ting ved be
driften  som det er fare for kan bli ødelagt, vil det føre til at vi 
slår svakere overfor bedriften.

De form ennene som er ansatt ved våre bedrifter er organi
sert i vårt forbund under den forutsetning at de har ta tt stilling 
uten kontraktm essige forbehold. Dermed er det k lart at disse 
arbeidende form ennene slu tter samtidig som arbeiderne går u t 
i en lovlig konflikt. Da blir produktet liggende der.

Jeg vet ikke om det går an å få en annen redaksjon av be
stem melsen om formennene. Jeg vil sette frem  dette forslag:

«Under eventuell arbeidsstans som skyldes en konflikt, skal 
form ennene utføre det arbeid som bedriften, i samråd med or
ganisasjonen, finner nødvendig for å hindre at verdier forspilles, 
såsom vakthold, vedlikehold av anlegg, m askiner og verktøy, 
bevaring av lagre, dog ikke arbeid av produktiv  art».

Forholdet er her a t flere form enn i enkelte bedrifter kan slå 
seg sammen i en liten arbeidsgruppe, og på den m åten kan de 
utføre arbeidet for å redde disse verdier. Men derm ed har vi
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m istet en god posisjon under en konflikt. I de tilfelle hvor for
mennene ha r kontrakt, slik a t de ikke kan slu tte  n å r m edlem 
mene går u t i konflikt, har vi ta t t  det standpunkt overfor a r
beidende form enn at de kan få lov til å arbeide bare i den en
keltes avdeling, og at han kan få lov til å utføre det arbeid som 
vedkommende u tfører under norm ale forhold, m en han skal ikke 
ha anledning til å gå til en annen avdeling og hjelpe en for
m ann der.

Kristoffer Jakohsen: På siste representantskapsm øte be
slu ttet vi at det skulle stiftes et n y tt forbund for de tekniske 
funksjonæ rene innen utgangen av 1950. Nå sier Volan at det er 
små u tsik ter til at det kan gjøres i 1950, men derim ot innen vin
teren 1951. Det er hevdet her at vi kan gjøre forandring på den 
besæmmelsen. Jeg  m ener a t vi nok kan det, m en da m å det væ re 
visse forutsetninger til stede for ac vi kan ta det skrittet.

Volan nevner i sin innledning spørsm ålet om å koble sam 
m en de m erkantile og de tekniske tunKsjonærer. Jeg m ener at 
m an ikke skal kaste det spørsm ålet inn i diskusjonen, da det ikke 
er heldig. Handels- og Kontor har kongressvedtak for at de skal 
organisere de m erkantile funksjonæ rer, så den saken er grei. 
F ra  vår arbeidsplass vet jeg at det ikke finnes noen m erkantile 
funksjonæ rer som vil inn i den tekniske organisasjonen.

Det er rik tig  som det her ble sagt om vedtaket på landsm øtet 
til arbeidslederne. De ville ikke følge med Landsorganisasjonen. 
Jeg  fikk fa tt i protokollen fra  det m øtet, da jeg særlig hadde 
interesse av å se hvoraan represenLani.en ira  var bedritt hadde 
stilt seg til sam m enslutningen. Han har væ rt fagorganisasjonens 
tillitsm ann gjennom en årrekke. Han advarte sterk t mot å gå 
inn i Landsorganisasjonen. Det vil væ re mye bedre å stå utenfor 
på lu r og ta med de godene som Landsorganisasjonen og dens 
m edlem m er oppnådde fra tid til annen.

N år det snakkes om at det skal væ re  de faglige utvalg og 
samorganisasjonene som skal ta støyten når det gjelder å tilføre 
medlem m er til det nye forbundet, så er det et meget vanskelig 
arbeid. Det er særlig vanskelig av den grunn at de gamle fol
kene i A rbeidslederforbundet kanskje helst vil holde seg 
utenfor.

Elias Volan: Jeg  skal bare si noen ord til forslaget fra 
Erichsen. De funksjonæ rene som er arbeidende form enn skal 
ikke stå i det nye forbundet. Men det er k lart at det grunnlag
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som representantskapet vedtok fo r funksjonæ rene ved Årdal 
Verk, må også gjøres gjeldende for det nye forbund. Vi^må tåle, 
under en konflikt, at det b lir ta tt  vare på m ateriellet, råstoff og 
m askiner. Det er ikke ødeleggelsen av det som avgjør hvorvidt 
det skal bli et heldig resu lta t av en konflikt eller ikke. Selve 
produksjonsstoppen i sin egen tyngde må avgjøre konflikten. 
Under storkonflikten i 1931 var det fra  visse hold reist sterk 
kritikk  til Landsorganisasjonen for at m an ikke hadde utvidet 
konflikten i tilstrekkelig grad. Det var særlig sjokoladearbei- 
derne som skulle u tgjøre tyngden i konflikten den gang. Om vi 
ta r  u t form ennene i en konflikt i jernindustrien , i skipsbyggeri- 
ene osv., tro r jeg ikke det b lir noen hurtigere  avgjørelse av en 
konflikt av den grunn.

Dirigenten: Axel Erichsen opplyser at han fastholder sitt for
slag. Jeg foreslår at vi oversender Erichsens forslag til sekreta
riatet. Vi voterer først over selve innstillingen, og deretter over 
forslaget om å oversende Erichsens forslag til sekretariatet.

Axel Erichsen h a r videre lag t fram  dette  forslag:
«Medlemmer fra  fagforbund tils lu tte t A.F.L. som overføres 

til det nye forbund for tekniske funksjonæ rer, skal ved overfør
ingen som dekning for opparbeidede rettigheter i forsikringskas- 
sen få overført det beløp han eller hun h a r innbetalt i forsik- 
ringskassen i sitt gamle forbund til det nye.

Denne overføringsm åte gjelder i inntil et å r  e tte r det kon
stituerende landsm øte er holdt i det nye forbund, here tter blir 
overføringen som vanlig mellom forbund tilslu tte t Arbeidernes 
faglige Landsorganisasjon.

Motivering:
Vi finner den i innstillingen foreslåtte overføringsform  med 

pkonomisk ansvar i inntil 15 år å væ re a lt for vidtgående og 
upraktisk  og teknisk vanskelig å gjennomføre, sæ rlig  vanskelig 
vil det bli da de fleste av de nåværende forbund har en lavere 
toppsats enn hva det i innstillingen er tilsiktet skal være i det 
nye forbund. Den av vårt forbund foreslåtte overføringsform i 
overgangstiden, vil derim ot være enkel og rettferdig  å p rak ti
sere, og den vil samtidig gi det nye forbund en solid økonomisk 
basis til forsikringskasse, og det konstituerende landsmøte i det 
nye forbund vil med et slikt solid økonomisk grunnlag kunne 
sikre sine m edlem m er gode forsikringsvilkår, idet vi forutsetter
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a t det nye forbund allerede fra starten  av m inst v il komme opp 
i e t m edlem stall på ca. 2 000 medlemmer.»

Votering: Innstillingen ble enstem mig vedtatt og det ble 
enstem m ig vedtatt å oversende Erichsens forslag til sekretariatet.

Dirigenten  bem erket til Erichsens forslag om rettighetsover- 
føringen at dette ikke kunne tas under votering.

Form iddagsm øtet ble hevet kl. 13.15.

Ettermiddagsmøtet onsdag 18. oktober.
Dirigent Bernhard Berntsen.

M øtet tok til kl. 15.30 ved at sekretæ ren refererte  protokol
len fra  formiddagsmøtet. Protokollen ble enstem mig godkjent 
og m øtet gikk deretter over til behandling av

DAGSORDEN PKT. 4:
Fagorganisasjonens distriktsadm inistrasj on.
Innstilling fra en nedsatt komite ble lagt fram.
Elias Volan: Komiteen behandler i sin innstilling for det 

første samordningen av fagorganisasjonens distriktsadm inistra
sjon og for det annet spørsm ålet om man skal utrede for kom
m ende kongress en omlegging av distriktsorganisasjonene.

N år det gjelder det første spørsmål, så har det jo ofte væ rt 
d iskutert om det ikke kunne væ re m ulig å finne fram  til en 
løsning slik a t de fastlønte tillitsm enn i forbundene og sam 
organisasjonene u t over landet kunne sam arbeide om løsnin
gen av de organisasjonsoppgaver som foreligger. Derved ville 
m an kunne spare noe av både tid og utgifter. Det er lite  rasjo
nelt både å ha tillitsm enn i samorganisasjonene og dessuten 
tillitsm enn som er lønnet av de forskjellige forbund. Alle disse 
tillitsm enn reiser u te i d istrik tet og ordner forholdene hver for 
seg. K an det la seg gjøre å sam ordne arbeidet slik a t når en 
tillitsm ann reiser til et sted, så ordner han de organisasjonssa
ker som foreligger på vedkommende sted. Kan det gå an at m an 
for eks. har felles kontorhjelp, anvender i fellesskap de kontor
m askiner som m an har ved organisasjonskontorene i d istriktet, 
kontorlokaler, eventuelle m øtesaler osv? Der m ener kom iteen at 
det må gå å ordne dette. Jeg e r fu llt k lar over a t kom iteinnstillin-
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cen kan gi u ttry k k  for a t det b lir dyrere for L andsorpn isasjo - 
nen å giennom iøre ordningen. Det Kan ogsa bh  resu lta tet til a 
begynne med. Men ved en effektiv samordning av lokajadmini- 
sirasionen må m an gå u t fra  a t m annskapet ikke har sa le tt for 
å øke Tar m an en by som Trondheim, så nar samorganisasjonen 
to lønte tillitsm enn der, og dessuten en Steinkjer. Jern - 
og M etall ha r en og Bygningsindustriarbeiderforbundet har to. 
Handels- og Kontor har en mann. Kom m uneforbundet 
og dessuten er det en del fagforeninger som h ar lønte tillits
menn. Det er k la rt a t hvis m an sam ler dette  pa e tt kontor, sa 
er det ikke nødvendig e tter m itt skjønn at samorganisasjonen 
skal ha to m ann plasert i Trondheim, hvis forbundssekretærene 
odså deltar i arbeidet for felleskontoret. I Bergen har m an tre, 
i S tavanger to, i Østfold tre  m ann i samorganisasjonen. Jeg 
m ener ikke at m an skal avskjedige de folkene som er ansatt 1 
dag men det er m ange av tillitsm ennene som nar den alder, at 
det b lir en natu rlig  avgang. Det b lir da m an ma ta  opp spørs
m ålet om en m er rasjonell ordning av tillitsm annsforholdet ute 
1 distriktet. I det hele ta tt må m an søke å rasjonalisere arbeidet 
Det er i korthet det første spørsmål som kom iteen behandler

Nå er det naturligvis vansker med gjennom føringen av uette, 
særlig på de steder hvor det ikke er m ulig å skaffe hus. Men 
også der m å det kunne la seg gjøre å få istand et samarbeid 
mellom tillitsm ennene i distriktet. Man kan for eks. holde fel
lesmøter, eller såkalte postm øter, hvor m an gjennom går de sa
ker som foreligger for d istriktet, slik a t alle tillitsm enn 1 orga
nisasjonen har oversikt over arbeidsfeltet og arbeidsoppgavene. 
I Stavanger har m an allerede gjennom ført denne ordningen med
tillitsm annsm øter. . , , • • ____

Det andre spørsm ålet er om det distriktsorganisasjonsappa- 
ra te t som fagorganisasjonen har, er riktig, og om det har den 
m est effektive form  for sam arbeid mellom fagforeningene ute 1 
distriktet. Her skal vi væ re oppmerksom på at det organisa
sjonsapparat vi h a r i dag gjennom  samorganisasjonen yar en 
form for sam arbeid som ble gjennom ført na det tidspunkt Lands
organisasjonen hadde om lag 80 000 m edlemm er. Na har vi om 
lag en halv m illion m edlemmer. I enkelte byer u te  1 fylkene har 
fagorganisasjonen i dag flere m edlem m er enn det fagorganisa
sjonen hadde i hele fylket den gang. K an da det apparat som yi 
har i dag tilfredsstille behovet for arbeiderne i de enkelte 
distrik ter? Vi forsøkte, da vi behandlet samorganisasjonens or
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ganisasjonsform. å re tte  på de m angler som vi var k lar over 
forelå, ved at m an skulle forsterke arbeidet i det faglige utvalg. 
I det enkelte faglige utvalg er arbeidet godt i gang, m en stort 
sett tro r jeg at de faglige utvalg er en lite tilfredsstillende ord
ning i den form  vi har dem i dag. Jeg  tro r derfor at Landsorga
nisasjonen må ta  opp til behandling spørsm ålet om en hel om- 
legging av de faglige distriktsorganisasjoner, slik a t m an på ny 
bygger på faglige samorganisasjoner. n,nhver by med tilliggende 
industrisenter, danner de faglige samorganisasjoner. Spørsmå
let er da hvordan det så vil bli med hovedorganisasjonens øko
nomiske støtte til disse samorganisasjonene. Der tro r jeg at man 
m å komme tilbake igjen til det forhold a t fagforeningsmedlem- 
m ene betaler noe kontingent til samorganisasjonene, og at de får 
noe bidrag fra Landsorganisasjonen. Ser man på kontingenten 
til fagorganisasjonen i dag, sam m enliknet med lønnsnivået for 
medlemmene, er det vel ikke tvil om at fagorganisasjonen stort 
sett har den samme kontingent som før krigen. Til dels er den 
redusert i enkelte forbund. Det kan m an heller ikke fortsette 
med.

Så har man spørsm ålet om Landsorganisasjonen e tter en 
slik omlegging skal sikre seg at man har kontorer med ansatte 
tillitsm enn til å utføre en del arbeid u te  i d istriktet. Jeg  tro r 
m an må ha distriktskontorer, direkte underlagt Landsorganisa
sjonen, på de sentrale stedene — jeg kan tenke meg i de tre  
nordlige fylkene, et kontor for h v ert fylke, Trøndelag med 
Møre, Bergen, S tavanger og Sørlandet. Det er altså de stedene 
som ligger så langt borte a t det vil væ re lite rasjonelt for hoved
organisasjonene å sløyfe et av disse ditriktskontorene. Der må 
Landsobganisasjonen i tilfelle ha lønnet arbeidshjelp. Det kan 
bli spørsmål om et kontor i innlandsfylkene, i for eks. H am ar 
eller Gjøvik. Men iallfall bør det foretas en shk omlegging, 
gjennom ført på liberal måte, uten å skade noen av sine in teres
ser, og søke å legge forholdene slik til re tte  a t arbeidet effektivi
seres. D istriktenes representasjonsrett i Landsorganisasjonens 
representantskap og kongressen kan selvsagt opprettholdes. Her 
foreslår kom iteen at representantskapet gir sekretaria te t fu ll
m akt til å la disse spørsm ål u trede til foreleggelse på førstkom- 
rnende kongress. Representantskapet kan ikke endre den orga
nisasjonsstruktur som kongressen h a r tru ffe t vedtak om, men 
hvis representantskapet m ener at det er grunn til å se på hele 
dette  forholdet, så gir representantskapet sekretaria te t fullm akt
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til å la  saken  u tred e  t i l  fo releggelse p å  fø rs te  kongress D a få r 
rr.edlem m ene b ehand le  d e t sam m en m ed dagsorden  t i l  kon-

^ D irigenten: R ep resen tan ten e  h a r  få tt  u tlev e r t den try k te  
inn stillin g en  .Den o m fa tte r to  h e lt  a tsk ilte  p u n k te r, nem lig  fag 
organisasjonens d is trik tsad m in is tras jo n  d is trik tsad m in is tra 
sjonen  i A rbeidernes O pplysningsforbund. V i skal fø rst behandle 
fasorffanisasionens d istrik tsad m in istrasjo n . -i-,® • 4.

D irigen ten  v il kom m e m ed noen  bem erkn inger. P a  siste 
K ongress b eh an d le t v i den  o rdn ing  v i n å  h a r  for s a m o rp n is a -  
sjonene, og d e t b le  den  gang sa tt n ed  e n  spesiell kom ite som 
sk u lle  se p å  en  ra sjo n e ll o rdn ing  av  a rb e id e t u te  i d istrik tene. 
D et e r  e t te r  m in  m ening  en  r ik tig  vei å gå, ide t v i m ener a t vi 
skal ra s jo n a lise re  in d u stri og p riv a te  n æ rin g e r og kom m unal og 
sta tlig  adm in istrasjon , og d a  e r  d e t k la r t a t vi m a ga 
vise vei her. Vi m å selv  v æ re  v illig  til  a fo re ta  en  ras]onell o rd 
n ing  av  v å r t  arbeid. D et e r rik tig  som V olan sier a t det fo regar 
m ye d o bbeltk jø ring  u te  i d is trik te t. D et e r i g ru n n en  ikke sarn- 
o rgan isasjonen  som e r å rsak  til det, m en d e t h en d er i sto r u t
s trek n in g  a t e t fo rbund  re ise r f ra  Oslo og u t i d is tr ik te t fo r a 
o rdne  en  liten  sak, en  sak  som kan sk je  godt k u n n e  ha  v æ rt o rd 
n e t av  sam organisasjonene. D ette  a rbe ide t m a selvfølgelig  ra 
sjonaliseres. K an  m an  fin n e  fram  t i l  regelm essige informais]ons- 
m øter, h v o r m an  legger opp oppgaver h v er fo r seg og søker a 
sam ordne dem , så tro r  jeg  m ye ville v æ re  vunnet. D erim ot m e
n e r jeg  — n å r V olan e r  inne på  å v ille  dele opp de enke lte  sam 
organ isasjoner på  en  n y  m åte  — a t m an  m å v æ re  forsik tig . M an 
h a r ennå  ikke h en te t e rfa rin g  fo r hvo rd an  en slik  sam ordning  
kan  p rak tiseres. Jeg  tro r  ganske s ik k e rt a t i de enke lte  d is tr ik ts 
k o n to rer som  fo rbundene holder, e r  d e t ganske d y r ad m in is tra 
sjon. K an  m an  høste det b este  u t  av  u tv ik lingen , m a det v æ re  
d e t beste. Je g  tro r  vi skal v æ re  l i t t  fo rsik tig  m ed a løpe fo r h u r- 
ti^  her.

I p u n k t 7 h e te r  d e t a t n å r  d e t skal ansettes n y e  tiU itsm enn i 
sam organ isasjonene skal se k re ta ria te t varsles p å  forhand . S ek re
ta r ia te t  bestem m er da  hv ilke kvalifik asjo n er tilh ts in an n en  bør 
ha, og om  stillingen  skal averte res i partip ressen . D et sam m e 
g jelder tilse ttin g  av  kon to rdam er. Jeg  tro r  a t d e tte  m ed k v a li
fik asjo n er b u rd e  v æ re  g jennom ført o v era lt innen fo r fagorgan i
sasjonens adm in istrasjon , og ikke bare  n å r det g je ld er sam orga
nisasjonene. H va kon to rdam ene angår, sa e r d e tte  l i t t  m erkelig .
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M an m å da ikke frak jen n e  de lokale tillitsm en n  en h v er evne 
til  å  bedøm m e en  kon to rdam es kvalifikasjoner. Jeg  skulle 
tro  vi u te  i d is tr ik te t sku lle  k u n n e  bedøm m e det like  godt 
som d ere  i Oslo.

G unvald  Hauge: J eg  er enig i a t det b ø r fo re tas en  eller an 
n en  o rdn ing  av  den rep resen tasjo n  m an  i dag h a r  i d is trik ten e , 
og a t m an  m å koord inere  det hele  og søke å kom m e fram  t i l  en  
en k lere  form  for behand ling  av  sakene. M en det e r ik k e  b are  u te  
i d is trik ten e  m an  h a r  disse forholdene, de h a r m an  også i Oslo. 
D et er en  alm innelig  oppfa tn ing  a t fo r eks. en  in stitu sjo n  som 
sam organisasjonen  i Oslo e r  h e lt overflødig  — h er h v o r vi h a r  
fo rbundenes sen tra lo rg an er og opplysn ingskom iteer i øst og vest. 
Jeg  e r  ikke sik k er p å  om  det ik k e  ku n n e  v æ re  nødvendig  å se tte  
ned  en  rasjonaliseringskom ite  som  så p å  bem anningen  både i 
L andsorgan isasjonen  og fo rb u n d en e  fo r å kom m e fram  til  en 
slags form  fo r sam arbeid  og ra s jo n a lise rin g  over hele lin jen . 
Jeg  tro r  tendensen  de senere å r  h a r g å tt i re tn in g  av  a t vi an 
se tte r  f le re  fo lk  u ten  a t m an  h a r  få tt  u tb y tte  av  det i fo rm  av 
positive re su lta te r. Jég  vil an tyde a t m an  n ed se tte r en  slik  r a 
sjonaliseringskom ite i L andsorgan isasjonen  for å se på h e le  de tte  
spørsm ålet. S ta ten  h a r jo  g jo rt det, og v i k an  godt følge e tter.

Jon Carlsen: Jeg  kan  v æ re  enig i d e t som foreligger om 
d istrik tsad m in istrasjo n en . N år det g je ld er p u n k t 7 v il jeg  b are  
m inne om  a t sek re ta ria te t også tid ligere  h a r  g repet inn  i an se t
te lse r u te  i d is trik te t. Jeg  b a re  m in n er om  et årsm øte vi hadde i 
1939 i B uskerud  faglige S am organisasjon  h v o r det v a r p å  ta le  å  
an se tte  Iv a r Lie. M annen  ho ld t på  å  bli valg t, m en  da u tta l te  LO- 
fo rm an n en  H indah l de berøm te ordene: «Selv om Iv a r L ie  b lir  
valg t m ed e t f le r ta ll i sam organisasjonen , skal vi i sek re ta ria 
te t ha det siste ordet». H vorfor? Jo , m an n en  v a r kom m unist 
a llerede den gang. D erfor vil jeg  h a  sagt, a t d e t e r m orsom t fo r 
m eg å se a t vi n å  få r  d e tte  på  p re n t — ik k e  b a re  fo r tillitsm en 
nene, m en også fo r kontordam ene. H ar h u n  en annen  po litisk  
oppfatn ing , kan  h u n  ikke b li an sa tt i sam organisasjonen.

Elias Volan: M an m å jo  lese innstillingen  i sam m enheng. 
F o rh o ld e t e r det a t m an  skal søke å sam arbeide, ik k e  b a re  m ed 
fagforbundene, m en også m ed opplysningsforbundene. Je g  v il 
da  si ti l  B ern tsen , a t n å r  m an  h a r  t r e  tillitsm en n  i B ergen, da  
b u rd e  en av  de t r e  ha  de k v alifik asjo n er og de in te re sse r som
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skal til for å lede opplysningsarbeidet der. L iknende forhold 
har vi i Østfold. Det nar ikke væ rt ta tt hensyn til om en av de 
tre  hadde interesse av opplysningsarbeidet i fylket. Det er de 
forhold kom iteen har tenkt på når det gjelder å bestemme kva
lifikasjonene hos tillitsm ennene. Hva kontordam ene angår, vil 
jeg  si at det er lite  tilfredsstillende at vi ved enkelte organisa
sjonskontorer har flere kontordam er, m en at ingen kan steno
grafere. Fagorganisasjonen betaler ikke så lite for kontorhjel
pen, a t vi ikke kan ha en stenograf oå kontoret. Det er disse 
ting m an overser i enkelte tilfelle. Naturligvis er det samorga
nisasjoner som er oppmerksom på disse tingene og som tar til
børlig hensyn til dette forholdet.

A rthur J. Olsen: Jeg  h a r studert på om det var nødvendig å 
ta  med så m ye av det som er skrevet i denne innstillingen. Jeg 
synes mye av dette  skulle væ re selvsagt, særlig dette med et 
godt sam arbeid mellom samorganisasjonene og forbundene. Så 
vidt jeg husker forelå denne innstillingen på representantskaps
m øtet i mai måned, og de samme forutsetningene for samarbeM 
var til stede også da. Nå står vi foran en ny m øtevinter hvor det 
må kreves særlig mye av opplysningsarbeidet. I Vestfold er 
forholdet det at vi har søkt å organisere opplysningsarbeidet 
vårt. På samorganisasjonens kontor har vi sam let alle de in
stansene som vi vet er nødvendige i dette arbeidet. Jeg  går u t 
fra  a t Opplysningsforbundet h a r h a tt atskillig arbeid i gang i 
høst, og at m an har forberedt seg til vinteren. Men det har ikke 
vi få tt v ite noe om i vår samorganisasjon. Vi har ikke få tt en 
eneste henstilling fra  noe forbund om å hjelpe til med opplys
ningsarbeidet. Jeg  skulle kunne tenke meg at vi kunne utføre 
opplysningsarbeid dobbelt effektivt om de to organisasjonsin- 
stansene — opplysningssekretæren i forbundet, og vår opplys
ningssekretæ r u te i d istrik tet — kunne sam arbeide m er effektivt. 
Men det sies a t opplysningssekretæren i forbundene gjerne vil 
ha gode rapporter, og de vil væ re alene om disse rapportene. De 
vil ikke ha noe hjelp fra  samorganisasjonene. Slikt b lir fo rta lt 
av organisasjonsfolk. Jeg  kunne peke på et enkelt forbund som 
har gjennom ført en m øtekam panje i d istrik tet vårt, om opplys
ningsvirksom heten. Men de har ikke henvendt seg på vårt kon
tor for opplysningsarbeid i fylket for å få assistanse. Jeg synes 
dette  går noe for langt. Det er for øvrig ikke bare på det om rå
det det m angler samarbeid. Handels- og Kontor har satt i gang
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en landsom fattende agitasjon for å få tilslu tn ing av nye lag av 
funksjonærene. Denne agitasmn kjenner vi bare fra  avisene. 
Jeg tro r a t vi skulle kunne hjelpe til noe i et slikt arbeid. A ppa
ra te t vårt er effektivt og dec lar seg bruke. Det er ikke så lite 
av en underkjennelse av organisasjonsapparatet, det som her 
finner sted på den måten.

Jeg vil understreke at sam arbeid mellom organisasjonsin- 
stansene skulle væ re en selvfølgelighet. Det skulle ikke være 
noe som vi må trekke opp nye retn ingslin jer for.

Dirigenten: I innstillingen heter det at kom iteen vil derfor 
foreslå a t sekretariatet fram legger for representantskapet for
slag om at sekretariatet bemyndiges til å la disse spørsmål 
utrede til eventuell foreleggelse på førstkom m ende kongress, og 
komiteen fram legger forslag herom.

U nder henvisning til foranstående fram legger kom iteen føl
gende innstilling;

Fagorganisasjonens Distriktsadministrasjon. 
Kongressen fa tte t følgende vedtak om fagorganisasjonen.-; 

d istriktsadm inistrasj on :
«1. Sekretaria te t får bemyndigelse til å sette ned en komité 

på 5 m edlemm er for å utrede spørsm ålet om en samordning 
av arbeidsoppgavene for de forskjellige forbunds fastlønte 
d istrikts- eller stedssekretæ rer og samorganisasjonenes til
litsmenn.

2. Landsorganisasjonens representantskap vedtar beslutning i 
saken e tte r at spørsm ålet e r forelagt de interesserte for
bund til uttalelse.»

Den 1. novem ber 1949 valgte sekretariatet Elias Volan, 
Tbj. Henriksen, Josef Larsson, Adolf Olsen og Lage Haugness 
til kom ité for å utrede saken. Som form ann i kom iteen ble 
valgt Elias Volan.

Kom iteen hadde sitt første m øte i Oslo den 4. og 5. januar 
1950, hvor en drøftet de problem er som står i forbindelse med 
en samordning av fagorganisasjonens lokaladm inistrasjon.

Til dette  møte var også innkalt representan ter fra  de for
bund som har lønte d istriktssekretæ rer.

F ra  Bygningsindustriarbeiderforbundet m øtte Arne Rønning.
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F ra  Handels- og K ontorfunksjonærenes Forbund; Thora Jo 
hansen og Sverre Bolstad.

F ra  Hotell- og R estaurantarbeiderforbundet: Eivind Strøm 
m en og Nils Madsen.

F ra  Jern- og M etallarbeiderforbundet: Josef Larsson (møtte 
også som medlem av kom iteen).

F ra  Kom m uneforbundet: K arl Furuskjegg.
F ra  M urerforbundet: Richard Blomquist.
F ra  Sjøm annsforbundet: Sønsteby.
F ra  Skog- og Landarbeiderforbundet: Hans Ruud.
Dessuten m øtte sekretæ rene P. M entsen og Gullborg 

Nyberg.

Den prinsipielle side av spørsm ålet ble inngående drøftet. 
Med unn tak  av representantene fra  Handels- og K ontorfunksjo
nærenes Forbund og M urerforbundet, var det samstem mighet 
om at det var av interesse å få en samordning av den distrik ts
vise adm inistrasjon, både for å få den m er effektiv, og om m ulig 
avlaste organisasjonene visse utgifter.

Representantene fra  Handels- og K ontorfunksjonærenes 
Forbund fram holdt at deres arbeid var meget særegent, spesielt 
med det store tariffkom pleks forbundet har. Det oppretter ta rif
fer for m asser av sm åbedrifter som beskjeftiger fra  1 til noen 
få funksjonærer. D ette m edfører a t stedssekretæ rene i første 
rekke b lir tillitsm enn for medlemmene i den by hvor de er 
plasert. S tedssekretærenes arbeid b lir da også som regel sam 
ordnet med arbeidet i den lokale forening. Dette forhindrer 
dog ikke at sekretæ rene foretar reiser i d istriktet, men hoved
vekten er lagt på arbeidet i vedkommende by, med felles kontor 
og felles arbeidshjelp med den lokale forening.

Murerforbundets  representant m eddelte a t forbundet bare 
hadde lønnet sekretæ r i V estlands-distriktet, med kontor i 
Bergen, men at det var sannsynlig at førstkomm ende landsmøte 
vil oppheve stillingen. Som følge derav er det av liten interesse 
for dette forbund å gå inn i en samordning av distriktsadm ini
strasjonen.

På kongressen forelå følgende forslag fra  Opland faglige 
Samorganisasjon:

«Samorganisasjonens forretningsutvalg har i m øte den 29. 
desem ber 1948 behandlet studie- og opplysningsarbeidet og vil
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i den anledning foreslå for Landsorganisasjonens kongress i 1949 
at den tidligere ordning med bevilgning til opplysningsvirk
somheten m å bli tilbakeført til samorganisasjonene, slik at de 
kan få føre opp på sitt budsjett e t beløp til opplysningsarbeidet.»

Forslaget ble oversendt sekretariatet. Sekretaria te t har 
oversendt også denne sak til komitéen, og i den anledning er 
sekretæ r Anders Mørk i Arbeidernes Opplysningsforbund valgt 
som medlem av komiteen.

E tter innhentede oppgaver fra  samorganisasjonene og for
bundene har kom iteen sa tt opp følgende

Oversikt
over

Arbeidsområdet for samorganisasjonenes og forbundenes 
distriktssekretærer.

Med unn tak  av sam organisasjonen i Bergen og fylkene 
sam t Trøndelag om fatter de enkelte sam organisasjoners område 
et enkelt fylke, dog med visse korrigeringer av grensene.

Forbundenes d istrik tssekretæ rer har høyst forskjellige ar
beidsområder.

Bygningsindustriarbeiderforbundet  har således sekretæ r i 
Finnm ark. Hans område om fatter Finnmark fylke. I Troms  
fy lke  har forbundet sekretæ r samm en med samorganisasjonen, 
hvortil forbundet y ter bidrag til sekretæ rens lønn. Hans om
råde om fatter Troms fylke. I Trondheim  har forbundet 2 
d istriktssekretæ rer. Deres arbeidsom råde om fatter de to Trøn- 
delagfylker. Møre og Romsdal fylke, Nordland fylke til Sand
nessjøen og Hedm ark fylke til Koppang. I Bergen har det en 
d istrik tssekretæ r med arbeidsområde: Bergen, Hordaland, sam t 
Sogn og Fjordane. Altså samme d istrik t som samorganisasjonen. 
I Stavanger h a r forbundet d istrik tssekretæ r med om råde Roga
land og delvis Vest-Agder. D istriktssekretæ renes arbeid består 
i vanlig organisasjonsarbeid, agitasjon, ordning av  tariffer og 
tv ister m. v.

Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund  har 
d istrik tssekretæ r i Trondheim  med om råde begge Trøndelags- 
fy lker og søndre del av Nordland fylke til Mo i Rana.

Videre i Bergen  en sekretæ r hvis arbeidsom råde om fatter 
Bergens by. Sogn og Fjordane sam t visse deler av Hordaland 
fvlke.
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I  Stavanger  h a r  det d is trik tssek re tæ r hvis om råde om 
fa tte r  Rogaland, V est-A gder  sam t visse d e ler av  Hordaland.

I T rondheim  og S tavanger n y tte r  d is trik tssek re tæ ren e  av
delingenes ko n to rd am er ti l  sk riveh je lp . D isse lønnes h e lt av 
avdelingene. A lle d is tr ik tsse k re tæ re r h a r det vanlige o rg an isa
sjonsarbeid , m en dessu ten  d e lta r  de  også i opplysn ingsarbeidet 
m ed fo relesn inger i fo rb indelse m ed stu d iea rb e id e t i avdelin  
gene. •

N orsk Hotell- og Restaurantarheiderforhnnd  h a r fastløn t td - 
litsm an n  ved sitt s ted ssty rek o n to r i Bergen  og Trondheim.  T il
litsm annen  i B ergen  h a r ikke noe b estem t avg renset d istrik t. Han 
h a r således fo re ta tt re ise r til Voss, A rdal, H augesund og S tav an 
ger. D en fastløn te  tillitsm an n  i T rondheim  h a r  fo re ta tt re ise r for 
fo rb u n d et ti l  M ørebyene. O pdal og nordover til  S te in k je r og 
L evanger, M osjøen og fle re  steder. D eres a rbeid  b es tå r i vanlig  
organisasjonsarbeid . S tedssty rekon to rene fo re ta r innkassering  
av  avdelingskon tingen ten , sender oppgjøret ti l  fo rbundets  hoved
kontor. S tedssty renes kassakontor fo re ta r  også u tb e ta lin g  av 
u n d ers tø tte lse r i sam råd  m ed fo rbundets  hovedkontor.

N orsk Jern- og Metallarbeiderforbund  h a r  d is trik tssek re tæ r 
i N ord-N orge m ed arbeidsom råde i de 3 nord lig ste  fy lker. 
S ek re tæ ren  u tfø re r van lig  organisasjonsarbeid . I  T rondheim  h a r 
fo rb u n d et d is trik tssek re tæ r m ed om råde de 2 T røndelags-fy lker. 
I Bergen  h a r sek re tæ ren  B ergen by, H ordaland , Sogn og F jo r
dane  som s itt arbeidsom råde. I Stavanger  h a r  sekretaeren sitt 
arbeidsom råde i R ogaland fylke. I Fredrikstad  e r arbeidsom rå
d e t Ø stfold fy lke. D e h a r  alle  d e t van lige organisasjonsarbeid , 
m en dessu ten  fo re ta r  de kon tingen toppg jø r fo r de^ avdelinger 
som ligger innen fo r vedkom m ende kon to rs om rade, f. eks. 
B ergens-kon toret fo r 10 avdelinger i B ergen, m ens avdelingene 
i fy lkene for øvrig sender oppgjør d irek te  til fo rbundet. K on
to re t fo re ta r også u tb e ta lin g  av  m ulige u n d erstø tte lser, fo rm id
le r rap p o rte r, bestilling  av  m aterie ll, ko rrespondanse  m. v. m el
lom  fo rbundet og de en k e lte  avdelinger.

N orsk K o m m u n e fo rb u n d  h a r  d is tr ik tsse k re tæ r i Trom sø 
m ed arbeidsom råde de  3 nord lige fy lker, dog beg renset for 
N ord land  fy lk e  til  H em nesberget. I T rondheim  h a r  d is tr ik ts 
sek re tæ ren  som s itt arbeidsom råde T røndelags-fy lkene og N ord
land  fy lk e  til H em nesberget. F o r V estlandskontoret  i Bergen  
e r arbeidsom rådet fa s tsa tt t i l  B ergen, Sogn og F jo rdane, H or
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daland  og en  del av  R ogaland. S tav an g er og sønnenfor liggende 
d e ler h ø re r i k ke  til Ves Jandskon iorec. A lle sek re tæ ren e  u tfø re r 
v an lig  organisasjonsarbeid , m en ik k e  kon tingen toppg jør, u tb e 
ta lin g  av  u n d ers tø tte lse r m. v.

N orsk S jøm annsforbunds  tillitsm en n  u te  i d is trik ten e  er 
stedbundet. D e in n k asserer kon tingen t d irek te  fra  m edlem m ene, 
o rd n e r tv is te r  ved fo rh an d lin g e r m ed skipenes k ap te in e r eller 
an d re  befalingsm enn og rederiene. F o r øvrig  u tfø re r de vanlig  
organisasjonsarbeid .

Norsk  Skog- og Landarbeiderforbund  y te r  tilskudd  til sam 
organisasjonens sek re tæ r på  S te ink je r. H an u tfø re r vanlig  o rga
n isasjonsarbeid  såvel fo r sam organisasjonen  som fo r fo rbundet. 
H ans arbeidsom råde er T røndelagsfylkene. F o rb u n d e t h a r dess
u ten  sek re tæ r på H edm ark . K o n to re t skal ligge i E lverum  så 
sn a rt kon to rlokale  kan  skaffes. S ek re tæ ren s arbeidsom råde skal 
i fø rste  rek k e  om fatte  h e rred en e  R ingsaker, Nes, F urnes, Vang, 
S tange, R om edal, L øten, V åler og E lverum , sam t hele Ø ster
dalen. H ans arbeid  b es tå r i van lig  organisasjonsarbeid , sam t 
opplysningsvirksom het.

F o rb u n d et h a r  også d is trik tsse k re tæ r i T elem ark  m ed kon
to r  i Drangedal. H ans arbeidsom råde o m fa tte r V est-A gder, A ust- 
A gder og T elem ark. A rbeidsoppgavene e r de sam m e som for 
sek re tæ ren  i H edm ark.

Som d e t fram g år av  denne oversik t h a r flere  s tø rre  forbund  
fastlø n te  d is trik tssek re tæ rer. D eres arbeidsom råde fa lle r ikke 
a lltid  innen fo r en  en k e lt sam organisasjons d is trik t. D eres a r 
beidsoppgaver e r også til dels forskjellige.

N orsk S jøm annsforbunds d is trik ts- e ller sted sk o n to rer d riv er 
således innkassering  av  kon tingen t, og deres arbeidsom råde er 
som regel k n y tte t til en  bestem t by.

D istrik tssek re tæ ren e  i N orsk  Je rn -  og M eta lla rb e id erfo r
bund  fo re ta r kon tingen toppg jø r m ed fagforen ingene i vedkom 
m ende by og til dels i n æ rm este  om egn. De fo re ta r  u tb e ta lin g  
av  u n d ers tø tte lse r i sam råd  m ed fo rbundet.

I H andels- og K o n to rfunksjonæ renes F o rb u n d  og N orsk 
H otell- og R estau ran ta rb e id e rfo rb u n d  e r  s ted ssek re tæ ren  m er 
e lle r m in d re  k n y tte t t i l  avdelingskon tore t i vedkom m ende by.

A lle disse forhold  k an  til en  viss g rad  kom plisere sam arbei
d e t m ellom  fo rbundets  lo k alad m in is tras jo n  og sam organisa-
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sjonene. Det er forbundenes landsm øter eller hovedstyrer som 
bestem m er hvor vidt de skal ha lønte d istriktssekretæ rer. De 
bestem m er også det arbeidsom råde og de arbeidsoppgaver ved
kommende skal ha. I dette  forhold kan Landsorganisasjonen 
ikke gripe inn.

Kom iteen m ener im idlertid at de vansker som oppstår ved 
denne uensartethet ikke er større enn a t de må kunne over
vinnes, og at en på mange om råder m å kunne få etab lert et 
samarbeid, som vil bringe positive resultater. Men sam arbeidet 
må ikke m edføre a t forbundenes d istrik tssekretæ rer b lir under
lagt samorganisasjonens bestemmelser. Forbundene må fram 
deles stå fritt  i disponeringen av sine tillitsm enn i distriktene.

Komiteen henviser til senere avsnitt om hvordan den har 
tenk t seg sam arbeidet etablert.

A v  følgende oversikt vil det fram gå i hvilke byer sam 
organisasjonene og forbundene har fastlønte tillitsm enn, og 
hvor stort personale det er ved de forskjellige kontorer.

Likeledes vil det fram gå av oversikten om det er m ulig på 
grunn av husforholdene å etablere et adm inistrativt samarbeid.

Sarpsborg.
Østfold faglige Samorganisasjon  har 2 lønte sekretæ rer og 

1 kontordam e i Sarpsborg. Forbundene har ingen lønte sekretæ 
rer i denne by. I alt 2 lønte sekretæ rer og 1 kontordame.

Fredrikstad.
Samorganisasjonen for Østfold h a r p lasert 1 lønt sekretæ r 

i Fredrikstad, med kontor i Folkets Hus.
Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund h a r  1 lønt sekretæ r. 
Norsk Sjømannsforbund  har lønt formann.
Begge forbund har kontor i Folkets Hus.
I alt 3 lønte tillitsm enn.

Drammen.
Buskerud faglige Samorganisasjon  h a r for tiden fastlønt 

form ann og 1 kontordam e, med kontor i Folkets Hus.
Norsk Sjømannsforbund  har forsøksvis lønt form ann, med 

kontor i Folkets Hus.
I alt 2 lønte tillitsm enn og 1 kontordam e.
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Tønsberg.
Vestfold faglige Samorganisasjon har lønt form ann og sek

re tæ r som samtidig skal væ re sekretæ r for Opplysningsforbun
det. Videre er det ansatt felles kontordam e for samorganisasjo
nen og opplysningskomiteen for Vestfold.

I alt 2 m annlige tillitsm enn og 1 kontordam e.

Skien.
Telemark faglige Samorganisasjon har lønt form ann og sek

retæ r, sam t 1 kontordame.
Norsk Skog- og Landsarbeiderforbund  har ansatt fastlønt t il

litsm ann for Telem ark og Aust-Agder. H an h a r kontor i sitt 
hjem  i Drangedal.

l  alt 3 lønte tillitsm enn og 1 kontordame.

Arendal.
Aust-Agder faglige Samorganisasjon har lønt sekretæ r og 

1 kontordam e med kontor i Tollbodgt. 20 B.
Norsk Sjømannsforbund  har fastlønt sekretær. Han har fått 

overdratt et av samorganisasjonens kontorer.
I alt 2 fastlønte tillitsm enn og 1 kontordame.

Stavanger.
Rogaland faglige Samorganisasjon har kontor i Folkets Hus, 

med 2 lønte sekretæ rer sam t 2 kontordam er.
Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund  har lønt sekretæ r 

og kontordam e, med kontor i Kongsgt. 46.
Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund har lønt 

sekretæ r og felles'kontordam e med avdelingen. Hun lønnes helt 
av den stedlige avdeling. K ontoret er i Østervåg 26/28 (privat 
gård).

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund  har lønt sekretæ r 
med kontor i Løkkevn. 17 (Folkets Hus).

Norsk Sjømannsforbund  har lønt form ann og 1 assistent, 
med kontor i Kongsgt. 46.

I alt 7 lønte tillitsm enn og 4 kontordam er.

Bergen.
Bergen og Fylkenes faglige Samorganisasjon har lønt for

m ann og 2 sekretæ rer, sam t 3 kontordam er. Kontor i Folkets 
Hus.
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Norsk Bygningsindustriarbeiderjorhund  har lønt sekretæ r 
og 1 kontordam e, med kontor i Chr. M.chelsensgt. 4.

Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund har lønt 
sekretæ r og kontordame. K ontoret e r i S trandgaten 6.

Norsk Hotell- og Restaurantarbeiderforbund  har lønt sekre
tæ r og 1 kontordame. K ontoret er i Slottsgt. 1.

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund har lønt sekretæ r 
og 1 kontordame. K ontoret er i Chr. Michelsensgt. 4.

Norsk Kommuneforbund  har lønt sekretæ r og 1 kontor
dame. Kontor i Chr. Michelsensgt. 4.

Norsk Murerforbund  har lønt sekretæ r og 1 kontordame, 
men forbundets tillitsm enn m ener at landsm øtet vil oppheve 
dette  kontor. K ontoret er i Torvalm enning 1.

Norsk Sjømannsforbund  har lønt form ann og 3 assistenter, 
sam t 1 kontordame. K ontor i Sjømennenes Hus, Brynjulfsgt. 1 a.

I alt 13 lønte tillitsm enn og 10 kontordam er.

Ålesund.
Møre og Romsdal faglige Samorganisasjon har lønt form ann 

cg 2 sekretæ rer, sam t 2 kontordam er, hvorav 1 sekretæ r og 1 
kontordam e er p lasert i K ristiansund N. K ontoret i Ålesund 
er på St. Olavs plass 3.

Norsk Sjømannsforbund  har lønt form ann, 1 assistent. 
Ingen kontordame. K ontoret e r i Toldbodgt. 8 (M askinistfor- 
eningens H us).

I alt i Ålesund  og Kristiansund N. 5 lønte tillitsm enn og 
2 kontordam er.

Trondheim.
Trøndelag faglige Samorganisasjon har lønt form ann og 2 

sekretæ rer, hvorav den ene er p lasert i S teinkjer, samt 3 kon
tordam er (2 i Trondheim  og 1 i S teinkjer).

Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund  h a r 2 lønte sekre
tæ rer og 1 kontordame,

Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund har 1 
lønt sekretær. Kontordam e sammen med avdelingen. Hun løn
nes av avdelingen.

Norsk Hotell- og Restaurantarbeiderforbund  h a r lønt sekre
tæ r og kontordame.

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund har lønt sekretær. 
Ingen kontordame.
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Norsk Kommuneforbund  har lønt sekretæ r og 1 kontordame. 
Norsk Sjømannsforbund  har lønt form ann og 1 assistent. 

Ingen kontordame.
f a lt 11 lønte tillitsm enn og 7 kontordam er.
Alle organisasjoner har kontor i Folkets Hus.

Bodø.
Nordland faglige Samorganisasjon har lønt form ann og 2 

sekretæ rer, hvorav den ene er plasert i Mo i Rana. 1 kontor
dame.

Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund h a r lønt sekretær. 
Ingen kontordame.

I alt 4 m annlige tillitsm enn og 1 kontordame.

Tromsø.
Troms fy lkes  faglige Samorganisasjon har lønt sekretæ r og 

1 kontordame. K ontoret e r i S trandgaten 36.
Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund  har lønt sekretæ r 

sammen med samorganisasjonen.
Norsk Kommuneforbund  har lønt sekretæ r med kontor sam

men med samorganisasjonen.
1 alt 3 m annlige tillitsm enn og 1 kontordame.

Hammerfest.
Norsk Bygningsindustriarbeiderforbund  har lønt sekretær. 

Ingen kontordame.
1 alt 1 m annlig tillitsm ann.

V  adsø.
Finnmark faglige Samorganisasjon har lønt sekretæ r og 1 

kontordame. K ontoret er inntil videre plasert i Vadsø.
I alt 1 m annlig tillitsm ann og 1 kontordame.
I alt:
59 tillitsm enn og 31 kontordam er.

I tillegg til foranstående ha r Norsk Sjømannsforbund  lønt 
form ann m ed 2 assistenter og 1 kontordam e i Haugesund, lønt 
form ann i Porsgrunn, lønt form ann med 1 assistent i Sandefjord, 
lønt form ann i Larvik  og Narvik. Dessuten er det opplyst om 
forskjellige lønte tillitsm enn i fagforeninger og oppmålingskon- 
torer, men da dette ansees å ligge utenfor komiteens m andat
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 å behandle samordning av adm inistrasjonen uteriom de ste
der hvor samorganisasjonen h a r kontorer — h ar vi ikke funnet 
å burde gå næ rm ere inn på disse forhold.

Husspørsmålet.
Forutsetningen for et adm inistrativ t sam arbeid mellom sam

organisasjonene og forbundenes distrik tskontorer er at hus
spørsm ålet kan løses. Disse forutsetninger er til stede for byene; 
Fredrikstad, Drammen, Arendal, Trondheim, Bodø og Tromsø. 
Det er visse m uligheter for at saken lar seg løse også for Tøns
berg. N år samorganisasjonens kontor i F innm ark  blir overført 
til Ham merfest, bør det for F innm ark  etableres sam arbeid m el
lom samorganisasjonen og Norsk Bygningsindustriarbeiderfor- 
bund, m en for Stavanger og Bergen lar saken seg neppe løse 
før ny tt Folkets Hus blir bygd.

Komiteen er av den oppfatning at et adm inistrativ t sam 
arbeid for Trøndelag bør gjennomføres så snart som mulig. 
Det vil væ re en fordel om m an løser dette spørsmål for enkelte 
steder, slik a t såvel hovedorganisasjonene som distriktsorga
nisasjonene kan høste erfaring for hvordan sam arbeidet bør 
ordnes og at en derfor ikke ta r  alle steder samtidig. Sam ord
ningen er allerede etab lert i Tromsø, og i Bodø bør den gjen
nomføres så snart som mulig. Komiteen vil gjøre m erksam  
på at et fullstendig adm inistrativ t sam arbeid mellom samorga
nisasjonene og forbundenes distriktskontorer må medføre at 
felleskontorets tekniske apparat står til de samarbeidende orga
nisasjoners disposisjon.

Deling av u tgiftene ved fellesadministrasjonen.
Ved fellesadm inistrasjon reiser spørsm ålet seg om hvordan 

utgiftene skal fordeles. De forbund som har d istriktssekretæ rer, 
h a r en dobbeltutgift til den distriktsvise adm inistrasjon. For 
det første betaler de kontingent til Landsorganisasjonen ^som 
skal dekke samorganisasjonens utgifter, og dessuten må de 
bæ re alle u tg ifter til sine egne distriktskontorer.

Å rsaken til at forbundene har d istriktskontorer beror i før
ste rekke på at samorganisasjonene ikke kan klare alt orga
nisasjonsarbeid i d istriktene ved hjelp av det antall tillitsm enn 
sam organisasjonene har. Spørsm ålet e r derfor reist om det ikke 
vil væ re rim elig a t samorganisasjonene bæ rer en del av de 
u tg ifter forbundene nå har til sine distriktsadm inistrasjoner.
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Ved overgang til fellesadm inistrasjon har kom iteen inngå
ende behandlet dette spørsmål og kommet til det resu lta t at 
de forbund som har d istrik tssekretæ rer, fo rtsatt må bæ re alle 
u tg ifter til lønninger til sekretærene, alle u tg ifter til reiser 
og diet, rikstelefoner og telegram m er, trykksaker, herunder 
også papir til vanlig korrespondanse, m. v. Sam organisasjonene 
må da i tilfelle overta utgiftene til kontorleie, brensel, vask 
og renhold, bytelefoner og lønninger til kontordam ene, herfra 
må dog unntas kontordam er som fører spesialregnskaper for 
forbundene, eksempelvis kontingentoppgjør med avdelingene, 
utbetalinger av understøttelse til medlemm ene m. v. Disse kon
tordam er må fortsatt lønnes av vedkomm ende forbund. Det 
samme gjelder kontorlokaler eller m øtesaler som enkelte for
bund ha r av hensyn til sitt studiearbeid eller annet organisa
sjonsarbeid. Komiteen er k lar over a t dette vil øke samorga
nisasjonens budsjetter, m en ved et effektivt sam arbeid m el
lom samorganisasjonenes og forbundenes tillitsm enn i d istrik
tene kan det utvilsom t spares noe på reiseutgiftene, arbeidet 
vil bli m er effektivt, og dette  vil styrke organisasjonene.

Samarbeidet m ellom  samorganisasjonenes og forbundenes 
distriktskontorer.

Det er ikke noe fast s am arbeid mellom sam organisa
sjonene og forbundenes distriktsadm inistrasjoner. Aktive fag
foreningsfolk har tid  om annen kritisert dette forhold, og fram 
holdt a t det lett vil oppstå sløseri, både med arbeidskraften 
og økonomien. Det er lite rim elig at det reiser flere tillitsm enn 
til en by eller et industrisentrum , med oppdrag hver for seg 
å løse m indre oppgaver som like godt kan utføres av en og 
samme person. Komiteen m ener at dette  kan endres, m en i 
så fall bør det etableres betryggende form er for samarbeid. Det 
vil væ re rik tig  at det på alle steder hvor kontorspørsm ålet kan 
løses, etableres adm inistrativ t og organisatorisk samarbeid. D er
ved vil så vel kontorlokaler som kontorhjelp, telefon, kontor
m askiner og alt u tsty r bli u tny tte t på en m er effektiv måte. 
De personer som arbeider i d istriktene vil da også få en samlet 
oversikt over alle foreliggende arbeidsoppgaver i d istriktet, og 
de lønte tillitsm enn kan i fellesskap løse oppgavene.

Det kan oppstå visse vansker ved at arbeidsom rådet er 
noe forskjellig. Men en sam ordning av adm inistrasjonen vil
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iallfall m edføre større e ffek tiv ite t innenfor samorganisasjone
nes om råde i det d istrik t hvor forbundenes tillitsm enn h ar sine 
kontorer. I de tilfelle hvor forbundenes d istrik tssekretæ rer har 
et arbeidsom råde innenfor flere samorganisasjoners d istrikter, 
bør reiser som foretas også varsles de sam organisasjoner som 
har sitt om råde utenom  vedkomm ende persons bosted.

For å gjennom føre samarbeid bør det på alle steder hvor 
hovedorganisasjonene har lønte tillitsm enn, gjennomføres 
periodiske m øter mellom tillitsm ennene for gjensidig inform a
sjon om det arbeid som foreligger innenfor vedkommende sam- 
organisasjonsområde, og ellers i det d istrik t de forskjellige for
bundssekretæ rer har s itt arbeidsfelt.

Skal et forbunds sekretæ r foreta reise for å ordne et eller 
annet spørsmål, bør han også kunne påta  seg egnede oppgaver 
for andre forbund eller samorganisasjoner. Det samme gjelder 
samorganisasjonenes lønte tillitsm enn. På informasjonsm øtene 
må det gis beskjed til vedkommende person om hvordan den 
organisasjon han skal representere i d istriktet, m ener a t sakene 
bør løses, og vedkommende vil kunne få alle andre opplysnin
ger og det m ateriell som er nødvendig. Hvor ofte sådanne møter 
skal holdes bør avgjøres e tte r behovet, men det bør iallfall 
m inst holdes 14-daglige møter. Disse m øter må samm enkalles 
av samorganisasjonen. Det må føres protokoll, og avskrift sen
des L.O. og de in teresserte forbund. Denne ordning skal ikke 
medføre at forbundenes d istrik tssekretæ rer b lir underordnet 
samorganisasjonene i den forstand at samorganisasjonene kan 
gi pålegg, eller opptre som forbundssekretærenes overordnede. 
De skal fram leis sortere under sitt forbund, og utføre sitt 
arbeid u t fra  instrukser og beslutninger som de enkelte for
bund gir. Sam arbeidet skal bare om fatte en hensiktsmessig ord
ning til u tnyttelse av arbeidshjelp, økonomien og m ateriellet.

Den praktiske gjennom føring av felles adm inistrasjon mel
lom samorganisasjonene og forbundenes distriktskontorer, må 
foretas av sekretariatet e tter nøye undersøkelser. Sekretariatet 
m å sette opp budsjett for adm inistrasjonen av kontorene, og 
bestem m e antallet av de personer som skal utføre det tekniske 
arbeid. Landsorganisasjonen kan i tilfelle ikke påta seg ansva
re t for at alle som nå er beskjeftiget ved de forskjellige d istrik ts
kontorer, b lir ansatt ved et felles adm inistrasjonskontor. E tter 
den oversikt som foreligger m ener kom iteen at det er plass for 
enkelte innskrenkninger b lant kontorpersonalene. I samme for-
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bindelse oppstår spørsm ålet om i hvilken utstrekning  de for
skjellige forbund m ener å m åtte  ha egen arbeidshjelp til u t
førelse av det spesielle arbeid forbundet har, og hvordan en 
eventuell om plasering av kontorpersonalet kan foretas. Komi
teen foru tsetter at alle disse spørsmål drøftes nøye og at en 
ved den endelige avgjørelse ta r  tilbørlig hensyn også til de 
enkelte som nå er ansatt. Forutsetningen må væ re at kontor- 
I^ersonalet får en sådan sam m ensetning at en effektivisering 
av arbeidet kan gjennomføres.

Bedre kontakt m ellom  L.O. og samorganisasjonene.
Det rapport- og informasjonssystem  som anvendes er ikke 

tilfredsstillende.
F ra  Landsorganisasjonen m ottar riktignok samorganisasjo

nene de rundskriv  L.O. sender forbundene, men det er en rekke 
vedtak i organisasjonsspørsmål som sekretaria te t tar, u ten  at 
samorganisasjonene blir underrette t. Det vil ha betydning for 
samorganisasjonene å få beskjed om alle vedtak i sekretariatet 
om forskjellige gruppers plasering i organisasjonen. Derved vil 
en rekke vansker kunne unngås ved organisering av nye grup
per og foreninger. En vet av erfaring at det i den senere tid  e r  
organisert grupper i grenseom råder, hvor det kan væ re meget 
tvilsom t til hvilket forbund vedkomm ende gruppe skal henfø
res. N år tv ister oppstår avgjør som regel sekretarite t tvisten. 
Forbundene og samorganisasjonene bør få beskjed om sekre- 
tariate ts vedtak, slik a t nye feiltakelser kan unngås.

Det er også situasjoner hvor en bør ta under overveielse 
om ikke samorganisasjonene i likhet med forbundene kan få 
«inside information», da dette  kan ha betydning for deres arbei/i 
u te  i distriktene. Komiteen er k lar over a t en sådan utvidelse 
av inform asjonsarbeidet vil kreve utvidet kontorarbeid fra  
L.O.’s side, men dette er så viktig a t det e tte r komiteens m ening 
m å gjennomføres.

Forbundenes forbindelse m ed samorganisasjonene.
N år det gjelder forbundenes forbindelse med sam organisa

sjonene så er denne også m angelfull. Sam organisasjonene k la
ger over a t de ikke får tilsendt tariffer. Ennå m indre de rund
skriv  som forbundene sender avdelingene, og hvor bl. a. de 
forskjellige tariffbestem m elser b lir forklart.
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N år en fo ren ing  u te  i d is tr ik te t se tte r  seg i fo rb indelse m ed 
sam organisasjonen, kan  det oppstå m isforståelser m ellom  sam 
organisasjonene og forbundene. F o rbundene g ir en  fo rk la ring  
i sine ru n d sk riv  til avdelingene. Sam organisasjonene^ som ikke 
h a r nødvendig  inform asjon , kan  kom m e i skade for å gi an d re  
fo rk la ringer, e lle r a t de  overhode ikke kan  gi sv ar fø r de h a r 
h envend t seg til fo rbundet om saken.

Disse forhold  sk ap er ofte irrita s jo n , m isfo rståelser og vans
ker. F o rb u n d en e  bør d erfo r anm odes om a t alle d istrik tso rg a
n isasjoner få r  tilsen d t ru n d sk riv  som fo rb u n d en e  sender u t til 
sine avdelinger. D et sam m e g je lder alle ta r iffav ta le r  og akkord 
ta riffe r, både landsom fattende og av  m er lokal k a rak te r.

Hvis n y e  avdelinger i d is tr ik te t b lir  d anne t, u ten  a t sam 
organisasjonen  h a r h a t t  b efatn ing  m ed saken, bør de u n d erre tte s  
om a t nye avdelinger e r  dannet.

F o rbundenes lø n n ssta tis tik k  bør også sendes sam organisa
sjonene. Skal sam organisasjonene kunne fy lle  sin oppgave u te  
i d is trik te t, m å de skaffes det o rgan isasjonsm aterie ll som d an 
n e r g ru n n lag  fo r e th v e r t system atisk  arbeid  m ed de spørsm ål 
som de skal ta  seg av.

Bør lokaladm inistrasjonen omorganiseres?
F o rm an n en  i O rganisasjonskom iteen  av  1946 fram h o ld t på  

d et fe llesm øte av  sek re ta ria te t og rep resen ta n te r  fo r sam orga
n isasjonene som holdtes i m ars 1946, a t O rganisasjonskom iteen  
hadde d rø fte t spørsm ålet om  overgang  til  lokale sam organisa
s jo n er istedenfor de sto re  d istrik tso rgan isasjoner, og a t L ands
organisasjonen  o p p re tte t faglige d is trik tsk o n to re r d irek te  u n 
d erlag t L andsorgan isasjonen  på  de s tø rre  sen tra le  steder, n æ r- 
m_ere betegnet e t ko n to r fo r h v e rt m eglingsd istrik t. T anken  fikk  
ikke tils trek k e lig  tils lu tn in g  på m øtet fo r a t den  k u n n e  frem m es.

K om iteen  h a r  ta t t  opp d e tte  spørsm ål og kom m et ti l  det 
re su lta t a t sek re ta ria te t b ø r d rø fte  saken  og ev en tu e lt frem m e 
forslag  til fø rstkom m ende kongress om en om legging av  
d is trik tsad m in is tras jo n en  e tte r  den  p lan  som den  gang v a r løse
lig skissert.

Som begrunnelse  v il en  anføre:
D et o rgan isasjonsappara t som m an  n å  h a r  g jennom  de fag

lige d is trik tso rg an isasjo n er b le  bygd opp i en  tid  h v o r L ands
organisasjonen  hadde ca. 80 000 m edlem m er. Vi n æ rm er oss na  
s te rk t e t m edlem stall p å  ca. en  ha lv  m illion  og d e t e r frem deles
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m inst 100 000 uo rgan iserte , m en  o rganisasjonsm ulige lønns
takere. E n rek k e  b y er ru n d t om kring  i lan d e t h a r  i dag fle re  
m edlem m er enn  det v a r i hele  fy lk e t p å  det tid sp u n k t sam 
organisasjonen  fik k  sin n åv æ ren d e  organisasjonsform . E n rekke 
b y er h a r re is t k ra v  om  egne ad m in is tras jo n sap p ara te r m ed leid 
cirbeidshjelp. K om iteen  e r av  den oppfa tn ing  at d e tte  spørsm ål 
fø r e lle r senere m å løses. D et e r  ik k e  te n k b a r t a t fagorgan isa
sjonens sen tra le  ledelse i v å r t v id s trak te  lan d  k an  løse de opp
gaver som  m elder seg ved arbeiderk lassens defin itive  over
takelse  av  sam funnsm akten , hvis m an  ik k e  h a r godt u tbygde  
h je lpeo rgan isasjoner u t  over lan d et til s tø tte  og h je lp  fo r sen 
tra lad m in istrasjo n en . A rb e id e t v il også b li så om fattende for 
de lokale organ isasjoner a t det ikke v il v æ re  m ulig  b a re  å bygge 
på  a t de in te re sse rte  m edlem m er skal u tfø re  a rb e id e t på  sine 
fr itid e r. A rbeiderbevegelsen  h a r  g å tt inn  fo r a t lønnsm ottakerne 
skal skaffes fu ll besk jeftigelse. S kal d e tte  b li m er enn  e t slag
ord, m å d e t i h v e r en k e lt by  og i h v e rt d is tr ik t skaffes fu ll 
oversik t over de arbeidsoppgaver som kan  settes  i v e rk  hvis 
led ighet in n tre r  i en k e lte  b ed rif te r  e lle r industrier.

Skal spørsm ålet om økt p roduksjon  løses, m å fo ru tse tn in 
gen v æ re  effek tiv isering  av  p roduksjonsu tvalgene og u tbygging  
av  disse. D et a lm innelige opplysn ingsarbeid  m å også effek tiv i
seres og d e t m å skapes øk t fo rståelse  for den sam funnsso lidarite t 
som e r nødvendig, hvis v å r t  sam funn  skal bygges u t ti l  e t 
sosialistisk velferdssam funn . De oppgaver som h e r foreligger 
e r så store og betydn ingsfu lle  a t L andsorgan isasjonen  m å ta  opp 
til  a lvorlig  overveielse om p å  h v ilken  m åte  v å r t  o rganisasjons
ap p a ra t skal bygges fo r å fy lle  og løse de  oppgaver som fo re
ligger.

K om iteen  vil d e rfo r foreslå  a t se k re ta ria te t fram legger for 
rep resen tan tsk ap e t fo rslag  om  a t sek re ta ria te t bem yndiges til 
å  la  disse spørsm ål u tred es  til  ev en tu e ll foreleggelse p å  fø rs t
kom m ende kongress og kom iteen  fram leg g er forslag  herom .

U nder henv isn ing  til  fo ran ståen d e  fram legger kom iteen  fø l
gende innstilling :

1. S ek re ta ria te t e tab le re r o rgan isa to risk  sam arbeid  m ellom  de 
faglige sam organisasjoner og fo rbundenes d is trik tsk o n to re r 
i de  b y er hvor disse o rgan isasjoner h a r løn te tillitsm enn . 
D ette  sam arbeid  o rdnes ved  in form asjonsm øter så ofte d e tte  
ansees nødvendig, dog m inst h v e r 14. dag. T illitsm ennene 
red eg jø r på  m øtene for arbeidsoppgavene i d is trik te t. H vis
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2 .

3.

6 .

7.

det skal foretas reiser i d istriktet, må den tillitsm ann som 
reiser, også søke ordnet eventuelle spørsmål for andre orga
nisasjoner hvis oppgavene ikke nødvendiggjør spesialkjenn- 
skap til sakene.

Det skal føres protokoll over informasjonsmøtene. Av
skrift av protokollen sendes Landsorganisasjonen og de for
bund som har lønt tillitsm ann på stedet.

Til informasjonsm øtene innkalles Opplysningsforbun
dets fastlønte tillitsm ann på stedet.
S ekretariatet søker gjennom ført adm inistrativ t sam arbeid 
mellom samorganisasjonene og forbundenes distriktskonto
rer e tter de retn ingslin jer kom iteen har anført i denne inn
stilling.
Det etableres organisatorisk og adm inistrativ t samarbeid 
mellom de faglige sam organisasjoner og Opplysningsforbun
det om arbeidet i de d istrik ter hvor dette  er praktisk  gjen
nomførlig. E tte r hvert som dette  b lir gjennom ført, reduseres 
tilsvarende den bevilgning Landsorganisasjonen nå gir på 
kr. 80 000.00 pr. å r til Opplysningsforbundet.
Det henstilles til forbundene å gi samorganisasjonen beskjed 
om reiser som foretas av forbundets tillitsm enn i distriktet. 
Forbundene pålegges å sende samorganisasjonene de sirku- 
læ rer som sendes u t til forbundenes avdelinger. Det samme 
gjelder tariffav taler og inform asjonsskrivelser til avdelin
gene som tilrettelegger forbundets fortolkning av tariffav
talen.
Landorganisasjonen sender samorganisasjonene alle ved
tak  i organisasjonsspørsm ål som b lir fa tte t av sekretariatet, 
herunder de saker som er behandlet av tvistenem nda.
Når det skal tilsettes nye tillitsm enn i samorganisasjonene 
skal sekretaria te t på forhånd varsles. Sekretariatet bestem 
m er da hvilke kvalifikasjoner tillitsm annen bør ha og om 
stillingen skal averteres i partipressa. Det samme gjelder 
tilsetting  av kontordam er.
Sekretaria te t opptar til behandling spørsmål om overgang 
fra faglige distriktsorganisasjoner til lokale samorganisa
sjoner og faglige d istriktskontorer d irekte underlagt Lands
organisasjonen. Hvis sekretariatet m ener a t en sådan om
organisering ansees form ålstjenlig, forelegges saken på 
førstkom m ende kongress til avgjerd.
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D istriktsadministrasjonen  
i Arbeidernes Opplysningsforbund.

A. Faste avdelingskontorer.
Faste avdelingskontorer ble opprettet i Bergen for Bergen 

og Fylkene, i Molde for Møre og Romsdal, i H arstad for Nord
land og Troms fylker.

I Møre og Romsdal ble ordningen gjennom ført fra  1. oktober 
1946, i Bergen fra  1. januar 1947, og i H arstad fra  1. m ars 1947.

I 1949 kostet disse kontorer i a lt kr. 55 714.52.
K ontoret i Molde for Møre og Romsdal ble avviklet 1. 

februar 1950, og kontoret i H arstad for Nordland og Troms ble 
avviklet 1. m ars 1950.

Det er beslu ttet a t det skal opprettes avdelingskontor for 
Trøndelag med sete i Trondheim.

D riftsutgiftene for kontoret i Bergen var i 1949 kr. 17 398.43. 
Det planlagte kontor i Trondheim  er budsjettert for 1950 med 
kr. 18 000.00. En m å regne med at utgiftene vil stige noe for 
1950, slik at driften for de 2 kontorer vil komme på sam m enlagt 
ca. kr. 38 000.00.

B. Kom binerte opplysnings- og fylkessekretæ rer.
I de fy lker hvor det ikke er avdelingskontorer har Opplys

ningsforbundet ta t t  sikte på sam arbeid med fylkespartiene, slik 
at forbundet skulle yte et årlig tilskudd til lønn for fylkes
sekretæren. Dette tilskudd utgjorde i 1949 kr. 51 289.54. I be
løpet er iberegnet tilskudd til lønn for sekretæ r og dekning av 
de u tg ifter som direkte angår Opplysningsforbundets virksom 
het. Tilskuddet til lønn er y tt for de enkelte fylker med føl
gende beløp:
Ø s tfo ld ................................................................................ kr.
H edm ark ..............................................................................  ®
Opland, tilskudd til sam organ isasjonen ..................... «
Oslo ......................................................................................  *
Akershus ..............................................................................  ®
B u sk e ru d ............................................................................
Telem ark ..........................................................................
Aust-Agder ........................................................................
Vest-Agder ........................................................................
R o g a la n d ............................................................................
Sogn og F jo rd a n e ............................................................

2 000.00
2 000.00

350.00
12 000.00
3 000.00
1 500.00
3 000.00
2 500.00
3 000.00
2 000.00
2 000.00
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Dessuten foreslåes nå a t følgende fylker kom
m er inn under den samme ordning og med føl
gende beløp; '
Møre og Romsdal ...........................................................  kr. 3 000.00
N o rd la n d ..............................................................................  « 4 000.00
Sør-Troms ...........................................................................  « 2 000.00
Nord-Troms ........................................................................  « 3 000.00
Finnm ark ............................................................................  « 3 000.00
Vestfold — tilskudd til samorganisasjonen ............  « 2 000.00

For Opland faller tilskuddet vekk fra  1. m ars 
1950.

Opplysningsforbundets tilskudd til lønn i de 
fylker som ikke har egne avdelingskontorer vil 
da bli kr. 49 000.00 pr. år.

Opplysningsforbundets utgifter blir da for
distriktskontorene i Bergen og Trondheim  ............  « 38 000.00
Tilskudd til lønn for felleskontorene i fylkene .. « 49 000.00

Tilsammen .......................................................................  Kr. 87 000.00

En må vel im idlertid regne med at felleskontorene, som 
adm inistrerer opplysningsarbeidet i fylkene, må ha visse u t
gifter dekket utenom  tilskuddet til lønn for sekretærene. Dette 
kan væ re porto og skrivesaker, nødvendige reiser m. v. De sam 
lete u tgifter vil antagelig andra til ca. kr. 100 000.00.

Av Opplysningsforbundets skriv til komiteen fram går a t 
Opplysningsforbundet er sterk t interessert i et bedre samarbeid 
med de faglige distriktsorganisasjoner. Forbundet har ikke egne 
avdelinger i de forskjellige fylker. Deres arbeid må derfor leg
ges innenfor ram m en av arbeidernes m asseorganisasjoner i 
distriktene, og da i første rekke fagorganisasjonen.

En av årsakene til at dette ikke er gjennom ført er a t flere 
sam organisasjoner ved valg av ledende tillitsm enn har lagt 
hovedvekten på vedkommende persons kvalifikasjoner som fag
foreningsm ann, uten å finne personer som var fu llt kvalifisert 
så vel for fagforeningsarbeidet som for opplysningsarbeidet. 
Dette forhold er forståelig, men slik som organisasjonen har u t
viklet seg, med til dels flere tillitsm enn i hver enkelt av de fag
lige samorganisasjoner, bør det e tte r komiteens m ening for
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fram tiden foretas en om vurdering av spørsmålet, slik a t iallfall 
en av samorganisasjonens tillitsm enn kan egne seg til å admi
nistrere  opplysningsarbeidet i fylket.

Det er nå flere tillitsm enn i samorganisasjonene som be
gynner a oppnå den alder at de kan gå av med pensjon, og det 
hender ogsa a t det av andre grunner b lir fo retatt skifting av 
tillitsm enn. I de tilfelle hvor skifting skal foretas, bør stillin
gene alltid averteres, slik at de fagforeningsm edlem m er som 
m ener a ha kvalifikasjoner både som fagforeningsm enn og som 
ledere ay arbeidernes opplysningsarbeid kan søke stillingen, for 
derved a fa en kombinasjon som så vel fagorganisasjonen som 
Opplysningsforbundet kan væ re tilfreds med.

I Vestfold faglige Sam organisasjon har denne ordning væ rt 
p rak tisert gjennom  en rekke år. Mens O. A. Kiste var form ann 
I samorganisasjonen var A rthu r J. Olsen sekretæ r og hadde opp
lysningsarbeidet. E tter Kistes død h a r A rthu r J. Olsen rykket 
opp som form ann og Olav Nordskog har tiltråd t som «sekretær 
Under ham  ligger opplysningsarbeidet i fylket. Begge tillits
m enn lønnes av samorganisasjonen og får alle sine u tgifter dek
ket av den.

O pplysningssekretærene må få kontor sammen med sam or
ganisasjonene. Ved en felles adm inistrasjon for samorganisa
sjonen og Opplysningsforbundet vil en spare en rekke adm ini
strative utgifter. Det er Landsorganisasjonen som dekker ut- 
giftene til savel samorganisasjonene som Opplysningsforbun- 
dets avdehngskontorer. Ved en adm inistrativ  samm enslåing av 
samorganisasjonene og opplysningskontorene m å da L.O.s be- 
vilgninger til Opplysningsforbundet reduseres.

N år det gjelder Opplysningsforbundet og felleskontorene i 
tylkene finner kom iteen ikke å kunne fram sette forslag om noen 
endring med øyeblikkelig virkning. Sekretariatet må se disse 
spørsmål i sammenheng med de endringer som e tter hvert vil 
inn tre  i samorganisasjonenes adm inistrasjon. Som kom iteen før 
har u ttalt, må Landsorganisasjonen sikre seg at m inst en av 
eventuelt nye tillitsm enn i samorganisasjonene, samtidig med at 
han har nødvendige faglige kvalifikasjoner, også har kvalifika
sjoner som leder av opplysningsarbeidet.

Som det fram går av foranstående fram stilling har Opplys
ningsforbundet besluttet a t det i Trondheim  skal tilsettes opp
lysningssekretæ r for Trøndelagsfylkene og mulig Nord-Møre. '
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Kom iteen foreslår at man straks gjennom fører den ordning at 
opplysningssekretæren får kontor i de lokaler samorganisa
sjonen nå disponerer og at Opplysningsforbundet får beskjed 
om dette, slik a t stillingen kan averteres.

INNSTILLING TIL VEDTAK 
Sekretariatet vedtar sammen med styret for Opplysnings

forbundet instruks for opplysningssekretæren, hvori inntas hans 
forhold til samorganisasjonen og Opplysningskomiteen for Trøn
delag. På samme måte fastsettes budsjett for opplysningssekre
tærens virksomhet og foretas reduksjon i Landsorganisasjonens 
spesialbevilgning til Opplysningsforbundet.

Kom itemedlemm ene Elias Volan og Josef Larsson har fore
ta tt reise til Trondheim  og drøftet spørsm ålet med tillitsm en
nene i samorganisasjonen og forbundene om eventuelt organi
satorisk og adm inistrativt samarbeid. Tillitsm ennene var sam 
stemmig om at det vil væ re av interesse å få iverksatt ideen om 
organisatorisk samarbeid, m en det har ikke lykkes å få forbun
denes tillitsm enn til å gå inn for et adm inistrativ t samarbeid. 
Komiteen m ener im idlertid at denne sak bør løses for Trønde
lag, da husspørsm ålet der ikke legger avgjørende hindringer i 
veien for dette.

Komiteens m edlem m er Volan, Larsson og H enriksen har 
foretatt reise til S tavanger og Bergen og drøftet de samme 
spørsm ål med tillitsm ennene. I begge byer var tillitsm ennene 
in teressert i å få gjennom ført organisatorisk og adm inistrativt 
samarbeid, men her legger husspørsm ålet avgjørende hindringer 
i veien for et adm inistrativ t samarbeid. Derim ot kan det orga
nisatoriske sam arbeid gjennomføres, og det ble på begge steder 
u tta lt ønske om at dette  m åtte  skje. Hvis det skulle inntre 
endringer i det nåvæ rende husspørsmål, må sekretariatet ta  opp 
saken til behandling.

Protokoll fra  møtene i Trondheim, Stavanger og Bergen føl
ger innstillingen som bilag.

Som det fram går av innstillingen har kom iteen bare be
skjeftiget seg med prinsippene for det adm inistrative samarbeid, 
u ten  å ta  standpunkt til den praktiske gjennomføring. Her må 
sekretaria te t ta  opp saken på hvert enkelt sted e tter hvert som
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det m elder seg og i sam arbeid med de forbund som skal gå inn 
under en ny adm inistrasjonsordning, ta  opp til detalj behandling 
hvordan adm inistrasjonen skal ordnes, fastsette utgiftsfordelin
gen, tilsette  det personale som ansees nødvendig og for øvrig 
ordne med alle tekniske og økonomiske spørsmål i forbindelse 
med nyordningen. Alle disse spørsmål må løses i sam svar med 
forholdene på hvert enkelt sted.

Komiteens innstilling er enstemmig.
Komiteen har h a tt m øter 4. og 5. januar og 27. og 28. april 

1950. Dessuten hadde komiteens m edlem m er i Oslo m øte den 
22. mars. Den 28. april hadde Josef Larsson lovlig forfall.

Elias Volan  (s.). Torbjørn Henriksen  (s.) Josef Larsson (s.).
Adolf Olsen (s.) Lage Haugnes (s.). Anders Mørk  (s.).

Ordskiftet og voteringen.
Jon Carlsen: Til punkt 7 vil jeg bem erke at det må være 

m edlemm ene selv som må avgjøre spørsm ålet om de ansettel
sene som er nevnt der. Det setter jeg fram  forslag om.

Dirigenten: Vi voterer først over selve kom itéinnstillingen 
og så har vi forslaget fra  Jon Carlsen som jeg foreslår oversendt 
sekretariatet.

Elias Volan: Vi skal væ re k lar over at representantskapet 
har vedtatt at samorganisasjonene er hjelpeorganer for Lands
organisasjonen og forbundene. Det er ikke lenger noen selv
stendig organisasjon.

Dirigenten: D irigenten er av den oppfatning at dette er en 
innstilling om en ram m e som kom iteen skal utarbeide til kon
gressen. Da bør også det forslaget fra  Jon Carlsen komme fram, 
og derfor bør det oversendes.

Bernh. Foss: I innstillingen står det a t når det skal tilsettes 
nye tillitsm enn i samorganisasjonen, skal sekretariatet varsles 
på forhånd. Og så står det at det er kvalifikasjonene til ved
kommende tillitsm ann som sekretariatet bestem mer. Derved 
skulle forslaget til Carlsen væ re helt overflødig.

Men det er en annen ting også. Jeg m ener a t det kan være 
nødvendig med denne bestem melsen her, for hvis jeg ikke 
husker feil så ble den nye form ann i Buskerud faglige Sam or
ganisasjon ansatt i strid  med lovene i Jern - og Metall. Dette var
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i 1945. Jeg  tro r det ville ha væ rt bra om sekretaria te t hadde sett 
på det forholdet.

Dirigenten: Saken opptas til votering. D irigenten foreslår at 
vi voterer over hele innstillingen un n ta tt punkt 7.

Votering: Innstillingen u nn ta tt p u n k f 7, ble enstemmig ved
tatt. Innstillingens punkt 7 ble vedtatt mot 3 stem m er som ble 
avgitt for Jon Carlsens forslag.

DAGSORDEN PKT. 5.
Revisjonsordningen i avdelingene.

Denne innstilling vedrørende revisjonen ble lagt fram :
På kongressen i 1949 ble følgende forslag vedtatt:
«Kongressen bemyndiget sekretaria te t til å utarbeide forslag 

til en m er betryggende revisjonsordning for forbundenes avde
linger. Et eventuelt forslag forelegges forbundene til u ttalelse 
hvoretter det forelegges for representantskapet til endelig av
gjørelse».

I henhold hertil nedsatte sekretariatet i møte den 7. m ars 
1950 en komité til å fram komm e med innstilling i saken. Komi
teens m edlem m er ble Hans Hegg, form ann, og som øvrige m ed
lem m er Tor jus G raver og K aare Pehrsen. Kom iteen h a r  ha tt 
4 m øter sam t et fellesmøte med forbundsform enn og hovedkas
serere. På dette møte redegjorde revisor Møller for hvordan 
forholdene er når det gjelder avdelingsrevisjonen, og G raver 
redegjorde for hvilke rådbøter som kan komme til anvendelse 
for å sikre en bedre ordning.

Komiteen vil avgi følgende innstilling:
Det er utvilsom t a t avdelingsrevisjonen i mange tilfelle 

ikke er betryggende. Det b lir ikke lagt den vekt på revisorvalget 
som den store pengeom setning gjør nødvendig. M øller’s opplys
ninger om at han på ca. 3 års effektiv arbeidstid med avdelings
revisjonen har behandlet 72 underslagssaker, taler her sitt tyde
lige språk, og videre må en væ re m erksam  på at forbundenes ho
vedkasserere og kontorets øvrige revisorer i samme tidsrom  har 
behandlet saker av samme natu r som ikke er med i ovenstående 
statistikk. En må også væ re m erksam  på den svikt i kontingent- 
innbetalingen som statistikken over anvendte frim erker viser 
er til stede i enkelte forbund.
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Det er im idlertid ikke gjørlig å gjennom føre fagrevisjon for 
landets ca. 4 300 fagforeninger og det gjelder derfor å lokalisere 
de avdelinger som regnskapsmessig trenger hjelp.

I den anledning har revisjonskontoret e tte r m ønster fra  
Norsk Papirindustriarbeiderforbund utarbeidet e t kontroll- 
skjem a som skal u tfy lles 'av  avdelingsrevisorene og innsendes til 
forbundene for hvert kvartal.

De avdelinger fra hvilket skjem aet ikke blir innsendt, eller 
hvor skjem aene er urik tig  oppsatt, må så gjøres til gjenstand for 
undersøkelse fra  forbundenes side. Det er nem lig slik at ro t og 
teknisk uorden i regnskapene, hvorved både avdelingskassererne 
og revisorene m ister oversikten, ofte kan føre til m isligheter. 
Skal kontrollen im idlertid bli av noen ny tte  må forutsetningen 
væ re at forbundenes hovedkasserere personlig eller ved en der
til bem yndiget tillitsm ann eller funksjonær, bearbeider stoffet 
og griper inn på de plasser hvor kontrollskjem aene eller andre 
forhold avdekker svakheter. En kan ikke nok understreke betyd
ningen av at hovedkassererne fo retar reiser, kontrollerer sine 
avdelingers regnskaper, kontingentinnbetaling og holder regn- 
skapskurser.

I de forbund hvor hovedkassererne selv ikke rekker over alle 
avdelinger som trenger tilsyn, vil kom iteen anbefale a t forbun
dene enten lar en av de øvrige tillitsm enn spesialisere seg på avde- 
lingsrevisjon eller går til ansettelse av reiserevisor. Forslag til 
innstruks for reiserevisorer vedlegges. Det kan også komme på 
tale  å tilsette lokal fagrevisjon for de store avdelinger. Disse 
revisorer må tilhøre arbeiderbevegelsen.

Den nåværende ordning med tilsynsrevisorer foreslår komi
teen bibeholdt, men en må væ re klar over at nytteeffekten av 
disse stillinger er begrenset. Det er kun i et d istrik t hvor til- 
synsrevisoren har gjort stillingen om til eneste inntektskilde at 
den kan sies å arbeide virkelig effektivt. I alle andre tilfelle er 
det revisorer som er opptatt av sine daglige gjørem ål og hvis 
arbeid innskrenker seg til å u tføre et revisjonsoppdrag e tte r an
m odning fra  overordnet organisasjonsmessig instans og i de fæ r
reste tilfelle selv ta r  personlig initiativ.

E t vesentlig ledd i avdelingskontrollen er revisjonsinspek- 
tøren som er tilkny tte t Landsorganisasjonens revisjonsavdeling. 
Han har væ rt anvendt over hele landet i m er kom pliserte regn
skapsspørsmål og vil alltid væ re sam bandsleddet når det gjelder 
avdelingsrevisjonen. Dessuten er den undervisning som han har
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drevet utover d istriktene av vesentlig betydning. Korniteen går 
derfor u t fra  a t den nåvæ rende vakanse i stillingen må væ re av 
ren t m idlertidig karakter.

Kontingentsvikt.
Den for Landsorganisasjonen opptatte statistikk for tiden 

19 4 7—1 9 4 9 , viser a t frim erkeprosenten for den samlede med- 
l e m s s t o k k  utg jør ca. 25 pst. S tatistikken fra  de forbund hvor det 
ikke er arbeidsledighet viser at den naturlige frim erkeprosent 
på grunn av sykdom, alder, m ilitæ rtjeneste  etc. u tg jør 9 å 10 pst., 
og videre må en i ovennevnte 25 pst. trekke fra  ca. 2 pst. som 
har sin årsak i frikontingentuker. De igjenværende 13 å 14 pst. 
må antas å ha sin årsak i sesongmessig arbeidsledighet og illegi
tim kontingentsvikt.

K ontingentinntekten i Landsorganisasjonen viser videre at 
1 pst. kontingentsvikt representerer ca. kr. 50 000.00 for Lands
organisasjonen. N år en er m erksam  på at kontingenten til Lands
organisasjonen høyt regnet u tg jør mellom en fem tepart og en 
s je ttepart av forbundskontingenten, vil en se at det er direkte 
lønnsomt for organisasjonen å ofre m er på avdelingskontrollen.

Komiteen vil derfor henstille til de respektive organisasjo
ner å få effek tuert mest mulig av ovenstående retningslinjer.

Oslo, 22. april 1950.
Hans Hegg Torjus Graver Kaare Pehrsen 

sign. sign. sign.

D ette forslag til instruks for reiserevisorene ble lagt fram ;
Reiserevisors arbeid er tilsynet med forbundets avdelings- 

regnskaper og for øvrig det arbeid for forbundet som adm ini
strasjonen eller forbundsstyret bestemmer.

Revisors nærm este overordnede er forbundets hovedkasse
re r og ordre til revisor skal gis enten gjennom ham  eller forbun
dets form ann (under fravæ r fungerende).

Revisor p lik ter å delta i forbundsstyrem øter eller andre mø
te r e tter styrets bestemmelse.

G jenpart av reiserevisorens skriftlige revisjonsinnberetnin- 
ger skal tilstilles Landsorganisasjonens revisjonskontor med 
hvilket kontor han ren t faglig skal stå i samarbeid.

Det på forbundskontoret foreliggende grunnlag for revi
sors arbeid er i det vesentligste:
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2 .

3.

4.

5.

Avdelingenes merkeoppgjør, kontingentlister og ledighetssta- 
tistikk, avdelingsrevisorenes kontrollskjem aer, sam t korrespon
danse mellom forbund og avdelinger vedrørende kontingentopp- 
gjør og øvrige økonomiske forhold.

Med adm inistrasjonens sam tykke ha r reiserevisoren anled
ning til å benytte Landsorganisasjonens tilsynsrevisorer eller an
nen lokal faglig hjelp når det anses form ålstjenlig for at ikke 
reiserevisor skal bli bundet uforholdsmessig lenge på et sted.

Punktvis kan reiserevisors arbeidsom råde skisseres på føl
gende måte:

1. Påse at avdelingenes m erkebeholdninger står i et rim elig 
forhold til m erkeom setning og underkasserernes antall.
Påse at frim erkeprosenten står i et rim elig forhold til ledig- 
hetsstatistikken.
Gjennomgå og bearbeide avdelingsrevisorenes kontrollskje
maer.
V æ re kartotekkontoret behjelpelig når det gjelder å få sam 
svar mellom m erkeoppgjør og rapportlister.
Være avdelingskassererne behjelpelig med den tekniske til- 
retteleggelse for så vidt angår føring av de regnskaper som 
sorterer under avdelingskassereren, føring av m edlemskar- 
totek, utfylling av skjem aer etc.
Revidere de av avdelingskassereren førte regnskaper, foreta 
kassaettersyn i de respektive kasser og foreta merkekon- 
troll.
Foreta de nødvendige undersøkelser for å kontrollere om 
bruken av frim erker eller fristem pler er i overensstemmelse 
med lovene.
Være avdelingene behjelpelig med enkeltvis eller d istrik ts
vis å ansette fagrevisor.
Innstille like overfor forbundsstyret på eventuell utskiftning 
av avdelingskasserer eller revisorer.
Avholde regnskapskurser for avdelingskasserere og revi
sorer e tter forbundets bestemmelse.
Den samme plikt som like overfor avdelingsregnskaper med 
hensyn til kontroll og revisjon har revisor når det gjelder 
distriktskontorer, stedsstyrer og m ålerkontorer.
I det hele har reiserevisor som sitt arbeidsom råde å påse 
a t det er best mulig orden og m est m ulig forsvarlig øko-

6 .

7.

8 .

10 .

1 1 .

12 .
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nom isk forvaltning i forbundets avdelinger og underorgani
sasjoner, sam t i de organisasjoner hvor forbundet har øko
nomiske interesser for så vidt forbundsstyret finner at et 
økonomisk tilsyn er nødvendig.

Ordskiftet og voteringen.
Hans Hegg: Ifølge kongressens beslutning om å undersøke 

m uligheten av en m er betryggende revisjonsordning i avdelin
gene nedsatte sekretaria te t en trem annskom ité som skulle se 
næ rm ere på dette  spørsmål. Av de opplysninger kom iteen fikk, 
kunne man fort bli enig om at det utover i avdelingene ble lagt 
svæ rt liten vekt på dette  spørsm ålet og at dette derfor må medføre 
a t det b lir noe svikt i revisjonen. Vi m ener at m an for ettertiden 
bør vie spørsm ålet litt m er oppm erksomhet enn hittil.

Av de øvrige opplysninger kom iteen fikk, heftet vi oss spe
sielt ved rapporter fra den tidligere revisjonsinspektør Møller, 
som går u t på at i løpet av tre  år har han væ rt borte i 72 under- 
slagstilfelle. Når vi da sam tidig vet at forbundskassererne og 
den øvrige revisjon i det samme tidsrom  har behandlet en del 
liknende saker som kom mer i tillegg til det Møller har rappor
tert, er dette et for stort tall på et så kort tidsrom  som tre  år. 
Underslag skal vi jo helst ikke ha i våre organisasjoner.

En annen ting som også spiller en rolle er den svikt i kon- 
tingentinnbetalingen som statistikkene viser er til stede i en viss 
grad. A t det var grunnlag for å se næ rm ere på disse sakene, 
er det derfor ingen tv il om. Spørsm ålet er da: hva skal man 
gjøre? A gå til ansettelse av fagrevisjon i avdelingene, det er å 
gå for langt. Det ville bli et for stort og for kostbart apparat, 
da vi har om lag 4 300 avdelinger. Men det m an må ta  sikte på, er 
å få lokalisert de avdelinger som trenger hjelp og veiledning. 
A''i må få lagt opp et slikt system at det kan gripes inn  på et tidlig 
tidspunkt der hvor det viser seg å være mangler. Dette kan 
først og frem st gjøres ved at m an gjør det system m an arbeider 
etter, lettere. Det er jo forbundene som legger opp dette syste
m et for sine avdelinger. Her kan det m uligens gjøres noe. Jeg 
har selv væ rt i kontakt med saker av denne art, og foretatt 
m indre rettelser i de skjem aene som er b ruk t ved m erkeoppgjør 
O .S .V ., og som har gjort det m ulig å føre en langt bedre merke- 
kontroll enn tidligere. En ganske enkel forandring her gjorde at 
jeg kunne sitte  på forbundskontoret til enhver tid og m erke om
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det var e tt eller annet galt u te  i avdelingene. Papirindustriarbei- 
derforbundet har prak tisert det samme. De har utarbeidet et 
spesielt skjem a for kassaopptelling og m erkeoppgjør som de skal 
ha innsendt fra  avdelingene. Det er også en del andre forbund 
som har ta tt det samme skjem a i bruk. Vi har ikke hørt annet 
fra  de som har ta tt det i bruk, enh at de er fornøyd med det. Vi 
vil anbefale a t de forbundene som ennå ikke har ta tt dette 
skjem a i bruk, overveier om det ikke også kan passe for dem.

Bruken av dette  skjem a krever en stor påpasselighet fra  for- 
bundskontorene, eller i første rekke fra  hovedkassererne. Der 
hvor det kreves bør hovedkassererne reise ut, og vi vil gjerne 
understreke den betydning vi legger i dette at hovedkassererne 
får tilstrekkelig  tid til å reise u t til sine avdelinger — både for 
å kontrollere regnskapene, kontingentinnbetalinger o.s.v., og 
også for å holde regnskapskurser. Nå kan det væ re a t hoved
kasserernes arbeidsoppgaver er så store a t de ikke m akter dette 
helt alene, særlig i de større  forbund. Men vi foru tsetter da at de 
som ikke kan m akte det alene, b lir gitt hjelp, eventuelt av andre 
tillitsm enn, eller at man finner å gå så langt som til å ansette 
en spesiell reiserevisor. I tilfelle noe forbund vil ta det skritt, 
har vi laget et forslag til instruks for disse reiserevisorer.

Innen de større avdelingene kan det også komme på tale å 
ansette  en lokal revisor. I det tilfelle peker vi på at m an må 
finne en m ann som tilhører bevegelsen. En slik oppgave kan 
ikke overlates et revisjonsbyrå eller liknende.

Vi har nå en ordning med tilsynsrevisorer. Den er ikke 
100 prosent effektiv, men vi m ener likevel at den ordningen må 
vi holde på.

Vi nevner også noen ta ll som angår kontingentsvikten. Av 
den statistikken vi har i Landsorganisasjonen fram går det av 
årene 1947—48—49 at frim erkeprosenten — eller fristem pelpro- 
senten — for den samlede m edlem stokken u tg jø r 25 prosent. 
Av det rapporterte  m edlem stallet får vi kontingent fra  75 pro
sent — 25 prosent er det altså delt u t fristem pel for. Av de for
bundene som ikke har arbeidsløshet, viser det seg at det n a tu r
lige forbruk  av denne fristem pling utgjør 9—10 prosent. Til 
dette  må vi så legge om lag 2 prosent på grunn av at denne sta ti
stikken er u tarbeidet e tte r 52 kontingentuker. Vi vet at enkelte 
forbund bruker 50, andre 48 og noen er nede i 47 uker i året. 
De resterende 13—14 prosent må antas å ha sin årsak i sesong- 
messig arbeidsløshet og for øvrig i direkte kontingentsvikt. Bare
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en prosent svikt betyr om kring 50 000 kroner i m indre inntekt 
for Landsorganisasjonen. N år vi da samtidig vet at Landsorga
nisasjonens kontingentinntekter bare er mellom Vs og Vo av for
bundenes inntekter, er det k lart hvilke store beløp det kan bli 
spørsmål om når det gjelder forbundene. Det skulle da væ re k lart 
a t det h a r den største betydning at man gjennom fører en kon
tro ll med kontingentinnbetalingene. Selv om en skulle ofre noen 
penger på det, vil det likevel væ re lønnsomt.

Som en ser, har vi ikke form et u t noe bestem t forslag til en 
ordning. N år vi ikke har gjort det, er det fordi vi ikke vil rokke 
ved den suverenitet som forbundene har her. Vi har nærm est 
utform et det som en rettledning, eller om m an vil: e t velm e
nende råd. Men vi ser helst at flest mulig ta r  størst m ulig hen
syn til det rådet.

Innstillingen har væ rt forelagt forbundene. Det er kommet 
svar fra  16 av disse. Å tte  m eddeler a t de ikke ha r noe å bem erke 
til innstillingen, fem har ingen bem erkninger, men u tta le r at de 
finner den ordningen de har så tilfredsstillende at de ikke vil fore
ta  noen forandring, og tre  går litt lenger enn kom iteen har gjort. 
De an tyder ansettelse av distriktsrevisorer i tilknytning til di
striktsorganisasjonene. Komiteen finner ikke å kunne tiltre  u t
talelsen om distriktsrevisorer, da en m ener det b lir for kostbart 
og at den ordningen ikke b lir noe større effektiv.

Innstillingen er enstemmig tiltråd t av sekretariatet, og jeg 
opptar den som forslag.

Emil Torkildsen: Når kontingentsvikten i dag er om lag 25 
prosent, så synes jeg det tallet er alt for høyt Men jeg tro r Hegg 
regner litt for optim istisk når han m ener a t 12 prosent skulle 
væ re det naturlige. I vårt forbund har vi nemlig ta t t  opp en 
statistikk  på faste arbeidsplasser. Der viser det seg at 88.6 pro
sent av m edlemm ene betaler fu ll kontingent pr. uke i kvartalet. 
6.9 prosent er invalider og skal ikke betale kontingent, 2.5 pro
sent er syke eller med hvilende rettigheter, og 2 prosent må 
tilskrives m ilitæ rtjenesten. N år det viser seg at over 11 prosent 
går bort på grunn av invalider, syke eller hvilende rettigheter 
og m ilitæ rtjeneste, så tro r jeg at 12 prosent er alt for lite  for 
de forbund som har fluktuerende arbeidssteder. D er m å man 
regne med litt høyere tall enn 12 prosent. Men når det svikter 
med 25 prosent, er det noe galt fatt. Jeg  tro r vi for alvor må 
spke å gjennom føre det system at alle forbund skal betale like 
mange ukers kontingent til Landsorganisasjonen, hvilket de ikke
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gjør i dag. En rekke forbund betaler for 52 uker i året, mens 
andre betaler for 47 uker. Vil et forbund spare sine m edlem m er 
med m indre kontingent — ved at det betales for fæ rre  uker i 
å re t — så bør forbundet likevel betale for like m ange uker til 
Landsorganisasj onen.

Anker  Nordtvedt:  A få en skikkelig revisjon u te  i avdelin
gene er av overordentlig stor betydning. Det er på en m åte litt 
bemerkelsesverdig at når m an lager u tkast til vedtekter for for
bundene, så ofrer man det spørsm ålet svæ rt liten oppmerksom- 
ret. Det er vel og bra a t det blir valgt revisorer rund t om i de 
forskjellige avdelinger, men det skal ikke så mye til for å kon- 
stan tere  at de regnskapsmessige kunnskaper ofte kan væ re tem 
melig m angelfulle både hos den som er kasserer og hos de som 
er revisorer. Under slike forhold vil selvsagt en revisjon av 
regnskapene bli tem m elig problem atisk. Jeg  tro r at det ville ha 
væ rt rik tig  a t det i alle forbundsvedtekter hadde stå tt at fag
foreninger av en viss størrelse skulle ha p likt til å ansette en 
fagrevisor som m inst en gang om åre t skulle gjennom gå regn
skapene. Først ■ da ville m an kunne skaffe skikkelig kontroll 
m ed regnskapene rund t om i avdelingene. Det ville dessuten 
danne grunnlaget for en annen ting, nemlig grunnlaget for en 
skikkelig distriktsrevisjon. Denne ordning m å nemlig bli det mest 
hensiktsmessige n å r man skal samle fagforeningene i de for
skjellige forbund i distriktene. Jeg  tro r at hvis man kunne 
gjennom føre den ordning, at det gjennom vedtekter var pålagt 
alle avdelinger over en viss størrelse å ha fagrevisor, ville det 
skape et eksistensgrunnlag for distriktsrevisorer. Slik vi har det 
i dag, reiser kanskje den samme m annen i en og samme ru te  
både 10 og 15 ganger i løpet av et år. Jeg  kan nevne et eksempel 
fra  en liten fagforening på 61 medlemmer. I det d istrik tet hvor 
vedkommende reiser skal han — foruten revisjon av denne for
eningen — også revidere regnskapene for 8 andre avdelinger. 
Vedkommende har b ruk t tre  dager på å revidere kassen for 
denne lille foreningen på 61 medlemmer. Jeg  er friste t til å si at 
det ville lønne seg med et lite underslag en gang i blant, isteden
for å bruke revisorer når de b lir så dyre. H er ville det ha væ rt 
langt m er hensiktsmessig om vedkommende revisor hadde ta tt 
sam tlige 8 foreningskasser med seg hjem  og gått igjennom dem. 
Han kunne ha konferert med fagforeningene e tte r at han var 
ferdig, og på denne m åten skulle han kunne greie det hele på 
8 dager. Hvis vedkommende skal ha lønn som tilsvarer det han
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har få tt f ra  den lille foreningen på 61 m edlemmer, så vil det si 
at vi må u t med tusen kroner når alle 8 foreningene er revidert.

Jeg tro r det ville ha væ rt det beste om kom iteen hadde 
arbeidet videre med saken og også ta tt opp denne tanken som 
jeg har antydet. Vi må nemlig få en fastere ordning u te  i d istrik
tene slik at hvert forbund selv er pliktig til å holde en fagrevisor 
og at m an på denne m åten skaffer eksistensgrunnlag for fagrevi- 
sorer u te i d istriktet. En annen ting er at samorganisasjonene — 
som nå blir beskyldt for å ha for lite å gjøre — skulle kunne 
pålegges hvert å r å avholde et regnskapskurs rund t om i d istrik
tene for opplæring av kasserere og revisorer. Det ville sikkert i 
høy grad forbedre situasjonen.

Dirigenten: D irigenten er enig i Anker Nordtvedts syn på 
denne saken. Hvis det skal skje en virkelig effektiv revisjon, 
må det foregå på den m åte a t det b lir ansatt distriktsrevisorer. 
Mange steder b ruker m an revisorer som har det arbeid som 
bierverv. De kan ikke reise u t i distriktene. På Vestlandet b ru 
ker vi Hans Aas som reiserevisor. Han lager en reiseplan og tar 
sam tlige foreninger på stedene han kom m er til. I enkelte for
eninger hvor m an ansetter en tilfeldig m ann som kasserer, har 
det hendt a t man får så mye m ateriell fra  de enkelte forbund at 
m an nesten har m åtte t bruke håndvogn for å få det hjem. Den 
stakkars kasserer kan jo bli helt forskrekket. D et må finnes 
fram  til en forenkling av regnskapene slik a t en alminnelig 
m ann på arbeidsplassen kan u tføre det som bierverv.

D irigenten refererte  komiteens innstilling.
Votering: Innstillingen ble enstem mig vedtatt.

<iiUpolitiske» eller gule fagorganisasjoner.
Dirigenten: Før vi slu tter vil Konrad Nordahl få ordet til 

en spesiell sak.
Konrad Nordahl: Jeg  skulle anta at de fleste av represen- 

tantskapets m edlemm er er oppmerksom på at det i den senere 
tid  fra  borgerlig hold er b litt vist nokså stor interesse for fagor
ganisasjonen. De har ha tt det travelt med a fram stille den som 
en politisk organisasjon som gikk et enkelt politisk partis æ ren
der og at den derfor ikke var noen samlingsorganisasjon for de 
som ikke hellet til et enkelt partis politiske meninger. N år pro-
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pagandaen er b litt så sterk  i den senere tid — spesielt nå  e tter 
krigen — så skyldes det nok i første rekke at Landsorganisasjo
nen har få tt stor oppslutning fra  funksjonærenes side. N år det 
gjelder en bestem t del av funksjonærene, har vi flere av dem 
enn tilfellet er i Sverige og Danm ark. Vi har også lagt nokså 
stor vekt på å få funksjonærene med oss, idet vi m ener at det 
vil væ re en stor fordel for alle pa rte r om vi kan samle flest 
m ulig lønnstakere i en organisasjon. Vi er ikke in teressert i 
rivaliserende organisasjoner som vil representere de ulike deler 
av lønnsm ottakerne.

Vi har i grunnen ikke noen annen landsorganisasjon av 
lønnstakere i vårt land, utenom  vår egen. Vi har Stafo — men 
det er en statstjenestem annsorganisasjon som bare opptar med
lem mer blant de som arbeider i staten. Vi har ikke noen lands
om fattende organisasjon som opptar funksjonæ rer i staten og 
det private næringsliv, og heller ikke arbeidere i staten eller 
det private næringsliv, uten A rbeidernes Faglige Landsorgani
sasjon med de tilsluttede forbund. I den senere tid  har vi im id
lertid  ha tt en føling med at det fra  et bestem t hold arbeides for 
organisasjoner av lønnsm ottakere i direkte konkurranse med 
Landsorganisasjonen. Den første prøve har vi få tt fra  Vestfold 
hvor det er dannet en organisasjon av kokker og stuerter i 
konkurranse med Norsk Sjøm annsforbund. De oppgir et m ed
lem stall på 15—1600 og de lager mye propaganda og agitasjon. 
Vi ser at en stor del av borgerpressen står til rådighet for disse 
folkene. Vi må kunne gå u t fra  — uten  at vi kan dokum entere 
det — at det er de såkalte Libertas-organisasjoner som står bak 
denne organisasjonen.

Det er også en annen ting som er kommet opp i de siste 
dagene, ting som m an m å se i samme forbindelse som dette. 
A ftenposten har ha tt en korrespondent i Stockholm, han har 
skrevet to store artik ler om T.C.O. — tjenestem ennenes sentral
organisasjon i Sverige. Han forteller a t denne organisasjonen er 
upolitisk og at den har tilslutning av funksjonæ rer og tjeneste
m enn i staten og i kommunene. Organisasjonen skal nå ha om
kring 2—300 000 medlemmer, og V alter Am an som er d irektør 
for denne organisasjonen, har u tta lt til Aftenpostens korrespon
dent at m an har organisasjonsm uligheter for 400 000. V idere for
teller han at virksom heten skjer på upolitisk grunnlag, men også 
at de har en sam arbeidsavtale med den svenske landsorganisasjon 
— hvilket er riktig. Korrespondenten viser til a t en rekke av

133



riksdagens m edlemm er er ak tiv t med i T.C.O — dels represen
tan ter for Folkepartiet, noen fra  Det konservative parti og den 
største gruppen fra Det sosialdem okratiske parti, men T.C.O. har 
også en representant for kom m unistpartiet fra  riksdagen.

Jeg tro r denne saken første gang ble reist e tte r krigen ved 
en artikkel i Arbeidslederen. Der heter det at vi må lage en 
liknende organisasjon her i landet. Siden har vi ikke hørt noe 
om dette, før Aftenposten slår det opp fra  korrespondenten i 
Stockholm.

Spørsm ålet b lir her: Er denne organisasjonen i Vestfold 
— for kokker og s tuerter — en ren  tilfeldighet? Er disse artik 
lene i Aftenposten en tilfeldighet, eller er det ledd i en større 
plan? Jeg tro r det godt kan tenkes det er ledd i en større plan 
og at det står visse krefter bak, ikke bare ved m oralsk støtte 
gjennom  tilslutning gjennom avisene, men at det også ytes øko
nomisk bistand. Det kan ikke væ re tv il om at det ytes stor øko
nomisk bistand til denne kokke- og stuertorganisasjonen i Vest
fold, og at hvalfangstredem e. L ibertas eller andre står bak.

Så noen ord om den svenske organisasjon. Vi har drøftet 
denne saken med våre kolleger i den svenske landsorganisasjo
nen. Det er en ting Aftenposten ikke har gitt opplysninger om, 
nem lig a t T.C.O. står i Den frie  faglige verdensorganisasjon som 
fra  borgerlig hold både i vårt land og u te  i verden, betegnes 
som den sosialistiske faginternasjonale. H er er altså T.C.O. kom
m et inn. Det er nemlig adgang i henhold til internasjonalens 
lover å ha m er enn en organisasjon fra  hvert land, hvis hoved
organisasjonen i vedkommende land gir sin tilslutning til det. 
Den svenske landsorganisasjonen har gitt sin tilslutning til at 
T.C.O. skulle kunne tilm eldes vår internasjonale organisasjon. 
Dermed er den kommet med i det internasjonale samarbeid. F ler
tallet av denne organisasjonens ledelse er sosialdem okrater, og 
form annen er sosialdemokrat. Men det er et spent forhold rnsl- 
lom den svenske landsorganisasjon og T.C.O. da de beiter på 
felles om råder. Eåde danskene og vi har overfor våre svenske 
kolleger hevdet at vi organiserer alle arbeidere og funksjonæ 
rer i en organisasjon og at vi derfor ikke kan gi vår tilslutning 
til den form en som de har valgt i Sverige. Og i dag er vi kommet 
så langt at den svenSke form en vil komme til å bli b ruk t mot 
oss her i landet. Det vil m uligens bli ta t t  m ønster av den sven
ske T.C.O.-organisasjon for en liknende sam m enslutning her.
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Representantskapets uttalelse:
På grunn av denne situasjonen m ener vi at vi m å få en u t

talelse fra  representantskapet om dette  forhold. Vi har form et 
fdlgende forslag til uttalelse:

Oppslutting om fagorganisasjonen.
Gjennom to m enneskealdre har arbeidere og funksjonæ rer 

i stadig større utstrekning slu ttet opp om sine forbund, som er 
innm eldt i Arbeidernes faglige Landsorganisasjon i Norge. Det 
har skjedd i erkjennelse av at bare ved å stå sammen i en stor 
felles organisasjon er det m ulig å oppnå vidtgående og varige 
forbedringer av sine kår. Det er gjennom  A rbeidernes faglige 
Landsorganisasjon og de forbund som står innm eldt i Landsor
ganisasjonen at arbeiderne og funksjonærene har oppnådd de 
arbeidvilkår, den sosiale posisjon og de økonomiske kår som en 
har i dag. Det er bare gjennom  fortsatt oppslutting gjennom  de 
forbund som har A rbeidernes faglige Landsorganisasjon som sin 
fellesnevner at lønnstakerne kan trygge sine rettigheter og sine 
kår i fram tiden.

Alle lønnstakere i Norge har re tt  til å bli m edlem m er av et 
forbund tilslu tte t Landsorganisasjonen. U nntatt herfra  er de 
lønnstakere som står tilslu tte t eller representerer et politisk parti 
som har nazistisk eller facsistisk program  eller form ål som er be
slektet hermed.

Alle m edlem m er har de samme rettigheter og plikter uan
sett hvilken pohtisk eller religiøs anskuelse de har.

Det er i den senere tid gjort enkelte forsøk på organisasjons
dannelser som åpenbart ta r  sikte på å sprenge samholdet blant 
de fagorganiserte lønnstakere. Således har en liten  gruppe av 
stuerte r og kokker i Vestfold ta tt sk ritt til å danne en stuert- og 
kokkeforening for handelsflåten, til tross for at denne gruppe 
har en fu llt utbygget organisasjon i Norsk Sjømannsforbund.

Videre er det særlig b landt funksjonæ rer i offentlig og p ri
vat tjeneste et arbéid i gang for å bygge u t og verve m edlemm er 
til såkalte «upolitiske» eller gule organisasjoner. Agitasjon dri
ves i stor u tstrekning  på det grunnlag at disse forskjellige organi
sasjonene gjerne vil ha et «solid og forståelsesfullt samarbeid» 
med Landsorganisasjonen.

Disse forsøk på å skape eller utbygge gule splittelsesorgani- 
sasjoner kan bare væ re til skade for de lønnstakere det gjelder 
og svekke den samlede arbeiderklasse og funksjonærstand.
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R epresentantskapet vil på det sterkeste ta avstand fra  det 
nevnte tilløp til å skape en splittelsesorganisasjon blant stuert- 
og kokkepersonalet i handelsflåten, og oppfordrer sjøfolk av alle 
grupper til å slu tte  opp om sine egne organisasjoner, Norsk Sjø
m annsforbund, Det norske M askinistforbund og Norsk Losfor- 
bund.

R epresentantskapet vil o ^ å  re tte  en inntrengende henstil
ling til funksjonæ rer i offentlig og p rivat virksom het om å slutte 
opp om sine respektive forbund, som stå r tilslu tte t Arbeidernes 
faglige Landsorganisasjon.

Det er en fullstendig m isforståelse å forutsette  at det sam 
arbeid mellom visse «upolitiske» funksjonærorganisasjoner og 
landsorganisasjonene, som foregår i enkelte andre land kan over
føres på norske forhold.

I Norge er og blir A rbeidernes faglige Landsorganisasjon 
sam lingsm erket for alle fagorganiserte arbeidere og funksjonæ 
rer, som gjennom organisasjon og samhold vil søke å bedre sine 
kår.

Ordskiftet.
Torhjørn Henriksen: Jeg er glad over at form annen tok opp 

dette  spørsmålet, for denne saken har ligget og gjæ ret lenge. At 
det er innflytelsesrike krefter som står bak behøver ingen a 
væ re i tv il om.

H er i representantskapet er det mange m edlemm er som del
ta r  i kom munalpolitikken, og jeg vil gjøre oppmerksom på at 
nettopp på det om rådet har vi en tendens som ikke er bra. Det 
er enkelte grupper av funksjonærer, særlig de som er høyere 
lønnet, som søker å opprette sine egne landsom fattende forbunJ 
med det form ål å ivareta sine m edlemmers økonomiske og so
siale interesser helt i fluk t med de bestem m elser som finnes i 
Landsorganisasjonens og forbundenes lover. Så søker de for
handlinger med de respektive kom m uner for å prøve å få en sæ r
fordel for seg. Det siste eksem plet vi hadde var kinobestyrerne, 
sosialsjefene, likningsfolkene osv. Disse små landsom fattende 
organisasjonene skal forsøke å kile seg fram , og det rare  er at 
det her er snakk om gamle fagorganisasjonsfolk. K inobestyrerne 
har jo vi pu tte t bort på en jobb som består i å ta  u t en film  her 
eller der. S tort sett er dette  også partifolk. Men forslaget for et 
par uker siden om at disse folkene skulle holde seg til Kom m une
forbundet, fikk bare % tilslutning. Gamle partifo lk  og fagfor-
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eningsfolk stem te stikk i strid  med våre retningslinjer. I v årt 
forbunds hovedstyre har vi behandlet denne saken, og vi har 
bestem t oss for å sette dem kniven på strupen. Enten får de 
være m edlemm er av Norsk Kom m uneforbund — og da får for
bundets form ålsparagraf gjelde dem som andre — eller også 
får de holde seg utenfor. Jeg  synes m an bør ta  spørsm ålet opp 
med partiets folk i kom m unestyrene for om m ulig å få trukket 
cpp retn ingslin jer for dem. Kom m unene kan jo ikke på noen 
m åte væ re interessert i en slik oppdeling av forhandlingsappa
ratene. Skal vi med våre 45 000 kom munale arbeidere og tjene
stem enn begynne å lage grupper, så kan vi lage så m ange at de 
kom m unale forhandlere skal komme til å drukne i grupper. Det 
går ikke an. Derfor ha r vi bedt Landsorganisasjonen, med hen
visning til representantskapets vedtak om forhandlingsretten 
med Nito, at denne saken b lir videreført slik at det kan gis klar 
og tydelig beskjed om at dette  er fagbevegelsens standpunkt 
og synspunkt overfor alle disse splittelsesorganisasjonene.

For øvrig vil jeg henstille til form annen i Landsorganisasjo
nen å overveie om ikke denne T.C.O.-saken kan bli ta tt opp på 
det første m øtet med våre kam erater i fagbevegelsen i de øvrige 
nordiske land. Jeg  anser denne saken for å væ re meget stor og 
viktig. Jeg  vet at de forhandlingene som ganske nylig har væ rt 
ført om grensetvister mellom det svenske handels- og kontor 
på den ene siden, og T.C.O. på den annen, er b litt resultatsløse. 
Og jeg kan fortelle at nå h ar den svenske Landsorganisasjon sam 
m en med alle de forbund som her er interessert, lagt opp en 
stor agitasjonsplan. Det svenske L.O. har bevilget 50 000 kroner 
til agitasjon, og til det kom mer forbundenes bidrag. Denne kam 
panje kommer til å koste sekssifrede tall. D ette er høyst nød
vendig, for den svenske Landsorganisasjonen har e tte r min m e
ning rodd alt for langt u t i sin hensyntagen til T.C.O.

Jeg  ville gi disse opplysningene fordi det er flere av rep re
sentantskapets m edlem m er som sitter i herredsty rer og bystyrer. 
Jeg  vil be disse om å m edvirke til at vi kan holde en linje som 
er overensstem mende med Landsorganisasjonens og forbundenes 
stilling til disse splittelsesgruppene.

Jon Carlsen: Jeg  er vel det eneste medlem av det kom
m unistiske parti i denne forsamling. Likevel stø tter jeg opp om 
det som form annen i Landsorganisasjonen frem holder. H er m e
ner jeg at m an må sende henvendelser til disse svake m edlem 
m ene for å gjøre dem oppmerksom på hva denne saken gjelder.



Jeg  har inn trykk  av at dette  er de såkalte nynazistiske organi
sasjonene som dukker opp, og det er de vi må advare mot.

Hvorfor er vi så kommet opp i denne situasjonen? Jeg ser 
det slik at det skyldes det intim e sam arbeidet vi har inn latt oss 
på med arbeidsgiverne. De karene benytter anledningen. La 
oss i dette tilfellet vise at Landsorganisasjonen er sterk. Jeg  for 
m in del, og jeg tro r også m itt parti, v il støtte Landsorganisasjo
nen i arbeidet med å holde borte disse gule organisasjonene.

Johs. E. Johansen: Skal Landsorganisasjonen væ re det sam 
lingsm erke som vi alle vil den skal være, må også sam arbeidet 
innen de forskjellige forbund som stå r tilslu ttet, væ re best m u
lig. Det bør ikke finne sted rivalisering mellom de enkelte for
bund og det må ikke væ re tilla tt de store forbundene å be
handle de m indre som en storebror. Det er vel ikke å nekte for 
at det er flere av de små forbund som føler seg litt tilsidesatt av 
de store kollegene innen Landsorganisasjonen. Norsk M askinist
forbund, et av de m inste og nyeste forbundene, gikk inn i 
Landsorganisasjonen med tanke på et æ rlig og godt samarbeid. 
Men det er ikke å nekte for a t vi i enkelte tilfelle er b litt sør- 
gerlig skuffet. Vi har m erket at når vi står overfor et stort for
bund, så har vi m øtt slike vansker som vi aldri trodde var m u
lig overfor organisasjonskam erater. Det er for eks. m erkelig at 
når det kan dreie seg om 4—5 m edlem m er i en så stor by som 
Oslo, har vi m øtt store forbund som sier a t Norsk M askinist
forbund kan da ikke få disse medlemmene, de skal få lov til å 
s1å som aktiv t betalende m edlem m er i begge organisasjoner. 
M askinistforbundet er nødt til å holde på disse karene for der
ved å beholde organisasjonsformen, men store forbund på 30— 
40 000 m edlemm er vil ikke gi slipp på dem. Slikt vil aldri føre 
fram over.

Det norske M askinistforbund har også ha tt saker fram m e for 
lønnsnem nd hvor Landsorganisasjonen hadde valgt representant 
fra  andre forbund. Det har forekom met at disse har inn ta tt et 
helt annet standpunkt enn M askinistforbundet og stilt seg på 
arbeidsgivernes side. Ikke en dissens har de gjort. Jeg vil be
ny tte  anledningen til å si at hvis dette  skulle u ta rte  seg, er det 
m ulig a t den som sår splittelsens frø kan finne jord  som det kan 
spire og gro a lt for godt i.

Tormod Halvorsen: Dette spørsm ålet som form annen har 
ta tt opp, er meget ak tuelt for oss som er organisert i S tatstjene
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stem annskartellet. Vi er særlig in teressert i utviklingen i T.C.O. i 
Sverige.

Jeg m ener at det første vi m å gjøre er å bruke det apparat 
vi har i Landsorganisasjonen for å m otvirke en slik utvikling 
hos oss. Landsorganisasjonen bør støtte S tatstjenestem annskar
telle t i dets arbeid for å få med alle de funksjonærene i høyere 
stillinger som vi har rund t omkring. Det største forbundet vi er 
in teressert i er Norsk Tjenestem annslag. Jeg  har inn trykk  av at 
den støtte — særlig den økonomiske — som Landsorganisasjo
nen y ter Norsk Tjenestem annslag, er for liten. A kkurat nå  for
handler S tatstjenestem annskartellet med Landsorganisasjonen 
om stø tté også til vår virksom het. Alle statstjenestem enn har 
felles regulativ  og alle som er lønte e tte r tariff, får sine tariffer 
sam ordnet i Finansdepartem entet. H vert enkelt forbund har for
handlinger med fagadm inistrasjonen, men vi støter alltid på 
denne samordningen av det hele. Vi m a derfor sta sammen i et 
karte ll og drive vår virksom het der. Dette fordyrer vårt arbeid, 
slik at det har væ rt nødvendig å be L.O. om en viss støtte. 1 den 
forbindelse vil vi drive agitasjonsvirksom het for å få med alle 
som i dag ikke er tilslu tte t L.O. Landsorganisasjonens adm ini
strasjon stiller seg nok velvillig til denne tanken, men jeg har 
inn trykk  av at m an tenker m est på det beløp dette  vil koste. 
Jeg  m ener at det i et slikt tilfelle er nødvendig å kjøre kraftig  
i vei for å hjelpe S tatstjenestem annskartellet i dette  arbeidet.

1 samme forbindelse vil jeg gjerne nevne et problem  som vi 
har i vårt forbund — Norsk Telegraf- og Telefonforbund. Dette 
er et etatsforbund fra  bunn til topps med m edlem m er fra  begyn ■ 
nergruppen til samtlige telegrafbestyrere og kontorsjefer i Tsle- 
grafstyret og dessuten fagsjefene. Men det er mange som står 
utenfor. Vi har 8 000 kvinner i Telegrafverket, og 1500 står i 
vårt forbund. Det er en organisasjon innen Telegrafverket, Kvin
nelige telegraf- og telefonfunksjonæ rers landsforening, som står 
i Statstjenestem annsforbundet. V år oppgave er å overbevise 
disse at de bør stå i vår organisasjon, og at det ville væ re det 
beste om vi var samlet i en felles organisasjon.^Vi har forsøkt å 
bruke hele Landsorganisasjonens apparat til å få organisert disse 
kvinnene. Vi har sendt u t rundskriv  til samtlige samorganisa
sjoner og bedt dem underrette  de faglige utvalg. Men vi har ikke 
få tt noen støtte der. Jeg synes det i dette  tilfelle m åtte  gå an å 
kunne bruke det apparatet L.O. har i samorganisasjonen.
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Ingvald Haugen: A t det tilfelle som er nevnt fra  Vestfold 
har samm enheng med noen større  p laner fra borgerskapets side, 
er det ikke tv il om. Ikke noe sted rund t om i landet har jeg 
m erket Libertaorganisasjonens og borgerskapets kamp for upo
litisk deltagelse i fagorganisasjonen, slik som nettopp i Vestfold. 
Der har denne kam panjen væ rt ført med alle seil tilsatt de siste 
par årene.

De som har gått med i denne klikken som kaller seg kokker 
og stuerter er i realiteten  tidligere sjøfolk som arbeider i land. 
De har la tt seg påvirke av denne hetsorganisasjonen mot kollek
tiv t medlemskap i partiet og det forhold a t Landsorganisasjonen 
slu tter opp om A rbeiderpartiet i valgkam pen osv. osv. Det er 
utgangspunktet hos disse folkene.

Forholdene er her a t kokkene og stuertene i sin tid hadde 
sitt eget forbund. De var dessverre, i likhet med andre, små 
forbund og derved ikke i stand til å komme fram . Først ved 
sam m enslutningen til en større enhet av m atrosene og fyrbø- 
terne, kokkene og stuertene og radiotelegrafistene, var det mulig 
å komme fram . A ldri har vel deres tarifforhold sett slik u t som de 
gjør i dag, og det skyldes sam arbeidet i et stort fellesforbund. Vi 
kjenner ikke til at det eksisterer noen misnøye blant kokkene og 
stuertene med arbeidsvilkårene. Det eneste m åtte kanskje være 
at stuertene er b litt offiserer og at det har resu ltert i et snipp- 
proletariat. På den annen side er det helt på det rene at disse 
stym perne som har satt igang organisasjonsarbeidet nede i Vest
fold, absolutt ikke har m idler til et slikt foretagende. De a rran 
gerer m øter og driver propaganda og gir til og med u t et fagblad 
som ganske sikkert koster mange penger. Hvor de pengene 
kommer fra, er det ingen tv il om. De kom mer fra  det hold som 
går inn for å bekjem pe fagorganisasjonen. På vårt landsm øte 
ble denne saken behandlet, og vi fa tte t dette vedtak:

«Landsmøtet vil på det skarpeste fordøm me det forsøk som 
er gjort på å danne en ny stuert- og kokkeforening i Tønsberg. 
En henstiller til alle m edlemm er å avvise splittelsesm akerne og 
vise dem den forakt de fortjener. Bare gjennom  samhold og so
lidaritet i sitt eget forbund — Norsk Sjøm annsforbund — kan 
fram tiden sikres for kokk- og stuertstanden, så vel sosialt som 
økonomisk. Landsm øtet vedtar at medlemskap i den nye stuert- 
og kokkeforening er uforenlig med medlemskap i Norsk Sjø
m annsforbund. De som deltar i splittelsesarbeidet vil autom atisk 
bli sa tt utenfor forbundet.»
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Vi har bare to m edlemm er som er gått over i den nye for
ening. De andre medlemmene av den nye forening h a r væ rt 
m edlem m er hos oss en gang i tiden, eller også m edlem m er av 
andre forbund. Men i det store og hele vil det vel komme til å 
vise seg at disse folkene og de som står i spissen for denne for
eningen sammen med Unge Høyre i Vestfold, e r folk som har 
fo rla tt y rket og i lengre tid  har væ rt uorganisertt.

Joachim Dahl: E tte r det forslag til u ttalelse som er lagt 
fram  kan en få det inn trykk  at stuertene og kokkene her i landet 
bare har en organisasjon som gjelder fra  1933. Jeg vil foreslå 
at m an om redigerer u ttalelsen slik at m an sier at stuerter og 
kokker som har en fortløpende organisasjon fra  1902 — først i 
eget forbund, og siden sam m ensluttet med radiotelegrafister, 
dekk- og m askinpersonale i Norsk Sjøm annsforbund i 1933 o.s.v. 
Det vil gi u ttry k k  for a t vi har en gammel organisasjon for 
kokker og s tuerter her i landet, og vi trenger ikke noen ny.

Karl Oshaug: Det sies at den nye kokke- og stuertorganisa- 
sjon skal ha 1 700 medlemmer. Det kan de um ulig ha greid å 
nå opp i i løpet av tre  m åneder. I Norsk Sjøm annsforbund skal 
vi selvsagt ta  opp kam pen med denne nye organisasjonen, og 
vi skal også finne de m idler som vi m ener er tjenlige. Men fordi 
denne saken har en prinsipell betydning, må vi be alle som re 
presenterer fagbevegelsen i dette  landet væ re oppmerksom på 
en ting, nem lig a t en organisasjon som bare  h a r tre  rnåneders 
levetid, er i stand til å gi u t et førsteklasses fagblad i så stor 
utstrekning at det kan sendes u t til skipene. Da må en væ re klar 
over at de får økonomisk hjelp fra  e tt eller annet hold.

Dirigenten foreslår strek. Vedtatt.
Bernh. Berntsen: Jeg  har noen bem erkninger til Halvorsen 

i Telegraf- og Telefon om det arbeidet som vi er b litt anmodet 
om å ta  oss av. Jeg  kan opplyse at vi har få tt en oversikt — 
e tte r forespørsler hos våre faglige forbindelsesledd ute i d istrik
tene — som viser at det spørsm ål han er inne på, kan m an ikke 
vente øyeblikkelige resu lta ter av. Forholdet er at rund t om kring 
på enkelte telegrafstasjoner e r  det bestyrere eller bestyrerinner 
som driver en sann terro r overfor sine folk. Vi har få tt m edde
lelser om at enkelte av personalet ikke våger ̂ å gå m ed oss, for 
hvis bestyreren eller bestyrerinnen får rede på det, så m ister de 
sine plasser. Men vi ha r likevel få tt m eldinger om at det er 
m uligheter til stede for å organisere en del. Det arbeidet m å vi
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naturligvis fortsette  med. Men så spredt som disse telegraf
stasjonene ligger, vil det væ re et meget uoverkommelig arbeid 
å gjennom føre på kort tid, vi må ta  det når vi reiser til de en
kelte stedene.

Alfred Nilsen: Arbeidsgiverne, handelens og kjøpmennenes 
organisasjoner og de borgerlige partier har alltid en veldig om
sorg for funksjonærene i politisk henseende. De synes veldig 
synd på de funksjonæ rene som står tilslu tte t Landsoganisasjo- 
nen hvor deres kontingent for en stor del går til partiet. For 
Handels- og Kontors vedkommende gjelder det forhold at 
praktisk ta lt ingen av avdelingene står kollektivt tils lu tte t A r
beiderpartiet. Men det b ry r de seg ikke så mye om. Når det 
gjelder funksjonærene i privat virksom het så var det før krigen 
enkelte gule organisasjoner rund t om. De forsøkte å slutte seg 
samm en i et m erkantilt funksjonæ r forbund i m otsetning til vårt 
forbund. Organiseringen foregikk på såkalt upolitisk grunnlag. 
E tter krigen har vi ikke m erket noe til disse enhetene på de 
forskjellige stedene. De ligger i dvale. Vi har ha tt inn trykk  av 
at de har forsøkt å reise hodet av og til, men det har ikke lykkes. 
For en tid siden ble det annonsert at i dette nye forbundet — 
Norges M erkantile Funksjonæ rforbund — var det ansatt ny ge
neralsekretæ r. Og i forbindelse med det ser det u t til at de for
søker å reise hodet. H er står det sikkert k refter bak som har 
arbeidet planmessig for å skape en funksjonærorganisasjon. For
leden ble det kunngjort i M orgenbladet at lørdag skulle det be
gynne et landsmøte i dette  nye forbundet, og generalsekretæren, 
de Lange, har u tta lt til avisa a t det her gjelder reorganisering 
av et upolitisk funksjonærforbund.

Sam tidig kom m er Aftenposten med oppslag fra  u tsendt med
arbeider i Stockholm. Han har besøkt V alter Am an i T.C.O. i 
Sverige og får nøyaktige opplysninger om hvordan forholdene 
ligger an der. Der er det strålende og slik bør vi også gjøre det 
her i landet.

H ensikten er å samle de p rivat ansatte funksjonærer, bank
funksjonæ rer, forsikringsfunksjonærene o.s.v. — alle funksjo
næ rene som s tå r u tenfor Landsorganisasjonen. H er skal en stifte 
en sentralorganisasjon e tter svensk mønster.

Vi har drøftet denne saken med andre nordiske kolleger, 
og vi har få tt opplyst at den samm e tendensen kan en spore i 
Danm ark. D ette nye m erkantile forbundet hos oss u tg ir seg for 
å væ re en ny  «kamporganisasjon» som skal ta  opp «kampen»
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arm  i arm  med M orgenbladet overfor arbeidsgiverne og deres 
organisasjoner. Det kommer til å bringe store resultater. Denne 
åpenbare svindel forsøker m an så å få til å gå inn i funksjonæ 
rene. Og mange vil sikkert komme til å bite på denne kroken, 
for dette med upolitisk er meget besnærende.

Jeg synes dette  er nettopp det psykologiske tidspunkt for 
Landsorganisasjonen å ta opp denne saken og gi u ttrykk  for at 
det her ikke kan bli snakk om noe sam arbeid med denne gule 
organisasjonen e tte r m ønster fra  Sverige.

Adolf, Olsen: Jeg  har noe å bem erke til representanten for 
Telegraf- og Telefon. Vi har ta tt opp det spørsmål han nevnte 
i samorganisasjonen og så vidt meg bekjent har det g itt resul
tater. Vi har få tt telegraf- og telefonfunksjonæ rene i Sauda, og 
vi hadde funksjonæ rene i G jørpeland, m en nettopp på grunn av 
den terro r som er nevnt, ble de skrem t u t igjen.

Jeg vil videre nevne et forhold fra  siste møte i Stavanger 
bystyre hvor fellesoverenskom sten mellom Norges by- og her- 
redsforbund øg Norsk Kom m uneforbund ble behandlet. Der slo 
samtlige borgerlige partier ring om en gul forening som etter 
sigende har mellom 30 og 40 m edlemm er. Forslaget om overens
kom st ble sendt tilbake til form annskapet idet det ble vist til at 
det var de som ivaretok funksjonærenes interesser, og ikke Norsk 
Kommuneforbund. Jeg  tro r derfor a t det på alle om råder er en 
plan som går u t på å slå bresje i vår organisasjon. Særlig gjelder 
dette blant funksjonærene hvor de har det letteste operasjons- 
felt.

Arthur J. Olsen: Jeg  er enig i uttalelsen som her er lagt 
fram  av form annen, men da Vestfold nevnes så mange ganger 
i dette  ordskiftet, så m å jeg  fortelle l it t  om hva denne gule stu 
ert- og kokkeforeningen er. Vi skal ikke skyte spurver med 
kanoner. Det har jeg følelse av at vi gjør i dette  tilfellet.

Denne foreningen har h a tt m aksimum  fire m øter nede i 
Vestfold-distriktet, og det største frem m øtet var 25. Av disse 
var det sikkert noen nysgjerrige. N år foreningen nå regner med 
l 700 m edlemmer, så skal jeg ta på meg å ete opp de som er over 
100. Men likevel m å vi væ re k lar over a t det er en tendens i 
det som skjer der nede.

Ledelsen i denne organisasjonen hadde først et styre. Det 
ryddet vi vekk grunnlaget for — Sjøm annsforbundet og sam 
organisasjonen tok hver sin av de tre. Men så hadde de en for-
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m ann igjen. Denne karen krøp i sk jul i Sem Tvangsarbeidsan- 
stalt. Han er tidligere medlem av Norsk Fengselsm annsforbund, 
og er nektet adgang til sitt forbund på grunn av hans forhold 
under krigen. Det er nokså karakteristisk  a t det er den slags 
folk som står i spissen for en slik organisasjon. Jeg  er ganske 
overbevist om at dette  tredje forsøket som er gjort for å danne 
en gul stuert- og kokkorganisasjon vil falle pladask til jorda. 
Men det kan drives agitasjon, og vi har visshet for at det er 
høyrekretser som står bak et slikt tiltak. De har en jurid isk  råd 
giver — en overrettssakfører Nordal Larsen —- som står bak og 
er rådgiver i dårligst forstand. Organisasjonen h a r ' organisert 
seg gjennom  ham. Det er ikke til å legge skjul på.

Dere må være k lar over a t vi h a r gjort hva vi h a r kunnet 
for å komme dette  til livs. Men k jernen  er så liten der nede 
a t det til syvende og sist ikke b lir i Vestfold denne organisa
sjonen utryddes — hvis den mot form odning skulle ha noe mer 
tilslutning. Det m å bli på de enkelte arbeidsplasser hvor stuerter 
og kokker er — altså på vår handelsflåte og andre steder — at 
m an foretar denne uryddingen. Men jeg tro r at denne orga
nisasjonen kom mer til å utrydde seg selv.

Gunvald Hauge: Jeg  tro r ikke denne saken fra Vestfold er 
så helt ubetydelig. Jeg  tro r tvert imot a t vi h a r m edlem m er — 
ikke bare i Sjøm annsforbundet, m en også i andre forbund — 
som på tross av den om fattende opplysningsvirksomhet vi d ri
ver, ikke forstår hvorfor de er organisert og hvilke oppgaver 
organisasjonen har. Norsk Sjømannsforening er heller ikke m ed
lem av Landsorganisasjonen. I siste num m er av foreningens blad 
slår en innsender til lyd for dannelsen av et norsk offisersfor
bund hvor for eksempel stuerte r og kokker, m askinister, styr
m enn og skipsførere kan stå samm en slik a t de på den m åten kan 
bedre sine kår — vel å m erke slik a t det skal gå u t over den 
underordnede besetning. Da får de kjernen, sier de, av bem an
ningen i handelsflåten og denne k jerne skal naturligvis ha meget 
gode vilkår på behostning av alle andre ombord. Den solidariske 
lønnspolitikken vi har ført, har resu ltert i at de h a r få tt løn- 
ninger som i dag ligger så høyt a t de — iallfall for ungdommen — 
kan sies å væ re uforsvarlig. Det er en sak for seg, men når det 
gjelder stuerter og kokker så h a r vi løftet deres vilkår så høyt 
opp at jeg for m itt vedkommende anser det nesten um ulig å 
komme stort lenger. Til og med under årets tariffrevisjon har 
vi oppnådd lønnsforbedringer, i m otsetning til alle andre for
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bund. Det har vi oppnådd i direkte forhandlinger med arbeids
giverne.

Jeg har sagt så ofte under lønnsoppgjør at i dag har vi m ak
ten  og bukten  og begge ender, og vi har derfor i enkelte av våre 
tariffav ta ler ta tt inn bestem m elser om at alle som om fattes av 
tariffavtalene, skulle væ re m edlem m er av Norsk Sjøm annsfor
bund. Vi forhindrer da å gjennom føre en slik bestemmelse i 
u tenriksfartens og kystfartens overenskom ster på grunn av de 
bestem m elser som finnes i hovedavtalen om den såkalte frie 
organisasjonsretten. Dette blir vi alltid slå tt i hodet med når vi 
kom m er inn på disse tingene. Jeg  tro r det e r nødvendig at fagbe
vegelsen i sin alm innelighet ta r  opp dette spørsm ålet til alle 
kretsbehandlingene og får inn bestem m elser i tariffen  som fast
slå r a t de m edlem m er som om fattes av lønns- og arbeidsvilkå
rene skal væ re med i det respektive forbund. Det skal være 
organisasjonsplikt. Så får vi snakke om dem okrati som vi vil. 
H vorfor skal ikke vi gjøre det, når for eksempel fiskerne gjen
nom Norges Fiskarlag h a r gjennom ført salgsmonopoler som i dag 
har fullstendig hånd over virksom heten og som utelukker en
hver fisker her i landet til å delta i sitt yrke, hvis han ikke er 
medlem av en av disse organisasjoner. Disse bestem m elser er 
gjennom ført ved hjelp av A rbeiderpartiet og jeg tro r det er A r
beiderpartiet fiskerne kan takke for at de har kunnet bedre sine 
k å r så betydelig som tilfellet har væ rt i løpet av de senere år'.

Jeg tro r det b lir nødvendig a t vi ta r opp disse spørsm ål i 
organisasjonen i hele sin bredde og gjennom fører de bestem 
m elser som er påkrevd for å hindre a t slike organisasjoner som 
L ibertas får operere fritt.

Dirigenten: Joachim  Dahl har trukke t sitt forslag tilbake 
idet han går over til den redaksjon som nå er fo retatt i den 
uttalelsen som Nordahl refererte.

Votering:
Uttalelsen ble enstem mig vedtatt.

Formiddagsmøtet torsdag 19. oktober.
Dirigent Torhjørn Henriksen.

M øtet tok til kl. 9.30. Sekretæ ren refererte  protokollen fra 
etterm iddagsm øtet onsdag. Protokollen ble godkjent. M øtet tok 
så fa tt på behandlingene av
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DAGSORDEN PKT. 2 
Den faglige og økonomiske situasjon.

De forestående forhandlinger om lønnsjustering.
Dirigenten ga ordet til statsm inisteren, E inar Gerhardsen.

Einar Gerhardsens foredrag.
Kam erater!
Jeg er b litt bedt å snakke om den politiske situasjon og y il 

gjerne først få lov til å si litt om bakgrunnen til den alvorlige 
situasjon verden nå for tiden befinner seg i.

Da krigen slu ttet følte vel de fleste m ennesker en betydelig 
lettelse og glede over at de aggressive m aktene i Europa og i 
Asia var slått. De kunne nå ikke lenger true  verdensfreden. De 
som seiret, med Storbritannia, De forente S tater og Sovjet-Sam- 
veldet i spissen, badde vist oss at de kunne sam arbeide — de 
kunne sam arbeide i krigen og de kunne sam arbeide om grunn
leggingen av den verdensom fattende organisasjonen. De forente 
Nasjoner. Vi innstilte oss på å gå inn i en lang fredsperiode. Vi 
visste a t gjenreisningen av de krigsherjede deler av verden ville 
komme til å legge tunge byrder på folkene. Det gjaldt også 
Norge og det norske folk. Vi visste også a t bare vi kunne få fred 
så var vanskene ikke større enn at vi skulle komme igjennom 
det. Krigen vi badde bak oss, var ført som en dem okratienes 
krig mot de nazistiske d iktaturstatene. I det m ente vi å se et 
u ttrykk  for at Sovjet-Sam veldet e tte r krigen ville stille seg 
m er positivt og velvillig til den dem okratiske styreform en og 
møte dem okratiene med større tillit og større v ilje til samarbeid. 
Det tok atskillig tid før vi oppdaget at vi badde ta tt feil. Vi 
så nok at land e tte r land i Sørøst-Europa ble folkedemokratiske. 
Det gjaldt Romania, Bulgaria, Ungarn, Polen og Albania. Ikke 
i noen av disse landene badde folkets flerta ll gitt u ttrykk  for at 
de ønsket en slik utvikling. Vi så derfor m ed den dypeste uro og 
engstelse på det som skjedde. Men når vi ikke reagerte  sterkere, 
badde det vel noe sammenheng med det at ingen av de landene 
det ber gjaldt var dem okratiske i vesteuropeisk forstand. Ved 
kuppet i Tsjekkoslovakia som avskaffet dem okratiet i denne 
unge, m en belt dem okratiske republikken, gikk det for alvor opp 
for oss bva som skjedde og hvilken fare vi stod overfor. For
brytelsen i Tsjekkoslovakia ble den første alvorlige vekker for 
den dem okratiske verden.
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E tter bvert skjedde det andre ting som understreket alvoret 
i situasjonen — slik som Berlin-blokaden og folkedem okratienes 
bannlysning av Jugoslavia. I De forente Nasjoner ble det van
skeligere og vanskeligere å få til noe sam arbeid og det var også 
um ulig for storm aktene å bli enige om fredsavtaler med Tysk
land, Ø sterrike og Japan.

Så kom nord-koreanernes vel forberedte lynoverfall på 
Sør-Korea et overfall som ble bedømt av De forente Nasjoner 
med tilslutning av det overveldende flerta ll av m edlemstalene. 
P'N-styrker ble satt inn for å slå angriperne tilbake. K rigen fikk 
et meget dram atisk forløp. FN -styrkene led en serie nederlag 
og det var en tid atskillig grunn til å fryk te  for at de belt skulle 
bli drevet u t av Korea. Men så kom omslaget tem m elig p lutse
lig, og på kort tid var de nord-koreanske styrkene i Sør-Korea 
slå tt fullstendig. Det problem et en da stod overfor var om FN- 
styrkene skulle gå over den 38. breddegrad. Av pressen bar vi 
sett at de sør-koreanske tropper gjorde det med en gang, mens 
FN -styrkene ventet. De ventet inntil De forente Nasjoner bad
de ta tt standpunkt til det prinsippspørsmål. Og resu latet ble at 
også FN -styrkene gikk videre nordover. N år det skjedde i sam 
svar med vedtak i FN, var begrunnelsen den at de m ente det var 
den eneste m åte en på lengre sikt kunne sikre freden i Korea, 
og det badde også sam m enheng med ønsket om å samle Korea.

Det får nå væ re vårt båp at krigen i Korea snart kan ta  
slutt. Da er det viktig at De forente Nasjoner også i arbeidet 
med å bygge opp det som krigen bar ødelagt i dette  ulykkelige 
landet, kan ta til med en gang og at det kan gi hurtige resu lta
ter. Det må også væ re vårt båp at de også snart kan få gjen
nom ført frie  valg over bele landet, og med det få gjenopprettet 
ordnede forhold. Vi vil alle puste lettere  den dagen krigen i 
Korea er slutt, men da skal vi ikke glemme hvordan det ville 
ba sett ut i verden hvis angriperne badde få tt sin vilje. Vi bar 
all grunn til å prise oss lykkebge over, og vi bar all grunn til å 
væ re dypt taknem lige for a t De forente Nasjoner og De forente 
S ta ter grep inn så hurtig  og effektivt som de gjorde denne gang. 
Det er vel første gang i verdenshistorien a t en angriper er b litt 
sa tt så grundig på plass — og det av en verdensom fattende orga
nisasjon.

Det er nå tegn som tyder på at vi s tå r  foran en viss avspen
ning. Om det går slik bar vi alle grunn til å væ re glade og tek- 
nemlige for det. Vi må ikke et øyeblikk glemme at avspennin-
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gen i tilfelle kom mer som et resu lta t av De forente Nasjoners 
og av dem okratienes faste holdning. Ingen av oss vil vel glem
me M iinchenforliket da dem okratiene viste svakhet og unnfal
lenhet overfor det aggressive H itler-Tyskland. Det  ̂fø rte  til 
krig i verden. La oss håps at dem okratienes fasthet na vil føre 
til fred. Men fasthet og god vilje er i seg selv ikke nok. Både 
FN og dem okratiene m å om nødvendig kunne sette m akt bak 
sine krav  om fred og rettferd ighet i verden. I De forente Nasjo
ner er arbeidet ta tt opp for å få organisert en internasjonal poli
tistyrke som kan stå para t til å gripe inn overfor ̂ fredsforstyr- 
rere. Innenfor A-pakten er arbeidet ta tt opp for a fa en sterk  
m ilitæ rstyrke i Europa som kan verge freden og friheten i denne 
del av verden.

Norge er med både i De forente Nasjoner og A-pakten.^ Jeg 
tro r de fleste av oss er glade over a t dette  m edlemskapet nå gir 
støtte og beskyttelse og vi er parat til å y te  vår del i det felles 
forsvar. Som de andre land innenfor dette sam arbeidet har og
så Norge m åtte t gå til å øke tem poet i utbyggingen av sitt be
redskap. Innenfor A tlanterhavspakten har en sett det slik at 
erfaringen viser at det p rak tisk  ta lt er um ulig å komme på tale
fot med et d ik ta tu rsty rt land. Slik var det med Hitler-Tyskland. 
Slik er det med Stalin-Sovjet-Sam veldet. De snakker ikke med 
andre enn dem som er m ilitæ rt sterke. Og er det ingen annen 
vei fram  til fred og forhandling, må en så gå den tunge vei. 
De som fører store ord om fred — som beklager seg over tunge 
rustn inger — de bør da vite at det er et land i denne verden 
som både kan sikre freden og som kan bestem m e hvor høye 
m ilitæ rrustningene skal være. Det er Sovjet-Sam veldet som be
stem m er høyden av de m ilitæ re rustn inger i verden i dag. Det 
og in tet annet land på denne kloden.

Men må en gå den tunge veien for å komme på talefot og for 
å få forhandlinger istedenfor krig, så får en også ta  konsekven
sen av det. Det som har væ rt u tgangspunktet for vurderingen 
er a t en må ta  sikte på å gjennom føre allerede i 1952 det p ro
gram  en hadde lagt opp til 1954. For Norge førte det til at S tor
tinget e tte r forslag fra Regjeringen bevilget 100 mill. k roner eks
tra  til utbygging av beredskapet for innevæ rende budsjettperiode. 
Det går delvis til den m ilitæ re sektor, delvis til^ sivilforsvaret, 
til politiet og til forsyninger. Det som på denne m åten settes inn, 
må dekkes. Den pengemessige delen kan det bli vanskelig nok å 
finne dekning for. Vi hadde på forhånd høye skatter og avgif
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te r  — ette r de flestes m ening for høye. Alle k jenner m åten Stor
tinget besluttet å søke dekningen løst på. Henimot halvparten 
ved utskrivning av en verneskat og henim ot halvparten  ved økt 
avgift på brennevin og spisesjokolade. V edtakene var enstemmig 
i Stortinget. Både bevilgningene og dekningen. Jeg  tro r de fleste 
er k lar over betydningen av at en i en slik situasjon som den vi 
da hadde og i slike spørsmål det dreier seg om, kunne nå fram  
til et enstem mig vedtak i Stortinget. Jeg  vil i denne sam m en
heng gjerne få lov til å si noen ganske få ord om det foredrag 
jeg på regjeringens vegne holdt i den anledning i Stortinget. 
Jeg  vil gjerne be om at en søker å gjenkalle i erindringen så 
langt det er mulig, situasjonen slik den var da — selv om det 
bare er tre-fire  uker tilbake. Den 15. septem ber var trykke t av 
situasjonen langt tyngre enn det er i dag. Vi visste ikke hvor 
dan det ville gå. Det kunne ha utviklet seg til en tem melig a l
vorlig katastrofe. I en slik alvorlig situasjon er det også av ren t 
partipolitiske grunner viktig og nødvendig — i dette  tilfelle for 
A rbeiderpartiet — å ha situasjonen under kontroll, eller å ha 
tak  i situasjonen og ikke gi de borgerlige oposisjonspartiene 
sjanse til å kunne spekulere i en viss nervøsitet som kan gjøre 
seg gjeldende i et folk. Det er viktig a t Regjeringen har in itia
tivet og utspillet på alle m åter. Folket må få tillit til sin re 
gjering. Det som mange kanskje ikke helt har fo rstått og som 
noen kanskje har forundret seg over, var a t det ved den anled
ning ble g itt beskjed om at Regjeringen foreløpig ikke ville 
frem m e forslag om statsmonopol på apotekervarer. Det ble også 
nevnt et par andre saker som im idlertid ikke har den samme 
reelle betydning. Det gjelder telefonselskapene, sukkermonopol 
og monopol på fast brensel. La meg si følgende om dette: Alle
rede for et halvt år tilbake har Regjeringen sendt stortingskom i
teen en skrivelse der den sier at vi fastholder vårt forslag om å 
få opptatt et lån slik a t vi kan innfri de telefonselskaper som er 
på private hender. Men vi foreslår at en finner en ordning, slik 
at de erstatningsbeløp som utbetales skal bindes inntil en kan 
finne en fornuftig anvendelse av dem i det d istrik t hvor det p ri
vate telefonselskapet lå. Det er en løsning som først og frem st 
er ren t saklig bestemt, men dessuten har det den ren t politiske 
bakgrunn at de tre  mellompolitiske partier i prinsippet har sagt 
seg enig i a t telefonselskapene skal innløses. Men de vil ikke 
på det nåvæ rende tidspunkt væ re med på det fordi det ville 
væ re — som de sier — å sprøyte u t kjøpekraft. Denne henven-
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deisen tok da sikte på å ta fra  dem det argum ent, som i og for 
seg var et saklig og rik tig  argum ent.

N år det gjelder program posten på A rbeiderpartiets program  
om statsmonopol på sukker og kull så har en en tid arbeidet med 
de spørsmål. Der er en for lengst kom met til at av hensyn til 
hele frilisteordningen, der statsim porterte varer holdes utenfor, 
har en væ rt interessert i hurtigst m ulig å finne en løsning slik 
at disse varene kan regnes som statsim porterte  varer. Derfor 
har en allerede — det ligger også en del tilbake i tiden — funnet 
en ordning slik at vi sentraliserer im porten i sam arbeid mellom 
de private im portører og Staten. Der h a r en foruten sukker fått 
med kaffe og tørrede fruk ter — jeg tro r en eller et par vare- 
sorter i denne gruppen. Når det gjelder kull begrenses det til 
kull og koks.

Jeg sier dette  for å gjøre oppmerksom på at når det gjaldt 
disse tre  spørsmål, hadde de ingen samm enheng med den ak
tuelle situasjon vi da var oppe i, men det er standpunktet en er 
kommet til langt tidligere u t fra  ren t saklige motiver.

N år det gjelder statsmonopol på apotekervarer så er det — 
om en kan si — en konsesjon, en ting en spiller u t for om m ulig 
å skape en noe bedre politisk atm osfære. Det har for øvrig den 
baktanken at saken ikke er godt forberedt. Den kom iteen som 
utredet spørsm ålet har b lant annet ikke forsvarlig behandlet e r
statningsspørsm ålet. Det er ønskelig at det arbeides noe videre 
med utredningen av saken, og frem for alt tro r jeg personlig at 
det er overm åte viktig at arbeiderbevegelsen forbereder seg 
bedre på å kunne ta  den debatt — den kamp om saken — som 
vil melde seg i det øyeblikk den for alvor kom mer opp til be
handling i Stortinget. Det gjelder denne saken, og det gjelder alle 
viktige prinsippielle saker. Vi må ikke slå oss til ro med at vi har 
tilstrekkelig  antall stem m er i S tortinget og vil kunne seire i en 
avstemning, vi må også kunne seire i debatten i Stortinget og 
vi må kunne hevde oss i debatten i pressen og ellers i landet der 
den forekommer. Ellers er det ikke slik å forstå a t proposisjo
nen er trukket tilbake. Det er sagt at den skal ligge inntil videre 
og ikke frem m es i en særlig alvorlig og tilspisset utenrikspolitisk 
situasjon. N år en m ente det var av en viss betydning i den 
situasjon å prøve å skape en viss avspenning, var det ikke av 
hensyn til de politiske opposisjonspartiene i Stortinget, men av 
hensyn til — skal vi si — atm osfæ ren og stem ningen innenfor 
arbeids- og næringslivet ellers. Vi trengte en viss vilje til og
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im øtekom m enhet fra  andre organisasjoner innenfor næringslivet, 
b lan t annet på bakgrunn av de lønnsforhandlinger som skal tas 
opp og de konsekvenser det på så m ange m åter vil komme til 
å få for hele vårt økonomiske liv. Vi har tydelige beviser for 
at hvis det i S tortinget er en tilspisset politisk situasjon, så v ir
ker det autom atisk tilbake på hver eneste en som en m øter un 
der ulike forhandlinger og drøftelser innenfor nærings- og ar
beidslivet ellers. Jeg ser da bort fra  vår side av streken. Og 
det kan i visse situasjoner væ re nødvendig, gjennom  et politisk 
utspill å ta sikte på å prøve å skape en viss forvirring hos våre 
politiske m otstandere. Under alle om stendigheter vil det vel 
væ re en politisk oppgave å ta  sikte på a sveise opposisjonspartiene 
for fast samm en i en enhetlig blokk. Der en kan spille litt på 
eventuelle m otsetninger bør en gjøre det, spesielt i vanskelige 
situasjoner.

Tilbake til den ren t pengemessige dekning av beredskaps- 
millionene. Det er neppe noen hem m elighet a t de sosialøko
nomiske ekspertene var imot at en skulle øke de direkte skat
tene. De ville a t det hele skulle tas gjennom økte avgifter. Rent 
teoretisk kan en vel kanskje bli enig om at det ville ha væ rt 
det riktige. Men jeg går u t fra  at de sosialøkonomiske ekspertene 
vil væ re villig til å innse a t en står overfor politiske og p rak
tiske virkninger her som en ikke kan eller bør se helt bort fra. 
I de drøftingene vi hadde med representan ter for fagorganisasjo
nen ble det også fra  den side hevdet at det ville væ re ønskelig 
å ta  iallfall en del av dekningen gjennom  en verneskatt.

I denne sam m enheng m å jeg få lov til å gjøre noen ganske 
enkle betraktninger om kring de forestående lønnsforhandlin
gene. Det er neppe noen uenighet i denne forsam ling om nød
vendigheten av at det gis et lønnstijlegg. Det ligger også i sa
kens natur. Når avtalen i april ble inngått mellom fagorganisa
sjonen og arbeidsgiverforeningen med Regjeringens bistand, var 
jo forutsetningen den at det med en betydelig prisstigning skulle 
åpnes forhandlinger om et tillegg. Og så stor som prisforhøy
elsen nå er blitt, går jeg u t fra  a t det heller ikke fra  Arbeids
giverforeningens side vil kunne reises innvending mot det. Van
skeligheten består i å fastsette størrelsen av det lønnstillegg som 
skal gis. Oppgaven må her væ re å finne fram  til en løsning som 
sikrer lønnsm ottakernes levestandard uten  at det skal få skade
virkninger som kan føre til økonomisk krise eller arheMsløshet. 
Jeg h a r sett en del u ttalelser vedtatt av fagforeninger eller verk-
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stedsklubber, der en har m ent at det må kunne gis et lønnstil
legg uten  at det skal føre til økning av prisene. I den u tstrek 
ning det er mulig, e r naturligvis ingen av oss uenig om det. 
Men vi må regne med at det lønnstillegget som blir resu ltatet 
av forhandlingene mellom Landsorganisasjonen og Arbeidsgi
verforeningen, vil nokså autom atisk komme til å bli gjort gjel
dende for alle lønnsm ottakere i landet, det vil si om kring 950 000 
lønnsm ottakere som får så noenlunde det samme tillegget. Så 
vet vi at bøndene er på trappene. I det øyeblikk det er på det 
rene at lønnsm ottakerne får tillegg, vil de komme med sine 
bestem te krav. Det er regnet u t a t det er 40 000 lønnsm ottakere 
i jordbruket, d.v.s. 40 000 såkalte landsårsverk. For det første 
vil de forlange konpensasjon for den lønnsstigning landarbei- 
derne får, men dessuten vil de komme til å forlange en tilsvar
ende inntektsøkning for fam iliearbeidskraften i jordbruket. For 
at vi her skal ha et holdepunkt for hva et slikt k rav  kan bety, 
vil jeg m inne om at i 1948, da landarbeideren fikk et tillegg på 
11 øre timen, så var bøndenes k rav  prisøkning som skulle svare 
til en inntektsøkning på over 45 mill. kroner. Det er for tiden ikke 
noen korttidsavtale mellom jordbrukerne og Regjeringen. Der
imot er nå den såkalte langtidsavtale undertegnet av alle par
ter. Det er grunn til å tro a t Bondelaget vil møte til de forhand
linger som eventuelt kommer, med krav  om å opprette en kort
tidsavtale. Om en skal gi seg inn på slike forhandlinger eller 
ikke, spiller for så v idt ingen vesentlig rolle i denne sammenheng. 
Det som interesserer er resu lta tet av drøftelser om prisene på 
jordbruksvarer.

Regjeringen har i disse dager besluttet å oppheve maksi
m alprisen på huder og skinn og den har også besluttet å forhøye 
prisen på ull. H er er forholdet at en står overfor et temmeilig 
gamm elt krav  fra bondeorganisasjonens side, k rav  som en har 
avvist så lenge det overhodet var m ulig og forsvarlig. Men av
standen mellom prisen på im porterte  varer og m aksimalprisen 
på hjem m em arkedet er e tte r hvert b litt så stor at det ikke len
ger er forsvarlig å opprettholde det. D et fører først og frem st 
til forferdelig mye urim elighet og svindel. Oppkjøperne kjøper 
norske huder og skinn og norsk ull og m ikser sannsynligvis i stor 
u tstrekning med det, slik at en stor del av fortjenesten går i 
deres lommer, uten at forbrukerne har synderlig glede av det. 
Under slike forhold vet vi også at hvis det går lang tid, u tvikler 
det seg mye svineri på den måten. Med opphevelsen av maksi-
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m ålprisen på disse varer, så vil jo rdbrukerne få en inntektsøk
ning på noe mellom 20 og 25 mill. kroner. P'ra Regjeringens side 
er det sagt at dette skal i tilfelle tas med i et eventuelt opp
gjør i høst eller senere. Og en har sagt at Regjeringen ikke un
dertegner noen avtale uten at dette  er ta tt med som en del av 
oppgjøret.

Ingen vet i dag hvilke krav  organisasjonen vil møte med. 
Jeg  skulle tro at Bondelaget vil komme til å frem m e krav  om 
høyere kornpriser, mens Sm åbrukarlaget nok er m er in teres
sert i å kreve høyere priser på melk. Her skjønner alle a t en vil 
stå overfor en betydelig vanskelighet. A øke m elkeprisen vil fra 
arbeidernes synspunkt være det alvorligste av a lt og en bør 
naturligvis sette seg imot at det skjer. På den annen side er en 
naturligvis mest interessert i å imøtekomme et k rav  fra  små
brukernes side. Men oppgaven m å nå bli å finne en løsning som 
fører til m inst skadevirkninger. Regjeringen er for sitt vedkom 
m ende innstilt på å holde igjen mest m ulig overfor k rav  fra 
bøndenes side. Vi tro r det er forsvarlig å gjøre det. Men en av 
vanskelighetene en her står overfor er forholdet til Stortinget, 
fordi særlig Bondelaget og Bondepartiet spiller på de politiske 
m otsetningene i Stortinget, og vi vet nå av flerårig  erfaring at 
de har store sjanser hvis de på denne m åten prøver å sette de 
politiske partiene opp mot hverandre i forholdet til bøndene. 
Jeg  nevner dette  fordi det er e t av de spørsmål en skal væ re 
oppmerksom på. Våre partifeller skal væ re oppmerksom på at 
det er en grense for hvor langt en kan la disse m enneskene spille 
på alle mulige strenger i sine forsøk på å vinne fram  på den øko
nomiske fronten. De fleste her vet a t det e r ikke synd på bøn
dene i dag. De kjører frem deles med det såkalte jordbruksfor- 
liket av 1947 — det S tortingsvedtaket der det heter at all pro
duksjonsøkning skall komme jordbruket til gode. I langtidsav- 
talen har en få tt slipt noe av det, fordi der heter det «såvidt mu
lig, og under hensyntagen til landets økonomi . . . »  Men de snak
ker frem deles bare om jordbruksforliket og ikke noe annet.

N år det gjelder fiskerne er forholdet det at de i april måned 
fikk inndra tt 22 mill. kroner som ble gitt som subsidier for å 
skrive ned prisen på fiskeredskaper. De fikk en bevilgning på 10 
rnill. kroner som en overgangsordning. Im idlertid er saken den at 
det vil føre til mange vanskeligheter for fiskerne når prisen på 
deres redskaper stiger. Det er kanskje overkommelig å finne en 
ordning for forlengelse av overgangsperioden når det gjelder
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en eller annen form  for tilskudd her. Når det gjelder spørsmål 
om fiskerne vil møte opp med spesielle k rav  ,så vet ingen noe 
om det i dag. De skal ha regulæ re forhandlinger om prisen på 
torsk og sild i desem ber måned.

Hvordan vil så situasjonen væ re for næringslivet ellers? 
En skal gjennom føre prisstopp sies det. Det har vi ha tt på sett 
og vis, helt siden 1945. Det er greit at en nå kan gjenta a t næ
ringslivet får kompensasjon for lønnsstigningen bare i de til
felle det e r absolutt nødvendig for å holde virksom heten gå
ende. For det første skal en være oppmerksom på at det er en 
gruppe der en ikke kan si nei til kompensasjon. Jeg  skulle tro 
at det b lan t annet gjelder en så viktig vare som brød. R egjerin
gen bom barderes i disse dager med henvendelser fra  samtlige 
sam virkelag over hele landet som sier a t nå kan vi ikke lenger 
bake brød med tap. De tjener på kaker og konditorvarer. Men 
særlig de bakeriene som vesentlig baker brød påstår overalt 
a t de taper penger. Jeg  nevner det fordi det jo i det lange løp 
godt ikke kan forlanges at en produksjon skal gå med direkte 
tap.

Så har vi alle de ukontrollerbare virksom hetene. Vi vet alle 
at det finnes en hel del virksom heter her i landet som en ikke 
har m uligheter for å kontrollere. Det er vel der en finner noen 
av de gruppene som i dag har urim elig høy fortjeneste, de grup
per som lett kunne bæ re et lønnstillegg. Men jeg er redd for at 
de vil sørge for å ta  det igjen. Ellers g jen tar jeg at prinsippet 
følgelig må væ re a t alle grupper innenfor næringslivet, produk
sjonen og i om setningen som kan bæ re et lønnstillegg uten kom
pensasjon, de skal gjøre det.

Av de 950 000 lønnsm ottakere er om trent en femtedel, 
eller om kring 200 000, i offentlig tjeneste i sta t og kommuner. 
En vil da lett kunne regne u t hvor stor del av et sam let lønnstil
legg som vil bli belastet den offentlige sektor. At det ikke kan 
bli uten virkninger på skattenivået i kom m unene og i staten, 
m å en naturligvis ha k lart for seg. N år det så er spørsmål om de 
indirekte virkningene på hele vår økonomi, så regner jeg med 
at Nordahl vil komme næ rm ere inn på det.

Jeg  gjentar at det må væ re helt på det rene at det må gis 
e t lønnstillegg, men en må også væ re k lar over a t det er en 
grense for hvor langt en kan gå u ten  at skadevirkningene blir 
for store. Det bør væ re en p lik t for representantskapet å ha det 
k lart for seg og å prøve å vurdere det hele på en slik m åte at en
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m ener å handle i samsvar med det som på lengre sikt er arbei
dernes og lønnsm ottakernes interesse. B lir lønnsstigningen for 
stor, slik at den e tte r hvert gir for store utslag i prisnivået, kan 
spiralen lett settes i bevegelse og vi får oppleve kappløpet m el
lom priser og lønninger. Utenriksøkonomien vår kan påvirkes 
i ugunstig retning og det vil lett kunne gå u t over både forbruket 
og arbeidslivet i landet vårt. Vi må under våre vurderinger ha 
i tankene at stabiliseringslinjen ikke må gis opp. Vi må fortsatt 
prøve å ha den økonomiske situasjon under kontroll.

Det spørsmål som er vanskeligst å besvare i dag er; Hva 
m ener en med full kompensasjon? Det er ikke le tt å regne ut 
den faktiske prisstigning for lønnsm ottakerne med ulik  forsør
gelsesbyrde. Men vi vet alle a t det er en tem m elig stor ulikhet. 
Vi har for det første en stor gruppe av enslige. Jeg  skulle tro  at 
de kanskje er like vanskelig stilt som mange fam ilieforsørgere 
— de som m å spise u te og som har alle sine u tg ifter å dekke 
sjøl. Så har vi en gruppe av enslige som bor hjem m e hos for
eldrene. De bor billig og det er ikke noe synd på dem i dag. Så 
kommer familiene, og vi har alle slags fam iliestørrelser fra  mann 
og kone, og fra  m ann og kone med 8—10 barn. Her kommer 
spørsm ålet inn om en gjennom  økning av barnetrygden kan 
tilgodese fam ilier med mange barn. Det spørsmål er det n a tu r
ligvis ikke mulig å ta  stilling til u ten  å se det i sammenheng 
m,ed størrelsen av det lønnstillegg som i tilfelle b lir gitt. Hvis 
tillegget skal beregnes på grunnlag av en indeksfamilie, går jeg 
u t fra  a t det ikke under noen om stendighet b lir spørsmål om å 
øke barnetrygden. Men hvis tillegget b lir g itt på grunnlag av 
en m indre fam iliestørrelse, så vil spørsm ålet om barnetrygden 
komme til å melde seg. Hvis en skal gi trygd også til første barn, 
så vil det bety en utgiftsøkning for S taten og kom m unene på 74 
millioner kroner. Hvis en gir et tillegg på — jeg  nevner det 
eksempelvis — 120 kroner til de barn  som i dag får barnetrygd, 
så representerer det en u tgift for S taten på 43 m illioner kroner 
pluss 7 m illioner kroner på kommunene. Jeg  går u t fra  at en 
under alle om stendigheter er nødt til å ta opp spørsm ålet om et 
tillegg til alderstrygden.

La meg så komme tilbake til noen betraktninger om våre 
realøkonomiske problem er. En kan der gjerne ta  utgangspunktet 
i den økte belastning som beredskapsbevilgningene fører med 
seg. Belastningen får vi i økt bruk  av arbeidskraft, av m aterialer 
og valuta. Dette kom m er på toppen av vår på forhånd an-
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strengte økonomi og det stiller oss overfor hele vårt økonomiske 
problem, underskuddet på betalingsbalansen, m angelen på a r
beidskraft, en viss varem angel og inflasjonstrykket. V årt uten- 
riksøkonomiske problem  er det alvorligste. Det har sitt utgangs
punkt i det faktum  at vi ble fattig re  under krigen, i a t vårt 
produksjonsutstyr ble betraktelig  redusert og med det vår evne 
til å produsere. Med et s terk t redusert produksjonsapparat 
skulle vi ta  fa tt på det om fattende gjenreisningsarbeid. Denne 
oppgaven kunne ikke løses u ten  betydelige tilførsler utenfra. 
Nå har vi gjenreist produksjonsutstyret til det det var før krigen. 
I3et har skjedd e tter fire års forløp, to ta lt sett. På visse om
råder har vi ennå mange uløste oppgaver for å komme opp på 
førkrigsnivået, på andre om råder er vi kommet langt lenger. 
Så sier noen at det skyldes gaver og lån  utenfra. Det er rik tig  a t 
vi har få tt betydelige tilskudd fra  De forente S ta ter gjennom  
M arshall-organisasjonen. De har væ rt av stor betydning. Her 
vil jeg gjerne gjenta det som er sagt atskillig ganger før, nemlig 
at det ikke er grunn til å undervurdere betydningen av det nor
ske folks egen innsats i denne gjenreisingen. I fireårsperioden 
1946—1949 er det investert i gjenreisningen av produksjonsutstyr 
for om lag 8 m illioner kroner. H alvparten av vår egen kapital
dannelse, altså et resu lta t av vårt eget arbeid. Tre m illiarder er 
valutareserver lagt opp i krigsårene, bare vel 800 m illioner er 
M arshallhjelpens andel for denne perioden. A ltså 7 av de 8 
m illiarder som er investert i denne perioden er et resu lta t av 
det norske folkets egen innsats. E tter den tiden har vi få tt be
tydelig større bidrag u tenfra  og de samlede bidrag inntil nå 
ligger på mellom 2 og 2.5 m illioner kroner. Jeg  tro r snart alle 
forstår hva det har betydd og hva det be ty r for norsk økonomi 
at vi h a r få tt disse betydelige bidragene. Men vi vet også a t de 
vil gå ned e tter hvert og vi m å foreløpig regne med at de opp
hører helt fra  1952—53.. D et sies og skrives ofte at det kan 
tenkes en finner andre form er for å holde det gående. Det er 
også mulig at det vil kunne skje, m en la oss nå prøve å innstille 
oss på at det er slu tt i 1952—53. Jeg  tro r — ikke m inst i vår egen 
interesse — det er klokt om vi gjør det.

E tter hvert som vi nå løser de store gjenreisnings- og utbyg
gingsoppgavene våre, reduseres behovet for tilførsler utenfra. 
Men det forhindrer ikke at det m å tas ganske drastiske foran
staltninger for å bedre vår betalingsbalanse. Det kan skje på to 
m åter, eksportere m er eller im portere mindre. Skal vi kunne
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eksportere mer, må vi produsere m er varer. D et hjelper lite hva 
vi se tter inn på alle andre om råder. Jeg  vil be om at en prøver 
å holde fast ved det. Det er vareproduksjonen det her dreier seg 
om — produksjonen av varer, inntekten av skipsfarten og av 
turistnæ ringen, er det som kan bedre vår situasjon på dette  om
råde. Når det gjelder reduksjon av im porten, er det ingen lett 
oppgave. P raktisk  ta lt alt det vi im porterer fra  andre land er 
m er eller m indre nyttige ting. Det er da nødvendig å finne fram  
til det vi lettest kan unnvære. Im porten kan deles inn i to ho
vedgrupper — halvparten  er såkalt investeringsvarer og den 
andre halvparten er forbruksvarer. Det gjelder det private for
bruk og råvarer o.l. som er nødvendig for å holde arbeidslivet 
gående. E tter Regjeringens m ening m å vi først og frenist søke 
å ta  sikte på å redusere investeringsvarene. Hva er så investe
ring? Det er bygging av boliger, skoler, sykehus og idretts
plasser. Det er gjenreising og utbygging av handelsflåten, av 
fiskerflåten — det er utbygging av jordbruket, bygging av pro- 
duksjonsbygninger, anskaffelse av trak to rer og redskaper o.s.v. 
Det er kraftutbygging og elektrisitetsutbygging, bygging av 
veier og jernbaner, reparasjon og vedlikehold. Dette er u tm er
kede ting alt. F ra  en side sett e r det naturligvis gunstig at en 
kan investere mye. Det skapes varige verdier og det øker vår 
produksjonsevne. Men det er altså en grense for hvor langt vi 
kan gå. Investeringene har ligget høyt i alle etterkrigsårene. For 
1949 er de samlede investeringer 4.4 m illiarder kroner. Det er 
om trent tred jeparten  av hele vårt nasjonalprodukt, det er m er 
enn det dobbelte av hva det var før krigen, det er høyere enn i 
noe annet land og vi beskjeftiger i dag om trent det dobbelte 
an ta ll m ennesker i investeringsvirksom het i forhold til før k ri
gen. Dette har væ rt m ulig takket væ re de store im portover- 
skuddene som bl. a. M arshallhjelpen har satt oss i stand til. 
N år nå im porten må ned — og vi vet a t halvparten  av det vi 
im porterer er investeringsvarer — skulle det stå k lart for en at 
det er nødvendig å redusere om fanget av investeringene. Hvis 
vi ikke k larer denne oppgaven, vil det nødvendigvis i neste om
gang gå u t over forbruket. Jeg  g jen ta r a t det ikke er noen le tt 
oppgave, hverken å skjæ re ned im portbudsjettet eller å skjæ re 
ned investeringene. Når det g jelder im porten er vi bundet av han
delsavtaler og av frilistene. I den utstrekning  en ha r m uligheter 
til det vil en skjæ re litt ned i innevæ rende år og i kom mende 
år. Men det er nødvendig å nytte  også andre virkem idler. Vi
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kan trenge å ta  opp til ny prøving og om vurdering hvordan vi 
skal disponere de økonomiske resursene våre. Oppgaven må da 
delvis bestå i å spare og u tsette  bruken av penger, valuta, m ate
ria ler og  ̂arbeidskraft, delvis i å legge om til nyttigere tiltak, 
delvis i å øke innsatsen. K arakteren av de problem er vi står 
overfor kan gå fram  av et par eksempler. Vi kan produsere og 
eksportere m er papir og andre treforedlingsprodukter og vi kan 
eksportere m er trelast, alt sammen til gode priser, bvis vi bare 
kunne skaffe m er tømmer. Men vi m angler arbeidskraft i sko
gen og taper av den grunn millionbeløp i frem m ed valuta. Vi 
må bygge og reparere båter i andre land i langt større u tstrek 
ning enn ellers nødvendig, fordi skipsbyggingsindustrien m ang
ler arbeidskraft og ikke kan nytte  kapasiteten fu llt ut. Aker 
m angler noe om kring 1 000 mann, Nyland 6—700 mann. Vi bar 
om kring 5 000 utlendinger i den norske handelsflåten i dag, og 
taper ved det både penger og valuta.

Hva er så grunnen til a t det for eksempel ikke kan skaffes 
arbeidskraft nok til skogen i dag? Det kan vel ba mange årsaker 
men jeg skulle tro at en av hovedårsakene er den at tidligere 
skogsarbeidere er gått over i bygge- og anleggsvirksomhet. Det 
er foregått en voldsom økning i bygge- og anleggsvirksom heten i 
etterkrigsårene. Det var naturlig  at det m åtte  gå slik når landet 
skulle reises opp igjen etter krigens ødeleggelser. Men det er 
spørsmål om ikke ekspansjonen bar væ rt for stor og om det 
ikke nå er en tem melig viktig og nødvendig oppgave å ta  sikte 
på å føre tilbake igjen noen av de arbeiderne som er kommet til 
bygge- og anleggsvirksom heten. D ette bar en også ta tt sikte på 
da en satte  opp nasjonalbudsjettet for 1949. En hadde da ta tt 
sikte på å få redusert antallet i denne sektoren med om lag 5 000 
mann. R esultatet ble en y tterligere økning på om trent samme 
(all. Får jeg igjen m inne om at om trent 40 prosent av de a r
beidere som er beskjeftiget i byggevirksom heten holder på med 
reparasjons- ombyggings- og vedlikeholdsarbeid. S tortinget be
slu ttet i sommer at en skulle ta sikte på en 5 prosent reduksjon 
av alle investeringer. E tter beredskapsbevilgningene er det nød
vendig å øke denne prosentsatsen til 10. Når det gjelder Statens 
egne investeringer som en bar lettest herredøm m e over, vil Re
gjeringen legge fram  forslag for S tortinget om reduksjon som 
om trent svarer til 10 prosent, sett under ett. Det betyr a t en må 
skjæ re ned på bevilgninger til form ål som de fleste ser som me
get ønskelige og gode. Men la oss nå prøve å bolde fast ved
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at dette  er et av de tiltakene som er nødvendig for a t vi skal 
kunne opprettholde im porten av nødvendige m atvarer og av 
nødvendige råvarer til industrien. Det er denne valgm uligheten 
en skal ba for øyet. Hvis en til enhver tid  bare  ser på de spesi
elle form ål det dreier seg om, så er det ingen sak å bli enig om 
at det er gode formål, m en stiller en valget mellom bestem te vei
arbeider eller jernbaneanleggsarbeider eller om byggingsarbeider 
opp mot behovet for å innføre råvarer for å bolde arbeidslivet i 
gang, eller for å innføre m at og k læ r som vi trenger for å leve, 
så skjønner en kanskje lettere  ansvaret ved det valget vi ber står 
overfor. En bar bedt kom m unene ta  opp sine budsjetter til 
revisjon, for at de også skal kunne foreta en tilsvarende reduk
sjon. Det viktigste er naturligvis å få gjennom ført reduksjonen 
også for den private sektor. Men der ba r en ikke de samme 
m ulighetene til å oppnå det en ønsker. Der må en b ruke de 
virkem idler en bar. Vi bar rasjonering av sement, trelast og 
m ursten og det kan brukes. Vi har im portkontroll som en b ru 
ker i den utstrekning det er mulig. En bar væ rt inne på å ta 
opp igjen forslaget om å oppheve adgangen til å kreve fradrag i 
skattelikningen for u tg ifter til reparasjons- og ombyggingsar- 
beid. Boliger er der boldt utenfor. Og fram for alt vil en sette 
mye inn på å få til en sterk  begrensning av bankkreditten.

Det er ikke le tt å vinne forståelse for begrensningen av in
vesteringene. Men jeg g jen tar a t en skal ba k lart for seg at 
bvis vi ikke bar vilje og evne til å u tsette  de ting som uten skade 
kan vente, kunne vi snart m åtte  gå til en reduksjon av forbruket 
og vi ville få ledighet i virksom heter som er avhengig av im
porterte  råvarer. Den beste og den m est positive m åte å løse 
vanskene på er å øke produksjonen. Vi bar e tte r frigjøringen 
batt en jevn og sikker fram gang i norsk produksjon, m en særlig 
i industrien ligger vi langt e tter de land vi skal konkurrere med 
når det gjelder produksjonen pr. innsatt arbeidsenhet. Hvis vi 
bar noe alvorlig ønske om å bolde og bedre vår levestandard, 
skal vi vite a t det bare kan skje ved å øke produksjonsutbyttet 
pr. arbeider. Det vi kan gjøre på dette  om rådet er m er verd i
fu llt enn alt annet.

Jeg bar med stor interesse lest den artikkel Odd Gøtbe bar 
skrevet i siste num m er av «Fri Fagbevegelse». Han frem holder 
der at nedskjæ ringen av investeringene som vi nå holder på 
med, må bli m idlertidig. Det kan den im idlertid bare bli, sier han, 
bvis en så snart som m ulig gjennom fører en positiv og aktiv
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politikk med sikte på å få produksjonen y tterligere opp. Han 
nevner så eksem plet på at en tilstrekkelig  produksjonsøkning 
kan løse vanskene og at en produksjonsøkning stor nok til å 
holde forbruket oppe og også å øke det, synes å væ re praktiskt 
mulig.

Vi vet alle at det i fagorganisasjonen har væ rt og det er stor 
interesse for produksjonsøkning. Jeg  forstår den dype skuffelse 
som gjør seg gjeldende hos m ange fordi de ikke i denne saken 
m øter tilstrekkelig  forståelse på arbeidsgiversiden. Men det hax" 
nå kanskje — når alt kom m er til a lt — sin spesielle forklaring. 
Like sikkert som det jo er noe overraskende og ny tt dette at 
arbeiderne i fagorganisasjonen og på arbeidsplassene så positivt 
interesserer seg for og er opptatt av produksjonsøkning. Like 
sikkert er det kanskje a t vi bør forstå a t  det blant arbeidernes 
politiske m otstandere sle tt ikke er den samme interesse for å 
nå et gunstig resultat. Vi skal ikke stille alle i samme klasse. 
Jeg  tro r det her dreier seg om politisk bevisste og hardkokte 
m otstandere. Jeg  skulle tro  a t en betydelig del — kanskje den 
største delen — av de som leder norsk industri og norsk arbeids
liv er in teresserte i å finne fram  til form er slik a t en kan nå 
bedre produksjonsresultater. Men under alle om stendigheter 
tro r jeg vi bør se det slik a t det i dag er en spesiell oppgave for 
arbeiderne og for deres organisasjoner, å sette noe inn for å nå 
bedre produksjonsresultater i sam arbeid med de mange som er 
villig til det. Om nødvendig på tross av m otstanden de vil møte 
hos andre. Vi skal ha k lart for oss a t det å strides om fordelin
gen av produksjonsavkastningen, det har væ rt en viktig opp
gave for fagorganisasjonen og det vil fo rtsatt væ re det. Men der 
er det under alle om stendigheter en grense for hvor langt en kan 
nå. Grensen for frem gang og velstand bestemmes av produk
sjonens høyde. I den utstrekning  vi kan gjøre vårt til at pro
duksjonen øker, og omfanget av de varer vi trenger også øker, 
i den utstrekning vet vi at vi h a r de største reelle m uligheter for 
en faktisk bedring av arbeidsfolkets kår i dette  landet.

Jeg  vil gjerne få lov til å slu tte  med å sitere det som Odd 
Gøthe har som konklusjon i sin artikkel:

«Fagorganisasjonens oppgave kan ikke bli annet enn å legge 
tilre tte  en politikk som inngir trygghet og tillit b lant fagorga
nisasjonens 470 000 medlemmer, og som fram for alt skaper en 
atm osfære som nettopp frem m er denne så nødvendige produk
sjonsøkning. Lønnsøkninger eller priskom pensasjoner alene,
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løser ikke problem et. Fagorganisasjonen m å nå selv i langt større 
u tstrekning enn hittil, gå løs på produksjonsproblem ene og peke 
på m angler og praktiske veier for å kom me videre fram over mot 
en høyere levestandard.»

Statsm inisterens foredrag ble hørt på  med stor oppm erk
som het og lønnet med kraftig  bifall.

E tter 5 m inutters røykepause ga dirigenten ordet til Kon
rad  Nordahl.

Konrad Nordahls foredrag.
Konrad Nordahl: S tatsm inisteren har allerede redegjort for 

den politiske og den økonomiske situasjon, og derfor skal ikke 
jeg  dvele så mye ved de tingene.

På representantskapsm øtet i m ai ble det beslu ttet at L.O.’s 
representantskap skulle innkalles nå r indekstallet pr. 15. sep
tem ber forelå for at man kunne diskutere den økonomiske situa
sjon og likeledes tariffene til våren — eller tariff situasjonen 
1951. Vi vet alle — og jeg  vil bare gjenta det for ordens skyld 
— at indekstallet pr. 15. septem ber er gått over den røde stre
ken som vi hadde i alle tariffav taler som ble s lu tte t i 1949, 
nem lig 165.6. Og det grunnlag som var foru tsatt og som ble 
refe re rt i representantskapsm øtet i mai, er da til stede for at 
statsm aktene kan innkalle A rbeidsgiverforeningen og Landsor
ganisasjonen til drøftelse av den økonomiske situasjon. Vi kan 
stille  våre k rav  og hvis en ikke blir enig under forhandlingene, 
kan saken forelegges for en nem nd som skal oppnevnes i for
ståelse med partene og som skal ha tre  representan ter for S taten 
og en eller to fra  de to parter. D ette er den ren t form elle si
den av saken.

Vi er alle klar over at det i en eller annen form  må bli gitt 
lønnstillegg. Da reiser spørsm ålet seg med en gang — og det 
er her vi vil høre representantskapets m ening — på hvilken 
m åte det eventuelt skal gis. Det rik tigste ville væ re — det vil 
jeg  si i denne forsamling — at vi regulerte  alle tariffm essige 
satser. Vi operer nå med en timelønn, ukelønn eller månedslønn 
som det for en del fag er store endringer i siden 1938. Men an ta
kelig for de fleste er det små endringer i satsene siden før k ri
gen. Ved siden av dette opererer vi med et dyrtidstillegg som er 
73 øre i dag for de aller fleste i det p rivate næ ringsliv og opptil 
83 øre for enkelte fag.
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N år en så spør hva en har i tim en, kan det svares kr. 1.50. 
Form elt har naturligvis vedkomm ende rett, men til dette  kom
m er så dyrtidstillegget på 73 — og hvis vedkomm ende ikke er 
akkordarbeider kom mer det til et tillegg på 83 øre tim en — slik 
at hans faktiske tim elønn blir kr. 1.50 pluss dyrtidstillegget på 73 
eller 83 øre pr. time. E tter hvert som dyrtidstillegget er steget, 
er det b litt et misforhold mellom de tariiferte  norm allønnsatser, 
m instelønnssatser og gjennom snitts tim elønn for de i m inste- 
lønnsfaget — og den faktiske lønn de har. D ette m ente vi å få 
endret ved a t i det m inste en del av dyrtidstillegget b lir innre- 
gulert i tariffavtalen. Det har A rbeidsgiverforeningen satt seg 
imot, vesentlig på grunn av at derved må også alle akkorder 
reguleres.

Så reiser spørsm ålet seg: Hvis vi nå skal ha en ny omgang 
med lønnstillegg, skal vi da regulere den inn i timelønnene, nor- 
m alsatser, m instelønnssatser og individuelle lønninger i m inste- 
lønnsfagene — og ta en regulering av akkordene deretter? Det 
er k lart at det ville væ re det rik tigste prinsipp. På den 
annen side heter det u ttrykkelig  i avtalen av m ars at hvis det 
gis noe tillegg så skal det væ re et m idlertidig tillegg som skal 
gjelde for den gjenhørende del av tariffperioden. Det er k lart 
at hvis vi skal gå inn på den linjen med innregulering i time- 
lønnssatsene, norm alsatsene, o.s.v. og regulering av akkorden også 
— så b lir det e t arbeid som ta r lang tid. Selv om A rbeidsgiver
foreningen aksepterte selve prinsippet, så ta r  det lang tid å få 
det gjennom ført, for da m å det forhandles for hver eneste 
gruppe og forholdene m å tilpasses.

Vi er derfor kommet til det resu lta t at så ønskelig det enn 
kunne være, er ikke dette  gjennom førbart nå. Vi håper at vi 
skal kunne bli så tidlig ferdig med forhandlingene at det skal 
foreligge et resu lta t innen 10. november, selv om vi ikke blir 
enig under forhandlingene og at vi derm ed må få nemndsav- 
gjørelse. Men det foru tsetter a t vi ikke velger den kom pliserte 
m åten som her er nevnt. Hvis vi stiller det kravet, vil det hele ta 
atskillig lengre tid.

D ertil reiser det seg et annet spørsmål. Det har for øvrig 
væ rt reist en rekke spørsmål i forbindelse med en eventuell kom
pensasjon i forbindelse med prisstigningen. Vi har sett kvinneor
ganisasjonene, husm orforbundet og andre foreslå en ordning 
som de har oversendt Staten, A rbeidsgiverforeningen og Lands
organisasjonen. Vi ser at bondekvinnelagene har væ rt u te og
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foreslått sin form. Og det spørsmål som reiser seg og som vi 
må ta  stilling til her i dag er om et eventuelt lønnstillegg skal 
væ re differensiert — d.v.s. et tillegg som ta r  sikte på å hjelpe de 
lavest lønte, men med et m indre tillegg for de som har større 
lønn eller større fortjeneste — eller skal det væ re et ensartet t i l 
legg- Skal vi sette begrensning for fortjenestens størrelse 
eller skal vi i det hele ta tt ikke ha noen begrensning. Jeg  vet at 
det er delte m eninger om spørsmålet, et hvert synspunkt har sine 
gode sider og det høres rim elig u t a t når det skal gis et lønns
tillegg på grunn av dyrtiden, så skal de med de laveste fo rtje 
nester ha det største lønnstillegg og de som tjener godt, de skal 
ha et m indre tillegg — og endelig de som tjener særlig godt skal 
ikke ha noe tillegg. Sett fra  et alm innelig menneskelig syns
punkt så er det en rim elig m åte å ordne saken på. Men vi som 
sitter her har jo erfaring for lønnsoppgjør og vi har erfaring for 
den tekniske gjennom føringen av det. For oss gjelder det om 
å finne fram  til de enkleste form ene istedenfor de som ikke bare 
kom pliserer saken i øyeblikket men også for lengre tid fram 
over. Forholdene ville væ re litt enklere hvis vi bare hadde er 
sort lønnstakere d.v.s. dagtidsfolk som enten arbeider på tim e
lønn, ukelønn eller månedslønn. Men om kring halvdelen av 
Landsorganisasjonens m edlem m er arbeider i akkord. Fortjene
sten for en akkordarbeider kan skifte. Jeg  er sikker på a t de 
fleste akkordarbeidere ikke vil godta det om vi sier at hans 
akkordfortj eneste på et bestem t tidspunkt er så og så mye pr. 
time, og så m ultipliserer denne fortjeneste med antallet tim er 
pr. å r og sier at dette  er årsfortjenesten. Det er ikke sikkert a t han 
tjener det samme i sine akkorder pr. tim e i det å ret han arbeider, 
og m an må også regne med at han i noen tid  av åre t ikke arbei
der i akkord. Det er så mange ting som kan inn treffe  på en ar
beidsplass. I de fleste tilfelle vil en akkordarbeider få årsfor
tj eneste som ligger under statistikkens gjennom snittlige time- 
fortjeneste u tregnet som jeg ha r nevnt. Og så kom mer det til at 
hvis vi skal differensiere et lønnstillegg, vil det skape atskillig 
gnidninger innenfor en arbeidsstokk.

Vi har ha tt med et liknende forhold å gjøre før — det be
røm te 10 øres-tillegget med sine «tak». De som tjen te  over ta 
kene skulle ikke få tillegget, mens de som tjen te  under, skulle 
få. Da vi gikk med på den linje den gang, var det fordi vi fiktC 
resolusjoner som krevet a t vi i vår tariffpolitikk  m åtte  tilgodese 
de lavest lønte. Men n år dette  skulle gjennomføres i praksis,
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m eldte vanskene seg, og det skapte kiv og strid  på arbeidsplassen. 
Jeg  an tar at forbundene og også A rbeidsgiverforeningen kan for
telle om de vanskene som h ar oppstått på m ange arbeidsplasser.

Så var det spørsm ålet om begrensning oppover. Det har vi 
også diskutert. Det var rim elig om vi sa a t for eksempel alle 
lønninger på 10 000 kroner pr. å r og derunder skulle ha et lønns
tillegg — og at alle som tjener over 10 000 kroner fikk ta  den 
prisstigning som vi ha r få tt u ten  å kreve noen ting. Men jeg 
tro r ikke dette  lar seg gjennomføre. Og så kan vi spørre om det 
er noen innen Landsorganisasjonen som tjener 10 000 kroner og 
derover. Til det vil jeg si at det e r mange tusen. Også i den 
rene industri er det m ange som tjener over 10 000 kroner. Vi har 
lønnsstatistikk som er utarbeidet av forbundene og som viser at 
det e r enkelte som kan tjene 16—17 000 kroner pr. å r  i indu
strien. Men jeg  gjør oppmerksom på at det ikke er vanlig og at 
det her bare er snakk om enkelttilfeller. Hvordan de kan klare 
det med den tim elønn som gjelder for industrien, det er en annen 
sak. De står im idlertid oppgitt i lønnsstatistikken med 16— 
17 000 kroner — oppgitt av dem selv — og da må en gå u t fra  at 
det er riktig. Jeg  ser im idlertid bort fra  de tilfellene, men Lands
organisasjonen ha r i dag en stor funksjonæ rgruppe som m edlem 
mer. Vi har bare en del av funksjonærene i den private virksom
het, og mest i kom mune og stat. Av disse er det atskillige som 
tjener over 10 000 kroner. H er bygges det på lønnsklasser, og 
her kom mer en da i den stilling at hvis en skal gi noen lønns
klasser lønnstillegg, og ikke de andre, så b lir forholdene forrykket 
mellom disse klassene. På den m åten vil en få kiv. Nå kan en 
vel si at i forhold til det totale antall lønnstakere i landet og i 
forhold til deres fortjenester, så er ikke gruppen på 10 000 kroner 
og oppover så stor a t den vil spille noen rolle hvis vi ser nasjo
naløkonomisk på det. Men m oralsk sett v irket det iallfall 
godt om vi sa a t de som tjen te  over et visst beløp, ikke skulle 
ha noen erstatning, mens de som tjen te  under skulle ha. Vi har 
d iskutert dette  fram  og tilbake.

Endelig har vi et annet spørsm ål som også har væ rt reist — 
ikke av noe forbund og heller ikke i noen av resolusjonene 
innenfor fagorganisasjonen, m en spørsm ålet har få tt atskillig 
publisitet. Det gjelder spørsm ålet om familietillegg.

Med den lønnssystem atikk som vi har i v å rt land — iallfall 
i det p rivate  næringsliv, m en også i Staten — så tro r jeg ikke 
at vi kan gå inn  for dette familietillegget. I S taten  eller kom
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m unene kan det til nød gå og i S taten hadde vi det for så vidt før 
krigen. Der ble det g itt reguleringstillegg, om enslige personer 
bare fikk 60 prosent o.l. Det ble endret e tte r krigen. Men en 
slik ordning er jo en farligere linje i det p rivate næringsliv. Vi 
vet alle hvordan konjunkturene kan svinge og konjunkturene i 
det private næ ringsliv svinger på en ganske annen m åte enn 
i det offentlige. En kan komme i den situasjon at den konjunk- 
tursvingning resu lterer i innskrenkning i arbeidsdriften. Da 
kan en risikere at de med fam ilietillegg — hvis det skulle u tbe
tales av bedriften — m åtte gå først fordi bedriften ville kvitte 
seg med de folkene som kostet bedriften mest. Og dette har væ rt 
årsaken til at vi aldri i vårt land overfor det private næringsliv 
har behandlet spørsm ålet om familietillegg. V årt standpunkt 
har ellers væ rt a t hvis det b lir innskrekninger så skulle de med 
de største fam iliene ha den største ansiennitet, og at de som var 
enslige eller hadde få å forsørge skulle gå først. I m ellom krigs
årene ble dette  p rak tisert mye. Ved fam ilietillegg kunne vi 
oppleve det m otsatte. I F rankrike ha r m an familietillegg, men 
der utbetales ikke fam ilietilleggene av arbeidsgiveren direkte, 
men av Staten. Der har man h a tt den ordning at S taten  og 
Regjeringen har fastsatt lønningene. Da krigen var slu tt ble 
forhandlinger mellom partene — om kollektive avtaler — suspen
dert av hensyn til hele den økonomiske og politiske situasjon. 
Man overlot da til Regjeringen å  fastsatte lønningene. For at 
det hele skulle gå m åtte  S taten skyte til m ed fam ilietillegg til 
lønningene. Men nå har man også i F rankrike gått over igjen 
til de kollektive forhandlinger. Så vidt jeg  har sett av avisene 
har man opprettholdt fam ilietillegget. H vordan Staten  ta r  inn 
midlene til å dekke disse tilleggene, det kan jeg i farten  ikke gi 
noen nøyaktig forklaring på. N år vi snakker om dette  franske 
forhold, må vi ta  i betrak tn ing  at det har væ rt en ganske annen 
utvikling av priser og lønninger i F rankrike enn i vårt land. 
Lønningene er steget med m ange hundre prosent, m en så er 
prisene steget med enda flere hundre prosent. Det ha r v æ rt en 
u tpreget inflasjonsmessig u tvikling og den ha r ram m et lønns
m ottakerne m eget hard t slik at lønnstakernes reallønn i F rank
rike i dag er atskillig lavere enn den var 1939.

Sekretariatets flerta ll e r kom m et til det standpunkt a t et 
eventuelt lønnstillegg bør stilles som et k rav  om økning av dyr- 
tidstillegget. En representan t i sekretaria te t har en annen opp
fatning på dette  felt og vil redegjøre for sitt standpunkt. Men
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ellers m ener hele sekretaria te t at av hensyn til den spesielle 
situasjon, bør kravet stilles om at det gis til dyrtidstillegget. 
Derved vil tillegget bli likt for alle enten en har høy eller lav 
lønn. Vi er kommet til at det er den eneste m åte å gå fram  på i 
den nåværende situasjon.

Statsm inisteren nevnte dette med barnetillegg og økning av 
barnetillegget. Jeg  har naturligvis ikke noe imot a t S taten øker 
dette  tillegget. Men jeg tro r ikke de enkelte m edlem m er regner 
dette som en form  for lønn. De regner dette  som en erstatning 
de skal ha av sam funnet utenom  sine lønninger. Jeg  tro r derfor 
ikke at en kan trekke dette tillegget fram  som en stigning i 
lønningene da det b lir betrak tet som en eksklusiv ting akkurat 
på samme m åte som husleiestønaden som er gjennom ført i en
kelte byer. Vi vet at i en by som Oslo er det en ganske betydelig 
husleiestønad som virker slik at leien reduseres med antallet 
barn. Det er naturligvis også en form  for å lette  levevilkårene 
for de store fam ilier. Det blir ikke anerk jen t på annen m åte 
enn som noe en skal ha av sam funnet ved siden av at en skal 
ha lønnsøkning for prisstigningen. D erfor tro r ikke jeg at barne
bidragene vil løse denne situasjonen. En annen sak er de alders
trygdede som er gått u t av arbeidslivet. Men de skal ikke vi be
fatte  oss med her.

Vi må få en k lar og grei votering i dette  spørsm ålet: Skal 
vi ha et lik t lønnstillegg for alle, eller skal vi ha et differensiert 
lønnstillegg?

Det neste spørsmål er kompensasjonens størrelse. Nå skal 
vi væ re oppmerksom på vedtaket som er godkjent av oss og som 
også arbeidsgiverne gikk med på i år. Det lyder slik: Hvis S ta
tistisk Sentralbyrås indekstall for de samlede leveom kostninger 
(1938 — 100) pr. 15. septem ber 1950 er steget til 165 eller m er 
som følge av den nye subsidieordning, vil de hovedorganisasjo
ner på Regjeringens innkallelse møte til forhandlinger om lønns- 
og prissituasjonen om eventuelle lønnsjusteringer og hvilke til
tak  som kan gjennomføres fra  Statens side. Hvis det under for
handlingene ikke oppnås enighet, kan Kongen oppnevne en 
nem nd som skal avgjøre om det skal foretas en m idlertidig re 
gulering av lønningene for resten av tariffperioden.

Det som altså foreligger er spørsmål om lønnstillegg for den 
prisstigning som har funnet sted på grunn av reduksjonen av 
subsidiene. Jeg  vil understreke det. Vi har nemlig tariffav taler 
som begynner å løpe u t i høst eller fra  1. jan u ar og u t over hele
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året. D ette er en m idlertidig ordning som gjelder dekning av 
den del av prisstigningen som har funnet sted på grunn av re 
duksjonen av subsidiene. Alle må væ re k lar over at den vesent
ligste prisstigningen som har funnet sted siden m ars i år, nettopp 
skyldes reduksjonen av subsidiene. Men det har naturligvis også 
funnet sted en annen prisstigning. Vi har varer som ikke har 
væ rt subsidiert og som er steget — slike varer som går inn under 
levekostnadsberegningen. Det har væ rt vanskelig å skille u t 
stigningen på disse varene. Vi er kom met så langt som til at 
denne utskillingen er ferdig, men jeg vil gjøre oppmerksom på 
at det endelige tall ikke foreligger ennå. Det vil form odentlig 
foreligge mandag. Vi vet så mye at vi kan si at det endelige tall 
bare vil differere en 20—30 kroner på et årsforbruk i forhold til 
det talle t som vi i dag har. Det første ta lle t vi fikk oppgitt fra  
S tatistisk Sentralbyrå i septem ber viser at stigningen i et års- 
lo rbruk  på grunn av omleggingen av subsidiene ville utgjøre 
412,68 kroner. For en post var det anslagsberegning, og det var 
posten for bekledning. På det tidspunkt hadde en ikke der få tt 
det nøyaktige tall. 412.68 kroner om regnet med 2 300 tim er — i 
S taten regner vi med 2 400 — som er det årstim etallet vi b ruker i 
våre beregninger, det vil svare til et lønnstillegg på 18 øre pr. 
time. V årt økonomiske kontor ha r på grunnlag av de siste ta l
lene som foreligger, foretatt en utregning og er kom met til 443.92, 
Dette er ikke stor differanse på et årsforbruk, men det er likevel 
noe. Tallet 433.92 om regnet e tter 2 300 tim er vil utgjøre 19.3 øre. 
Nå holder S tatistisk S e n tra lb p å  på med finpussing av dette 
tallet, og jeg tro r at dette arbeidet skal væ re ferdig slik a t tallet 
foreligger til mandag. Hvordan har m an så få tt disse tallene? 
Jo, m an har gått u t fra  indeksfamilien. Nå har vi to indeksfa
milier. Den ene fra  1926 og den annen fra  1947—48. Indeksfa
milien fra 1926 består av 4.4 personer, mens indeksfamilien fra 
1947__48  består av 3.6. Alle vet at antallet barn  er gått tilbake 
i de siste 20 årene. Vi har selv krevet en ny  indeksberegning. 
Vi sa a t indeksen fra  1926 var for gammeldags og at vi m atte  fa 
en ny indeks som gir et bedre bilde av den faktiske stilling i de 
årene vi nå lever enn indeksen fra  1926 kunne gi. Det gjaldt 
både fam iliens størrelse og fam iliens forbruk. Vi vet at familiens 
forbruk i 1926 var på mange m åter annerledes enn fam iliens for
b ruk  i dag. Man kan for eksempel få bedre råd  og så^går man 
over til å bruke andre varesorter. I 1926 var vi jo på et øko
nomisk lavm ål og den norske arbeiderklasse hadde da en leve-
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standard som var langt dårligere enn den vi har i dag. Vi kan 
loare tenke på de lønningene og den store arbeidsløshet vi hadde 
den gang. Hvis vi regner med de forskjellige sorter som var 
subsidiert — og hvor subsidiene enten er ta t t  bort eller redusert 
— så vil det endelige tall komme til å ligge mellom 400 og 450 
kroner antakelig.

Jeg vil si noen ord om indeksfamilien. H elt siden 1920 har 
vi få tt våre lønninger regu lert ved hjelp av indeksen og det er 
på indeksfam ilien selve reguleringen h a r funnet sted. Vi kan 
selvfølgelig diskutere om det h a r v æ rt en rettferd ig  ordning. 
Den har væ rt så rettferd ig  som mulig. Men n år vi har fulgt 
bevegelsene i indeksen, så har det ført til at indeksfam ilien har 
få tt kom pensasjon for prisstigningen. De som har ha tt større 
fam ilier enn indeksfam ilien har ikke få tt den samme konpensa- 
sjon og de som har h a tt en m indre forsørgelsesbyrde — for ek
sempel alle enslige — de har få tt større kompensasjon enn in
deksfamilien. En indeksfamilie er en kom met fram  til ved å ta 
alle fam iliene i landet og på den m åten regnet seg fram  til gjen
nom snittet. Men de enslige er ikke ta t t  med her og hvis vi gjorde 
det ville vi få et tall som v ar langt lavere. Det ville antakelig 
ligge på 2 istedenfor 3.6. Det har allerede væ rt reist forslag 
om en slik utregning, m en det har ikke vi kunnet akseptere. 
En hver form  for indeksregulering som vi har h a tt de siste årene, 
har altså ikke kunnet gi et rettferd ig  resu lta t da det er så mange 
variasjoner utenom  indeksfamilien.

Da det endelige indekstallet altså ikke foreligger, kan vi ikke 
vedta noe krav  om hvor mye vi skal ha i kompensasjon. Vi har 
d iskutert det talle t vi skal sette  inn og har da holdt oss mellom 
20 og 25 øre. Men da det endelige talle t ikke foreligger ber sekre
taria te t om at dette  sammen med forhandlingsutvalget får fu ll
m akt til å fastsette det endelige krav  for tilleggets størrelse e tter 
a t det nøyaktige talle t for prisstigningen foreligger. Jeg  m ener 
å kunne si så m ye som a t tallet kom m er til å ligge mellom 20 
og 25 øre. Og det skulle da gi dekning for det som vi har krav  på 
i henhold til avtalen. Noe m er har vi ikke anledning til å reise 
k rav  om. Hva vi få r  — det er det ingen som vet.

Jeg  regner m ed at vi først må få avgjort ved en prinsipp- 
\^otering om det skal væ re et diffenrensiert dyrtidstillegg eller 
et tillegg som er lik t for alle. Senere kan vi så votere over even 
tuelt andre forslag.

Til s lu tt vil jeg  si noen ord om den realøkonomiske siden av
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denne saken. Vi er i dag i en atskillig ugunstigere stilling enn 
våre am erikanske kolleger. Fagorganisasjonen er på e t punkt 
i en m eget gunstigere stilling i A m erika enn vi er. I Am erika 
finnes det nesten ikke offentlig virksom het. Det finnes heller 
ikke noen kooperasjon av størrelse i forhold til landet, det fin
nes nesten ikke noen fagforeningsbedrifter og det finnes ikke 
noe som vi kaller den samfunnsøkonomiske sektor i det øko- 
tiomiske liv. Det finnes bare en privatøkonom isk sektor. Det er 
k lart a t hvis vi under et oppgjør som dette, bare  hadde med en 
privatøkonom isk sektor å gjøre, så ville spørsm ålet for oss være 
mye enklere. Men nettopp fordi vi også har en stor sam funns
økonomisk sektor ved siden av den privatøkonomiske, og videre 
at vi i den privatøkonomiske sektor h a r en hel rekke regu lerin 
ger som man ikke h a r i Am erika, — det gjør at fagorganisasjo
nen når den står overfor lønnsforhandlinger, er i en langt van
skeligere stilling enn våre am erikanske kam erater. Vi må a r
beide med to forskjellige form er for økonomisk virksom het. Det 
stiller fagorganisasjonen overfor ganske andre problem er enn 
forholdene var i gamle dager, og overfor andre problem er enn 
for eks. i Amerika. D et stilles m ye større k rav  om vurderings
evne til oss, og vi m å gi avkall på en hel del vendinger som 
vi ellers kunne bruke og som det er fristende å bruke.

N år det gjelder den ren t privatkapitalistiske sektor så vil 
forholdet være enkelt hvis vi hadde med bedrifter som for eks. 
Borregård å gjøre — bedrifter som i øyeblikket har en veldig 
toppkonjunktur. For et å r siden holdt det på å bli en krisesitua
sjon i den industrien, men på grunn av den internasjonale situa
sjon, har den nå en toppkonjunktur. I skipsfarten er det på 
samme måte. De siste m åneder er skipsfarten kommet opp i 
storkonjunktur på samme m åte er enkelte eksportindustrier. 
Jeg  vil si at jeg mye heller ville ha h a tt med situasjonen i fjor 
å gjøre — på en måte. Vi må huske på at denne konjunkturen 
er en følge av krigsfaren og økning i rustningene u te i verden. 
Og det gleder meg ikke meget.

Vi har også mange andre bedrifter som gir gode overskudd. 
Men den sannhet m å vi se i øynene at vi sitter ikke her for å 
beslutte bare for de m edlem m er som hører inn under Norsk A r
beidsgiverforening. Vi skal treffe  beslutninger for alle Lands
organisasjonens 480 000 medlemmer. Og hvis vi bare  kunne 
holde oss innen den ram m en, var det kanskje ikke så farlig. Men 
nå kom m er også de som ellers ikke vil ha  noe med oss å gjøre —
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de som ikke vil betale kontingent til oss — de vil nå høste av 
vår virksomhet. Statsm inisteren sa at kompensasjonen vil kom
me til å om fatte 950 000 lønnstakere. Det er nok et rik tig  tall, 
m.en jeg lu re r bare på hvordan det er kommet fram. Men det 
er en sak for seg. Vi ser altså at den økonomiske linje som vi 
legger opp, den har virkninger langt u t over vår ramme. Vi 
har derfor i sekretariatet d iskutert spørsm ålet om vi skal kreve 
at S taten vedtar en lov som forbyr et hvert prispålegg som følge 
av lønnsøkningen og ikke gi noen dispensasjoner for denne. 
Kan vi gjennom føre den linje så bety r et lønnstillegg ikke så 
lite. Men kan vi gjøre det? Kan vi gå så hard t til verks? S tats
m inisteren nevnte bakeriene. Jeg  skulle anta a t m an kunne få 
litt andre brødpriser i dag hvis m an ikke — i m ange bakerier — 
bakte e tte r 2 000 å r  gamle metoder, men fikk noe m er m oderne 
produksjonsmetoder. Da kunne det tenkes a t produksjonsprisene 
kunne gå noe ned. Jeg  vil bare si det som en alminnelig 
bemerkning. Dette gjelder ikke bare bakeriene, m en også an- 
net bedriftsliv her i landet hvor vi ved modernisering, rasjo
nalisering og konsentrering i fæ rre  bedrifter kunne skape en 
mye billigere produksjon. Og det kunne slå u t i billigere varer. 
Det er et langsiktig spørsmål som jeg ikke skal komme næ rm ere 
inn på. Jeg  vil bare gjøre oppmerksom på de realøkonomiske 
konsekvenser et vedtak i denne forsam lingen har. Sekretariatet 
har ikke våget å foreslå at Stortinget skal vedta en lov om abso
lu tt prisstopp. Det betyr a t en rekke bedrifter stopper. Vi får 
nemlig ikke bedriftene til å drive med underskudd. Og her er vi 
i den stilling at det ikke bare er privatkapitalistiske bedrifter 
dette  gjelder, men også våre egne bedrifter. S tatsm inisteren 
nevnte sam virkelagene som et eksempel. Men vi har m ange an
dre bedrifter. N år det gjelder kom m unene og Statens stilling så 
skal jeg ikke komme inn på den siden av saken for de kan regu
lere sine inn tek ter på en annen måte. De har en m akt på samme 
m åte som fagorganisasjonene — bare med den forskjell a t fa g 
organisasjonene ikke alltid tør bruke den — n år det gjelder u t
likning av kontingenter. Men Staten  og kom m unene kan trekke 
inn ekstra-kontingenter. På den m åten ha r de m akt til å regu
lere de økonomiske forhold slik at de kan skaffe dekning for m er
kostnadene. Slik har m an det ikke i det p rivate næringsliv. Og 
skal vi da la de bedrifter stoppe som ikke kan greie seg? Jeg 
vil si a t vi har væ rt s terk t inne på den tanken at vi skulle nekte 
et hvert prispålegg. For pristillegg kreves nye om ganger lønns
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tillegg — og så h a r vi inflasjonen gående. Det er mange av dere 
som har væ rt i Finnland e tter krigen. Dere så hvordan den 
m flasjonsartede utvikling har v æ rt der. I m ellom krigsårene 
hadde F innland det laveste prisnivå i de nordiske land. Den 
skandinaviske krones kjøpekraft var mye større i F innland enn 
den var i sitt eget land. Men så var lønningene deretter. De 
hadde en lav levestandard og arbeiderne tjen te  bare 50—60 pro
sent av hva m an tjen te  i de andre nordiske land. I dag er det 
en inflasjonsartet utvikling i Finnland*med priser som er steget 
mange hundre prosent og lønninger som er steget. Jeg skulle 
anta a t hvis vi ta r  en gjennom snittsf or tjeneste i hjem m eindu
strien  i Finnland i dag og sam m enlikner med en gjennom snitts- 
fortjeneste i norsk hjem m eindustri og regner den om i '-orsk 
valuta så ville den i dag om trent ligge på samme mva. I mellom
krigsårene lå de en 40—50 prosent under. Men levestandarden 
deres er mye lavere fordi prisnivået er så m ye høyere i forhold
til lønnsstigningen.

Jeg skal ikke komme inn på om det er ført en rik tig  eller 
delvis rik tig  politikk her i landet, m en jeg vil bare nevne at orø- 
gaven e tte r krigen h a r væ rt å hindre en inflasjonsfare. - Og 
vi har til en viss grad k lart å holde inflasjonen i sjakk takke, 
være inngrep fra  Statens side ved hjelp av subsidier. Na far vi 
ikke dem lenger. Og derfor må vi regne med at hvis vi skal 
gå inn på linjen med lønnstillegg — noe vi for øvrig skal gjøre 
så må en væ re forberedt på a t dette slår u t i prisøkning. S tats
m inisteren har væ rt inne på forholdet med bøndene, og han for
talte a t de allerede har få tt en del kom pensasjon pa forhand. 
Det er giort av økonomiske grunner for a regulere markede* 
på en rik tig  måte. Jeg h a r ikke noe å si til det. Men bøndene 
krever jevnstilling med bynæringene og med industriarbeiderne 
m erkelig nok. Spørsmålet e r om ikke også^vi skal stille et jevn- 
stillingskrav med bøndene i skattespørsm ålet. Jeg tro r at hvis 
vi fikk jevnstilling med bøndene på dette  om rådet sa behøvde 
vi ikke kreve så stor kompensasjon i dag. Vi skulle dekke en 
stor del av de om kostninger som de høyere prisene har ført 
m ed seg fra  m ars til nå — hvis vi fikk  en rettferd ig  fordeling av 
skattene mellom bønder og lønnsm ottakere. Det spørsrnalet har 
det væ rt arbeidet med, men kom iteene ta r  seg lang tid som en 
vet. M an begynte med denne saken for noen år siden, og der 
kom mer visst ikke noen innstilling før u t i 1950-årene en gang. 
Realøkonomisk bety r denne saken mye. Ved at m an ta r  inn mas-
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ser av m idler til S taten bare fra  en del av befolkningen, men 
ikke fra  den andre del som også har tje n t penger — hvor de nå 
enn har gjort av dem — skapes det et sk jevt forhold som vi 
ikke er interessert i. Sekretaria te t m ener a t vi ikke kan gå fra 
hverandre u ten  at representantskapet gir en uttalelse om den 
alm innelige økonomiske situasjon — en uttalelse som er bereg
net på offentliggjørelse. Jeg vil referere  det u tkastet vi e r kom
m et til Det gir u ttrykk  for det samlede sekretariats standpunkt 
til den økonomiske situasjon slik vi m ener den er i dag. U t
kaste t lyder;

Man kan naturligvis si at dette  er en lang resolusjon, men 
vi fant at vi" ikke kunne bruke fæ rre  ord når vi skulle u ttrykke 
oss om den økonomiske situasjon som vi befinner oss i dag. Vi 
har ta tt med de ting som vi gjerne vil ha  fram  i diskusjonen.

Statsm inisteren nevnte dette  med produksjonen og det er 
forøvrig en ting som går igjen i alle forsam linger — produksjons
økning og den effekt en produksjonsøkning vil ha. Her må det 
naturligvis kunne gjøres noe, og det ble allerede i jun i måned 
snakket om at vi skulle få et nasjonalt produksjonsråd. Vi har 
sagt fra  at vi e r in teressert i e t slikt produksjonsråd. Jeg går 
u t fra  a t spørsm ålet vil bli reist i sam band med de forhandlinger 
som vi nå skal ta  til med. Men jeg gjør oppmerksom på at a r
beidsgiverne antakelig vil komme til å m otsette seg denne sa
ken. I embedts m edfør h a r jeg allerede snakket med dem om 
dette, og det de ga u ttry k k  for var a t vi hadde så m ange organer 
her i landet at de ikke var in teressert i e t slikt ny tt organ. Om 
dette  b lir det endelige standpunktet, tø r jeg ikke si. Det kan 
jo tenkes a t når de b lir underlag t statsm inisterens og sta tsrå
denes påvirkning og kanskje også Stortingets — så vil de bøye 
seg. Men de er ikke interessert i det fordi de ikke er interessert 
i a t det skal gå så alt for godt her i dette samfunnet. Tvert imot. 
Og det er en p lik t for oss å huske på det i vår daglige virksom 
het. Mange av arbeidsgiverne h a r en viss interesse av å sette 
flest m ulig kjepper i hjulet. Jo  sterkere  m ener de å komme til
bake neste gang. Vi må gjøre hva vi kan  for å få et slikt p ro
duksjonsråd.

Til s lu tt bare noen ord om situasjonen ellers. Vedtaket i 
mai gikk u t på at når representantskapet kom sammen så skulle 
også spørsm ålet om tariffrevisjonen 1951 behandles. Vi har dis
ku tert saken i sekretariatet. M en slik som det form elle grunn
laget for forhandlingene er, så h a r  ikke vi anledning til å drøfte

172

for eks. en prolongasjon av alle tariffavtaler. Vi vet ikke hva 
den annen part kom mer med, men det kan tenkes at den annen 
p a rt kom m er og sier a t de vil strekke seg nokså langt — hvis det 
skjer på den m åte at vi kan ordne hele tariff kom plekset for eks. 
for et år. Hvis et slikt tilbud skulle foreligge, må vi naturligvis 
d iskutere det. Og da m å også m ange andre underspørsm ål dis
kuteres. Men det kan ikke sekretaria te t avgjøre. Det må hvert 
enkelt forbund avgjøre — eller m an m å koble det sammen i 
en felles avstemning. Det kan ikke avgjøres ved det grønne 
bord. Om vi i en slik situasjon sendte det hele til uravstem ning, 
la r  det behandles i forbundene og at representantskapet b lir inn
ka lt på n y tt — alt dette  kan vi ikke si noe om i dag. Vi får se 
hvordan situasjonen u tv ik ler seg i løpet av de nærm este 
14 dager.

Det h a r også væ rt reist spørsmål om en indeksregulerings- 
bestem melse — det var nevnt så sent som i går kveld i sekre
tariatet. Vi kan tenke oss den situasjon at vi kom mer fram  til en 
ordning, enten ved forhandlinger eller ved nemnd, så heter det 
at den ordningen skal væ re m idlertidig. Den skal gjelde til 
den kommende tariffrevisjon. Men nå h a r vi tariffrevisjon hele 
å re t med A rbeidsgiverforeningen — fra  31. m ars, 30. april, juni, 
august, september, oktober og transporten  i Nord-Norge i de
sember. D erfor reiser dette  spørsm ålet seg: Må vi kreve inn ta tt 
en ny indeksreguleringsbestem m else i tariffavtalen? Vi har nem 
lig ingen oversikt over hvordan prisnivået kom m er til å se u t i 
tiden frem over. Vi må regne med noen stigning i den nærm este 
fram tid  antakelig p. g. a. a t reduksjonen av subsidiene ennå ikke 
er ferdig. Vi må regne med en prisstigning på litt lengre sikt 
hvis den prisoppgang som vi i dag har på verdensm arkedet blir 
varig. Om det skal bli prisstigning på grunn av en eventuell 
lønnsøkning det vil avhenge av i hvor stor grad de som gir lønns
tillegget går til oppskruing av prisene. Det er de spørsmål vi må 
vurdere når forhandlingene begynner. Det kan godt tenkes at 
vi b lir nødt til — i forslaget til arbeidsgiverne — å ta  hensyn til 
de gruppene som ikke har tariffrevisjon før u t på høsten neste 
år og at vi i det m inste m å ta  inn en indeksregureringsbestem - 
melse i tariffavtalen. Jeg nevner dette  for orienterings skyld.

Nordahls foredrag ble hørt på m ed stor oppm erksomhet og 
det ble lønnet med kraftig  bifall.
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S ekre tar ia te t s  innsti l l ing.

Konrad Nordahl la til slu tt fram  denne innstilling fra  Se
kretariatet:

Forslag til  ut talel se:
I løpet av et halvt å r har den økonomiske og faglige situa

sjon her i landet skiftet ganske vesentlig. Da Representantska
pet sist var sammen til møte i mai i år, for å drøfte den situa
sjon som var oppstått, som følge av reduksjon i prissubsidiene 
var det særlig to forhold som var viktig for de vedtak som ble 
gjort.

Det ene var landets valutasituasjon, og de m uligheter som 
forelå i de nærm este årene for å kunne sikre landets arbeidsliv 
de nødvendige råstoffer og m atvarer.

Det annet var landets alminnelige konkurranseevne og her
under særlig eksportnæringenes konkurransedyktighet. De er
faringer en høstet fra  det kortvarige omslag i konjunkturene i 
1948/49 hadde vist at landets konkurranseevne ikke var den 
aller beste.

Representantskapet utelukket ikke den m ulighet at landets 
vanskelige valutastilling innen noen få år kunne tvinge fram  
en betydelig arbeidsløshet. Det u tta lte  derfor at alle krefter 
m åtte  settes inn for å sikre full sysselsetting. I denne samm en
heng m ente Representantskapet at det var avgjørende at landets 
kostnadsnivå, som en m idlertidig ordning, ikke ble endret ve
sentlig. Det understreket i sin uttalelse a t hvis en ville hindre 
de skadevirkninger som oppstår i et kappløp mellom priser og 
lønningef, m åtte det i tide bli ny tte t en m ere effektiv regulering 
av sam funnets produksjonsresurser. Representantskapet ga v i
dere Sekretaria te t i oppdrag å følge den videre utvikling av 
prisnivået og overfor statsm yndighetene kreve effektive å tg jer
der mot uberettiget prisstigning.

R epresentantskapet er av den oppfatning at de siste må
neders utvikling har bekreftet nødvendigheten av en m er effek
tiv  samfunnsmessig regulering av landets produksjonsliv. Aggre
sjonen i Korea har på flere om råder økt de vansker som en for 
kort tid siden trodde var overvunnet.

Prisutviklingen har på de internasjonale varem arkeder væ rt 
næ rm est inflasjonsartet e tte r at K orea-konflikten brøt ut. Det 
har funnet sted en ganske kraftig  prisstigning på en rekke vik-
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tige råvarer og enkelte forbruksvarer. Dette omslag i kon
junkturene vil skape vansker for lønnstakerne, men har bedret 
våre eksportnæringers stilling.

Det foreligger ikke nå som for et halvt å r siden den samme 
trussel om avsetningsvansker, sk jerpet konkurranse og prisfalls- 
tendenser. Men sam tidig foreligger u tsiktene for vareknapphet 
og prisstigning.

H ittil har stigningen i verdensm arkedets priser ikke for
plantet seg til vårt eget prisnivå. Den prisoppgang som her 
hjem me har funnet sted, henger nøye sammen med reduksjonen, 
av prissubsidiene. Den har ført til en nedskjæ ring av arbeids
folks reallønn.

Det er Representantskapets oppfatning at prisstigningen har 
ram m et den alm innelige lønnstaker hardest, hardere  enn noen 
annen gruppe i samfunnet. Det er m ye som taler for at lønns
takernes andel av nasjonalinntekten har sunket.

Det er Representantskapets oppfatning at de må gis et lønns
tillegg for den prisstigning som har funnet sted.

Representantskapet er k lar over de vansker som vil oppstå 
for å få dekket et lønnstillegg innen det någjeldende prisnivå, 
rnan m ener a t en under alle om stendigheter må ta  sikte på det! 
Det må innføres prisstopp for alle varer for på den m åte å få 
en effektiv kontroll med at forhøyelse av prisene bare gis etter 
sam tykke av p risd irek toratet der hvor det e r absolutt nødvendig.

Den tendens som i de siste åra  har væ rt tilstede til å lempe 
på prisreguleringen m å opphøre. Det er fagorganisasjonens opp
fatning at disse lem pninger har kommet på e t høyst uheldig tids
punkt. De har g itt det inn trykk  at hele prisreguleringssystem et 
var under avvikling og derved svekket respekten for de gjel
dende prisforskrifter. Denne respekt må gjenopprettes. Repre
sentantskapet vil i denne sam m enhng slå fast at domstolenes 
straffeutm åling ved prisovertredelse ikke på noen m åte er i sam 
svar med den alm innelige rettsbevissthet. Det må skje en sk je r
ping av inndragingsbestem melsene, slik a t ingen føler seg fris
tet til å b ry te  prisforskriftene.

Det er fagorganisasjonens oppfatning at hvis prisreguler
ingen skal bli effektiv på en slik m åte a t det også bety r noe for 
den vanlige forbruker, må prism yndighetene her i landet, slik 
som allerede praktisert i enkelte andre land, snarest gå over til 
regulering på grunnlag av standardproduksjon av de viktigste 
forbruksartikler.
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R epresentantskapet er fu llt u t innforstått med at det på 
lengere sikt bare er gjennom  en økt og en m ere rasjonll pro
duksjon at det e r  mulig å sikre og høyne vår levestandard, sam 
tidig som en påskynder den m ilitæ re beredskap. Vi m ener en 
slik m ålsetting er m ulig i dag, men det gjør et sam arbeid m el
lom alle produktivkrefter m ere påkrevd enn noensinde. A rbei
dernes innsikt i produksjonen må komme til sin fulle rett, og 
alle må nyte godt av en  m aksimal og m est m ulig rasjonell bruk 
av  landets produksjonskraft.

Det er fagorganisasjonens oppfatning at det til tross for 
den store produksjonsøkning i de siste år ennå foreligger store 
unyttede produksjonsreserver som forholdsvis hurtig  kan tas i 
bruk  hvis en finner fram  til en økonomisk politikk som sam ler 
alle positive krefter. E tter vår m ening er det bare gjennom  of
fentlig form idling at en her kan forene de stridende interesser 
som i dag eksisterer. Vi hilser derfor med glede den tanke som 
nå er reist om et produksjonsråd med representan ter for stat, 
bedriftsledelse og arbeidere.

N år det gjelder rasjonaliseringsbestrebelsene vil Represen
tantskapet u tta le  at disse tiltak  m å gå hånd i hånd med en øko
nomisk politikk som sikrer full sysselsetting. Form ålet med ra 
sjonalisering m å hele tiden være å m inske arbeidsslitet, men 
likevel gi et større arbeidsresultat.

Syner det seg at rasjonaliseringen av bedriftene og bran
sjene ikke blir gjennom ført hurtig  nok eller ikke blir gjennom 
ført på den re tte  måten, må det straks sørges for at det b lir gitt 
lovregler som gir sam funnet re tt til å gjennom føre tiltakene. 
R epresentantskapet tillegger derfor arbeidet med en pris- og 
rasjonaliseringslov stor betydning og vil henstille til Regjeringen 
å fram skynde denne saks behandling i S tortinget så snart komi
teens innstilling foreligger.

V årt bedriftsliv må ofre standardproduksjonen og delpro- 
duksjonen (spesialisering) større oppmerksomhet. For standard
produksjonens vedkommende må det gis adgang til produksjons- 
påbud, slik at produksjonen blir iverksatt på så mange felter at 
den kan dekke det alm innelige forbruk. Det er meget viktig at 
denne standardproduksjon også b lir undergitt den strengeste 
pris- og kvalitetskontroll.

Rasjonaliseringsgevinsten må først og fram st føre til nedset- 
ting av vareprisene.på det innenlandske m arked. Den bør også 
komme arbeiderne direkte tilgode i form  av lønnsøking, og be-
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driftene ved økt fortjeneste når det kan sies å være ydet en inn
sats av stor samfunnsøkonomisk betydning. Hvis ikke dette  syn 
prinsipielt aksepteres, vil det føre til at de fagorganiserte stiller 
seg passive til de nødvendige rasjonaliseringstiltak.

R epresentantskapet m ener også at det er en viktig fo ru t
setning for aktiv m edvirken av alle p arte r i rasjonaliseringen 
a t det foreligger de nødvendige statistiske opplysninger. Effek- 
tivitetsm ålinger og større kostnadsundersøkelser bør så snart 
som m ulig foretas. Bransjerådene må få den nødvendige tek
niske assistanse.

Det er Representantskapets inn trykk  at bedriftslivets for
tjeneste i de siste par år har væ rt rommelige og at dette er en 
av de viktigste gruner til at det i dag hersker et investerings- 
press. En vil beklage at den økonomiske statistikk  ikke gir noen 
opplysninger om omfanget av den fortjeneste og kapitaldannelse 
som foregår i det private næringsliv. Representantskapet finner 
at offentligheten har krav  på kjennskap til disse forhold og 
m ener a t Statistisk Sentralbyrå allerede fra  neste år må foreta 
en regelmessig regnskapsstatistikk etter samme opplegg som det 
fra i å r er gjennom ført i Sverige.

R epresentantskapet forstår den nødvendighet som nå av 
hensyn til betalingsbalansen har tvunget fram  en hard ned- 
skjæ ring av investeringene Vi tør likevel anmode om at denne 
nedskjæ ring ikke blir for skjem atisk, men at en blant annet ta r 
hensyn til de lokale arbeidsm uligheter som foreligger. Det må 
settes alt inn på at boligbyggingen opprettholdes. Det er vår 
oppfatning at investeringene hos oss e tte r krigen til dels har 
funnet sted på om råder som er m indre viktige og ønskelige ut 
fra  et samfunnsmessig synspunkt. Slik vil det antagelig også 
bli i tiden fram over, da privatkapitalen  alltid søker til foretak, 
som gir den størst forventede fortjeneste, uten omsyn til om fore
taket er samfunnsgavnlig. Skal en derfor få ny tte  resursene 
best mulig, må det straks etableres investerings- og etablerings
kontroll i hele bedriftslivet .Ved reising av ny industri må en 
dessuten med etableringskontrollen som virkem iddel sørge for 
at det blir lagt tilstrekkelig vekt på en rik tig  lokal plassering.

Vi anser det videre som en selvfølge a t nedskjæ ringen av 
investeringene ikke må gå så langt a t den fulle sysselsetting 
kom mer i fare. Den må heller ikke føre med seg at kraftu tbyg
gingen og store og viktige industriforetak blir forsinket.

Vi ser det ellers slik at det er hensiktsmessig som ledd i en
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slik nedskjæ ring av investeringene å sløyfe adgangen til enhver 
overprisavskrivning. Hvis adgangen til overprisavskrivninger 
sløyies hell, m ener vi det samtidig bør overveies om det u t ira  
et ren t sysselsettingsform ål bør væ re høve til a t en viss prosent 
av bedriitens fortjeneste skattefritt kan avsettes til et for- 
nyelsesfond på den utrykkelige forutsetning at de avsatte mid
ler bindes og ikke kan frigis uten etter sam tykke av offentlig 
m yndighet. Ved søknad om frigivelse skal det tas hensyn til 
den foreliggende arbeidskraftssituasjon.

Representantskapet forstår de grunner som har m otivert en 
verneskatt på inntekter. De fagorganiserte er villig til å ta  sin 
del av de økte skattebyrder, men det forutsetter at andre grup
per også ta r  sin pliktmessige andel. Det er vår oppfatning at 
så ikke skjer i dag. Det skaper en situasjon som kan bli uhold- 
liar. Representantskapet henstiller på ny at effektive tiltak  mot 
skattesnyteri straks blir satt i verk  og at gjennom føringen av 
nye og m ere effektive beskatningsform er for jord- og skogbruk 
påskyndes. Vi er av den m ening at likesom det var sosialt re tt
ferdig å gjennom føre en beskatning av den form uesøkning som 
fant sted i krigsårene, bør det samme syn gjøres gjeldende over
for den ekstraordinæ re form uesøkning som har funnet sted i 
gjenreisingsårene. Denne beskatningsform  bør gjennomføres 
for å dekke eventuelt nye beredskapsbevillinger. De ekstraordi
næ re konjunkturgevinster i eksportnæringene bør ilegges ek- 
sportavgifter .

Fagorganisasjonen er for øvrig ikke overbevist om at lan
det får tilstillet alle de valu tainntek ter som er inntjent. Enhver 
form  for valutaflukt må så vanskelig som landets valutastilling 
er, nøye overvåkes og strengt straffes. Liberalisering av u ten
rikshandelen må ikke foretas i en slik ustrekning at landets be- 
talingssituasjon forverres.

U nder henvisning til foranstående vil R epresentantskapet 
uttale:

1. Representantskapet slu tter seg til Sekretariatets forslag om 
at det reises krav  om lønnsøkning, som dekker den p risstig
ning som har funnet sted som følge av reduksjon i prissub
sidiene.

2. Representantskapet må kreve gjennom ført alm innelig pris
stopp for alle varer, slik at prisforhøyelser som er uom gjen
gelig nødvendig bare må foretas e tte r godkjenning av P ris
d irek toratet i hvert enkelt tilfelle.
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3. Representantskapet gir sin tilslutning til at det snarest m u
lig blir oppnevnt et Statens produksjonsråd.

4. Representantskapet henstiller til Regjering og Storting å 
sørge for det lovmessige grunnlag for en økonomisk poli
tikk, som planm essig kan sikre full u tnytting  av landets 
produksjonsm uligheter. Den offentlige økonomiske s ta t i
stikk må utvides slik at opply.sninger om bedriftenes produk- 
tivitets- og inntektsforhold b lir tilgjengelige.

5. Det må ved en rettferd ig  inntektsbeskatning av alle nærin- 
ger, og eksportavgifter på konj unkturfortj eneste sørges for 
en likelig fordeling av de byrder som den utenrikspolitiske 
situasjon og de ekstraordinæ re beredskapstiltak fører med 
seg.

Ordskiftet.
Dirigenten: Det er lagt fram  et forslag som lyder: «I sam 

svar med avtalen mellom Norsk A rbeidsgiverforening og A rbei
dernes faglige Landsorganisasjon om forhandlinger for den pris
stigning som har funnet sted inntil 15 septem ber dette år som 
følge av den nye subsidieordning, reises k rav  om lønnstillegg 
som gir full kompensasjon for denne stigning. Sekretaria te t og 
forhandlingsutvalget får fu llm akt til å fastsette det endelige 
k rav  for tilleggets størrelse e tte r a t de nøyaktige tall for pris
stigningen foreligger.»

Form annen har bedt om k lar votering over om det skal 
væ re et likt lønnstillegg for alle voksne kvinner og m enn i hel- 
dagsarbeid, eller et differensiert lønnstillegg. En av sekretaria
tets m edlemm er er ikke enig i det opplegget som form annen har 
gjort rede for, det er K arsten Torkildsen.

Karsten Torkildsen: På bakgrunn av den økonomiske situa
sjon og på grunn av de virkninger det eventuelt m åtte  få, har 
jeg væ rt tvilende overfor snørsm ålet om vi m akter den økono
miske påkjenning som Nordahl her har nevnt. I det m inste for
slaget som er nevnt dreier det seg om en kompensasjon på 440 
m illioner kroner. S tatsm inisteren nevnte lønnstilleggets stør
relse «og skadedvirkningene av det». På den annen side m elder 
spørsm ålet seg om et differensiert lønnstillegg som gir m er til 
de som er dårligst økonomisk stillet. Jeg  har ikke frem m et noe 
forslag om dette, men jeg vil gjerne høre representantskapets 
mening om dette  spørsmål.

179



Når det gjelder den regulering som form annen nevnte — 
10. november — så er det da ikke så lenge igjen til en skal si 
opp tariffavtalene for neste år. Oppsigelsene begynner alt i 
desem ber måned. Det gjør a t m an får et kort pusterom  til neste 
runde. Hva kom mer til å skje da? Jeg  ha r væ rt inne på å se 
denne situasjon i sam m enheng med neste runde, om en slik 
situasjon skulle kunne oppstå.

N år det gjelder et differensiert tillegg kom mer en vel van
skelig forbi det uten at en må ta  en generell avgjørelse. Men jeg 
har altså sett dette  i sam m enheng med tariffkom plekset neste år, 
hvis det er mulig. Jeg  er b litt m øtt av m ine kolleger i sekretari
atet med at det vil sinke saken. Jeg m ener at det ikke bør gjøre 
det, hvis representantskapet s lu tter seg til et slikt forslag. Det 
er ikke m in m ening at m an i første omgang skal servere dette 

•for arbeidsgiverne, men m an kan drøfle det. Det er for øvrig 
også min m ening at m an skal heve tariffsatsene og at akkor
dene skal stå stille over et visst grunnlag, for at m an på den må
ten kan hjelpe de grupper som i dag h a r store vansker økono
misk sett. Det er her pekt på a t enkelte tjener opptil 16 000 
kroner. Jeg  vil gå helt ned til 9 000 kroner, og si at de får stå 
stille i denne omgangen.

Hvis denne tanken skulle få noen tilslutning, så vil jeg over
veie å sette  fram  forslag.

Dirigenten: Det er m ange som har bestilt b illetter for hjem 
reise i kveld, og vi må derfor forsøke å få avviklet denne saken i 
løpet av dagen. Jeg  foreslår at vi deler denne saken opp i to, 
at vi først diskuterer spørsm ålet om det skal gis e t likt lønns
tillegg for alle, eller om det skal gis et differensiert tillegg. Når 
vi får avgjort det, kan vi holde oss til punktene «er represen
tan tene enig i a t det bør væ re e t tillegg for alle» og videre inn
stillingens p im kter 1, 2, 3, 4 og 5 — og endelig det forslaget som 
er sitert. Skulle representantskapet væ re av den oppfatning at 
m an skal gi seg inn på et differensiert tillegg, da må sekretari
a te t settes i sving for å få laget e t forslag som kan bli lagt fram. 
Er m an enig i det?

A ksel Paulsen: Jeg m ener a t spørsm ålene om likt tillegg 
eller om m an skal differensiere det, henger så nøye sammen at 
det kan ikke skilles.

Dirigenten: Vi kan høre en tid  på hva representantene har å 
si og så kan vi komme tilbake til saken senere. — H ver taler må
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væ re oppmerksom på talertiden. Den er t i  m inutter første gang 
og fem m inutter annen gang.

Jon Carlsen: Det har væ rt interessant å høre statsm iniste
rens redegjørelse her i dag om landets økonomiske stilling. 
Likeledes har jeg hørt på Nordahl med interesse. Det forslag 
som foreligger fra  sekretaria te t om kompensasjon, kan ikke 
jeg væ re enig i. Jeg m ener a t vi må ha kompensasjon for den 
virkelige prisstigningen. Vi bør holde oss til ta lle t 158.6 og D/i 
øre pr. poeng i indeksen. D et v il u tgjøre godt og vel 30 øre 
timen. Det er nok så at stillingen er vanskelig i landet og det 
kan nok væ re industrier som ikke tåler en slik lønnsstigning. 
Men på den annen side er det industrier som tåler enda mer. For 
å holde meg til den industrien jeg arbeider i — papirindustrien 
— så har jo forbundsstyret sagt seg enig i a t det skal kreves full 
kom pensasjon for prisstigningen, og forbundsstyret har likeledes 
sagt seg enig i a t en skal søke Landsorganisasjonen om tillatelse 
til at det kreves et tillegg slik at vi kan komme på høyde med 
de øvrige fagene. Vi bør væ re oppmerksom på at i papirindu
strien er det en kon junktur som aldri før. Prisene på cellulose 
og papir er ren t eventyrlige. Vi så jo at da avtalen om tøm m er
prisene skulle opprettes i høst, var m an ikke snauere enn at de 
kunne gi tøm m erselgerne fem  kroner m er pr. kubikk. Forbunds
styret har regnet u t a t hvis vi skulle få et slikt tillegg, så ville 
det ha u tg jort 81 øre pr. arbeider i hele papirindustrien. Vi ser 
at karene kan betale — enkelte andre. Og da må de også kunne 
betale litt m er til oss.

For øvrig vil jeg ha sagt a t  skal det væ re et lønnstillegg, 
så skal det væ re lik t for alle. N ordahl sier a t vi m å regne med 
en prisstigning i den næ rm este fram tid. Hele prisutslaget har 
ikke gjort seg gjeldende ennå. D erfor må det væ re m er på sin 
plass, m ener jeg, a t vi får en kom pensasjon for den fulle prisstig
ning. Jeg vil stille forslag om det. M itt forslag er om trent det 
samme som det som sekretaria te t foreslår, m en jeg m ener vi 
bør ha den forhøyelsen som jeg h a r  nevnt. M itt forslag lyder:

«Prisstigningen har ført med seg at lønnsm ottakernes rea l
lønn er senket og levestandarden er lavere Representantskapet 
beslu tter å kreve lønnskom pensasjon på grunnlag av indeksre- 
guleringens basistall med IV2  øre pr. poeng pr. time. Ingen av
gjørelse i spørsm ålet om kom pensasjon for prisstigningen kan 
godtas uten etter godkjennelse av medlemmene. Forhindre alle 
forsøk på prisstigning. E tter lønnsreguleringen må priskontrol-
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len skjerpes og strengere straffer innføres for overtredelser av 
prisforskriftene eller rasjoneringsbestem m elsene. Kontrollen 
rned skattesnytere må skjerpes.»

Dirigenten: Vi har få tt et forslag fra  Rudolf Eriksen. I re- 
presentantskapets forslag til uttalelse under avsnittet «Represen
tantskapet er fu llt u t innforstå tt med . . .» foreslår Eriksen at 
man ta r  u t «samtidig som en påskynner den m ilitæ re beredskap».

Det er også kommet et annet forslag: «Representantskapet 
pålegger sekretariatet ved de forestående forhandlinger om kom
pensasjon for prisstigningen å søxe å ordne denne slik at av
standen i fortjenesten  mellom tim elønnede og arbeidere i akkord 
jevnes u t mest mulig». D ette forslaget e r  satt fram  av Kr. Ja- 
kopsen.

Albert Karlsen: Når det gjelder spørsm ålet om et diffe
rensiert lønnstillegg eller ens lønnstillegg for samtlige arbeidere, 
så er jeg personlig av den oppfatnihg at det vil være rik tig  å 
ny tte  seg av et differensiert tillegg. Jeg  m ener den linje vi 
tidligere har fulgt stort sett har væ rt riktig, a t man i første rekke 
søker å hjelpe de som har det verst. I Arbeidsm annsforbundet 
har^vi grupper som absolutt må få en lønnsøkning, men vi har 
også grupper som jeg m ener godt kan greie seg i en vanskelig 
situasjon med de lønninger de har. Tar vi for eksempel enkelte 
grupper som vi har i veiarbeidet som i heldigste tilfelle ligger 
på  ̂ en årsinntek t på 5 520 kroner, eller kr. 2.30 pr. time, så 
må de få størst m ulig tillegg. M edlemmene i vårt forbund ser 
ikke med udelt glede på den utvikling som har funnet sted. 
Vi er k lar over at det e r vanskelig nå nå r man sk jæ rer ned 
budsjettene for både vei og jernbane, å finne en lønnsordning 
som en kan væ re tilfreds med. Slik som utviklingen har gått, 
særlig i høst, har vi ha tt så man ve opnsieelser — spesielt i vei
vesenet — a t vi m angler sidestykke til det. Norm alt skulle det 
væ re beskjeftigelse i veivesenet for om lag 17—18 000 arbeidere. 
Med de oppsigelsene vi har for tiden, vil det praktisk  ta lt ikke 
bli igjen et eneste anlegg eller en eneste mann. Rapportene 
strøm m er inn til forbundet daglig, hvor det fortelles at det i det 
d istrik tet er sagt opp 100 mann, i e t annet 85 o.s.v. N år en så vet 
at de som b lir oppsagt ikke b lir anvist annet arbeid, så vet en 
også at dette  vekker b itterhet b lant de det går u t over. Jeg  vil 
henstille til Landsorganisasjonens form ann a t m an tar opp til 
alvorlig drøftelse spørsm ålet om det ikke here tte r kan bli admi
n istrert på en slik m åte at de arbeidere som Staten har i sin
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tjeneste b lir sikret helårig  beskjeftigelse. Vi har bestem melser 
i vår overenskomst om lønn under sykdom, men den er helt 
illusorisk idet det forutsettes a t m an skal ha samm enhengende 
fem m åneders tjenestetid  til før sykdommen inntraff.

Jeg  vil henstille til Landsorganisasjonens form ann at man 
i de konferanser m an h ar med Regjeringen, ta r  opp spørsmålet 
om det ikke kunne finnes fram  til en annen adm inistrativ  ord
ning enn den som nå brukes.

Kr. Jakopsen: I fagbladet til Landsorganisasjonen nr. 9 — 15. 
septem ber — behandles den økonomiske situasjon på lederplass. 
Prisstigningen og de vansker som er forbundet med full kom 
pensasjon b lir her behandlet. S tatsråd  Brofoss u tta le r i e t in
terv ju  med M orgenbladet at det vesentlige er at det ikke finner 
sted noen forskyvning i fordelingen av nasjonalinntekten. Dette 
standpunkt er, så vidt jeg kan se. Landsorganisasjonens ledelse 
enig i. Det er tydelig a t full kom pensasjon for prisstigningen 
ikke er m ulig å oppnå, men jeg m ener tillegg må fordeles likt 
på de enkelte grupper i folket. Mange spør i dag om en re ttfe r
dig fordeling er mulig, og i samme forbindelse b lir det spurt 
hvem det er som fastsetter prisene. Nå er det vel slik a t hvis vi 
skal få en effektiv priskontroll, så må husm ødrene væ re med 
og hjelpe til. Hvis det er m istanke om at prisene er for høye, så 
kan priskontrollørene varsles. Det er på det rene a t de tiltak  
som representantskapet og kongressen har lagt grunnlaget for 
gjennom  sine beslutninger, ikke blir fu lg t i det praktiske liv. 
Det er for øvrig ikke bare priskontrollen som skulle væ re mer 
effektiv. Man må også ta  fa tt i skattesnyterne. Lønnstakerne er 
interessert i å få disse sam funnets ro tte r fram  i dagens lys. En 
omlegging av skattelovgivningen kunne komme disse ting tillivs. 
Det er nå lenge siden arbeiderne begynte å spørre om det ikke 
er mulig å få re tte t på disse skavankene. Hvis de er uoverkom 
melige, så må vi finne andre m idler og andre veier. Det er på 
det rene at det e r fare for a t arbeidernes lojalitet holder på å 
opphøre utover på arbeidsplassen. H vordan er det b litt med 
produksjonsøkningen som følge av en fornuftig  rasjonalisering 
av arbeidslivet? Det er heller ikke kommet. Før representan t
skapsm øtet i mai var denne innstillingen bebudet å foreligge 15. 
oktober. I dag har vi den 19. oktober.

Vi står overfor det faktum  at levekostnadene er steget i for
uroligende grad, og vi kan ikke regne med å få full kompensa-
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sjon for denne stigning. N år det så gjelder selve overenskomst- 
forholdet så har det innen fagorganisasjonen funnet sted en for
skyvning som e tte r m in m ening ikke e r av det gode. I deler a v  
vårt produksjonsliv hvor det utelukkende anvendes timelønns- 
arbeid er skildnaden mellom disse og de bedrifter hvor det an
vendes akkord iøynefallende. Det samme er tilfelle mellom fag
læ rte  og ikke faglæ rte arbeidere. Jeg  m ener ikke at en arbeider 
som tjener 8—9000 kroner året har for mye å ru tte  med. Men 
det er k lart at nå r enkelte arbeidere i dag ikke kan komme opp 
på m er enn 6—7 000 kroner året, så reiser spørsm ålet seg: Er 
dette  rettferdig? Jeg tro r organisasjonen må finne andre veier 
nå r tariffkom plekset skal ordnes.

I Sauda har vi en am erikansk bedrift hvor arbeiderne u te
lukkende arbeider på timelønn. Hadde sam funnet h a tt kontroll 
med fortjenesten der borte, så kunne en innsats fra  arbeidernes 
side indirekte ha kommet sam funnet til gode. Jeg våger påstå 
a t sam funnet ikke har full kontroll med denne bedriften. Selska
pet har betalt skatt til kom m unen fra  starten  i 1923 av en inn
tek t på om kring 200 000 kroner. Ingen m yndighet har kunnet 
kontrollere om dette er riktig. I 1945 ble det inngått en over
enskomst mellom selskapet på den ene side og kom munen og 
skattem yndighetene på den annen side om at det skattemessige 
inntektsbeløpet skulle forhøyes til 900 000 — og med kontrakt på 
5 år. N år stillingen er slik a t sam funnet ikke kan ha den fulle 
kontroll over en slik bedrift, reiser spørsm ålet seg om det er for
svarlig å binde arbeiderne til en overenskom st som stadig kan 
føre dem vekk og nedover fra  'det lønnsnivå som de har krav 
på. Det er meg fortalt at den gjennom snittlige tim efortjeneste i 
Sauda som under siste tariffrevisjon lå på 3.11 kroner i gjennom 
snitt, nå er 3.08 kroner. For den elektrokjem iske industri er 
gjennom snittet 3.44 kroner for 1. kvarta l 1950.

N år nå arbeidet med kom pensasjonsspørsm ålet skal tas opp, 
så må jeg på vegne av 8—900 arbeidere ved vår bedrift kreve at 
det b lir gjort effektivt arbeid for å få fordelt byrdene på en re tt
ferdig måte. Det er i henhold til dette jeg har satt fram  m itt
forslag.

P. Ødegård: Jeg  er tilfreds med den fram stilling og det for
slag som er fram satt av sekretariatet. Jeg  er av den oppfatning 
at det her må bli snakk om et likt tillegg for alle. Det er k lart 
at det er stor forskjell i de enkelte fortjenester, m en jeg tro r det
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ville ha væ rt uheldig om vi kom inn på en ordning med differen
siert lønnstillegg. Det vil skape m isnøye og mange tvistesaker 
på de enkelte arbeidsplasser, og et slikt tillegg ville derfor kan
skje ha v irket mot sin hensikt. Skulle m an væ re av den oppfat
ning at fortjenestene på grunn av akkord i en del tilfeller blir 
for høye, så får m an heller ta  opp det spørsm ålet til behandling 
i hvert enkelt tilfelle. Jeg  er av den oppfatning at representan t
skapet må ta bestem t avstand fra  a t det i denne forbindelse kan 
bli spørsmål om prolongasjon av overenskomstene. Jeg an tar at 
det e r m ange forbund som ennå har tariffav taler hvor det 
ikke er gjennom ført de forandringer og re tte lser som skulle ha 
væ rt gjort under de tariffrevisjoner vi har h a tt siden 1945. Det 
skaper vanskeligheter og det er jo også på det rene at det ikke 
er fo re ta tt en nødvendig lønnsjustering i alle overenskom ster på 
langt næ r ennå.

Jeg m ener at bedriftene stort sett skulle kunne greie dette 
Ipnnstillegget u ten  at de behøver å legge på prisene. Jeg  har 
inn trykk  av at m an alltid legger til grunn de dårligste bedrifter 
og industrier, når det gjelder dette  spørsmål. De som er bedre 
rasjonalisert eller u tstyrt, tjener mer, og de som er helt mo
derne, tjener uforholdsmessig mye. Her b lir det altså spørsmål 
om hvilken kontroll en kan sette inn.

Vi må gå u t fra  at arbeidsgiverne vil komme til å redusere 
kravet mest mulig og at de også vil komme til å stille betingelser 
for å gå med på en eller annen ordning. D erfor vil jeg sette fram 
følgende forslag:

«Tillegg må gis generelt og virke autom atisk fra  en fastsatt 
dato. Hvis det fram kom m er en ordning eller et forslag som ikke 
innebæ rer fu ll kompensasjon, sendes forslaget avdelingene til 
avstemning.»

Jeg er videre av den oppfatning at m an må få en ny bestem 
melse om indeksregulering. Tariffrevisjonen foregår jo fra  m ars 
til nyåret og m an kan ikke la de t væ re  avhengig av revisjon 
av den enkelte overenskomst hvilken bestem melse m an skal ha 
om indeksregulering senere. M an kan kanskje vente så store 
prisstigninger at det kan bli aktuelt med nye reguleringer og da 
bør det væ re fastsatt e tte r en bestem t ordning.

Formiddagsmøtet ble avslu ttet kl. 13.
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Ettermiddagsmøtet torsdag 19. oktober.
Dirigent; Bernhard Berntsen.

Protokollen fra  form iddagsm øtet ble refe re rt og godkjent, 
hvorpå m an fortsatte  behandlingen av «Den faglige og økono
miske situasjon».

A ksel Paulsen: Det straffer seg ikke å væ re oppmerksom. 
Jeg og sikkert flere med meg, har ikke væ rt oppmerksom på at 
kravet bare skulle gjelde for den prisstigning som oppstår ved 
omleggingen av subsidiene.

Jeg har ta tt ordet for å peke på at det er bybefolkningen 
prisstigningen har gått u t over den senere tid. Det bør de som 
bor på landsbygda, væ re oppmerksom på. Folk på landsbygda 
har ikke hatt den stigning i leveomkostningene som bybefolk
ningen. H er i Oslo koster det å snu seg, og i Oslo burde lønnin
gene stå i en særklasse hvis det hadde v æ rt mulig.

I dag har vi tre  indekser som lønnsoppgjøret bygger på, vi 
har den gamle, den nye og jeg har ta tt med en tredje, nemlig 
Oslo kom munale indeks. Alle viser en sterk  stigning i det siste 
året.

Det er sagt her at forhandlingene om kompensasjonen skal 
væ re avsluttet 10. november. Det er nok på høy tid, for den 16. 
novem ber kom m er det en ny levekostnadsindeks som vil vise 
y tterligere  stigning. Det gjelder å ju ste re  før det nye tallet fore
ligger.

Til slu tt vil jeg bare u tta le  håp om at forhandlingsutvalget 
gjør det beste u t av situasjonen og at det h a r hell med seg.

Rudolf Eriksen: Jeg  vil gi kom plim ent til sekretariatet for 
det forslaget som her er lagt fram . Det e r  godt utarbeidet. Men 
det er likevel et par ting  jeg vil peke på og som jeg m ener ikke 
hører hjem m e i forslaget. Det er for det første det som jeg alle
rede har nevnt i m itt forslag, nemlig at ordene «samtidig som 
en påskynner den m ilitæ re beredskap» går ut. Jeg  kan ikke 
skjønne at landets økonomiske stilling skulle bli noe bedre om 
en påskynner den m ilitæ re beredskapen. Jeg  kan heller ikke 
skjønne at det skal kunne skaffe arbeiderne noe større lønnstil
legg. På samme m åte vil jeg be representantene se på avsnittet 
som begynner slik: «Representantskapet forstår de grunner
som har m otivert en verneskatt på inntekter.» Jeg m ener det er 
like um otivert som det første jeg  nevnte. Jeg  håper at disse to
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tingene kan gå u t av forslaget slik a t m an kan slu tte seg en
stem mig til det.

Mens jeg har ordet vil jeg understreke det Nordahl sa om 
bøndenes skatter. Jeg  ha r ha tt anledning til å sette meg inn i 
beskatningen i jordbruket. Jeg  vil si a t det næ rm est er en skan
dale hvordan bøndene h a r anledning til å beregne seg selv skat
ter. Det gjelder både kommune- og statsskatt. Noe liknende 
gjør seg også gjeldende for fiskerne. Vi vet at det er A rbeider
p artie t som har gjort det m ulig for fiskerne å komme opp på en 
levestandard som de aldri tidligere ha r hatt. Jeg d rister meg til 
å si a t den står på høyde med bøndenes. N år nå kravene kom 
m er fra  bade bøndene og fiskerne, så må m an nå kunne ta igjen 
med dem. Jeg m ener at industriarbeiderne og håndverkerne som 
er den største gruppen, ikke alltid skal være den som ofrer.

Jeg  vil gjøre oppmerksom på at jeg  kom m er til å stemme 
for et lik t tillegg, uansett m ann eller kvinne, ung eller gammel.

Dirigenten: Det er satt fram  et forslag fra  Emil Edvardsen 
som lyder: «Representantskapet henstiller til Regjeringen å 
stoppe enhver utvidelse av frilistene på det nåværende tids
punkt.»

Dessuten foreslår Rudolf Eriksen a t dette  går u t av for
slaget: «Representantskapet forstår de grunner som har m otivert 
en verneskatt på inntekter».

Bendik Øyan: Jeg  m ener at det en først og frem st burde u t
tale  seg om er hvorvidt en skal gå til en differensiering av dyr- 
tidskompensasmnen, eller om en skal sdk° fram  til samme til
legg for alle. Min m ening er at det har skjedd en prisstigning 
som ikke får utslag i den offisielle prisstatistikken. Det skulle 
derfor ikke væ re noen vansker til stede når det gjelder valget 
mellom differensiering og lik t tillegg. Jeg  m ener det ville være 
tak tisk  uklokt å gå inn for dec forslag som h a r væ rt antyder 
om en differensiering. I dag er det like dy rt for alle å leve, ung  ̂
eller gammel. Det må væ re grunnsetningen som vi skal byg<Jp 
kravet vårt på. Arbeidsgiverne er utvilsom t meget interessert i 
å kunne koble hele spørsm ålet om kompensasjon inn på tariff- 
forhandlingene, for derved å stjele en del fra  de som nå skal ha 
ju ste rt sine tariffer. Det må vi forsøke å hindre, og det kan vi 
ved det vedtaket vi fa tte r  nå.

Til slu tt vil jeg bare si ar ieff synes forslaget fra  sekretariatet 
er godt, og jeg  vil stem me for det.
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Erling Frogner: Jeg  er ikke så sikker på om m an ikke bør 
se på en differensiering av det tillegg som skal kreves. N år det 
gjelder den uro på arbeidsplassen som m an er så redd for ved 
en differensiering, vil jeg gjøre oppmerksom på at vi i v årt for
bund har den m otsatte erfaring. Men det skyldes vel at vi i vårt 
forbund har svæ rt liten anledning til å få akkord. Følgen er 
a t de med akkord b lir nesten spist opp av de andre. De med 
akkord har jo en levestandard som ligger 100 prosent over de 
u ten  akkord. N år Nordahl nevner et skille på 10 000 kroner, 
kan jeg ikke tenke meg å gå så høyt. Det er nemlig en gjen
nom snittlig lønn på kr. 4.36 pr. time. Før krigen var m itt for
bund •—N.N.N. — et av de best betalte  forbund, men nå er vi 
kommet helt ned i bunnen. Vi ligger i dag 24 øre under gjen- 
Romsnittsfortj enesten for en industriarbeider. Vi har 9 763 m ann
lige arbeidere og bare 14.3 prosent av disse har akkord. Det vil 
si a t 8 362 m annlige arbeidere ligger på en gjennom snittslønn av 
kr. 2.50 pr. tim e — eller 60 øre under det en industriarbeider 
har pr. tim e i dag. N år en så vet at nesten samtlige m edlemm er 
hører hjem m e i byene, kan en tenke seg hvilken levestandard 
disse folkene har.

Jeg  forstår det slik a t K arsten Torkildsen m ener å forlenge 
tariffen  et år for a t m an derved kan få ordnet lønnsforholdene 
for de som ligger lavest. Jeg  m ener det e r en utvei til å få hevet 
lønningene for de som i dag ligger lavest, og jeg m ener at det 
i dag ikke skulle væ re nødvendig å heve lønningene for de som 
for eks. tjener fem  kroner tim en n å r den store masse tjener 
2—3 kroner.

Jeg vil stille et spørsmål til sekretaria te t i forbindelse med 
16. juni-forslaget: La oss si a t også disse 20 ørene skal komme 
inn under taket. Det vil bety a t den arbeider som i dag har 10- 
øres-tillegget autom atisk kom m er over taket, og derm ed m ister 
han tiøringen. (Konrad Nordahl gjør her oppmerksom på at 
taket må høynes tilsvarende det nye tillegget)

Marius Trana: N år det gjelder statstjenestem ennenes stilling 
til denne saken så har jo de få tt endret sin indeksbestem melse 
ved Stortingsvedtaket av 30. m ars i år. Det er her understreket 
at det skal finne sted forhandlinger for statstjenestem ennene 
um iddelbart e tte r a t m an kom m er fram  til et resu lta t under de 
forhandlinger som nå skal holdes. Riktignok et statstjenestem en
nene ikke direkte med i produksjonen, m en de y ter hver på sin 
plass tjenester som er nødvendig for sam funnet og for produk
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sjonen. Et rim elig krav  m ener statstjenestem ennene det må 
væ re at arbeidere i Statens bedrifter og virksom heter b lir be
handlet på samme m åte og får samm e lønnsvilkår som de i den 
private sektor — der hvor arbeidsoppgavene kan  sammenliknes. 
Det er gjort mye på det feltet, takket væ re arbeiderregjeringen. 
Men det står en del igjen, og jeg går u t fra  a t Landsorganisasjo
nen vil m edvirke til den jevnstilling som vi m ener er nødvendig.

For statstjenestem ennene kan det i dag bare  komme på tale 
et likt lønnstillegg. Jeg forstod Nordahl slik at han m ente det 
var mange innenfor stat og kom m une som h ar lønn over 10 000 
kroner. Jeg  vil gjøre oppmerksom på at av de om lag 42 000 med
lem mer som tilhører de forskjellige forbund innen Statstjeneste
m annskartellet, e r den alt overveiende del å finne i lønnsgrup
pen mellom 6—7 000 og 7 500 kroner. Det er bare  enkelte stil
linger som når høyere opp innen de forbundene jeg har nevnt.

Jeg vil anbefale sekretariatets innstilling.

P. Mentsen: H er d iskuterer en som om vi står foran en fu ll
stendig tariffrevisjon. Det er ikke det som skal finne sted. Dette 
gjelder forhandlinger om lønnsjustering på grunnlag av den ek
straordinæ re avtalen som er opprettet m idt i tariffperioden, og 
denne avtalen h a r trukke t opp retningslinjene for forhandlin
gene og hva som skal behandles. E tte r dette  er det k lart at en 
ikke kan komme inn på spørsm ålet om differensiering av tilleg
get. Slike forhandlinger vil e tte r m in m ening ta  flere måneder. 
Dessuten vil sikkert m otparten  m otsette seg at vi ta r  opp et slikt 
spørsmål. Hvis en kobler inn spørsm ålet om prolongasjon a 
tariffavtalene i denne sammenheng, kan nok den andre part 
væ re med på det, men kan en avgjøre prolongasjonsspørsm ålet 
ved nemndsbehandling? Jeg m ener nei, og det samme gjør sekre
tariate ts fle rta ll også. Da m å spørsm ålet sendes u t til avstem 
ning blant medlemmene. Men det kan m otparten m otsette seg, 
fordi avtalen allerede h a r trukke t opp linjene for forhandlingenf

Jeg tro r ikke det fører fram  å drøfte spørsm ålet om et dif
ferensiert tillegg. Vi har drøftet dette spørsm ålet i flere sekre
tariatsm øter. Sett u t fra  fagorganisasjonens prisipielle syns
punkt ville det væ re rik tig  å reise k rav  om at det tillegget som 
gis, skal gis på de tariffm essige lønninger, norm allønninger, 
m instelønninger og individuelle lønninger. Men da m åtte man 
også foreta tilsvarende reguleringer av akkordsatsene, og da er 
man med en gang opp i full tariffrevisjon.
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Den eneste m ulighet for et differensiert tillegg er — som 
form annen pekte på — en ordning med innbetaling av m idler fra  
arbe.dsgiverne, og at S taten lo re tar en gradert utbetaling til 
lønnstakerne. Det er kanskje frem tidsm usikk, men hverken 
Landsorganisasjonen, forbundene eller tillitsm ennene er i dag 
modne til å gjennom føre en slik ordning.

Den mulige m åten å komme fram  på er at man reiser krav 
om full kompensasjon for den prisstigning som har funnet sted 
som følge av omleggingen av subsidiene, beregnet e tte r en in
deksfamilie, og at dette  tillegget gis alle voksne kvinner og menn 
med samme størrelse. Den ordn.ng vil jeg anbefale.

Nils Hovland: Jeg  representerer e t forbund med en meget 
lav inntekt, nem lig b aaer- og laondiiorforDundet. Det finnes vel 
neppe et forbund med lavere årsinntekt. Bakerne har så å si 
ikke m ulighet for en times overtid gjennom  hele året. Men til 
tross for det kan ikke jeg væ re med på å stem me for en differen 
siering av tillegget. Man skulle kunne tenke seg at vi bakere 
ville få en høy prioritet ved en differensiering nettopp fordi v̂  
s tår så lavt. Men en slik ordning vil få bevirkninger som er av 
en slik a rt at vi ikke kan være m_ct pa aen. uiv irkningene er de 
som har væ rt nevnt — vanskeligheter på arbeidsplassen, men 
også en annen vesentlig ting: I det øyeblikk at dette taket b' 
løftet opp med 10—20 øre, vil den ungdom som skal u t i arbeids
livet bare im eressere seg lo r hvor mye ^n Kan tjene på det ene 
eller annet sted — uten å gå i lære. Hvorfor skal jeg gå 4—5 
år i læ re for en liten betaling, for senere å få den samme betalin" 
som den som ikke har sin læ retid? vil ungdommen spørre. Re
sultatet vil bli a t ungdom men ikke vil søke å få læretid, men vil 
gå direkte u t i arbeidslivet. I dag er det jo i første rekke faglæ rt 
arbeidskraft vi m angler, og den m angelen ville bli enda siørre 
om en gikk frem  ette r differensieringsprinsippet ved dette til
legget.

N år det snakkes om prolongasjon av tariffen, så kan det sel 
sagt ikke tas opp her, og hvis det Kunne tas opp ,vxlle vi ha m ot
satt oss en slik ordning. Det er en sak som må diskuteres under 
revisjonen av tariffene.

Låde staism m isieren og form annen nevnte bakerne i sine 
taler. S tatsm inisteren nevnte bakerne som en av de grupper 
som en forutsatte  m åtte  få tillegg for sine varer, Nordahl nevnte 
bakerne i forbindelse med en 2000 å r gammel produksjonsm e
tode, og at det va r det som var årsaken til a t bakerfaget stod
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dårlig. Jeg  kan opplyse at landets m est m oderne bakerier i dag 
driver med store underskudd. Og fornoldet er så mye væ rre da 
det er den ikke-kapitalistiske sektor av bransjen som er dårligst 
stillet, nemlig samvirkelagene. Hvis de andre bransjene hadde 
væ rt like godt kontrollert av prism yndighetene som nettopp ba
kerne, hadde vi ikke ha tt så høye priser som vi har i dag.

Idar Nordstrand: Jeg  slu tter opp om fram legget fra  sekre
tariatet. N år jeg gjør det er det ikke fordi jeg er overbevist om 
at prinsippet om lik t lønnstillegg er det riktige, men jeg tro r 
ikke at noe annet er m ulig i denne situasjonen. En kan ikke uten 
videre avvise de synsm åtene som er hevdet av Torkildsen o' 
andre. Torkildsen var inne på de forskjellige inntektene på den 
samme arbeidsplass og fan t det rim elig a t en m ann med 10 OOn 
kroner skulle ha samme tillegg som de med m indre inn tek ter i 
en vanskelig situasjon. Det er et argum ent som ikke kan avvises 
En annen ting er a t vi faktisk i dag ha r en stor gruppe lønns
takere som i større eller m ndre erad er i besittelse av et kjøpe- 
kraftoverskudd. Det gjelder ikke fam ilieforsørgerne, men en 
stor del ungkarer. Lønnspolitikken de senere årene har jo l 
v irket a t 17-åringene i dag sto rt sett h a r den samme inntekten 
som en m ann med stor familie. Spørsm ålet om en avveiing av 
lønnstilleggene er derfor en ting som sekretariatet bør væ re opp
m erksom på tiden frem over, særlig i forbindelse med de indeks
reguleringer som skal finne sted i e tte rtiden  og de eventuelle 
lønnsrevisjoner vi m åtte  komme til å få. Vi vet jo at antallet 
av arbeidsdyktige m enn og kvinner e r  synkende. I løpet av de 
første 10—20 årene vil vi få større og større deler av befolknin
gen blant de eldre årgangene, og som de som er i arbeid skal 
fø på. Sosialpolitikken vår må ta  hensyn til det.

Jeg  anm oder sekretariatet om å se nøyere på hele dette pro
blem et og ta  med i betraktningen det som M entsen nevnte — 
det såkalte belgiske syscem.

Spørsm ålet om begrensning av investeringene ha r væ rt 
s terk t i forgrunnen. Det er jo k la r t at det i grunnen er det det 
hele dreier seg om hvis vi overhodet skal få balanse i vår u ten 
rikshandel. Når det gjelder invesierm ger i Statens egne foreta
gender — og i kom m unene — så h a r vi hånd om dem. Men det 
har vi ikke i den private sektor, og der har det væ rt en voldsom, 
investering. F ra  m itt felt kan jeg nevne at vi har postkontorer 
hvor vi e tter mjæ slit kan få lov til å sette opp en skillevegg, 
men ikke mer. Huset ved siden av ominnredes fra  kjeller til loit

191



— med alle de m idler som den private forretningsm ann har til 
disposisjon. Hvis vi ikke kan få kontroll med investeringene i 
den private sektor, vil det m onne lite om m an sk jæ rer ned inve
steringene i den offentlige sektor med 10 prosent B lant de k re t
ser som har sitt på det tørre, har det det siste åre t væ rt en sterk  
agitasjon for å heve rentenivået. Det hevdes bl. a. at vi ikke kan 
begrense eller kontrollere investeringer u ten  a t vi hever renten. 
Vi skal væ re oppmerksom på dette  forholdet. Jeg  tø r ikke tenke 
hva som kunne komme til å skje hvis Regjeringen m åtte gi e tter 
for et slikt press, hvilket naturligvis den ikke må gjøre.

H elt siden 1945 h a r vi d iskutert skattespørsm ålet og skatte- 
snyterspørsm ålet. Det har væ rt slå tt fast at nå må det bli slu tt 
Så vidt jeg kan skjønne stå r vi i dag akkura t på samme utganes 
punkt som i 1945. Vi vet a t vi s tå r overfor mange vansker i for
bindelse m ed dette  spørsmålet, m en nå er det helt nødvendig at 
m an tar på den saken med helt andre hansker enn tidligere.

Jeg  forstod statsm inisteren slik a t hvis det blir full kom
pensasjon for den prisstigning som subsidieordningen har m ed
ført, så kunne det ikke bli spørsm ål om noen økning av barne
trygden. Til det vil jeg  si at siden april og fram  til i dag har det 
væ rt snakket mye om en større barnetrygd. Det har væ rt snakk 
om at vi skulle få for alle barn eller at vi skulle få forhøyet try g 
den som den er i dag. S tore deler av arbeiderbefolkningen går i 
dag rund t med den overbevisning at nå skal det skje endringer 
med barnetrygden. Jeg  m ener a t selv om det skulle bli fu ll kom
pensasjon for prisstigningen som subsidiene har medført, så er 
ikke det fu ll kompensasjon for den fulle prisstigning som har 
funnet sted. Vi vet også a t prisindeksen ikke rom m er alle de 
varer som vi bruker og som er gått opp i pris — og vi vet heller 
ikke hvilken prisstigning vi kom m er til å få e tte r  15. september. 
Selv om vi får 20 eller 25 øre, vil det på lang t næ r dekke den 
prisstigning vi har få tt eller sannsynligvis kom m er til å få med 
det første.

Jeg  vil si til statsm inisteren at dere ville gjøre Landsorgani
sasjonens tillitsm enn og m edlemm er en velgjerning om R egjerin
gen ville legge et tillegg på barnetrygden i en eller annen form 
på toppen av det tillegget vi får.

Edv. Stenklev:  Som k jen t har papirindustrien sin egen a r
beidsgiverforening som stå r u tenfor Norsk Arbeidsgiverforening. 
Men under tariffrevisjonen i mai i å r fikk  vi den samme bestem 
melse som er gjort gjeldende for den øvrige industri.
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I vårt forbundsstyre h a r vi behandlet spørsm ålet om lønns
tillegg. Der ble det krevd kom pensasjon fo r prisstigningen, og 
dessuten et tillegg for de lavest lønte.

N år det gjelder lønnsvilkårene i papirindustrien, kom m er vi 
på  tredjeplassen nedenfra. Vi har kr. 2.95 i gjennom snittlig lønn. 
O vertiden i papirindustrien  u tg jø r bare  4.5—5 prosent. Det er 
pek t på at vi h a r en høykonjunktur som aldri før, men hvem er 
det som u tn y tte r den? Til i fjo r hadde vi eksportavgift for pa
pirindustrien, men så kom prisnedgangen, og derm ed ble den 
ta tt bort. De siste fire m ånedene er im idlertid  prisen stadig gått 
oppover, og den ligger i dag høyere enn den gang vi hadde ek- 
sportavgiften. Det ville derfor væ re natu rlig  a t S taten ville 
tenke på å innføre eksportavgiften igjen. Men det som skuRp 
tas inn i eksportavgift, har m an nå kom pensert skogeierne med. 
47 m illioner kroner ha r treforedlingsindustrien og sagbrukene 
ta tt u t pa den m aten for d riftsåret 1950—51. En skal m erke seg 
at tøm m erprisene i 1938 var kr. 15.80, mens de i dag er over 52 
kroner. Tilvirkningen av et tonn trem asse koster i dag om lag 
100 kroner. Til det b ruker m an 1.3 kbm. tømmer. H ertil kommer 
en del u tg ifter som fløtning o. 1. Arbeidsom kostningene er 14.27 
kr. G jennom snittet av arbeidsutgiftene var før den siste pris
stigningen om lag 13 prosent av produksjonsom kostningene — i 
dag er de ikke over 10—11 prosent n å r en slår alt sammen.

M yndighetene sier at vi m å m edvirke til å holde stabiliser- 
ingslinjen. Det må ikke bli noen utglidning, sies det. Det vises 
til prisnedgang osv. Vi skal her væ re oppmerksom på at det 
tøm m eret som kjøpes nå, ikke kan komme med i produksjonen 
før i 1951. Kommer det en prisnedgang nå, må fabrikkene ta  hele 
tapet. Arbeiderne kan man kvitte  seg med på 14 dager. Og 
her har Regjeringen gått med på å gi kom pensasjon til skogei
erne som fra  før hadde så stor pris på sine produkter — en kom
pensasjon på 47 mill. kroner. Vi fikk fem øre tillegg i timen. Er 
det noe ra r t  i at folkene våre varsler stans m ange steder?

Papirindustrien  ta r  årlig inn 600 mill. k roner i utenlandsk 
valuta, og er derm ed den største valutaytende industri. De fol
kene som skaffer landet denne valuta, arbeider på m indre lønxi 
enn gjennom snittet for industrien. E r slikt riktig?

Det står i tidsskriftet til skogeierne: «Vi forstår så godt at 
skogeierne er misfornøyde, m en vi henstiller til dem å gjøre 
hva de kan for å få tøm m eret fram.»
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Konrad Nordahl: Jeg  m ener a t det vil ha  sin betydning å få 
en prinsippvotering om på hvilken m åte tillegget skal ytes — 
enten som et ensartet tillegg eller som et differensiert tillegg. 
Hvis det b lir ak tuelt med et differensiert tillegg, må vi ha en 
liten veiledning fra  representantskapet om på hvilken m åte vi 
skal legge opp det spørsmålet.

En prinsippvotering.
Dirigenten: Er det noen innvending m ot at saken tas opp 

til votering? Det er satt fram  følgende voteringsgrunnlag: 
E t lik t lønnstillegg for alle voksne kvinner og m enn i liel- 
dagsarbeid (sekretariatets innstilling) eller spørsmål om et 
differensiert tillegg.

Votering: Mot 19 stem m er ble sekretariatets forslag 
vedtatt.

Tor Haugen: Man har her nevnt spørsm ålet om skjerpet 
pris- og rasjoneringskontroll, og her m ener jeg at politiet har et 
ord med i laget. Før i tiden va r politiets arbeid forholdsvis en
kelt, men i den senere tid er de t b litt atskillig vanskeligere på 
grunn av rasjoneringssystem et. Ved håndheving av pris- og 
rasjoneringsbestem m elsene støter vi stadig på nye og vanskelige 
ting. Politiets arbeid før i tiden, da det hovedsakelig gikk u t pa å 
ta  innbruddstyver, underslagere o.l., hadde folkets sympati. Men 
i dag er vi inne på et helt ny tt om råde hvor vi treffer grupper 
som stiller seg fiendtlig overfor politiets arbeid. Disse gruppene 
ha r nok penger og folk til å hjelpe seg pa alle mulige m ater. Det 
er derfor i dag m er enn før nødvendig å ha kvalifiserte og dyk
tige folk i politietaten. Det hjelper svæ rt lite å gi en lovbestem
melse, hvis den ikke blir håndhevet. Jeg  m ener derfor a t når 
politiet stiller k rav  om å få folkene sine u tdannet må det bli
hørt. .

Jeg  vil nevne en sak som politiet arbeider med og som illu
strerer hvordan forholdene kan være. Vi har en norsk im portør 
som avtalte med en leverandør i A m erika om å oppskrive p ri
sene på et vareparti med 39 000 dollar som skulle settes av på 
nordm annens konto i Amerika. Det er penger som folk her i lan
det må betale i form  av høyere varepriser. A t denne m annen i 
dag må betale disse pengene og en inndragning på 90 000 k ro 
ner, e r en annen sak. •
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Jeg m ener at det må opparbeides en helt annen opinion blant 
folk, enn tilfellet e r i dag. A lle reagerer hvis en m ann drikker 
seg full, b ry te r seg inn i en k jeller og ta r  e t glass syltetøy, men 
hvilken sam funnsskade gjør i grunnen denne m annen sam m en
liknet med for eks. en kjøpm ann som daglig pum per u t av folk 
fem  og ti k roner i ulovlig fortjeneste på sko, sk jo rter e.l.? Det 
må dannes en opinion mot disse, slik at de kan betraktes som 
lovovertredere og de forbry tere de er.

Josef Larsson: Jeg  vil gjerne gjøre noen m erknader til si
tuasjonen i sin alm innelighet. Jeg  tro r  det ville ha væ rt riktig  
å vedta^ en sterkere uttalelse som m unnet u t i a t vi ville ta  opp 
spørsm ålet med Regjeringen om å gjennom føre de tingene som 
vi vedtar. Det ville ha forsterket forslaget.

N år det gjelder spørsm ålet om økt produksjon vil jeg bare 
m inne om at det økonomiske liv e r  sty rket betrak telig  i e tte r
krigsårene. Jeg  bygger denne u ttalelse på en undersøkelse vi 
gjorde for et tilfeldig an tall valgte bedrifter da vi behandlet 
skiftordningen. Den viste a t disse bedriftene i 1938 hadde et 
fondsopplegg på 8 mill. kr., mens de i 1948 hadde 26 mill. kr. 
Selv om en regner m ed kroneverdien fra  1938, skulle det svare 
til om trent det nevnte tall. D ette e r  altså en betydelig forbe
dring av bedriftenes økonomi. Og dette  eksem plet gir et godt 
bilde av situasjonen i dag, både når det gjelder kapitaldannelsen 
og den økonomiske forbedring som er skjedd innen bedriftslivet. 
Hvis vi ser på produksjonsverdien så er den i 1948-tall 6.83 m il
liarder kroner. A lle m ener at vi h a r m uligheter for en betydelig 
produksjonsøkning. Det er regnet med 10—15 og helt opp i 20 
prosents økning. Jeg  er ikke i tv il om at hvis vi satte våre 
krefter inn, ville vi kunne nå opp im ot 20 prosent økning av 
produksjonen. Men hvis vi bare regner med 10 prosent, ville det 
gi en økt produksjonsverdi på om lag 700 mill. kroner. Den kom
pensasjonen vi står overfor, ventes å dreie seg om 400—450 mill. 
kroner. Vi har altså m ulighetene liggende foran oss, og det gjel
der bare å u tny tte  dem, til å dekke det lønnstillegget som vi 
skal ha — og m er enn det. D et skulle ikke væ re vanskelig å 
dekke det dobbelt opp.

Vårt forbund har im idlertid kunnet kanstatere økt m otstand 
fra  Arbeidsgiverforeningen mot at vi øver innflytelse her. Der
for tro r jeg det er spilt møye bare å appellere til arbeiderne om 
produksjonsøkning. N år statsm inisteren sier a t vi har gjort den 
og den ting av hensyn til den politiske atm osfære, så er jeg
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bange for a t vi går l itt  for langt ved å gi opp våre prinsipielle 
k rav  og retningslinjer. Jeg  er fu llt k lar over at en må ha alle 
med, m en jeg  tro r ikke at m an m å gå så langt at det begynner 
å melde seg tanker innen vår egen klasse, om at en gir opp for 
m eget av det grunnlaget vi skal stå på. Jeg  har inn trykk  av at 
det straks e tte r frigjøringen var mye le ttere  å snakke med A r
beidsgiverforeningen, og a t vår politikk ha r bevirket at Arbeids
giverforeningens aggressive m otstand har økt, i kjølvannet av 
vår hensynsfullhet. Jeg  tro r vi m å la  Arbeidsgiverforeningen 
forstå at det er noe av en knyttneve bak den flate  handa vår — 
hvis vi for ettertiden  skal oppnå respekt. Det er her jeg tro r 
løsningen ligger.

N år jeg anbefaler sekretariatets forslag så er det under den 
forutsetning at sekretariatet ta r opp disse tingene med Regjer
ingen til alvorlig drøftelse, slik a t vi kan trygge vår frem tid.

Bernh. Berntsen: Jeg  tro r at spørsm ålet om et lønnstillegg 
kunne væ rt reist under en rim elig og lojal tone hvis m an v ir
kelig hadde sett noe resu lta t av den agitasjon som siden 1945—46 
har væ rt drevet mot skattesnyteriet. P roblem et i dag er a t vi 
ikke vil ha noen prisstigning, sam tidig som vi vil ha kom pensa
sjon for den prisstigning som er kommet. Hvis vi kan oppnå en 
kom pensasjon u ten  prisstigning, h a r vi nådd fram  til et grunnlag 
som ikke bringer inflasjon. I denne forbindelse har det væ rt 
sagt at m inusfaktoren innenfor næ ringslivet e r arbeidskraften. 
Min bestem te oppfatning er a t det kalkulasjonsgrunnlag som 
priskontrollen bygger på, e r lagt på et mye for høyt plan. Når 
Brofoss kan fortelle a t folioinnskuddene er steget med 2 800 m il
lioner kroner i Norges Bank, så er det e t tegn på a t bedriftene 
har en for stor fortjenestem argin. De setter fortjenesten inn på 
folio, hvor de ikke får ren te r — et folioinnskudd som de ny tte r 
til innkjøp av varelagre e tter hvert som behovet er til stede. Jeg 
m ener a t dette  er en fare  for kjøpepress, en like stor fare som at 
lønnsm ottakerne få r e t tillegg i en m angelvaretid. Spørsmålet 
om ikke p risd irek toratet må legge en annen kalkyle til grunn for 
sine beregninger, tro r jeg  er nødvendig å ta  opp. I forbindelse 
med arbeidskraften ville m an løse hele det problem et. Hvis en 
satte  denne m arginen lavere, så ville det autom atisk resultere i 
a t en del konjunkturbetonte bedrifter m åtte  legge ned sin v irk
somhet. Dermed ville en få frig itt arbeidskraft som kunne pla- 
seres i m ye m er sam funnsnyttig beskjeftigelse. Det er med rette  
a t en rekke bedriftsledere s tå r  på sine m øter og forteller at
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Regjeringen tilla ter opprettet askebegerfa,brikker, kjeram ikkfa- 
brikker og den slags, til tross for at vi h a r  en m idlertidig prislov 
som kan forby den slags. Jeg  har m ange ganger forundret meg 
over a t m an satte  igang dette  apparatet med en m idlertidig pris
lov — som m an likevel ikke praktiserer. Jeg  kan peke på k jø tt
prisene. Ingen skal fortelle meg a t ikke p risd irek toratet h a r g itt 
en større m argin på fortjenesten e tte r  de nye prisene, enn etter 
de gamle priser.

Det m å gjøres noe når det gjelder prisene. Vi må få følelsen 
av at det virkelig er en m er reell behandling av kalkylene, og 
m an må ikke legge til grunn u tta le lser fra  e t prisutvalg  av a r
beidsgivere n å r m an beregner kalkylene. K an vi få følelsen av 
at vi har en effektiv og rettferd ig  ordning, så er vi kom met langt 
på vei.

Jeg  er enig i den tanke som ligger til grunn for et inve
steringsfond under A rbeidsdirektoratets kontroll. Kan m an låse 
fast disse m idler på sperret konto, slik at disse m idler kan settes 
inn i byggende, produktiv t arbeid når konjunkturene på arbeids
m arkedet gjør det nødvendig, da har vi en reserve som gir grunn
lag for full beskjeftigelse. Kan sekretaria te t finne fram  til en 
slik ordning, selv om det skulle bli skattefrihet for dette fon
det, så tjener vi i det lange løp på det.

Gunvald Hauge: Det er k lart a t det ikke e r noen hensikt i 
disse dyrtidskom pensasjonene hvis m an ikke får bedre kontroll 
med prisene. Jeg  kan eksempelvis fortelle at fraktene på kysten 
er steget fra  120 til 140 prosent med utgangspunkt i satsene fra 
1939 — en tem m elig svæ r økning, alle forhold ta tt  i betraktning.

Vi undres ofte over hvor det b lir av bedriftenes overskudd. 
De går naturligvis inn i investeringene i dag. Men man kan in
vestere på m ange forskjellige m åter — også slik at man unngår 
de skatter som m an skulle ha beta lt til s ta t og kommune. Jeg  
tro r en kontroll pa disse forskjellige om råder er påkrevd, og 
jeg vet det er folk som arbeider med sakene, og at de h a r mange 
vansker å overvinne. N år det gjelder skattesnyterne så har jo 
en komité arbeidet i flere år med den saken. Men kontroll med 
næringslivets folk er ingen le tt oppgave.

Jeg  tro r det e r  nødvendig i denne situasjon å kreve så høy 
kom pensasjon som mulig, og på den annen side gå inn for å  
stoppe prisstigningen — iallfall for de varesorters vedkom
m ende hvor m an i dag har en alt for høy fortjenestem argin.
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Olav Varherg: N år det gjelder Torkildsens antydning om et 
differensiert tillegg, så har den m ye for seg, m en på grunn av 
at det her er snakk om ekstraordinæ re forhold, m ener jeg a t til
legget må væ re lik t for alle. Denne utjevningen ved et differen
siert tillegg, må en vel søke å få re tte t på under en ordinæ r ta 
riffrevisjon

N år det gjelder skattespørsm ålet, tro r jeg at m an kan tjene 
inn tem m elig store beløp ved en m er effektiv skattekontroll av 
bøndene. Hos oss i H ardanger er det jo en k jen t sak at det går 
biler i fast trafikk  tii {Z)s ulandet med frukt. Disse inntektene 
kom mer naturligvis ikke på selvangivelsen. I høst var det på tale 
å sette ned kontrollører som skulle ta  seg av denne trafikken. 
Men det m erkelige var a t ingen ville påta  seg den jobben. Her 
må vel Regjeringen komme med en lov, slik at det blir tvangs- 
innlevering.

N år det gjelder priskontrollen, vil jeg bruke et så sterkt 
ord som at den er forferdelig svak. La oss ta  kjøttprisene. Det 
er en soleklar ting at her foreligger in tet annet enn svindel. Det 
må væ re noe ruske galt med de kjøttprisene vi må betale over 
disken, og at disse m ellom handlerne skal ha en så stor m argin 
a t de faktisk tjener like m ye som produsentene, kan vel ikke 
væ re riktig. D erfor ligger priskontrollen under enhver kritikk, 
det får vi væ re enige om.

Når det gjelder den variasjon i lønningene på den enkelte 
arbeidsplass, som det her har væ rt snakket om, vil jeg gjøre 
oppmerksom på at i den kjem iske eller m etallurgiske industrien 
kan lønningene variere  mellom 5 500 til 11 000 kroner.

Dirigenten: Det er foreslått strek  og fem  m inutters taletid. 
Er m an enig i at vi se tter strek? Ingen innvendinger og det 
anses vedtatt. H eller ingen innvending mot fem m inutters tale
tid. Vedtatt.

Em il Edvardsen: Jeg  vil gjøre oppmerksom på det avsnittet 
i sekretariatets forslag til u ttalelse som begynner slik: «Fagor
ganisasjonen er for øvrig. .» o.s.v. I forbindelse med dette  av
sn ittet tro r jeg det ville væ re rik tig  å få med en uttalelse om 
frilistene. Her har jeg foreslått a t representantskapet henstiller 
til Regjeringen å væ re m edvirkende til at ikke frilistene blir 
u tvidet på det nåvæ rende tidspunkt. Jeg  er oppmerksom på 
at dette  er et meget vanskelig spørsm ål og at vi er bundet på 
m ange m åter på grunn av sam arbeidet landene imellom. Men 
jeg m ener a t vi bør gi en slik uttalelse som jeg  har foreslått, da
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denne saken blir d iskutert rund t om på arbeidsplassene, og det 
b lir sagt a t denne frilisteordningen bare er til for at handels
standen kan berike seg. D erfor m ener jeg vi bør henstille til 
Regjeringen å sørge for at man ikke på det nåværende tidspunkt 
u tvider frilistene.

Halfdan Wigaard: Det er vanskelig å forklare arbeiderne 
at det bare er de som skal vise resignasjon i enhver situasjon. 
A rbeidsgiverne svarer arbeiderne — når det er snakk om lønns
forhøyelse — at det er Regjeringen som stiller seg hindrende i 
veien, slik at de ikke kan få legge på prisene. Derved blir det 
heller ikke noe lønnstillegg. Sam tidig kan en im idlertid doku
m entere at bedriftene har betydelige overskudd.

Jeg er enig i det forslaget som er lagt fram  av sekretariatet. 
Det ville skape vanskeligheter med en differensiering av til
legget.

Det er en ting jeg ville sette pris på om sekretariatet og Re
gjeringen tok opp det til overveielse. I disse fem etterkrigsårene 
har m an nå fork lart arbeiderklassen at stillingen er vanskelig, 
men det skal bli bedre. Vi har k lart å holde det gående og gjort 
det best mulige u t av situasjonen. Jeg m ener vi må ha noe annet 
og m er å legge fram  enn bare dette  — vi m å vise at vi har en 
plan i vårt arbeid. Kunne ikke Regjeringen her legge fram  
en plan som tok sikte på å nå et bestem t m ål innen for eksempel 
fem år? Det tro r jeg ville v irke stim ulerende for arbeiderklas
sen, og derved ville vi kunne bedre levekårene her i landet. A r
beiderklassen ville sikkert gå inn for å løse en slik oppgave.

Sigm. Lein: Skattespørsm ålet og bøndene har få tt en ganske 
stor plass i denne debatten. Jeg  for min del synes en har gått 
litt for langt her. N år det gjelder skattespørsm ålet i jordbruket, 
så ble det i fjor høst nedsatt et utvalg for å komme med et for
slag til nye skatteregler. U tvalget ha r sittet sammen knapt 
et å r og jeg kan nå opplyse at det er store m uligheter for a t det 
i løpet av dette  å re t vil foreligge en innstilling fra  komiteen. 
Nordahl brukte noen u ttrykk  her som ette r min m ening ikke 
er berettiget. Vi skal væ re oppmerksom på at det ikke bare er 
fagorganisasjonen som ønsker en ny likningsm åte for jord- og 
skogbruk, men også bøndene selv ønsker det. På samme m åte 
som skattelikningen er u rettferd ig  i forholdet industriarbeider 
— bønder, så er også skattelikningen u rettferd ig  innen bønde
nes egen gruppe, kanskje i større grad. Vi skal også væ re opp-
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merksom  på kom pensasjonsforholdet til bøndene. Her må vi 
m erke oss at de fleste har lett for å betegne alle som bor på lands
bygda for bønder, og det e r feilaktig. S torparten  av bøndene i 
dag er ikke annet enn arbeidere.

Vi h a r her behandlet industriarbeiderne og bøndene, men 
det finnes også en tredje gruppe, nem lig landarbeiderne. Deres 
levestandard er avhengig av nettou tby ttet av jordbruket i sin 
helhet. Hvis jo rdbruket skal k lare  å skaffe de produkter som 
går med til industriarbeiderne, e r vi nødt til å sørge for at det 
får den arbeidskraft det trenger. H er spiller lønnsspørsmålet 
inn. Jeg  kan nevne at tim elønnen i jo rdbruket ennå er 1.85 kro
ner. Vi forlanger ikke å komme opp i de årslønningene som her 
h a r v æ rt nevnt — opp til 16 000 kroner — for vi innrøm m er at 
det tross alt er billigere å leve på landet.

Selv om vi nå får en endret skattelovgivning for jord- og 
skogbruket så tro r jeg  ikke ne ttou tby tte t kom m er til å bli så 
stort, m en vi oppnår å skaffe til veie en m er rettferd ig  skatte
likning innen gruppen.

Alfred Skar: D et er kom met en del forslag til adm inistra
sjonen om endringer i form uleringene i sekretariatets innstilling. 
I fjerde avsnitt he ter det: «I denne sam m enheng m ente Repre
sentantskapet at det var avgjørende a t landets kostnadsnivå, 
som en m idlertidig ordning, ikke ble endret vesentlig». H er fore
slår en a t «som en m idlertidig ordning» går ut. I syvende avsnitt 
he ter det «trusel om avsetningsvansker.» Det foreslår vi endret 
til «de samme u tsik ter til avsetningsvansker.» I neste avsnitt 
heter det: «Hittil h a r  stigningen på verdensm arkedets priser 
ikke forp lan tet seg.» H er foreslår vi tilføyd: «ikke i særlig grad 
forp lan tet seg.» Et avsnitt som begynner med: «Representant
skapet er fu llt u t innforstått m e d ..» — foreslår vi om redigert 
slik:

«Representantskapet er fu llt u t innforstått med at det på 
lengere sikt bare er gjennom  en økt og m er rasjonell produk
sjon at det e r m ulig å sikre og høyne vå r levestandard, samtidig 
som en påskynner den m ilitæ re beredskap. Vi m ener en slik 
m ålsetting er m ulig i dag, m en det gjør e t sam arbeid mellom 
alle produktive k refter m ere påkrevet enn noensinne. Det er 
ikke m inst av fundam ental betydning at landets råstoffkilder 
b lir fu llt u tny ttet. Det er særlig i den aktuelle situasjon av den 
største viktighet at en oppnår en høy avvirkning i skogen. Re-
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presentantskapet vil dypt beklage at man i visse skogeierkretser 
har lagt for dagen en negativ  holdning i dette  spørsmål foran 
årets hogstsesong.

Vi e r  trygge for a t arbeiderne på sin side vil gjøre s itt til å 
skape et slikt samarbeid, m en det foru tsetter at arbeidernes 
innsikt i produksjonen må komme til sin fulle rett, og alle må 
nyte godt av en m aksim al og m est m ulig rasjonell bruk  av lan
dets produksjonskraft. R epresentantskapet appellerer til alle 
fagorganiserte om hver på sin plass å gjøre sitt til at en oppnår 
den størst m ulige produksjon for derved å trygge levekårene».

Det punktet som Edvardsen foreslår om frilistene, har vi 
sett på, men vi kan vise til siste avsnitt i prem issene der det 
heter: «Lilberaliseringen av utenrikshandelen må ikke foretas 
i en slik u tstrekning at landets betalingssituasjon forverres». 
Det m ener vi dekker realiteten  i Edvardsens forslag.

Thorleif Andresen: Nordahl sa a t m an gjerne skulle ha føyd 
til punkt 2 i u ttalelsen a t det ikke skulle væ re noen prisfor
høyelse u ten  godkjenning av P risd irek toratet — eller Lands
organisasjonen eller forbundene. Jeg  tro r  vi her kan gjøre et 
stykke arbeid med disse prisutvalgene som er rådgivende or
ganer for Prisdirektoratet. U tvalgene består av fem  personer, 
og herav har industrien besatt tre  plasser. A rbeidsgiveren en og 
Jj.O. en representant. De to siste skal representere forbrukerne 
i det utvalget jeg sitter. A llerede på det første m øtet kunne en 
m erke tonen slå tt an — m otparten  forsøkte å besette alle plas
sene. Jeg  pro testerte  mot dette  og henvendte meg til L.O. med 
spørsmål om en ikke kunne lage en ram m e for hvordan en skulle 
forholde seg i disse utvalgene. For noen dager siden hadde vi 
oppe spørsm ålet om forhøyelse av m ursteinprisene med 0.5 pro
sent. Hvis en regner med den produksjonskapasitet en kan 
komme opp i, nemlig 100 m illioner m urstein, ville det bety 
60—70 000 kroner, som skal tas igjen fra  e t annet sted. På 
samme m åte ble det opplyst at dette spørsm ålet hadde væ rt 
oppe i det prisutvalget en h a r for m otorindustrien, og der ble 
den saken enstem mig vedtatt. Også Landsorganisasjonens repre
sentant hadde gått med på det. L injen i disse saker er at indu
striens herre r får gjennom sine ønsker i utvalgene,, m en det gjør 
ikke L.O. Jeg  synes vi m å begynne å se l itt  m er alvorlig på 
denne saken. Jeg har bestem t inn trykk  av at Landsorganisa
sjonens adm inistrasjon ikke h a r noen større kontakt med de fol
kene som sitter i prisutvalgene, og her m ener jeg  a t adm inistra-
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sjonen må pålegge de enkelte representantene i prisutvalgene å 
sende protokoll fra de møtene som har vært holdt Så får L O

dåfdet i  ®
Dirigenten: Det møte av representanter for samorganisasio- 

nene og forbundene som er fastsatt til kl. 14 i morgen f o S L  
framskyndet til kl. 12. Møtet holdes i Folkets Hus A-salen Til 
behandling forehgger: Samarbeid med leieboerorganisasioner 
forslag til endringer i Samorganisasjonens vedtekter, og den 
nye avtalen om produksjonsutvalg.

A rthur  Olsen: Samme dagen som jeg  reiste inn til represen- 
antskapsmøtet her, ble det offentliggiort et regnskap for ê  

aksjeselskap 1 Vestfold. D et var et hvalfangerselskap Det har
otc? S S m   ̂ m illioner kroner og serverer på et brett et

Pa 30 A mill. kroner. Disse pengene ble selvsagt for- 
n r il  f avskrivninger og reservefond og til slutt foreslår en 12
De bar in fordobling av utbytte også til direktøren
De har jo slike fortjenester i hvalfangsten for tiden Selskanet 
har en nettokapital på omkring 200 m illioner kroner og det har

kroner S
er 1 forbindelse med investeringspresset jeg  nevner dette Jeg  
r fn g e n ?  "  får en kontroll med investe"

n . .  selskapet er etter krigen også b litt tankrederi og det
har ogsa kapitalisert industri. Det har to m eget velfunderte  
kjermske industrier, og holder nå på med utviding av de også
få f id n J ”""]. kvalfangsten er også blant de som bør
fa fu ll lønnskompensasjon. Hvordan vd le arbeiderne i hvalfang- 
s ,en komme til a reagere hvis de ikke får det — når de kan vente  
shke regnskaper som jeg her har nevnt, i årene eller i månedene
.[fiT pJT V  overkapitalisering i disse selskapene. Og
sl k er det vel ogsa i industrien når vi hører at det innkjøpes 
maskiner, og de blir stående uten at de blir tatt i bruk — ma
skiner som koster hundre tusener av kroner. I skipsbyggingsin- 
dustrien trenges atskillig tusen menn for å sette den i fu ll pro- 
er f kommer så de investeringene som

S t f f o r  bng, "  ■>-
Til slutt y il jeg  bare si at såvidt m eg bekjent har vi her en 

gang 1 historien oppnådd en fu ll lønnskompensasjon. Det var 
ved den thm ske voldgiftsdom m en i 1920. Siden har vi ikke opp-
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nådd det. På 30 års dagen for den thinske voldgiftsdommen, 
tror jeg  det v ille  være på sin plass å få en fu ll kompensasjon  
igjen.

Ludvig  Gundersen: Jeg støtter Erichsens forslag om endring 
i sekretariatets innstilling. Jeg hadde håpet at sekretariatet v ille  
ta hensyn til det, m en etter Skars redegjørelse hører jeg at det 
ikke er gjort. Jeg vil derfor henstille til representantene å 
stemme for forslaget til Erichsen.

Vi som har anledning til å reise ut til avdelingene, kjenner 
til hva våre partikamerater har å si om bevilgninger til den m ili
tære beredskap. Jeg mener det er ting som ikke behøver å være 
med i dette opplegget. Jeg v il henstille til sekretariatet å fjerne 
denne uttalelse som bare vil skape splid på arbeidsplassene.

Jeg vil ellers bare nevne at det kan tenkes forhandlerne 
kommer til et resultat som m uligens kan være akseptabelt — 
det kan for eksem pel bli snakk om prolongasjon med de og de 
fordelene e.l. Da må det resultatet en er kommet til, forelegges 
for medlem mene. D et kan ikke avgjøres på et representant
skapsmøte. •

P. Ødegaard: Øyan nevnte at han ikke forstod noe av det 
forslag som jeg hadde satt fram. Han viste til at hvis det ikke 
bie oppnådd enighet skulle saken gå til en nemnd. Det er riktig 
at avtalen er slik. Men jeg regner med at dette fram legget fra 
sekretariatet blir vedtatt nokså enstem m ig og dermed er for- 
handlingsgrunnlaget i orden. Jeg ser det ikke utenkelig at en 
kunne komme fram til et resultat som ikke innebar fu ll kom
pensasjon, m en at forhandlingsutvalget finner det så bra at det 
mener å kunne vedta det. Det er da jeg mener at spørsmålet 
skal sendes ut til avstem ning blant medlem mene. De må av
gjøre dette selv, og det er bare det m itt forslag tilsikter.

Klaus Kjelsrud:  Når det gjelder skattelovutvalget for jord- 
og skogbruket så kan ikke jeg  forstå annet enn at det har ar
beidet ganske raskt. Vi begynte dette arbeidet i fjor, og vi er 
nå kommet så langt at vi mener innstillingen skal kunne fore
ligge i nær framtid. I denne forbindelse er det et annet spørs
mål som også reiser seg, et spørsmål som jeg tror Landsorganisa
sjonen og partiet bør ta stilling til, nem lig reformen om skatt av 
årets inntekt. Jeg tror ikke likningsm yndighetene eller lik- 
ningsnem ndene ut over er i stand til å fordøye begge disse tin
gene på en gang. Jeg tror vi er nødt til å eå skrittvis. Og da må 
vi selv  bestem m e hvilken av disse reform ene vi bør få i første
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rekke. Personlig er jeg av den oppfatning at det kanskje ville 
væ re en fordel å u tsette  reform en om skatt av årets inn tek t og 
så ta  dette  med jord- og skogbruket først.

Nordahl sa a t industriarbeiderne kanskje burde reise krav 
om likhet i skattespørsm ålet m ed bøndene. Det kan jeg nok 
væ re enig med Nordahl i — det ville nok væ re en fordel for in 
dustriarbeiderne — men vi skal væ re oppmerksom på at det er 
ikke bare bønder og skogeiere på landsbygda. N år det gjelder 
beskatningen, er Oslo ganske s terk t begunstiget i forhold til 
bygdene. Vi kan som eksempel ta  en arbeider eller funksjonæ r 
i Nes kom mune i Romerike. H an har, la oss si 7 500 kroner i 
årsinntekt. Han vil med den reduksjonstabell som nyttes i denne 
kommunen, få 450 kroner m er i skatt enn en arbeider med samme 
inn tek t ville få i Oslo. D ifferansen ville kanskje bli enda litt 
større, for her regner jeg med den forskjell som er mellom 
reduksjonstabell III og reduksjonstabell HX. Oslo har nemlig 
en enda gunstigere reduksjonstabell enn denne nr. IIX. Man 
skal ikke leve i den tro  a t landsbygdas folk skattemessig er be
handlet så m ye bedre enn andre. Det e r ikke tilfelle. Derim ot 
er dette med beskatning av skog- og jo rdbruk  en sak for seg, 
og der er' alle enige om at det bør komme en endring så snart 
som mulig.

Jeg  er enig med Lein i at m an ikke skal næ re noen illusjo
ner om a t dette  vil kom me til å bringe så store forandringer, 
særlig n å r det gjelder beskatningen av jordbruket.

Tor Haugen var inne på noe ganske vesentlig i forbindelse 
med priskontrollen, nem lig vår egen innstilling til disse proble
mene. Vi er ikke slik nå at vi alltid vil gå å anmelde en m ann 
på dette  prisom rådet. G år vi ikke hver for oss og fortier ting 
som burde komme fram ?

Einar Gerhardsens sluttord.
Einar Gerhardsen: N ordstrand sa a t han trodde det ville bli 

en nokså stor skuffelse hos mange, hvis resu lta tet b lir at barne
trygdens satser ikke b lir økt. N år jeg  nevnte den m uligheten, 
var det på bakgrunn av et k rav  om full kompensasjon til en 
indeksfamilie på 3.61. Hvis det b lir resultatet, sa jeg, så er det 
e tte r m in m ening ikke noen saklig grunn til å imøtekomme kra
vet. Jeg  kan tenke meg at det er noe i det N ordstrand sier — 
siden det h a r v æ rt skrevet så m ye om det — a t det ville væ re
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dem som b lir skuffet. Til gjengjeld tro r jeg  de fleste ville bli 
veldig glad hvis det ble g itt fu ll kom pensasjon til en slik indeks
familie. Men det spørsm ålet fra  N ordstrand vil selvsagt under 
alle om stendigheter bli ta tt med i vurderingene når en kom
m er så langt.

Stenklev hadde et innlegg der han beklaget seg over at tre 
foredlingsindustrien, som nå er inne i en høykonjunkturperiode, 
ikke tvinges til å betale sine arbeidere bedre lønn. Jeg  er sikker 
på a t alle her kunne gi sin tilslu tn ing til de betraktninger S ten
klev gjorde. Jeg  syntes det derim ot v a r l itt  vondt å høre ham  
frem stille det slik som om Regjeringen gir svære tillegg til skog
eierne og bare  gir arbeiderne en  fem øring i tim en. Det er jo 
ikke akkurat slik det h a r gå tt for seg. D et foregikk forhand
linger mellom produsenter og forbrukere i treforedlingsindu
strien. Av mange grunner var en in teressert i å gi partene en 
sjanse til å nå fram  til  enighet under disse forhandlinger. Det 
lyktes også, men prisene skulle godkjennes av Regjeringen, og 
de ble ikke godkjent slik de forelå. De ble redusert en del — 
men ikke nok. De burde ha  væ rt sa tt ytterU gere ned, ikke av 
hensyn til treforedlingsindustrien, m en fordi tøm m erprisene nå 
b lir liggende for høyt. Hadde en der ikke h a tt andre hensyn å 
ta, så hadde det væ rt en enkel sak for Regjeringen å sette p ri
sene enda lenger ned. Men når en ikke våget å gjøre det, var 
det av hensynet til avvirkningen i skogen. D et stod en overfor 
et tem melig vanskelig vurderingsspørsm ål.

Det h a r væ rt snakket m ye om priskontrollen og prisregule
ringen, og det e r helt natu rlig  at dette  spørsm ålet kom m er fram  
i forbindelse med den situasjon representantskapet står overfor.

La meg først si e t par ord om det eksem plet A rthu r Olsen 
b rak te  fram  fra  Vestfold. Det gjaldt et hvalfangstselskap som 
hadde en uhyggelig stor fortjeneste. D ette må en ikke rriisfor- 
stå. Det dreier seg om en eksportvirksom het, der en i aller 
høyeste grad er in teressert i at de får gode priser for de varer 
de selger til utlandet. For så vidt kan en si at det er et eksempel 
på at det h a r væ rt en rik tig  politikk å investere i hvalfangst- 
næringen. Det en i tilfelle skal ta  igjen, må bli gjort gjennom 
beskatning, hva en jo også gjør. Dessuten h a r en også begrens
ning av u tbytte  — og fordi om selskapet har søkt om å få gi 
12 prosent utbytte, be ty r ikke det det sam m e som at de får lov 
til å gjøre det. På den annen side vil jeg  si at når en hører om 
et slikt regnskap, så fo rundrer det en enda m er at nettopp denne
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gruppe 1 vårt land går til rettssak mot Staten fordi Staten ved 
hjelp av prisloven har tvunget den til å selge hvalolje på det 
innenlandske marked til priser som ligger langt under verdens
markedets priser.

En har jo nå fått igang den nye kontrollinstitusionen — 
Pris- og rasjoneringsinspeksjonen. Når det den siste tiden gjen
nom pressen er opplyst om avsløring av en serie overtredelser 
av pris- og rasjoneringsforskrifter, så er det et resultat av en mer 
effektiv kontroll. Den kunne sikkert være enda mer omfattende. 
Den rekker ikke over mer enn å ta stikkprøver. På den annen 
side skal en naturligvis være oppmerksom på at den setter inn 
sine kontrollprøver der hvor en har grunn til å tro at det foregår 
et misbruk. Resultatene en ser er derfor neppe et gjennomsnitts- 
uttrykk for forholdene slik de faktisk er. Fullt så ille er det vel 
ikke, totalt sett.

Jeg tror en har lov til å gå ut fra at bare denne effektivi
sering av kontrollen i seg sjøl vil komme til å virke. Jeg mener 
ikke at den vil virke overalt og overior alle. Men jeg tror vi 
alle har en klar følelse av at det vil gjøre at alvoret går opp for 

3'V folkene som ellers nokså soreløst har solgt varer uten 
å få rasjoneringsmerker, og som kanskje like sorgløst har over
trådt prisbestemmelsene. lalltall er det et nokså nødvendig 
ledd i vårt arbeid på dette området.

Jeg vet at Landsorganisasjonens ledelse hadde gjort et for
søk på å få direktør Tnagaard i Prisdirektoratet til å holde et 
foredrag på dette møtet om prisregulering. Det er synd at det 
ikke førte fram. Årsaken var at Thagaard var bortreist i går, 
og det var da foredraget i tilfelle skulle vært holdt. En slik 
ordning ville ha vært nyttig for møtet. Men på den annen side 
tror jeg det ville være minst like nyttig for Thagaard å komme 
i kontakt med en forsamling, der det møter representanter fra 
alle landsdeler og fra alle yrker. Han kunne da få eksempler på 
svakheter og mangler med systemet og framgangsmåten i dag. 
Jeg tror det ville være klokt om Landsorganisasjonens ledelse 
prøver å få Thagaard hit til neste møte i representantskapet.

Her er det ikke snakk om prinsipiell uenighet innen arbei
derbevegelsen. Her har vi nøyaktig det samme utgangspunkt for 
våre syn og vurderinger. Det dreier seg bare om å kunne vinne 
over svakhetene der de er åpenbare.

Jeg tror at en også skal bruke den debatt, som vi i dette 
møte på nytt har hatt om denne saken, til i fellesskap — fagor-
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ganisasjonen, partiet og Regjeringen — å ta hele dette proble
met opp til samvittighetsfull drøfting med sikte på å kunne nå 
fram til positive resultater for å bedre situasjonen her.

Wigaard sa at nå har vi holdt på i 5—6 år med å fortelle ar
beiderne hvor vanskelig forholdene er. De har forstått det inn
til nå og tatt det som følger med en vanskelig situasjon. Men 
det ser ikke ut til at vanskelighetene opphører, og derfor mente 
Wigaard at det ville være gunstig om en kunne legge opp en 
plan som kunne vise at det dog kunne være håp om i en kortere 
eller lengre framtid, å nå tram til en faktisk bedring i situa
sjonen. Jeg er helt enig i det som er utgangspunktet i Wigaards 
betraktninger. Men her har vi opplevd en utvikling som vi 
dessverre ikke har hatt herredømme over. Jeg minner bare om 
at det fra høsten og frem til sommeren 1949 var et tydelig pris- 
omslag ute i verden. Det gav seg også uttrykk i vårt hjemlige 
prisnivå i nedadgående retning. Hadde den utviklingen fortsatt 
uendret, kunne mye ha sett annerledes ut i Norge i dag. Men 
så kom devalueringen på ettersommeren i fjor, og med et slag 
var hele situasjonen endret. Sommeren i år hadde vi også en 
tendens i liknende retning. Ikke så markert og tydelig som for
rige gang, men dog slik at det gikk i nedadgående retning. Så 
kom Korea-krigen, og med et slag var det igjen slått overende 
og vi fikk en oppadgående tendens.

Det er mange ulykker som følger vår generasjon. Mange av 
oss har levd gjennom to kriger med vanskelige etterkrigsår. De 
som er unge i dag har iallfall en alvorlig krig og en alvorlig et
terkrigstid bak seg. Under slike forhold er det naturlig at det 
melder seg et slags ønske — en lengsel etter å komme fram til 
mer normale forhold. I den utstrekning arbeiderbevegelsen 
kunne medvirke til å legge tilrette noe som kunne imøtekomme 
et slikt krav fra arbeidernes side, så ville vi sikkert gjøre en god 
gjerning. Jeg tør ikke si om det kan være mulig, for det måtte 
bygge på realiteter, om det skulle legges fram. På den annen 
side er jeg også overbevist om at det ville være riktig å gjøre 
et forsøk. Og her vil jeg si at kanskje dette er en ting som fag
organisasjonen og partiet bør gå sammen om og se på — sette 
noen folk på et slikt arbeid og undersøke hvilke muligheter en 
har for å kimne gå til positive tiltak som først og fremst i seg 
sjøl kan innebære muligheten av en bedring. Men også det å 
stille opp en plan som stiller opp vårt arbeid inn i et større per
spektiv som peker framover og som gir håp om en sikker bedring.
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Dirigenten: Da statsm inisteren skal gå i et annet møte, vil 
jeg  pa representantskapets vegne få takke ham  fordi han har 
avsett tid til a væ re til stede her. Sam tidig vil jeg takke sta ts
m inisteren for hans k lare og gode orientering. (S terk t bifall).

Leon Johansen: Jeg  tro r alle kan væ re enige om at det som 
oreligger til vedtak, ligger så n æ r opp til det mulige som vi 

kan  regne med å få gjennom ført. I Nord-Norge tro r jeg ikke det 
h a r væ rt sa tt så store forhåpninger til noe større  lønnsøkning 
denne gang. Iallfall har ikke jeg få tt annet inn trykk  på de ar
beidsplassene jeg  har besøkt der. Hvis vi derfor oppnår det vi 
krever, tro r jeg vi skal væ re fornøj^de.

N år det g jelder prispolitikken så e r det et punkt som ikke 
ha r væ rt nevnt her, nemlig fortjenesten  til mellom-mannen, i 
første  rekke kommisjon- og agenturvirksom het. På de konto
r o e  som driver shk virksom het i den byen jeg kom m er fra 
(Harstad) var det før krigen ansatt et pa r mann, eller en m ann 
og en kvinne. I dag m erker vi at disse har form ert seg verre enn 
kaniner. Nå kom m er de opp i en 7—8 stykker. Dette u tg jø r en 
fordyrelse av våre varer.
T, væ re rik tig  om Landsorganisasjonen eller
hegjeringen  i sine økonomiske vurderinger ville gå inn for å 
få redusert denne gruppe.

Jon Carlsen: M entsen kom inn på m itt forslag om H4 øre pr. 
poeng pr. time. H an m ente at det ikke hører noen steds hjem - 
me, det var allerede bestem t at kompensasjonen skulle gis etter 
indeksfamiliens levekostnad. Forslaget ligger jo ennå på vårt 
bord, og vi ha r ikke avgjort det. Jeg  kan derfor ikke forstå M ent
sen her.

N år statsm inisteren m inner form annen i vårt forbund, Sten- 
kiev, om at han h a r  m isforstått ham  litt, så vil jeg være enig med 
statsm inisteren. Det var nok ikke Stenklevs m ening å si a t vi 
arbeidere bare er b litt slengt til en femøring. Stenklev hadde 
forresten et innlegg som gjør det unødvendig å si noe mer. Men 
statsm inisteren har sikkert m isforstått S tenklev hvis han trodde 
at han hadde forsøkt seg med noen insinuasjoner. Vår form ann 
var for øvrig den eneste — utenom  statsm inisteren — som fikk 
applaus for det han sa, og jeg  takker form annen i vårt forbund 
for hans innlegg.

For øvrig vil jeg stø tte Erichsens forslag.
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Konrad Nordahl: Spørsm ålet om å ta  u t den setningen om 
beredskapet kan vi ikke akseptere i sekretariatet, men vi er vil
lig til å endre ordet «påskynder» det m ilitæ re beredskap til «ut
bygger» det m ilitæ re beredskap.

Ødegaard sier at det kan tenkes vi vil komme til å få et til
bud som ikke innebæ rer full kompensasjon, men som likevel kan 
væ re så godt at vi ikke rik tig  kan forkaste det. Han sier videre 
at e t slikt tilbud skal vi da ikke godta, men sende det u t til u rav 
stemning. Hvis nå et slikt forslag blir forkastet ved uravstem - 
ning, hva skal vi gjøre da Ødegaard? Da har vi ikke annet å 
gjøre enn vente på tariffrevisjonen. Vi har nemlig ingen annen 
mulighet. Jeg  vil derfor henstille til Ødegaard at forslaget blir 
trukke t tilbake.

N år det gjelder den ordningen med takene, så må de løftes 
med det antall ører som vi får i lønnstillegg. Derved vil for
holdet ikke bli forandret. Hvis ikke ville vi jo tape de ti ørene.

For at ikke dere i Skog-og Landarbeiderforbundet skal mis
forstå meg, vil jeg bare ha sagt at jeg er k lar over at de som har 
alm innelig lønnsinntekt på landsbygda, har hardere skatter i for
hold til sin fortjeneste, enn vi har i Oslo. Men det er ikke disse 
jeg har siktet til. Det var bøndene jeg m ente m an ikke kunne 
kontrollere på samme m åte som de med fast årsinntekt, og det 
var med bøndene jeg m ente vi skulle ha en skattem essig jam n- 
stilling.

For øvrig vil jeg takke for den rolige og saklige diskusjon 
som h ar væ rt ført. Jeg  håper vi få r et så bra resu lta t av de 
kommende forhandlinger som mulig.

Dirigenten: D irigenten vil foreslå at det forslag som er lagt 
fram  fra  sekretariatet om at det skal reises krav  om lønnstillegg 
som gir full kompensasjon for den prisstigning som har funnet 
sted som følge av omleggingen av subsidiene — og som foreslår at 
sekretariatet og forhandlingsutvalget får fullm akt til å fastsette 
det endelige krav  etter at de endelige tall for prisstigningen fore
ligger — settes opp mot Jon Carlsens forslag. Hvis sekretariatets 
forslag blir vedtatt settes den uttalelse som er utlagt og som det 
er foretatt rettelser i, opp til votering kontra Erichsens forslag. 
Edvardsens forslag foreslås sehdt sekretariatet og Ødegaards for
slag oversendes sekretariatet.

P. Ødegaard opplyser at han trekker tilbake sitt forslag.
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Slutt-votering.
Votering: Sekretariatets forslag ble vedtatt mot 3 stemmer. 

Sekretariatets uttalelse ble vedtatt mot 2 stemmer. Erichsens 
forslag om at «samtidig som en påskynder den m ilitæ re bered
skap» skal tas u t av uttalelsen, fikk 31 stem m er og var derm ed 
forkastet. Erichsens forslag om at en skulle ta bort uttalelsen 
om at «Representantskapet forstår de grunner som har m otivert 
en verneskatt på inntekter» fikk 20 stem m er og var derved for
kastet. Emil Edvardsens forslag om at «utvidelse av frilistene 
ikke må finne sted på det nåværende tidspunkt» ble enstemmig 
vedtatt å oversende sekretariatet. Jakopsens forslag bortfalt 
grunnet tidligere voteringer.

Konrad Norddhl: Jeg vil henstille til representantene ikke 
å offentliggjøre noen av vedtakene lengere enn innenfor de n æ r
meste tillitsm annskretser.

Så vil jeg takke dirigenter og sekretæ rer for vel u tført a r
beid og foreslår at de bevilges 50 kroner hver for sitt arbeid. Jeg 
anser det som vedtatt.

Jeg vil takke representantskapets m edlemm er for fram møtet. 
Jeg tro r m edlemm ene av representantskapet må være forbe
red t på å møte en gang til i næ r fram tid, m uligens en gang i 
løpet av vinteren. Det vet vi ikke noe om ennå, men hvis sekre
taria te t i sam råd med forbundene ser det nødvendig, vil innkal
lelse bli sendt ut.

Jeg ønsker dere god reise hjem.
Protokollen ble referert og enstem mig godkjent.
M øtet ble hevet kl. 18.00.

SLUTT
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